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Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 
17. ülésnapja 

2020. április 27-én, hétfőn 
(11.02 óra - Elnök: dr. Latorcai János 

Jegyzők: dr. Simicskó István  
és dr. Lukács László György) 

 
ELNÖK: (A teremben lévők felállnak, és ezzel kö-

szöntik a választópolgárok közösségét. Amikor az 
ülést vezető elnök helyet foglal, a teremben lévők is 
leülnek.) Jó napot kívánok! Tisztelt képviselőtársaim, 
szeretettel köszöntöm önöket. Kérem, foglalják el he-
lyüket. 

Tisztelt Országgyűlés! Az Országgyűlés tavaszi 
ülésszakának 17. ülésnapját megnyitom. Tájékoz-
tatom önöket, hogy az ülés vezetésében Simicskó Ist-
ván és Lukács László György jegyző urak lesznek a se-
gítségemre.  

Köszöntök mindenkit, aki figyelemmel kíséri mai 
munkánkat. 

Tisztelt Ház! A mai napon napirend előtti felszó-
lalásokkal kezdjük munkánkat, ezt követően, kétórá-
nyi időtartamban az azonnali kérdések és válaszok 
órájára, majd a „Magyarország népképviseleti rend-
szerének harminc évvel ezelőtti visszaállításáról” 
című politikai nyilatkozat összevont vitájára kerül 
sor, majd a napirend utáni felszólalásokkal fejezzük 
be az Országgyűlés ülésnapját. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A mai napon a kor-
mány nevében Szijjártó Péter külgazdasági és külügy-
miniszter úr jelentkezett napirend előtti felszóla-
lásra. Parancsoljon, miniszter úr, öné a szó. 

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselőtársaim! Ismételten eltelt egy hét azóta, 
hogy önöket itt az Országgyűlésben tájékoztathattam 
a világjárvány nemzetközi aspektusairól, így engedjék 
meg, hogy ezt most ismételten megtegyem.  

A nemzetközi politikai életben a hírek mind-
mind arról szólnak, hogy Európa, sőt a világ egyes or-
szágai milyen módon jönnek vissza a korábbi szigo-
rító intézkedésekből, magyarul, hogy hogyan lazítják 
fel azokat. Az erről szóló vita, azt hiszem, még hosszan 
fog tartani, egy dolgot nagyjából biztosra vehetünk, 
hogy minél szigorúbbak a korlátozó intézkedések, an-
nál lassabban terjed a vírus, és sajnos igaz ez a másik 
irányba is, hiszen abban most már egyértelműen a tu-
dósok között konszenzus van, hogy az emberi kontak-
tusok számától és intenzitásától függ a terjedés sebes-
sége.  

Amióta önöknek legutóbb itt tájékoztatást adtam 
az egészségügyi védekezéshez szükséges eszközök be-
szerzéséről, azóta 20 repülőgéppel Kínából és 5 kami-
onnal Európa más reptereiről Kínából származó árut 
szállítottunk Budapestre. Ha valamikor, akkor most 
lesz az előbb említett viták fényében különös jelentő-

sége az egészségügyi ellátórendszerek felkészültségé-
nek és a védekezéshez szükséges speciális eszközök 
beszerzésének. Tisztelettel tájékoztatom önöket arról, 
hogy az elmúlt egy hét alatt 9 millió 586 ezer sebészeti 
maszk érkezett Magyarországra, emellett pedig 
234 600 magasabb szintű védekezést lehetővé tevő 
maszk, így összesen az elmúlt héten 9 820 600 maszk 
érkezett Magyarországra. Ezzel összességében a világ-
járvány kitörése óta 86 247 290 maszkot importál-
tunk (Korózs Lajos hangosan felnevet.), s ezek segítik 
az egészségügyi védekezés sikerességét. Tisztelettel 
tájékoztatom képviselőtársaimat arról is, hogy még 
62 500 150 maszkra van szerződéses állományunk. 

Tájékoztatom képviselőtársaimat arról is, hogy 
védőfelszerelések, tehát izolációs köpenyek, sapkák, 
kesztyűk, arcvédők tekintetében csak az elmúlt héten 
20 096 845 termék érkezett hazánkba, ezáltal eddig 
összesen 51 498 105 speciális védőfelszerelés érke-
zett, és még szerződéses állományunk van 8 086 991 
darabra.  

Tisztelettel tájékoztatom önöket arról is, hogy az 
elmúlt héten 215 lélegeztetőgépet tudtunk importálni, 
és megkezdődött a beszállítása a lélegeztetőgépek 
működéséhez szükséges eszközöknek is, így 900 be-
tegőrző monitor, 120 központi monitor és egyéb esz-
közök is megérkeztek.  

Itt az Országgyűlésben is halljuk hétről hétre a 
tesztek fontosságát. Továbbra is a tesztek alkalmazása 
a WHO előírásai szerint történik, és hogy ez így lehes-
sen a jövőben is, ezen az elmúlt egy héten 1 010 112 
tesztet importáltunk, és még van szerződésünk 
1 994 137-re. 

Tisztelettel tájékoztatom önöket arról is, hogy az 
elmúlt héten, két hete megérkezett 400 ezer darab 
Favipiravir nevű gyógyszer, a beszerzés után Kínában 
újabb 400 ezer beszerzésére kötöttünk szerződést. A 
Kína és Magyarország közötti légihíd tehát jól műkö-
dik, folyamatosak a szállítások a kínai nagyvárosok-
ból, és köszönettel tartozunk a kínaiak mellett a kaza-
hoknak és az azerieknek is, akik pedig a Budapestre 
irányuló szállítmányok esetében a technikai leszállá-
sok lehetőségét biztosítják.  

És persze, majd a világjárvány után szükség lesz 
a következtetések levonására is, de azt már biztosan 
láthatjuk, hogy egy ilyen tanulság mindenképpen az 
lesz, hogy nem biztos, hogy helyes - sőt -, ha egy stra-
tégiai ágazatban egy komplett kontinens ki van szol-
gáltatva egy külső tényezőnek; mint ahogy azon is el 
kell majd gondolkodnunk, hogy nyilvánvalóan egy ál-
lam erejéhez hozzájárul egy saját légi teherszállítási 
kapacitásnak a kidolgozása. 

Tisztelettel tájékoztatom önöket arról is, hogy az 
elmúlt héten adományként 110 ezer maszkot kap-
tunk, és a Szentszék kérésére 50 ezer maszkot szállí-
tottunk a Vatikánba az idős atyák egészségének meg-
védése érdekében, valamint a Pápai Német-Magyar 
Kollégiumban szolgálatot teljesítők számára.  
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Arról tudom tájékoztatni és biztosítani tisztelt 
képviselőtársaimat, hogy továbbra is a folyamatos 
szállítások biztosítani fogják a folyamatos ellátást, hi-
szen minden magyar felelős minden magyarért, így 
határon innen és határon túl is minden magyar szá-
míthat ránk. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! Lehetőség van minden frakciónak 
két percben válaszolnia. Elsőnek Tordai Bence képvi-
selő úr következik, a Párbeszéd képviselőcsoportjá-
ból. (Szabó Timea: Az a napirend előtti, elnök úr.) 
Bocsánat! Nálam fönt van egy lista, én annak alapján 
haladok. Most már levették. Úgy látom, hogy senki 
nem jelentkezett felszólalásra. (Rövid egyeztetést kö-
vetően:) Szabó Timea frakcióvezető asszony, paran-
csoljon! 

 
SZABÓ TIMEA (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Úgy tűnik, hogy a parlamentbe csak két em-
ber nem szeret bejárni most a kormány részéről a jár-
vány kitörése óta, ez a miniszterelnök úr és az egész-
ségügyért felelős miniszter. Orbán Viktor és Kásler 
Miklós pontosan tudják sajnos, hogy elbaltázták a jár-
ványkezelést, és nem nagyon mernek számot adni itt 
nekünk a tetteikről, Orbán Viktor öt hete nem jött ide 
be napirend előtti tájékoztatást adni. (Zaj a kormány-
pártok soraiban.) 

Miniszter úr, önök azt hiszik, hogy az ellenem 
folytatott gyűlöletkampány engem meghátrálásra 
kényszerít; úgy látom, hogy többen csodálkoztak, 
hogy itt felszólalok. Van egy rossz hírem. Az, hogy be-
lőlem ellenséget csináltak, az pont azt mutatja, hogy 
önöket igenis nagyon zavarja az, hogy a Párbeszédben 
nem fogadjuk el azokat a hazug magyarázatokat, ami-
ket a kormány ad (Közbeszólások a kormánypártok 
soraiból. - Zaj.), és zavarja önöket, hogy mi az embe-
rek valódi problémájával foglalkozunk. Tudja 
ugyanis, hogy mi a valódi probléma, miniszter úr? Az, 
hogy önök a 30 ezer ágy kiürítésével halálba küldtek 
embereket. Németh Athina önkéntes mentőápoló a 
napokban számolt be arról, hogy az általa ápolt 10 ha-
zaküldött betegből 9 meghalt. 

 
 (11.10) 

 
Az egyiküknek friss és nyílt hasi sebe volt, elbo-

csátották a kórházból. Többen rákos betegek voltak, 
akiknek nem jutott otthon sem gyógyszer, sem infú-
zió, sem fájdalomcsillapító. Az egyik betegnek kive-
zették a végbelét sztómazsákkal, sem ő, sem a hozzá-
tartozók nem kaptak tájékoztatást. Ezek az emberek, 
képviselőtársaim, meghaltak. Ők édesanyák, édes-
apák voltak, nagypapák, nagymamák és barátok. Ki a 
felelős ezért? Az igazság az, hogy hibát hibára, tragé-
diát tragédiára halmoznak, és Orbán Viktor és Kásler 

Miklós ezek szerint szó szerint a halálba küldenek, 
sajnos, embereket.  

Van egy másik kérdés is, miniszter úr. Most már 
86 millió maszknál tartunk. Hol vannak ezek a masz-
kok? Pár nappal ezelőtt a kiskunhalasi járványügyi 
kórház intenzív osztályának vezetője még egy varrt 
házi maszkban nyilatkozott a sajtónak. Én csak re-
mélni tudom, hogy mire a betegek megérkeznek ebbe 
a kórházba, addig megkapják az orvosok a megfelelő 
védőfelszerelést. Elég volt a mellébeszélésből, tessék 
a valós problémákkal foglalkozni, és válaszokat adni, 
mert emberek tízezrei vannak veszélyben! Köszönöm. 
(Taps a Párbeszéd padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető asz-

szony. Az MSZP képviselőcsoportjából Tóth Bertalan 
frakcióvezető úr jelentkezett. Parancsoljon, frakcióve-
zető úr! 

 
DR. TÓTH BERTALAN (MSZP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Miniszter Úr! Egy kicsit úgy ér-
zem magam, mint egy közepesen rossz brazil szap-
panoperában, mert hétről hétre nagy izgalommal vár-
juk a következő részt, hátha valami fordulat követke-
zik be. De mindig csak várunk erre a fordulatra, én 
személy szerint ezért nem is szoktam ilyen sorozato-
kat nézni. De nem sorozatról van szó, hanem a való 
életről, a való világról. Ön elmondja, hogy mennyi 
mindent szereztek be, mi pedig azt látjuk, hogy meny-
nyi minden áll a raktárakban, és nem tudjuk, hogy 
például a Vatikán mellett mikor jutnak el ezek a védő-
felszerelések a kórházakba, mikor jutnak el az idős-
otthonokba, mikor jutnak el a frontban szolgálókhoz, 
vagy mikor jutnak el az emberekhez. 

Most már a szakma is azt mondja, hogy a 
maszkviselés igenis ajánlott, és jó lenne, ha mindenki 
maszkot viselne. Akkor azt kérem önöktől, hogy a 
nemzeti konzultáció helyett egy borítékban küldjenek 
minden magyar állampolgárnak maszkot. A Magyar 
Tudományos Akadémia azt ajánlja, hogy legyen széles 
körű tesztelés, ezért azt javasoljuk, hogy kezdjék meg 
a tömeges tesztelést. Javasoljuk, hogy állítsanak össze 
a 65 év feletti időseknek egy védőcsomagot, fertőtle-
nítőszerrel, maszkkal és védőkesztyűvel, mert, ahogy 
már többször elmondtam, a saját szememmel látom, 
hogy nem rendelkeznek ilyen eszközökkel. Segítsék a 
hazaküldött betegek hozzátartozóit az ápolási díj ki-
terjesztésével, és adjanak több pénzt a magyar kis- és 
középvállalkozásoknak, hosszabbítsák meg az állás-
keresési időt 9 hónapra, és nettó százezer forintot ad-
janak, hogy az emberek meg tudjanak élni.  

Kérem tisztelettel, ezekre adjanak választ, legyen 
meg a fordulat a miniszteri beszámolóban, legalább 
jövő héten tudjunk meg többet arról, hogy ez a dicsé-
retes eszközbeszerzés valóban oda jut, ahol szükség 
van rá, és a kormányzati intézkedések valóban az em-
berek életét, egészségét és megélhetését mentik, mert 
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egyelőre ezt nem látjuk. Köszönöm szépen. (Taps az 
MSZP padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. Az 

LMP képviselőcsoportjából Keresztes László Lóránt 
frakcióvezető úr kér szót. Parancsoljon! 

 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): (A 

képviselő mikrofonja nem működik.) Köszönöm a le-
hetőséget. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
(Dr. Rétvári Bence: Nem halljuk! - A képviselő meg-
igazítja a mikrofonját.) Most jó, úgy néz ki. (Dr. Rét-
vári Bence: Ökomódra kapcsolt a mikrofon!)  

 
ELNÖK: Majd kérem visszaigazítani a frakcióve-

zető úr idejét! Parancsoljon, frakcióvezető úr! 
 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-

szönöm szépen, elnök úr. Köszönöm szépen miniszter 
úrnak a tájékoztatást, nyilván nagyon fontosak ezek 
az eszközbeszerzések, és ezúton is köszönjük minden-
kinek ismét, ezen a héten is, aki részt vesz ennek a be-
szállításában.  

Ugyanakkor, ahogy a múlt héten is jeleztem, jo-
gosak azok a kérdések, amelyek az országon belüli el-
osztásra vonatkoznak. Valóban ott állnak most már 
milliószámra a védőeszközök, mégis folyamatosan, 
napi szinten halljuk a jelzéseket, hogy nem minden-
hova jut el, ahol szükséges lenne. Ezért kicsit rálici-
tálva frakcióvezető-társamra, azt szeretném kérni, 
hogy ne jövő héten kommunikáljon a kormány, és ne 
jövő héten oldja meg a problémákat, hanem még a 
mai napon valamilyen fórumon tájékoztassák a ma-
gyar közvéleményt arról, hogy milyen módon tudják 
javítani a beszerzett eszközök elosztását. 

Beszélt arról miniszter úr, hogy konszenzus van 
a tekintetben, hogy szorít minket a helyzet. Nyilván 
gazdasági problémák vannak, az emberi élet véd-
elme az első, és a kontaktusok számának növekedése 
növeli a vírus terjedésének gyorsaságát. Abban is 
konszenzus van, és ezt már az ön minisztertársa is 
elismerte, hogy rendkívül brutális és mély lesz ez a 
gazdasági válság, amelynek most a kibontakozását 
tapasztaljuk meg mindannyian. Varga Mihály mi-
nisztertársa azt mondta, hogy sokkal rosszabbak a 
kilátások még annál is, mint amit a kormány néhány 
hete gondolt. Ehhez képest azt tudjuk, hogy már a 
hivatalos statisztikák szerint is 50-60 ezer ember ve-
szítette el az állását.  

Azt tudjuk, hogy a valóság ennél sokkal szomo-
rúbb, mert nagyon sokan, főleg a vidéki térségekben 
olyan helyzetben vannak, hogy alkalmi munkából él-
nek, ők elsők között veszítették el a jövedelmüket, a 
megélhetésüket, és ők nyilván nem is szerepelnek 
ezekben a hivatalos statisztikákban. Ehhez képest a 
kormány pontosan ezzel nem törődik. Ezzel a kérdés-
sel tehát nem kíván szembenézni, hogy azoknak nem 
ad segítséget, akik a legnehezebb helyzetben vannak, 

akik elvesztették a jövedelmüket, elvesztették a meg-
élhetési forrásukat. 

Miniszter úr, önök 200-300 milliárd forintot 
szánnak bérkiegészítésre, a kormány ennyit szán erre, 
ehhez képest a Budapest-Belgrád vasútvonal fejlesz-
tésére például 1000 milliárdot szánnak. Mikor haj-
landó a kormány szembenézni azzal a problémával, 
hogy egy mély társadalmi válság van kibontakozóban, 
és végre megadni a segítséget a látványberuházások 
helyett azoknak (Dr. Rétvári Bence: A vasútvonal 
látványberuházás?), akik a legnehezebb helyzetbe 
kerültek itt a válság kitörése óta? Köszönöm szépen. 
(Taps az LMP padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. A 

DK képviselőcsoportjából Varju László képviselő úr 
következik. Parancsoljon, képviselő úr! 

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen. Tisztelt 

Miniszter Úr! Az egyik tévécsatornán örömmel láttam, 
illetve hallottam, amikor ön bejelentette, hogy hétről 
hétre tájékoztatást fog adni, de önmagában ez a beje-
lentgetés, úgy látom, eléggé nevetségessé kezd válni. 

Sok maszkot, sok védőfelszerelést, és ha jól em-
lékszem, 286 darab lélegeztetőgépet mondott minisz-
ter úr. Egyet mindenképpen javaslok még: a kormány 
számára szerezzenek be egy lélegeztetőgépet. Szükség 
van rá, mert egyébként azt a totojázást, amit önök vé-
geznek, be kell fejezni. Miért mondom ezt? Csak 
egyetlen példát mondok önnek, miniszter úr. Ön az 
előbb több mint egymilliós tesztszámról beszélt (Szij-
jártó Péter: Így van!), hogy ennyit hoztak be az or-
szágba. Ehhez képest önök ennek a másik oldaláról a 
kommunikációban azt mondják, hogy 60 ezer tesztet 
használtak el. Ha egy emberre 3-4 alkalommal kell a 
tesztet elvégezni, akkor önök összesen 15 ezer embe-
ren végezték el a tesztet, és eközben valahol gyűjtik 
maguknak ezt a sok-sok-sok százezer, sőt milliós da-
rabszámú tesztet. 

Tisztelt Miniszter Úr! Akkor most ön hazudik, 
vagy egyébként nem mondják el, hogy mi a valóság, 
mi a valóságos vírusjárványhelyzet, pedig ennek meg-
felelően kellene, azt gondolom, önöknek is beszá-
molni. Úgyhogy felszólítom önöket, hogy haladékta-
lanul számoljanak be a pontos helyzetről, a tesztelést 
kezdjék meg, mert önmagában amiatt a helyzet miatt, 
amit önök kialakítottak az idősek otthonában a tesz-
telés nélkül (Felzúdulás a kormánypárti padsorok-
ból. - Dömötör Csaba: Mi? - Dr. Rétvári Bence: Ka-
rácsony Gergely?), emberek sokasága van ma is ve-
szélyben, sőt halnak meg. És akkor most még nem be-
széltem arról, amit képviselőtársam is említett, hogy 
a kórházból kiköltöztetett emberek halála szárad az 
önök lelkén azért, mert nem tesznek meg mindent a 
megmentésükért. Ez ellen kellene egyszer valakinek 
felszólalni és beszámolni. (Közbeszólások a kor-
mánypárti padsorokból: Ülj le!) Köszönöm szépen. 
(Taps a DK padsoraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Képvi-
selőtársaim, tessék szíves lenni mindig odafigyelni, 
hogy kinél van a szó! Annál van a szó, akinek én adok 
szót, a többiek pedig legyenek szívesek ezt tudomásul 
venni!  

A Fidesz képviselőcsoportjából Németh Zsolt 
képviselő úr következik. Parancsoljon, képviselő úr! 

 
NÉMETH ZSOLT (Fidesz): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Miniszter Úr! Tisztelt Ház! A józanság hang-
ján szeretném hangsúlyozni, hogy köszönjük szépen, 
miniszter úr, a tájékoztatást.  

Valóban, egy nagyon fontos dimenzió az, hogy az 
enyhítés fázisába érkezett el Európa, a nemzetközi kö-
zösség, illetve a nemzetközi együttműködés jelentő-
sége is nagy. A vatikáni segélyszállítmánynak, úgy 
gondolom, nagyon komoly szimbolikus jelentősége 
van, mint ahogy annak is, hogy Magyarország törődik 
a szomszédságával, a keleti szomszédsággal, a balkáni 
szomszédsággal, a szomszédos országokkal, és törő-
dik a határon túli magyarokkal is. Úgy vélem, hogy 
ezek az együttműködések most, amikor nagy szükség 
van rá, hosszú távon fognak kifizetődni. De már rövid 
távon, amikor a lazításról, az enyhítés kérdéséről be-
szélünk, akkor is megkerülhetetlen a térségi együtt-
működés. 

 
 (11.20) 

 
Ez egyébként vonatkozik a gazdasági, munkavál-

lalási kérdésekre is, hiszen a határ mentén a munka-
vállalói ingázás kérdése már az eddigiekben is egy na-
gyon fontos térségi együttműködést követelt meg. 
Amikor Magyarország enyhíteni kezdi az intézkedése-
ket, akkor figyelemmel kell kísérni, hogy a szom-
szédaink ezt hogyan teszik, és fontos, hogy e tekintet-
ben is kialakuljon majd egy együttműködés a szom-
szédos országokkal. Minden egyes szomszédunk vo-
natkozásában az elkövetkezendő időszakban erre sor 
kell hogy kerüljön.  

Köszönöm szépen miniszter úr tájékoztatását, és 
további jó munkát kívánunk. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A 

KDNP képviselőcsoportjából Nacsa Lőrinc képviselő 
úr következik. Parancsoljon, képviselő úr!  

 
NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt 
Miniszter Úr! Köszönjük, hogy hétről hétre tájékozta-
tást nyújt az Országgyűlésnek a védekezés állapotáról 
és az eszközök beszerzéséről. Hétről hétre meghall-
gathatjuk miniszter urat, és hétről hétre meghallgat-
hatjuk azt is, hogy Szabó Timea hazudik és rémhíre-
ket terjeszt. Most is elmondta, hogy a legmagasabb 
halálozási ráta van Magyarországon, ami szemensze-
dett hazugság és vissza kell utasítanunk.  

Azt is elmondta… (Szabó Timea: Ez az igazság!) 
Folyamatosan rémhíreket terjeszt, a magyar embere-
ket ijesztgeti olyan rémhírekkel, melyeknek a valóság-
hoz semmi közük nincs.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Biztos önök is olvas-
ták már azokat a híreket a sajtóban, miszerint egyes 
európai országokban már kifogyóban vannak a raktá-
rak, már fogytán van a védőfelszerelés, ezért tekint-
sük nagy eredménynek, hogy hozzánk még mindig ér-
keznek, és bőven rendelkezésre áll a védekezéshez 
megfelelő védőfelszerelés.  

Ha itt részidőben leltárt vonunk - miniszter úr el-
mondta nagy vonalakban, hogy mit tett eddig a kor-
mány -, akkor nézzük meg azt is, hogy mit tett eddig 
az ellenzék. Nem támogatták a hatékony, gyors véde-
kezéshez szükséges törvényjavaslatot, ritkították a 
BKK-járatokat, többmilliós, több tíz milliós szerző-
dést kötöttek a bűnöző Czeglédyvel, folyamatosan a 
magánokirat-hamisítás árnyéka vetül a budapesti Vá-
rosházára, folyamatosan támadják a határon túli ma-
gyar közösségeknek irányuló védőfelszereléseket és 
támogatásokat, a Momentum politikusa még lámpa-
vassal is fenyeget bennünket. Ezeket mind önök ösz-
szellenzéki eredményként elkönyvelhetik saját ma-
guknak. Ez az önök leltárja a védekezésben, ezt csinál-
ták eddig.  

Ezzel szemben a kormány a helyén van, sikerült 
ellaposítani a járványgörbét. Látjuk azt, hogy eddig a 
védekezés eredményes volt, látjuk, hogy a szükséges 
védőfelszerelés rendelkezésre áll, a szükséges kórhá-
ziágy-szám rendelkezésre áll, és azt is látjuk, hogy 
nagy eredmény, hogy csak ilyen számban emelkedik a 
fertőzöttek száma. Én azt gondolom, hogy önöknek a 
gyűlölködés helyett köszönetet kellene mondania 
mindenkinek, aki a védekezésen dolgozik.  

Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A Job-

bik képviselőcsoportjából Lukács László György kép-
viselő úr, az Országgyűlés jegyzője következik. Paran-
csoljon!  

 
DR. LUKÁCS LÁSZLÓ GYÖRGY (Jobbik): Kö-

szönöm szépen a szót. Miniszter úr, köszönjük szépen 
a beszámolót, és elsősorban hadd köszönjük meg 
azoknak a személyeknek, akik a védekezésben részt 
vesznek és Magyarországot védik. Az ő munkájuk 
rendkívül fontos. Másodsorban engedje meg, hogy 
megköszönjem, hogy ön jött be beszámolni, és megkí-
mélte Kásler Miklóst attól, hogy egy újabb vérszegény 
teljesítményt nyújtson.  

Másrészről a maszkokkal kapcsolatosan le kell 
szögezni, hogy Szabó Dezsőnek igaza van, minden 
magyar felelős minden magyarért. Azonban azt is le 
kell szögezni, hogy még Szabó Dezső sem írt olyat, 
amit egyébként Müller Cecília akár Wass Albertnek is 
tulajdoníthatna, hogy például minden magyar felelős 
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minden albánért, vagy minden magyar felelős min-
den bosnyákért. Ön is tudja, hogy a maszkokra itthon 
van szükség.  

De ha már a maszkoknál tartunk: mi nagyon örü-
lünk neki, hogy egyre több önkormányzat vezeti be a 
kötelező maszkviselést. Annak is örülünk, hogy az 
önök egyik konferenciáján az hangzik el, hogy a 
maszkviseléssel lehet a legjobban megvédeni az em-
bereket. A Jobbik négy hete követeli azt, hogy közte-
rületen, illetve nyilvános helyen mindenki számára 
kötelező legyen a maszkviselés, mert ezzel lehet a vé-
dekezést segíteni. Aki a védekezést segíti, az a megfer-
tőződéseket akadályozza meg, az tehermentesíti az 
egészségügyet, végső soron pedig életeket ment.  

Ami a maszkokat illeti, tisztelt miniszter úr, vilá-
gos, hogy az önök számai alapján - ha azok a számok 
úgy vannak, ahogy vannak - lennie kell elegendő 
maszknak Magyarországon ahhoz, hogy azt megfelelő 
mennyiségben tudjuk biztosítani a lakosságnak, egy-
részt a veszélyeztetett csoportoknak, másrészt azok-
nak a településeknek, ahol az önkormányzatok ezt sa-
ját erőből még nem biztosították. Így hát azt kérjük 
önöktől, hogy legyenek szívesek és villantsanak masz-
kokat, mutassák meg, s ne csak az MTI-képeken, ami-
kor ezek beérkeznek, hanem azt is, hogy a raktárak-
ban valójában hogy néznek ki ezek a maszkok, tekin-
tettel arra, hogy a maszkok darabszámával kapcsola-
tosan lassan ott tartunk, hogy Magyarországon két-
féle ember létezik, aki nem hisz annak, amit önök 
mondanak, boldog és boldogtalan. Legyen úgy, hogy 
önök bebizonyítják, hogy valójában van annyi maszk, 
amennyit mondanak. Elő a maszkokkal, és kerüljön 
fel mindenkire a maszk! Köszönöm szépen. (Taps a 
Jobbik soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Napirend előtti felszólalásra jelentkezett a 
Párbeszéd képviselőcsoportjából Tordai Bence képvi-
selő úr. Most kérek elnézést Tordai Bencétől, hogy az 
imént felszólítottam. Nálam az a lista jelent meg, és én 
kénytelen vagyok magamat kötni ahhoz, ami a monito-
romon megjelent. Parancsoljon, öné a szó. 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm, elnök 

úr, a legjobbak is hibáznak. Köszönöm a szót. Tisztelt 
Elnök Úr! Kedves Polgártársak! Azt látjuk, hogy az el-
lenségkép úgy kell a Fidesznek, mint egy falat kenyér 
annak érdekében, hogy eltereljék a figyelmet arról, 
hogy mennyire alkalmatlanok a járványveszéllyel 
szembeni védekezést illetően. Amikor látták, hogy be-
ütött a koronavírus-járvány, akkor próbálkoztak még 
egy kicsit a migránsozással, de az csúfosan besült. Az-
tán itt szórványosan látjuk a sorosozást, de az sem na-
gyon működik, szerintem még a saját választóik is ki-
röhögik önöket. S akkor próbálnak az ellenzéki képvi-
selőkből ellenségképet kreálni, próbálnak a főpolgár-
mesterből, Karácsony Gergelyből ellenségképet fabri-
kálni. Az a helyzet, hogy ez nem nagyon fog sikerülni.  

Az, hogy az önök médiájának a hangneme milyen 
mélységeket ér el, az, hogy nácibeszéd van a Magyar 
Nemzetben, az, hogy a mai kormánypárti lapok az el-
lenzéki képviselőnőket prostituáltaknak nevezik, szé-
gyen és gyalázat. Maguk hívják magukat nemzeti kon-
zervatív politikusoknak, de a Fidesz-médiában le-
prostizzák az ellenzéki képviselőnőket! A másik kor-
mánypárti lap ma reggel féregnek nevezi az úgyneve-
zett balliberális politikusokat és balliberális embere-
ket. Tehát a Fidesz-média újságírói, a Fidesz propa-
gandistái féregnek hívják több millió magyar honfi-
társunkat. Ez szégyen és gyalázat! Maguknak ez a po-
litikája, és mindezt annak érdekében teszik, hogy el-
leplezzék a teljes amatőrségüket és a sikertelen, alkal-
matlan védekezésüket. Az a hajtóvadászat, az a mé-
diahadjárat, az a rágalomhadjárat, amit Szabó Ti-
mea, a Párbeszéd frakcióvezetője ellen folytatnak, 
szintén ennek a sorozatnak a része, amiért bíróságon 
fogunk elégtételt venni. Az önök szégyene, hogy egy 
ki nem mondott és nem is gondolt hazugságra rea-
gálva uszítanak ellene úgy, hogy halálos fenyegeté-
sek érkeznek tucatjával a frakcióvezetőnkhöz. Ez a 
maguk politikájának az eredménye!  

Amiről meg nem beszélnek, és azt hiszik, hogy 
akkor mi sem beszélünk róla: beszéljünk egy kicsit a 
járvány elleni védekezésről! A maguk alkalmatlan-
sága a járvány elleni védekezésben megbetegedések 
százait és ezreit okozza. Az, hogy nincsenek maszkok 
az embereknek kiküldve, az, hogy az orvosok hetente 
egy darab maszkot kapnak a kórházban, a frontvonal-
ban, az, hogy a szűréseket legfeljebb az önkormányza-
tok végzik el a dolgozóikon, ahogy Naszályi Márta 
párbeszédes polgármester az I. kerületben, az, hogy 
az embereknek az önkormányzatok, a civil szerveze-
tek, az ellenzéki pártok aktivistái osztanak maszkot, 
ez mind a maguk alkalmatlanságát mutatja.  

Állítólag tízmillió számra vannak az országban 
maszkok, ehhez képest semmi ilyen típusú akciót nem 
látunk önöktől, minimális készleteket adnak a kór-
házi dolgozóknak, és ennyiben merül ki a járvány el-
leni védekezésük. Ugyanez a helyzet a tesztek számát 
illetően. Állítólag százezer számra vannak az ország-
ban tesztek, ehhez képest tízezer számra tesztelnek. 
Nagyságrendi tévedésben vannak, és akkor hallgatjuk 
itt a külügyminiszter termelési riportjait, hogy mi-
csoda sikereket érnek el az importtal. Hol vannak 
ezek a védőfelszerelések?!  

De menjünk tovább! A gazdaságiválság-kezelés-
ben mutatott alkalmatlanságuk pedig munkahelyek 
ezreinek, tízezreinek, százezreinek a megszűnését 
eredményezi. Maguk későn léptek, gyengét léptek, ke-
veset léptek, és ez azt eredményezi, hogy még a csú-
nyán elcsalt statisztikák szerint is legalább 50 ezer, de 
inkább 100 ezer vagy még több munkahely veszett 
oda a válságban. Ennek a töredéke lett volna csak 
szükségszerű, de maguk amatőrök, alkalmatlanok, és 
nem voltak képesek időben egy valódi, masszív, erő-
teljes mentőcsomagot létrehozni a gazdaság számára 
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(Derültség a kormánypárti oldalon.), a gazdasági 
szereplők, a magyar vállalkozások számára. Önök eb-
ben is megbuktak.  

És önök megbuknak a társadalmi válság kezelés-
ében, hiszen nemcsak alkalmatlanok, de embertele-
nek is. Körülbelül 3 millió ember van, akinek a jöve-
delme ezekben a válságos időkben nem éri el a havi 
nettó 100 ezer forintot, vagy azért, mert elvesztette az 
állását, vagy azért, mert már eddig is kiszorult a szo-
ciális ellátórendszerből, vagy azért, mert olyan ala-
csony a nyugdíja. Tíz év Fidesz-kormányzás után 
megint csak a maguk szégyene, hogy nem éri el a 100 
ezer forintot a bevételük, ezért a maguk alkalmatlan 
társadalmiválság-kezelő politikája nélkülözést, nyo-
morúságot, egyéni és családi tragédiákat eredményez 
és fog eredményezni.  

Úgyhogy maguk a válságkezelés minden frontján 
megbuktak, és ezt a kudarcot, ezt az alkalmatlanságot 
azzal próbálják elleplezni, hogy az ellenzéki politiku-
sok, a civil szervezetek és a jó szándékú állampolgárok 
ellen uszítanak, akik elvégzik maguk helyett azt a 
munkát, amire a kormány nem képes, nem alkalmas, 
vagy talán nem is akarja megpróbálni.  

 
 

(11.30) 
 
Úgyhogy nagyon gyorsan szedjék össze magukat, 

mert emberéletekbe, munkahelyekbe és emberi szen-
vedésbe fog kerülni ez az alkalmatlanság, amit önök 
mutatnak a válságkezelésben, és álljanak le azzal az 
uszító politikával, amit az elmúlt hetekben kizáróla-
gosan sikerrel folytatni voltak képesek! Köszönöm 
szépen. (Taps az ellenzék soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Képvi-

selő úr elhangzott napirend előtti felszólalására Dö-
mötör Csaba államtitkár úr válaszol. Parancsoljon, ál-
lamtitkár úr, öné a szó. 

 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Ami a 
járvány elleni küzdelmet illeti, először is szeretnék be-
számolni arról, hogy hol is állunk. Mivel még vakcina 
nincs a láthatáron, ezért változatlanul az a cél, hogy la-
posan tartsuk a járványgörbét. Hazánk ezen a téren 
nemzetközi összehasonlításban is jól áll, és ez azt is 
eredményezi, hogy eddig sikerült elkerülni az egész-
ségügyi rendszer túlterhelését. Most már a védekezés 
második szakasza következik, ami azt jelenti, hogy fo-
kozatosan, szigorú menetrend szerint újra lehet indí-
tani az életet Magyarországon. Mindezt úgy, hogy az 
újraindítás időszakában is meg kell védeni a leginkább 
veszélyeztetett időseket és a krónikus betegeket. A kor-
mány ezen a héten meg is hozza az ezt szolgáló dönté-
seket. Úgy kell biztosítanunk az emberéletek védelmét, 
hogy közben a magyar munkahelyeket is védjük.  

S ami a gazdasági vonatkozásokat illeti, nem vá-
rom el öntől, hogy ön utaljon az elmúlt hetek dönté-
seire, úgyhogy megteszem én. Nagyon sok döntést ho-
zott a kormány, amelyek közül a legfontosabb talán az 
adócsökkentés. Ez azt szolgálja, hogy mire a végére 
érünk a járványnak, a gazdaság fordulatszáma meg-
közelíthesse a korábbit, és ne kelljen tömegesen mun-
kahelyeket veszítenünk, mert nagy különbség van kö-
zöttünk: miközben önök eleve tömeges munkanélkü-
liségből indulnak ki, azt adottságnak veszik, mi nem 
is szeretnénk abba a helyzetbe kerülni.  

Egyébként, ami az intézkedéseket illeti: döntött a 
kormány a törlesztések felfüggesztéséről, a munka-
adói adók csökkentéséről, a kata átalányadó elenge-
déséről, a kilakoltatás megszüntetéséről, bértámoga-
tásról, 2000 milliárdos kedvezményes hitelkeretről, 
ami akár nulla százalékos is lehet; a családtámogatási 
jogosultságok meghosszabbításáról és a 13. havi 
nyugdíj visszavezetéséről, arról, amit az önök szövet-
ségesei megszüntettek. 

Most, ha már itt vagyunk, és ön is felhozta, akkor 
szeretnék visszautalni pár dologra, amit múlt héten 
műveltek önök itt a Házban, azért, mert általában 
véve is nagyon jellemző a politikájukra. Kezdődik az 
egész ott, hogy azt kérték számon a kormányon, hogy 
védőfelszereléseket küldött a határon túli magyarok-
nak. És utána, csakúgy, mint most, megpróbálták az 
egészet letagadni. De hiába teszik, teljesen egyér-
telmű, hogy hogyan értették. Szabó Timea még a Fi-
nancial Timesnak is úgy fogalmazott, hogy Magyaror-
szág a védőeszközök egy részét Romániának adomá-
nyozta. Nem Romániának, hanem az erdélyi magya-
roknak, ami óriási különbség. A határon túli magya-
rok is nagyon jól tudják, hogy ha magukon múlna, 
semmilyen, de semmilyen támogatást nem kapnának. 

Mást is állítottak múlt héten itt a Házban. Pél-
dául azt, hogy Magyarországon a legrosszabbak a ha-
lálozási statisztikák. Nem a térségben, nem Európá-
ban, hanem a világon. Az a képviselő asszony, aki 
most már rögtön elhagyta az üléstermet, ezt állította. 
Ez is vaskos valótlanság, magyarul hazugság. Egymil-
lió főre vetítve Magyarországon 29-en hunytak el, 
Ausztriában 61-en, ami duplaannyi, Belgiumban pe-
dig 619-en, ami hússzor annyi. Ennyit a tényekről! És 
az a helyzet, hogy ezt önök is nagyon jól tudják, mert 
például a volt főpolgármester-jelöltjük, aki egyben 
volt tiszti főorvos is, nemrég online fogadóórán járt 
Szabó Timeánál, és azt mondta, hogy a halálozási 
arány - idézem: - „tulajdonképpen sok környező or-
szághoz képest inkább alacsonynak mondható”. In-
kább alacsonynak mondható! Azt is mondta, hogy 
akár büszkék is lehetnénk arra, hogy ez az arány nem 
olyan súlyos vagy nem súlyosabb, mint Ausztriában. 
Kérdezem önt, tisztelt képviselő úr, hogy ha büszkék 
is lehetnének, akkor miért nem azok. Ehelyett miért 
vezetik félre a magyarokat? Erre nehéz szavakat ta-
lálni. 
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És miközben itt valótlanságokat állítanak, azért 
lenne teendő. Mindenekelőtt a Pesti úti idősotthon-
ban, amely a járvány legnagyobb ismert gócpontja, 
mert továbbra sem látunk tisztán abban, hogy volt-e 
folyamatos orvosi jelenlét a helyszínen. Mindenesetre 
tudjuk, hogy öt hatósági ellenőrzésből négy alkalom-
mal egyáltalán nem volt. És azt sem tisztázták pél-
dául, hogy mit keresnek Gál J. Zoltán gépén vonat-
kozó levelek. És az is sokatmondó, hogy sok tucat 
Facebook-poszt között Karácsony Gergely egyetlen-
egyszer sem tartotta fontosnak, hogy meglátogassa az 
intézményt, legalábbis nem tudunk róla.  

Ezek alapján, tisztelt képviselő úr, azt javasoljuk, 
hogy ne a határon túli magyaroknak adott támogatást 
támadják, ne álhíreket terjesszenek, hanem vállalják 
fel a felelősséget, és vegyék ki a részüket a munkából, 
legalább azokban a városokban, ahol a választók önö-
ket tüntették ki a bizalmukkal és adtak megbízást a 
cselekvésre. Legalább erre a pár hétre tekerjék lejjebb 
az indulatgenerátort, és szálljanak be az összefo-
gásba! Az önök előéletét ismerve, ez nehéz döntés 
lesz, de higgyék el, hogy megéri. Jó munkát kívánunk 
ehhez! (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Képviselőtársaim! Az LMP képviselőcsoportjából 
Hohn Krisztina képviselő asszony jelentkezett napi-
rend előtti felszólalásra: „Aktuális ügyekről” címmel. 
Parancsoljon, képviselő asszony, öné a szó.   

 
HOHN KRISZTINA (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Képviselőtársaim! Az idei érettségi a 
kormány és az oktatási akciócsoport oktatáspolitikai 
furcsasága. A most megszületett rendelet úgy, ahogy 
van, nehezen elfogadható, és szembemegy az oktatás 
minden résztvevőjének egészségvédelmi érdekeivel, 
valamint a kormány eddigi járványügyi preventív 
stratégiájával. A benne foglaltak arról árulkodnak, 
hogy megpróbáltak a lehető legkevesebb belenyúlás-
sal változtatni a szabályokon, hogy ne kerüljön sor 
nagy átszervezésekre. Persze mindenről elfelejtették 
tájékoztatni az érintetteket. A változtatás jogát to-
vábbra is fenntartják. Remélhetőleg nem arról lesz 
szó, hogy a vizsga reggelén jelentik majd be, hogy 
mégis egy héttel később kezdődik az érettségi.  

Azt mondják, hogy minden feltétel adott a biz-
tonságos érettségihez, úgy, hogy Maruzsa Zoltán sze-
rint sem maszkviselés nem lesz kötelező a vizsgákon, 
sem a kézfertőtlenítő használata. Ugyanakkor ebben 
nincs egyetértés a kormány oldalán sem, mivel Hajnal 
Gabriella szerint csak ülés közben nem lesz kötelező a 
maszk, helyváltoztatásnál viszont igen. Vajon az 
egyetértés megszületik-e majd az írásbelik napjáig?  

A diákokat nem ellenőrzik az intézménybe való 
belépéskor digitális lázmérővel sem, ami pedig indo-
kolt lenne, mivel azonnali eredményt ad. Nem hallot-
tunk semmilyen indokot arra, hogy a lázmérés miért 
nem történik meg az iskolába belépés előtt. A határon 

túlról érkezőket a határon ellenőrzik, azonban senki 
mást nem. Éppen ezért kérjük a kormányt, hogy ha 
mást nem, legalább lázmérővel mérjék a diákokat az 
iskolába lépés előtt, és biztosítsanak minden tante-
rembe kézfertőtlenítőt.  

És akkor még nem ejtettünk szót a krónikusan 
beteg diákok bizonytalan sorsáról, vagy arról, hogy 
mit csinál egy diák, ha karantén alatt van az érettségi 
idejében. Járványhelyzet idején a kormány még csak 
el sem gondolkodott az online érettségi lehetőségén 
olyan esetekben sem, ahol karantén van kilátásban. 
Azt el tudták rendelni, hogy a nyelviskolák és egyete-
mek saját kútfőből bonyolítsanak le akkreditálható 
vizsgákat, de arra nem futotta, hogy legalább a veszé-
lyeztetett diákoknak biztosítsanak alternatívát a vizs-
gázásra.  

Azt mondják, az online érettségi csak egy vízió, 
amit nem lehet két hónap alatt kivitelezni. Elméletileg 
a diákokkal szemben versenyhátrányt jelenthet az on-
line platformok használata vizsgára. Az érintettek 
majd valószínűleg jövőre érettségiznek, és később 
mennek főiskolára. De ha a nyelviskolák meg tudták 
oldani másfél hét alatt, akkor talán a kormány is meg 
tudná oldani, hogy legalább a járványügyileg veszé-
lyeztetettek online vizsgázhassanak. Erre a jövőben 
azért is lesz szükség, mert elképzelhető, hogy a klíma-
változásnak köszönhetően gyakrabban kell esetleg 
szembesülnünk világjárványokkal, és emiatt gyakrab-
ban lehetnek iskolabezárások. Ez az érettségimegol-
dás nem biztosítja az esélyegyenlőséget sem a tartó-
san betegek, sem az előrehozott érettségit tevők szá-
mára. De a határon túlról érkezők felmérésével is ki-
csit meg vannak csúszva, úgy érzem.  

A most kihagyott érettségiknek mindemellett 
családpolitikai hatásai is lehetnek, hiszen az évet ha-
lasztó gyermek után a család kevesebb családi pót-
lékra lesz jogosult. Arról nem is beszélve, hogy a ha-
lasztással a tanulmányok is csúsznak. Kérjük a kor-
mányt, hogy a most évet halasztók után is változatlan 
mértékű családi pótlékot folyósítson a családoknak, 
legalább egy évig.  

És a fennmaradó időmben szeretnék gratulálni 
azoknak a tulajdonosoknak, akik üzemeltetik a Ma-
gyar Nemzet című újságot, ehhez a minősíthetetlen 
stílushoz. Gondolom, ékestollú, ékesszóló emberek 
ők, csak valahol elhagyták ezt az ékesszólásukat. Aki-
nek nem inge, nem veszi magára, a stílus maga az em-
ber, és ugye, tudják: madarat tolláról, embert barátjá-
ról. Köszönöm szépen. (Taps az ellenzék soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. A 

képviselő asszony elhangzott napirend előtti felszóla-
lására a kormány nevében Rétvári Bence államtitkár 
úr válaszol. Parancsoljon, államtitkár úr, öné a szó.  

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Asszony! Tisztelt 
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Ház! Ön is nagyon jól tudja, hiszen itt a parlament 
ülésein is hétről hétre beszámolunk erről, hogy a kor-
mány mindent igyekszik a lehető leggyorsabban el-
dönteni annak érdekében, hogy minél kevesebben le-
gyenek kitéve a koronavírus-járvány okozta veszé-
lyeknek, minél kevesebben kerülhessenek a fertőzés 
veszélyébe, éppen ezért döntöttünk a tanításnak a fel-
függesztése mellett is.  

 
 (11.40) 

 
Ha visszanézi, tisztelt képviselő asszony, az első 

halálesetet követő napon Magyarország ezt megtette, 
míg, mondjuk, ha megnézi Ausztriát, ő csak az 5. na-
pon, Svédország csak az egyetemek tekintetében a 7. 
napon - nem az első fertőzés, hanem az első haláleset 
után -, Spanyolország a 8., Hollandia a 9., Olaszor-
szág a 12., Franciaország a 31. napon. De ha azt néz-
zük, hogy a fertőzésekhez viszonyítva hányadik na-
pon, az első igazolt fertőzéshez viszonyítva hányadik 
napon történt az iskolai oktatásnak az iskola épületé-
ben történő felfüggesztése és a digitális oktatásra való 
áttérés: Magyarország az első fertőzötthöz képest a 
12. napon, Hollandia a 17. napon, Ausztria a 21. na-
pon, Olaszország a 34. napon, Spanyolország a 41. na-
pon, Svédország a 47. napon, Németország a 49. na-
pon, Franciaország pedig az 52. napon tette meg 
mindezt. Tehát Magyarország a 12., Németország, 
Franciaország a 49., 52. napon tette meg.  

Tehát igyekeztünk mindenben a diákok és a pe-
dagógusok érdekében eljárni és a diákok családtagja-
inak a biztonsága érdekében eljárni. Minél hamarabb, 
a lehető leggyorsabban hoztuk meg ezeket az intézke-
déseket. Önök közül itt a parlamentben egyikőjük 
sem járult ahhoz hozzá, hogy gyorsított ütemben tár-
gyaljuk azt a törvényjavaslatot, amely a kormányt erre 
feljogosítja, sőt utána magát a törvényjavaslatot sem 
támogatták. Ha önökön múlna, itt többhetes vitákra 
kerülne sor, és csak utána születnének meg a dönté-
sek. A kormánynak azonban fontos volt, hogy ezeket 
a döntéseket gyorsan meg lehessen hozni, mert ezzel 
az emberek egészségét tudjuk megőrizni. Ezt tettük 
eddig is, és ugyanezzel a felelősséggel vizsgáltuk hét-
ről hétre és napról napra azt a helyzetet, hogy az érett-
ségi megtartható-e Magyarországon vagy sem.  

A legkiválóbb tudósokat is megkérdezte a kor-
mány, többen közülük múlt héten nyilvános sajtókon-
ferencián is elmondták, például Jakab Ferenc viroló-
gus, hogy az érettségi megtartása lehetséges, Oroszi 
Beatrix epidemiológus, járványügyi szakértő, a Tiszti-
orvosi Szolgálat szakmai vezetője is elmondta, hogy 
összességében is alacsony a járványügyi kockázat, 
ugyanakkor, ha további védelmi intézkedések szület-
nek, akkor a vírus terjedését - idézőjelben - nullára 
tudjuk csökkenteni. Azt mondta, illetőleg a tiszti főor-
vos is azt mondta, hogy a szigorú szabályok betartása 
mellett az érettségi megtartásának nincs akadálya. 
Tehát sok egészségügyi szakemberrel is egyeztetett a 

kormány azelőtt, mielőtt a döntését meghozta, hogy 
jelent-e ez a diákok számára, a pedagógusok számára, 
illetőleg a diákok családjai számára többletkockáza-
tot, ez a kockázat hogyan csökkenthető, és emellett 
megtartható-e maga az érettségi. Ezért hozta meg azt 
a döntését a kormány, hogy az érettségi megtartható.  

És ha ön körbenéz Európában, tisztelt képviselő 
asszony, akkor azt láthatja, hogy Olaszországban is 
ebben a tanévben meg tervezik tartani - Olaszország-
ban! - az érettségit, ráadásul szóbeli érettségit - a kor-
mány azt mondja, hogy csak írásbeli érettségi van, 
nincs szóbeli, mert az írásbelinél kevesebb a vírus át-
adásának a kockázata, a szóbelinél nagyobb -, de 
nemcsak Olaszországban gondolkodnak idei érettsé-
giben, hanem Ausztriában, Németországban, Horvát-
országban, Lengyelországban, Csehországban, Dáni-
ában, Írországban is. Sőt, vannak olyan országok, 
ahol az egész oktatást újraindítják, tehát nemcsak az 
érettségin megy be egy terembe maximum tíz diák 
egymástól legalább másfél méterre pár órán keresz-
tül, amíg az érettségit megírja, hanem a teljes értékű 
oktatásnak az újraindításában gondolkodik Svájc, Ro-
mánia, Csehország, Franciaország, Dánia, Norvégia, 
Németország. Megkezdődik az iskola a világ negyedik 
legfertőzöttebb országában, Franciaországban május-
ban. Nem csupán az érettségiről, hanem a teljes ér-
tékű tanításról beszélünk, egy nálunk sokkal kritiku-
sabb helyzetben lévő országban, Franciaországban. 
Németországban naponta ezer fő felett van az új fer-
tőzöttek száma, száz körüli a napi halálozási arány, 
ennek ellenére mégis az iskolák újranyitása mellett 
döntöttek Németországban - nyilván ott tartományi 
szinten is lesznek az időpontban különbségek -, vala-
mint ők is az érettségi megtartása mellett döntöttek.  

Tehát, tisztelt képviselő asszony, itt egy nemzet-
közi példákra is épülő, Magyarországon pedig a legki-
válóbb virológiai szakembereket és orvosokat is be-
vonó eljárásról volt szó. Úgy döntött a kormány, hogy 
azért, hogy csökkentse a vírus terjedésének a kocká-
zatát, csak írásbeli vizsga lesz, nem 8 órakor kezdődik, 
amikor a legnagyobb tömegben mennének be a diá-
kok, hanem 9 órakor, tehát később, egy teremben tíz-
nél többen nem lehetnek, nyilván sok helyen ennél 
kevesebben is lesznek, tehát ritkásabban fognak ülni, 
legalább másfél méter távolságot kell tartani, kézfer-
tőtlenítő és maszk rendelkezésre fog állni a tanárok-
nak, illetőleg a diákoknak. Aki előző nap tud csak oda-
utazni, annak külön szeparált kollégiumi elhelyezést 
biztosítunk, és úgy fogjuk szervezni ezeket a vizsgá-
kat, hogy semmifajta csoportosulásra ne kerüljön sor.  

Aki pedig nem most akarja megtenni, ősszel lete-
heti ugyanúgy ezeket az érettségiket. Köszönöm szé-
pen, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypártok so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Képviselőtársaim! „A kisemmizett 
önkormányzatok költségeire mutogatva venné fel a 
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Fidesz az eddig letagadott uniós támogatásokat” cím-
mel a DK képviselőcsoportjából Varju László képvi-
selő úr jelentkezett (Németh Szilárd István: Már 
megint?) napirend előtti felszólalásra. Parancsoljon, 
képviselő úr, öné a szó.  

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Pedig nem fogják meg-

úszni, el fogom mondani. (Közbeszólás a Fidesz sora-
iból: Jaj, de jó lesz!) 

Tisztelt Ház! Dömötör Csaba államtitkár úr az 
előbb itt lehazugozta az ellenzéket, ezért cse-
rébe - tudja, amilyen az adjonisten, olyan a fogadjis-
ten - kezdjük ezzel a történetet, hogy önök hetek óta 
hazudják úton-útfélen, hogy az Európai Unió sehogy 
nem akar segíteni a szegény, hősiesen küzdő magyar 
kormánynak, hazánk pedig semmilyen támogatásra 
nem számíthat a koronavírus-járvánnyal kapcsolato-
san az Európai Unióból.  

Hadd kezdjem azzal a felszólalásomat, hogy idé-
zek önöknek egy levelet, amelyet a Belügyminiszté-
rium önkormányzati államtitkára küldött el minden 
önkormányzatnak. Hangsúlyozom: minden önkor-
mányzat megkapta. Idézet: „Az Európai Bizottság le-
hetővé tette a koronavírus okozta válsághelyzet ke-
zelésének támogatását pályázati úton az Európai 
Szolidaritási Alapból. A járvány elleni védekezésért 
felelős belügyminiszter kezdeményezi a pályázat 
összeállítását és benyújtását, mely célra adatkérő 
táblázat került összeállításra.” Nem idézem tovább; 
önök az önkormányzatoktól ehhez a pályázathoz az 
Európai Bizottsághoz adatokat kérnek. Hogy mik 
vannak, ugye?! Uniós pénz koronavírus okozta vál-
ságra az Európai Uniótól?! Nem erre mondták egész 
idáig, hogy egy fillért sem lehet ebben igénybe venni, 
akkor, amikor a Demokratikus Koalíció ez ügyben is 
felszólalt? De vegyük csak végig azt, hogy mit is 
mond ez a levél! 

1. Önök elismerik, hogy az Európai Unió ad pénzt 
a válság kezelésére. Ez a levél egyben bebizonyítja azt 
is, hogy önök hetek óta a magyarok szemébe hazudnak 
az Európai Unióról. Önök egy 2000 milliárd forintos 
uniós támogatást titkolnak el a magyarok elől, ahelyett, 
hogy odaadták volna az önkormányzatoknak és a vál-
lalkozásoknak munkahelymegőrzés érdekében.  

2. Önök elismerik, hogy ahelyett, hogy a kormány 
végezné a munkát, az önkormányzatok végzik önök 
helyett. Hiszen éppen arra kérik az önkormányzato-
kat ebben a levélben, hogy összesítsék a védekezés 
költségeit: maszkosztás, kórházak, mentősök segí-
tése, idősek ellátása, és azt hiszem, nem kell önöknek 
sorolni, hogy mi mindent végeznek el önök helyett az 
önkormányzatok. Ma például az egész budapesti terü-
leten maszkosztás van, én magam is Újpesten reggel 
ezzel kezdtem. Önök helyett csinálják az önkormány-
zatok. 

3. Önök arra hivatkozva akarnak pénzt kérni az 
Európai Uniótól, hogy mit csináltak az önök által 
egyébként kivéreztetett önkormányzatok. Tehát majd 

az önkormányzatok költségeire mutogatnak, miköz-
ben uniós pénzt kérnek stadionra, futballakadémiára 
meg ki tudja, milyen Mészáros-beruházásra. Vegyük 
sorra tehát újra az egészet! 

Önök először hazudtak az Európai Unióról, majd 
nem végezték el a saját munkájukat, és hagyták, hogy 
az önkormányzatok végezzék el önök helyett, most 
pedig csalni akarnak, hiszen az önkormányzatokra hi-
vatkozva szaladnak az Európai Unióhoz pénzért, hogy 
aztán azokat önök felhasználják, hiszen az soha nem 
fog megtörténni, hogy ezt az önkormányzatok meg-
kapják. Na, ezt tessék megtapsolni, tisztelt képviselő 
urak, ez az, amit önök csinálnak válságkezelés és Eu-
rópai Unió címen, miközben az ország számított 
önökre, és önök ugyanazt tették, amit tíz éve csinál-
tak: hazudtak, lopnak, csalnak, és még egy világjár-
vány vagy a magyar emberek halála sem módosít az 
önök magatartásán.  

Azok után, hogy önök megérezték itt az eurómil-
liárdok szagát, most már kíváncsiak, hogy mennyit 
költenek az önkormányzatok, és önök ahelyett, hogy 
ezt felhasználnák rendesen védekezésre, ki tudja, mit 
fognak tenni. 

 
 (11.50) 

 
De van egy kérdésem: hogy van merszük önkor-

mányzatokra szabott megszigorítással a védekezést 
akadályozni? Azt gondolom, hogy ez az igazi kérdés, 
amire önöknek válaszolni kell. Hogy volt merszük 
azokat a kerületeket, városokat, településeket meg-
sarcolni, amelyek maguk helyett vittek maszkot az 
embereknek, tesztelnek, védőfelszereléseket vásárol-
nak, miközben önök itt számokkal dobálóznak, és az 
emberekhez pedig ez nem jut el?!  

Az nem jutott eszükbe, hogy ezt a pénzt egyéb-
ként azoktól veszik el, azoktól az önkormányzatoktól, 
például a gépjárműadó elvonásával, és tesznek tönkre 
szándékosan szabad városokat, önkormányzatokat, 
azért, hogy mindezt önök leplezzék. Tisztelt kormány-
zati Képviselők! Bárki, aki válaszolni akar erre, szedje 
össze magát, és válaszoljon a három kérdésemre. Kö-
szönöm. (Dr. Rétvári Bence: Hol a taps? - Taps a 
Párbeszéd és a DK padsoraiból. - Dr. Rétvári Bence: 
Azért…) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Képviselő-

társaim! A kormány nevében az elhangzott napirend 
előtti felszólalásra Schanda Tamás államtitkár úr vá-
laszol. Parancsoljon, államtitkár úr, öné a szó. 

 
SCHANDA TAMÁS JÁNOS innovációs és tech-

nológiai minisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Kép-
viselő Úr! Ön egyfelől azt mondja, hogy a kormány 
nem biztosít pluszforrást az önkormányzatoknak; 
másfelől azt mondja, hogy egyébként az önkormány-
zatoknak miért kell kivenni a részüket a védekezésnek 
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a feladatából és költségeiből. Harmadrészt pedig azt 
kifogásolja, hogy a kormány miért ad információt az 
önkormányzatoknak ahhoz, hogy egyébként pályáza-
tot tudjanak benyújtani. Én nem igazán értem, hogy 
akkor most mi a probléma: ha segíteni akarunk; ha 
arra kérjük őket, hogy vegyenek részt a védekezésben; 
vagy az, hogyha bármilyen eszközzel egyébként segít-
jük az ő munkájukat.  

De vegyük sorra a tényeket, tisztelt képviselő úr! 
Nézzük meg, hogy önök mit csináltak az önkormány-
zatokkal, milyen intézkedéseket hoztak a 2008-as vi-
lágválság idején. Egyrészt hitelt vettek fel, eladósítot-
ták Magyarországot, és a javaslataik, amiket hétről 
hétre meg kell hallgatnunk, ugyanide vezetnének. Eb-
ből is látszódik, hogy önök nem tanultak semmit az 
elmúlt években. 

Önök elvették egyébként a 13. havi nyugdíjat a 
nyugdíjasoktól, amit most a kormány egyébként visz-
szaad, jól rámutatva arra, hogy mi a különbség a bal-
oldali és a nemzeti válságkezelés között. És engedje 
meg, hogy arra is emlékeztessem, hogy a Fidesz-
KDNP-kormány csaknem 1400 milliárd forint adós-
ságtól szabadította meg az önkormányzatokat, 
ugyanis az önök kormányzása az önkormányzatok 
gazdálkodását ellehetetlenítette, hiszen a forrásaik a 
legalapvetőbb feladataik ellátásához sem voltak elég-
ségesek, és számos önkormányzatot a csődbe kerget-
ték bele.  

Tisztelt Képviselő Úr! Ami pedig az Európai 
Uniót illeti, egynéhány mondatot engedjen meg ide is! 
Az Európai Betegségmegelőzési és Járványvédelmi 
Központ, csak hogy a kompetens Unió képéről vitat-
kozzunk egy picit, másfél hónapon keresztül a szöges 
ellentétét állította annak, ami a valóság. Míg arról íro-
gattak jelentéseket, hogy nem terjed emberről em-
berre a vírus, és kontinensünk igazából nincs is kitéve 
a veszélynek, jószerivel minden más egészségügyi tu-
dományos központ már tudta, hogy óriási bajjal fo-
gunk mi is szembesülni.  

Ezért is különösen nagy eredmény az, tisztelt 
képviselő úr, hogy Magyarország az elsők között volt, 
aki lépett a koronavírus-fertőzés megállítása érdeké-
ben. Már januárban felállítottuk az operatív törzset, 
és tettük mindezt akkor, amikor egyébként még csak 
szórványos esetek voltak az egész kontinensen. Ha-
marabb hoztuk meg a szigorító intézkedéseket, mint 
más országok, és ennek köszönhető az, hogy sikerült 
lelassítani a járvány terjedését hazánkban, és felké-
szülni a tömeges megbetegedések időszakára.  

Tisztelt Képviselő Úr! Az inkompetencia tipikus 
példája, amit a dilettáns európai bürokraták műveltek 
a válsághelyzetben. Az európai polgárok és lakosok 
egészségét és életét tették kockára, és az Unió újabb 
és újabb tanúbizonyságát adta annak, hogy a válságot 
csak és kizárólag politikai szólamok szintjén tudja ke-
zelni, és valós cselekvésben pedig nem tesz semmit, 
lebénul ilyen helyzetben. Ezt láttuk már más válság-
helyzetben is, gondoljunk csak a migránshelyzetre.  

Tisztelt Képviselő Úr! Az a helyzet, hogy az ön ál-
tal említett bűvös ezermilliárdokhoz képest, amiket 
itt emleget, és rendszeresen hallunk az önök padsora-
iból, ehhez képest a valóság borzalmasan egyszerű, 
tisztelt képviselő úr. Magyarország egyetlenegy plusz-
eurót vagy eurócentet nem kapott Brüsszelből. Ezt 
borzalmasan egyszerű leellenőrizni. Meg kell nézni, 
egy fillérrel, egy forinttal, egy eurócenttel több nem 
érkezett. Bármit hazudnak önök a brüsszeli helytar-
tóik kérésére, egész egyszerűen nem igaz, Magyaror-
szágra pluszforrás nem érkezett.  

Az Európai Bizottság intézkedése az volt, hogy 
egy technikai módosítást létrehoztak, amelynek kö-
szönhetően a még fel nem használt forrásokat egyéb-
ként fel lehet használni a járvány elleni védekezésre 
is. Egyébként pedig valamifajta előleget nem szüksé-
ges visszautalni. Legyünk igazságosak, ez még akár 
valamifajta segítségnek is nevezhető, likviditási segít-
ségnek, különösen azoknak az országoknak, amelyek-
nek a költségvetése nem teszi lehetővé a védelmi in-
tézkedések finanszírozását.  

Ez a helyzet, tisztelt képviselő úr, egy fillérrel 
több pénzt nem kaptunk Brüsszelből. Kérem, higgyék 
el! Köszönöm megtisztelő figyelmüket. (Taps a kor-
mányzó pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Az MSZP képviselőcso-
portjából „Aktuális ügyekről” címmel Tóth Bertalan 
frakcióvezető úr jelentkezett napirend előtti felszóla-
lásra. Parancsoljon, frakcióvezető úr, öné a szó. 

 
DR. TÓTH BERTALAN (MSZP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Ezerszer el-
mondtam már én is, elmondták szakértők is, elmond-
ták MSZP-s és ellenzéki politikustársaim is, hogy a 
járvány elleni hatékony védekezés egyik alapvető fel-
tétele a nyílt, teljes körű és őszinte tájékoztatás, kom-
munikáció, még akkor is, hogyha ez nem népszerű. 

Önöket azonban nem a hatékony védekezés ér-
dekli, hanem a népszerűségi mutató. Önök folyama-
tosan titkolóznak, és ezzel veszélyeztetik a hatékony 
védekezést, bizonytalanságban tartják az embereket, 
így közvetlenül veszélyeztetik az emberek életét, 
egészségét és megélhetését. Értem én, hogy önök sze-
rint hadiállapot van, de lássák már be, hogy az ellen-
ség a vírus, amelyik nagy ívben tesz a hadititkokra. Az 
embereknek igenis joguk van tudni, hogy mi történik 
és mi vár rájuk.  

Győzelmi jelentésben számolnak be a védőfelsze-
relések beszerzéséről, de nem tudjuk, hogy azokból a 
bizonyos magánraktárakból hogyan és mikor kerül-
nek majd ki a védőeszközök a kórházakba, az idősott-
honokba, a frontban szolgálókhoz, vagy éppen az em-
berekhez. Meghallgattuk, hogy 86 millió maszk van 
már Magyarországon, de nem látjuk, hogy ott lenné-
nek, ahol ezekre szükség van. Ma már szakértők is 
ajánlják a maszk viselését, de nem lehet tudni, hogy 
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ezeket hol lehet beszerezni, hogyan jut el a minden-
napokban az emberekhez. 

A Magyar Tudományos Akadémia kiterjedt tesz-
telést javasol, amit hetek óta mondunk mi is, hogy 
teszteljenek, teszteljenek, teszteljenek, de nem tud-
juk, hogy önök ezt el akarják-e egyáltalán kezdeni, és 
ha igen, akkor hogyan és mikor.  

Mikrovállalkozások kezdik meg újra a tevékeny-
ségüket, mert nulla forint árbevétel mellett hiába az 
amúgy rendkívül szűkmarkú kormányzati segítség, a 
számlákat fizetni kell, a még megmaradt munkaválla-
lók utáni bért fizetniük kell, de nem tudják, hogy mi a 
helyes protokoll, milyen előírásokat kell betartaniuk, 
mert nem kapnak erről semmilyen információt. Eltit-
kolják az állásukat vesztő munkavállalók számát, 
mert nem akarnak róluk gondoskodni; akik a munka-
helyüket elveszítik az elégtelen kormányzati mentő-
csomag miatt, azoknak a száma már eléri a százezret.  

Itt van Rétvári államtitkár úr. Szeretném azt 
üzenni önön keresztül a főnökének, hogy szégyellje 
magát. Szégyellje magát, mert szándékosan veszé-
lyezteti emberek tízezreinek az egészségét! Szégyellje 
magát, mert indokolatlanul veszélyes helyzetbe so-
dorta a kórházakból kirakott betegek ezreit! Van, aki 
azóta sajnos már elhunyt. Szégyellje magát, ahogyan 
ezt az egész kórháziágyszám-csökkentést végrehajtot-
ták, amiért nem biztosították a családoknak, hozzá-
tartozóknak vagy akár az önkormányzatoknak a felké-
szülési időt sem! És szégyellje magát, amiért titkoló-
zik, és titkolózásával nehezíti a fertőzés terjedése el-
leni védekezést!  

Érthetetlen, hogy miért nem válaszolnak az álta-
lam feltett kérdésekre. Miért nem engedték azt, hogy 
a kórházak válaszoljanak az általam feltett kérdé-
sekre, amik nem bonyolultak? Napi jelentésben szá-
molnak be a kórházak arról, hogy tesztelték-e a bete-
geket hazaküldés előtt, igen, vagy nem. 

 
 (12.00) 

 
Értesítették-e a betegek lakóhelye szerinti önkor-

mányzatot, hogy az ellátásra szoruló betegek haza-
szállítása megtörténik? Van-e ezzel kapcsolatban fel-
adatuk, igen vagy nem? Van-e elegendő védőfelszere-
lés a kórházakban, igen, vagy nem? Hány beteget 
küldtek haza az adott kórházból? Hány aktív ágy van 
egy adott intézményben? Ezek azok az adatok, ame-
lyeket a kórházigazgatóktól kérdeztem meg, és önök 
megtiltották, hogy erre válaszoljanak. Azért lett volna 
fontos, hogy ismerjük ezeket az adatokat, hogy van-e 
fertőzésveszély a hazaküldött embereknél, szüksé-
ges-e az önkormányzatok segítsége a betegellátásban, 
vagy legalább tisztább képet kapjunk itt az elmúlt idő-
szak zavaros kommunikációja után. Ha önök mindent 
jól csináltak volna, akkor nem értem, hogy mitől fél-
nek, miért nem adnak választ, akkor bátran nézzenek 
szembe az emberekkel, és mondják el az igazságot! 

Azt kérem még egyszer, hogy kezdjék el a töme-
ges teszteléseket. Küldjenek maszkot minden magyar 
állampolgárnak! Állítsanak össze az időseknek egy vé-
dőcsomagot, fertőtlenítőszert, maszkot és védőkesz-
tyűt biztosítsanak számukra! Segítsék a hazaküldött 
beteg emberek hozzátartozóit az ápolási díj kiterjesz-
tésével és emelésével! Adjanak több pénzt a magyar 
kis- és középvállalkozásoknak, hosszabbítsák meg az 
álláskeresési időt 9 hónapra, és adjanak legalább 
nettó 100 ezer forintos ellátást számukra!  

Kérem önöket, hogy tájékoztassák megfelelőkép-
pen a magyar embereket, a magyar kisvállalkozókat, 
mert amit önök csinálnak, az egyszerűen azt mutatja, 
hogy van rejtegetnivalójuk. Tegyék meg ezeket a lépé-
seket közös jövőnkért, Magyarországért! Köszönöm 
szépen. (Taps az MSZP és a Párbeszéd soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. A 

frakcióvezető úr imént elhangzott napirend előtti fel-
szólalására a kormány nevében Szijjártó Péter mi-
niszter úr fog válaszolni. Parancsoljon, miniszter úr, 
öné a szó. 

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Frakcióvezető Úr! Nyilvánvalóan a világjárvánnyal 
szembeni védekezés sikere egész Magyarország és 
minden határon innen és túl élő magyar ember közös 
érdeke. Ezért egyetértek önnel abban, hogy meg kell 
nézni, hogy mi az, ami nehezíti a védekezést, mi az, 
ami szembemegy a védekezés sikerességével. A vá-
daskodás, a hazugságok terjesztése, a gyűlöletkeltés, 
a fake news, az egészségügyi dolgozókba vetett biza-
lom aláásása egészen biztosan nehezíti a védekezés si-
kerességét. Ezért arra kérem önöket, tisztelt képvise-
lőtársaim - lehet, hogy naivnak tűnik ez a kérésem -, 
hogy működjenek velünk együtt abban, hogy az álhí-
reknek, a gyűlöletkeltésnek, a hangulatkeltésnek és 
hazugságoknak az időszakát le lehessen zárni a véde-
kezés tekintetében. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Önök előtt itt az Or-
szággyűlésben minden héten beszámolunk a védekezés 
állásáról. Az operatív törzs mindennap sajtótájékozta-
tót tart. Minden döntésünk nyilvános. Minden segítsé-
get megadunk az egészségügyi intézményeknek, az 
egészségügyben dolgozóknak, a gazdasági szereplők-
nek, a kis, közepes, nagy magyar és külföldi vállalatok-
nak annak érdekében, hogy az egészségügyi védekezés 
és a gazdaságvédelmi akcióprogram is sikeres lehes-
sen. De még egyszer mondom, ebben a hazugságok és 
a rémhírek terjesztése egyáltalán nem segít. 

Tisztelettel tájékoztatom önt, frakcióvezető úr, és 
a magyar Országgyűlés valamennyi képviselőjét, hogy 
a teszteléseket az Egészségügyi Világszervezet előírá-
sainak, ajánlásainak, útmutatásainak megfelelően vé-
gezzük el. A tesztelésekhez szükséges eszközök ren-
delkezésre állnak. Az előbb önöknek beszámolhattam 
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arról, hogy már az egymilliót is meghaladta a Magyar-
országra importált tesztek száma. Ezek döntő több-
sége klinikai, kisebb része pedig gyorsteszt.  

Tehát az eszközök rendelkezésre állnak, és betart-
juk a vonatkozó nemzetközi előírásokat. Mint ahogy az 
is természetes, tisztelt képviselő úr, hogy miközben az 
egész világon arról szólnak a hírek, hogy hogyan lazít-
ják fel egyes országok az egészségügyi védekezés sike-
ressége érdekében meghozott korlátozó intézkedése-
ket, világos, hogy ha valamikor, akkor majd most lesz 
nagy nyomás az egészségügyi rendszereken. Hiszen az 
is világos, hogy az emberi kontaktusok számának és in-
tenzitásának növekedésével reális a veszélye a vírus 
terjedési sebességének a növekedésére. Ez mit jelent? 
Hogy nyomás lesz az egészségügyi ellátórendszeren. Ez 
mit jelent? Hogy ágyakra lesz szükség, meg lélegezte-
tőgépekre lesz szükség annak érdekében, hogy el tud-
juk látni a koronavírussal fertőzött betegeket. Önök, ha 
jól értem, azt kritizálják, hogy a magyar egészségügyi 
rendszert az Emberi Erőforrások Minisztériuma és a 
miniszter személyesen felkészítette. De, tisztelt képvi-
selőtársaim, önök lennének a leghangosabbak, ha 
mindez nem történt volna meg. 

Tisztelettel tájékoztatom önöket arról is, hogy a 
magyar vállalkozások támogatása érdekében életbe 
léptettünk több fontos intézkedést is, amelyekről biz-
tosíthatom a frakcióvezető urat, hogy a teljes körű tá-
jékoztatást megadtuk a vállalkozásoknak. A kieső 
munkaidőre egy állami bértámogatási rendszert indí-
tottunk, és a folyamatos konzultáció eredménye, hogy 
az eredetileg kigondolt rendszeren is hajtottunk végre 
módosításokat. Az Innovációs és Technológiai Mi-
nisztérium, valamint mi magunk is összegyűjtöttük 
azokat a visszajelzéseket, amelyek a vállalatoktól, a 
mikro-, kis- és közepes vállalkozásoktól érkeztek, és 
ezeknek megfelelően egy módosított, speciálisan a 
magyar helyzetre kidolgozott bértámogatási rend-
szert vezettünk be, amelyeket a vállalatok a járási 
munkaügyi központokon keresztül igénybe vehetnek.  

Emellett pedig tisztelettel tájékoztatom önöket, 
hogy bár ilyenkor lenne nagyon könnyű engedni a 
csábításnak, erre - ha jól értem - van is inspiráció az 
önök részéről, hogy az ország eladósítása mellett mi-
nél magasabb adókat vessünk ki, de ez sem fog meg-
történni. Sőt, továbbmegyünk az adócsökkentéssel, és 
15,5 százalékra csökkentjük a szociális adót, pontosan 
azért, hogy a vállalatok számára a munkahelyek fenn-
tartása ne okozzon aránytalan nehézségeket a jelen-
legi körülmények között. 

Egyúttal pedig tisztelettel tájékoztatom önöket 
arról is, hogy az újonnan indított beruházástámoga-
tási rendszerünket épp csak meghirdettük, de már 
több mint 40 vállalat igényelt rá támogatást, tehát 
ennyit arról, hogy miről tudnak, vagy éppen miről 
nem tudnak a magyar gazdaság szereplői.  

A jövőben is, tisztelt frakcióvezető úr, állunk ter-
mészetesen az önök rendelkezésére, mint ahogy min-
den magyar ember rendelkezésére állunk a megfelelő 

információkkal. Kicsit több együttműködést szeret-
nénk kérni önöktől a jövőben. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Tisztelt 

Országgyűlés! „Miért veszélyeztetnek több százezer 
embert?” címmel a Jobbik képviselőcsoportjából An-
der Balázs képviselő úr jelentkezett napirend előtti 
felszólalásra. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
ANDER BALÁZS (Jobbik): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Noha prog-
nosztizálták már júniusra, sőt még későbbre is, de is-
ten adja, hogy igaza legyen azoknak a kormányzati 
jóslatoknak, amelyek szerint majd valóban május 3-
án tetőzik a koronavírus-járvány. Ugyan vezénylő tá-
bornok úr nagy szigorúsággal tartja kordában a kor-
mánypárti mamelukokat, de attól tartok, hogy ilyen-
formán nem fog tudni parancsolni a Covid-19-nek. 
Még ha a tetőzés egy hét múlva be is következik, és 
május 3-án délután 15 óra 23 perckor eléri a csúcsát a 
ragály, a lecsengése akkor sem olyan lesz, mint egy tű-
zijátéké, ami elfüstölt, és volt, nincs. A tetőzés után 
még hosszú hetekig igen óvatosnak kell lenni, nehogy 
újra berobbanjon a járvány.  

Éppen ezért tartjuk elfogadhatatlannak, hogy a 
kormányzat ilyen körülmények közepette rendezi 
meg az érettségit. Érthetetlen, hiszen az EMMI nem-
rég keltezett nyilatkozatában még azt mondják, hogy 
a kormány az érettségi vizsgák időpontját a járvány-
ügyi szempontok alapján határozza meg. Tisztelt kor-
mánypárti képviselőtársaim, érthetetlen, hiszen ezzel 
a lépéssel a szélrózsa minden irányából az iskoláikba 
terelnének 83 ezer diákot, valamint sok ezer tanárt és 
technikai dolgozót, hogy ott órákon keresztül össze-
zárva írják a dolgozatokat és felügyeljék az érettségit. 
Érthetetlen ez a lépés, hiszen nem mellesleg hiteltele-
níti a „Maradj otthon!” felhívását és a kijáráskorláto-
zási intézkedéseket is. 

Egész ágazatok zuhantak be. Vállalkozások jutot-
tak a tönk szélére. Áll a turizmus és a vendéglátás, ki-
véve, ha kormánypárti előkelőségek mennek kedvenc 
luxuséttermükbe kaviárt majszolgatni, bocsánat, le-
het, hogy elvitelre csülkös pacalért, na mindegy. Na-
ponta több ezren veszítik el az állásukat, és ezek a vál-
ságos helyzetbe került dolgozók joggal kérdezik, hogy 
ha az érettségit le lehet vezényelni, akkor ők miért 
szenvedjenek a járvány miatt. 36 ezer kórházi ágyat 
szabadítanak fel, súlyos betegeket, stroke-osokat, 
rákbetegeket küldenek haza.  

A járványügyi helyzet miatt beszűkülő egészség-
ügyi rendszerben ellátatlanul maradt vagy késve ellá-
tott betegek akár úgynevezett láthatatlan áldozattá is 
válhatnak, ahogyan a Magyar Orvosi Kamara írta ál-
lásfoglalásában. Akkor meg mire ez az egész - teszik 
fel a kérdést a kipaterolt betegek és a hozzátartozók -, 
hogyha egy hét múlva önök simán érettségit rendez-
nek? 
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 (12.10) 
 

Pedig lenne rugalmas és a kockázatokat minima-
lizáló megoldás az érettségire is, nem kellene 83 ezer 
diákot és sok ezer pedagógust, nem kellene az ő szü-
leiket, nagyszüleiket, családtagjaikat felesleges ve-
szélynek kitenni. 

Dr. Brenner Koloman, Csányi Tamás és Farkas 
Gergely képviselőtársaimmal benyújtottuk azt a hatá-
rozati javaslatot, amelyik, ha a tanulók az érettségi he-
lyett ezt választják, akkor a diákok eddigi eredményei 
alapján jegymegajánlással tenné lehetővé az érettségi 
kiváltását. Az ötletet mind a pedagógus-szakszerveze-
tek, mind pedig a diákszervezetek támogatandónak 
találják. Ezért ma írásban kértük, hogy az Ország-
gyűlés Kulturális bizottsága vegye azt holnapi napi-
rendjére. Az ügy előremozdítása érdekében pedig on-
line petíciót is indítottunk.  

Fontos hangsúlyozni, nem azt akarjuk, hogy diá-
kok tízezreit emésztő bizonytalanságban tartva lebeg-
tessék az érettségi időpontját. Vannak nagyon jó nem-
zetközi példák, az UNESCO tizenegy olyan országot 
sorol föl, ahol nem lesz ilyenformán érettségi. Van 
olyan hely, ahol a tanári értékelés alapján megajánlott 
jegy lesz az érettségi helyett, Szlovákiában pedig a 
tanév végi osztályzatok átlaga adja majd az érettségi 
érdemjegyet, és így tovább. 

Bizonyára még emlékeznek arra a napra, amely-
nek reggelén Orbán Viktor még azt mondta, hogy nem 
lesz iskolabezárás, mert akkor érvénytelenítik a tan-
évet, a tanárok pedig nem kapnak majd fizetést. (Köz-
beszólások a Fidesz soraiból. - Az elnök csenget.) Re-
méljük, a „csak azért se!” felelőtlenségét némi jobbi-
kos noszogatásra most is legyőzi majd a józan ész. 

És a végére egy személyes történetet, ha megen-
gednek képviselőtársaim. Miután képviselővé váltam, 
éveken keresztül, öt éven keresztül visszajártam egy-
kori iskolámba, hogy társadalmi munkában ingyen 
érettségiztessek. Talán, ha valami érzékelteti, hogy 
mennyire fontosnak tartom a matúrát, és mennyire 
értékén kezelem, akkor ez az a dolog. Most viszont há-
ború van, a magyar nemzet harcot vív a koronavírus-
járvány ellen. A háború olykor rugalmasságot köve-
telne meg, és erre a rugalmasságra kérjük most önö-
ket. Ha arról volt szó, és az érdekeik úgy kívánták, 
akkor önök simán átírták az Alaptörvényt, de jól em-
lékszünk arra is, amikor egyetlenegy nap alatt kivé-
gezték a lakás-takarékpénztárakat.  

Nagyon szépen kérjük, kormánypárti képvi-
selőtársaim, ne hazardírozzanak magyar emberek 
százezreinek biztonságával, egészségével!  

Köszönöm. (Taps az ellenzéki pártok padsorai-
ban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Kép-

viselő úr napirend előtti felszólalására a kormány ne-
vében Rétvári Bence államtitkár úr válaszol. Paran-
csoljon, államtitkár úr, öné a szó. 

DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 
Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! 
Amikor képviselő úr úgy kezdte el a felszólalását, hogy 
nem lehet lemondani magyarok százezreiről, ma-
gyarok millióiról, akkor először azt hittem, hogy végre 
a Jobbik mint egykori nemzeti párt, Szabó Timea 
múlt heti felszólalására fog reagálni, és el fog tőle ha-
tárolódni, és azt fogja mondani, hogy Szabó Timea 
nem engedheti meg magának a magyar Ország-
gyűlésben azt a hangot, amit megütött a határon túli 
magyarokkal szemben a múlt héten. De egy hete a 
Jobbik erről csak hallgat. Úgy látszik, a Jobbik lehet, 
hogy valaha nemzeti párt volt, de mára már inkább 
csak Gyurcsány Ferenc segédcsapatává vált, és bizony 
úgy látszik, hogy Gyurcsány Ferenc háta mögött tilos 
egymással szemben bármit is megfogalmazni. (Zaj, 
közbeszólások a Jobbik soraiból.)  

Ezért szó nélkül tűri a Jobbik azt, hogy egyik 
képviselőtársunk olyan hangot üssön meg a budapesti 
parlamentben, amit a bukaresti parlamentben lehet 
esetlegesen elképzelni, de a magyar parlamentben el-
fogadhatatlan, hogy egy magyar parlamenti képviselő 
lényegében szinte (Folyamatos közbeszólások a 
Jobbik soraiból, köztük: Témára! - Az érettségiről 
beszélj!) a magyarországi román nagykövet védelmé-
ben fejti ki a tevékenységét, és ő védi meg az ő kijelen-
téseit, és a Jobbiknak minderre egyetlenegy árva sza-
va sincsen, pedig itt lett volna a lehetőség a parla-
mentben. Nemhiába, hiszen az önök új pártelnöke, 
frakcióvezetője, aki szintén itt van, Jakab Péter, ő is 
úgy nyilatkozott a maszkok szétosztásáról, amelyeket 
a Jobbik osztott, hogy nem Szerbiában meg Horvát-
országban, ahogy a kormány teszi, hanem magyar 
emberek fogják megkapni. Tehát azok a magyarok, 
akik Szerbiában, a Vajdaságban vagy Horvátország-
ban élnek, úgy látszik, a Jobbiknak nem magyarok, és 
ez az elhangzott felszólalás sem ütötte meg a Jobbik 
ingerküszöbét, tisztelt képviselő úr. 

Arra kérem - ön említette a kórházi ágyak koro-
navírusos betegek számára való lehetővé tételét -, hogy 
a különböző álhírek híresztelésétől ön is tartózkodjon. 
A balliberális média óriási, vastag betűkkel szalag-
címekben számolt be arról, hogy Orosházán az oros-
házi kórházban megvan az első, ők úgy mondták, hogy 
halálos áldozata annak, hogy a kórházakben kellő 
számú ágyat szabadítunk föl azért, hogy koronavírusos 
betegeket ott el lehessen látni, és ki is derült utána a 
kórház megnyilatkozásából, hogy egyáltalán nem erről 
volt szó. Ott egy beteg számára felajánlották, hogy az 
ápolási osztályon maradhatna tovább, de végül ő nem 
ezt választotta, hanem hazament, tehát a saját döntése 
alapján ment haza, és sajnálatos módon elhunyt, hi-
szen nagyon súlyos betegsége volt korábban. Úgyhogy 
kérem szépen, hogy ilyesfajta álhíreket, amelyeket 
órákon belül megcáfolnak a kórházak, a kormányzat és 
az operatív törzs, ne terjesszen, és itt, a parlamenten 
belül se hivatkozzon ilyen esetekre. 
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Ami az érettségi illeti, tisztelt képviselő úr… 
(Taps, derültség és közbeszólások a Jobbik soraiból, 
köztük: Na, végre! - Halljuk!) Ami az érettségit illeti, 
tisztelt képviselő úr, a mai napon is már elhangzott, 
hogy számtalan olyan ország van, amely nemcsak az 
érettségi megtartását szervezi, hanem a teljes oktatás 
újranyitását is. Azok az országok, ahol még ebben a 
tanévben meg akarják nyitni az iskolákat az oktatás 
céljára, az Svájc, Románia, Csehország, Franciaor-
szág, Dánia, Norvégia és Németország. A világ negye-
dik legfertőzöttebb országa, Franciaország arra ké-
szül, hogy májusban újranyitja az iskolákat, Né-
metországban naponta ezer fő fölött van a fertőzöttek 
és száz körül a halálos áldozatok száma, mindemellett 
mégis az iskolák újranyitása mellett döntöttek, és az 
érettségi megtartása mellett is döntöttek. 

Szintén tervezi megtartani Olaszország ebben a 
tanévben az érettségit, csak szóbeli érettségit fognak 
tartani. A magyar sokkal biztonságosabb, hiszen ná-
lunk csak írásbeli érettségi lesz, de ők ebben a tan-
évben - pedig láthattuk, hogy milyen kritikus volt az 
olasz helyzet - szóbeli érettségit tartanak, de ugyanígy 
Ausztria, Németország, Horvátország, Lengyelország, 
Csehország, Dánia és Írország szintén az érettségi 
megtartását szervezi. 

Nagyon szigorú biztonsági körülmények között 
lehet ezt megtenni, nincs szóbeli, csak írásbeli vizsga, 
kivéve olyan tárgyaknál, amit csak szóban lehet meg-
tenni, vagy a testnevelésnél. Nem nyolc, hanem kilenc 
órakor kezdődik, hogy ne a csúcsforgalom idején 
menjenek be a diákok az iskolákba, tíz főnél több egy 
teremben nem lehet, de nyilván a termek jó részében 
ennél jóval kevesebben lesznek, másfél méter távol-
ságot meg kell tartani. Mivel a többi osztályteremben 
nincsen oktatás, ezért nyilván könnyebb újabb osz-
tálytermeket most felszabadítani, mint talán máskor. 
Kézfertőtlenítő és maszk minden tanár és diák szá-
mára rendelkezésre fog állni. Akinek előző nap kell 
odamenni, külön, szeparált, egyedi kollégiumi elhe-
lyezést biztosítunk. A szervezés során a csoportosulá-
sok elkerülésére nagy figyelmet fogunk fordítani, 
illetőleg aki nem most teszi le, az az őszi vizsgaidő-
szakban megteheti, hogy leteszi akkor az érettségijét. 

Ezt a döntést a kormány a legnevesebb járvány-
ügyi szakértők és a szakmai szervezetek bevonása 
mellett hozta meg. A múlt héten ön is egy videokon-
ferencián láthatta, ezt teljesen nyilvánosan mindenki 
meg is tehette, Oroszi Beatrix epidemológus, járvány-
ügyi szakértő mondta, hogy jó döntés, egy megalapo-
zott döntés az érettségi megszervezésére, és a védelmi 
intézkedések mellett a vírus terjedését nullára tudjuk 
csökkenteni. Jakab Ferenc virológus szintén azt 
mondta, hogy az érettségi megtartása lehetséges. (Az 
elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az idő 
leteltét.) Emellett pedig, ön is tudja, az Országos 
Diáktanácsban a diákok, 19 résztvevőből 17 támogatta 
(Kunhalmi Ágnes: 40-en vannak.), hogy tartsuk meg 

most májusban az érettségiket. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Képviselőtársaim! „30 év - különböző kormá-
nyok, különböző gazdaságpolitikák” címmel a KDNP 
képviselőcsoportjából Hargitai János képviselő úr kér 
lehetőséget napirend előtti felszólalásra. Parancsol-
jon, képviselő úr, öné a szó. 

 
DR. HARGITAI JÁNOS (KDNP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Ez az ország-
gyűlési hét ennek a harminc évnek a jegyében is telik 
azzal, hogy a hét végén is az első szabadon választott 
Országgyűlésre fogunk emlékezni. Én a megszólalá-
somban is elsősorban gazdaságpolitikai kérdésekkel 
foglalkozva kívánok visszatekinteni erre a harminc 
évre. Ennek apropóját az adja, hogy egy soha nem lá-
tott válsággal kell megküzdenünk, ami egy egészség-
ügyi válság, egy vírus pusztítja a világot. Sokat nem 
tudunk még róla, bár az orvosok megfeszített módon 
dolgoznak a vírus ellen, de ennek gazdasági kihatásai 
is vannak. 

Azt gondolom, hogy amikor itt a parlamentben 
erről az egészségügyi helyzetről, a vírus pusztításairól 
beszélünk, akkor nekünk illene visszafogottnak len-
nünk, hisz itt orvosi, orvosszakmai kérdésekről van 
szó, itt az orvosok viszik a prímet, a nővérek viszik a 
prímet, megjegyzem, nagyon jól is teljesítenek. A mi 
feladatunk az lenne a válságnak ebben a metszetében, 
hogy összefogást hirdessünk, hogy erősítsük a kor-
mány törekvéseit, és egységet sugározzunk. 

Ehelyett én azt látom, hogy az ellenzék, persze 
ilyen a természetrajza, megtesz mindent azért, hogy 
rombolja a kormány intézkedéseit, hogy bizalmatlan-
ságot szítson, és a válság utáni időkre készülve az 
önmaga politikai céljainak megágyazni kíván. 

 
(12.20) 

 
A közvélemény-kutatási számok persze nem azt 

jelzik, hogy ezt sikeresen teszik, de tegyék.  
De ha már a válság gazdasági hatásairól van szó, 

akkor itt persze érdemben beszélhetünk, hiszen 30 év 
alatt ilyet már megéltünk. Kettőt mindenképpen, 
amelyikre mindannyian emlékezünk, még Tordai 
Bence is, akinek - és a mögöttük lévőknek - politikai 
tőkéje csak annyi van, amennyi a torkában van, a 
hangja, és azon keresztül leckéztet itt minket, hogy 
hogyan kellene egy gazdasági válságot kezelni. Az a 
kettő válságkezelés, amelyre biztosan mindenki em-
lékszik itt a parlamentben és a magyar közvélemény-
ben: 1995, Bokros-csomag, ekkor csúcsosodik, erről 
majd még beszélni fogok néhány szót; és 2008, ezt 
önök úgy szokták mondani, hogy a gazdasági világvál-
ság megérintette az országot. Hozzá szoktam mindig 
tenni, persze mi ennek rendesen megágyaztunk, hogy 
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ez a világválság majdnem elsöpörje az országot, tehát 
mindannyiunkat.  

Érdekes helyzet az, hogy önök ennek a 30 évnek 
elsősorban az elején kormányoztak, mindig megvolt 
az a lehetőségük, hogy megágyazzanak ezeknek a vál-
ságoknak, sőt létrehozzák ezeket a válságokat, mert 
ha a Bokros-csomagra akarok utalni, akkor persze jól 
tudjuk, hogy nem az Antall-kormány ágyazott meg 
ennek, a Bokros-csomag egy következmény, de a vál-
ságot igazán a szocializmus összeomlása és a rend-
szerváltás hozta. A 2008-as válságot pedig az a lehe-
tetlen gazdaságpolitika, amit a Medgyessy- és a Gyur-
csány-kormány követett, ami gyakorlatilag abból állt: 
vegyük fel a világ minden pénzét, mások pénzét, a kül-
földiek pénzét, azzal vásároljunk magunknak népsze-
rűséget, és ha persze elfogy ez a pénz, akkor majd jön 
egy másik kormány, és megoldja ezt a helyzetet. Ez 
mindig az Orbán-kormányra várt. Így volt ez a Bok-
ros-csomag után is, az Orbán-kormánynak akkor volt 
négy éve a válság kezelésére. Megjegyzem, ezt sikere-
sen tette, az államadósságot lehoztuk a csillagokból. 
És utána jön megint a szocialista kormány, és megcsi-
nálja az ellenkezőjét.  

Azt látom, hogy az önök válságkezelési techni-
kája egy dologra jó: társadalmi képük nincs, igazán 
nem is tudják, hogy mit akarnak csinálni, hogy az or-
szágot honnan hova akarják eljuttatni, ezért nem is 
tudnak jó döntéseket hozni. Társadalmi vízió, filozó-
fia nélkül ez nem megy, és azzal a fajta alázattal, ami 
önökben van; és ez az alázat csak arra terjed ki, hogy 
a nemzetek feletti erőközpontok gondolatait minden 
módon végighajtani ebben az országban, és az ő gon-
dolataikat megvalósítani, legyen ez IMF, legyen ez 
Európai Bizottság vagy a DK által most már képviselt 
európai egyesült államok víziója.  

Ezzel szemben mi azt mondjuk - és az Orbán-
kormány ezt bizonyította -, munkaalapú társadalmat 
kell építeni, családtámogatási rendszert kell működ-
tetni, nemzetben, Kárpát-Európában kell gondol-
kodni, és még egy válságot is ezekben a dimenziókban 
kell kezelni. Ezt 2008-ban sikerrel tettük, és azt gon-
dolom, ha ezt a gondolkodási irányt tartjuk ennek a 
válságnak a kezelése kapcsán, akkor most is sikeresek 
lehetünk. Köszönöm a figyelmüket. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! Képviselő úr elhangzott napirend 
előtti felszólalására a kormány nevében Szijjártó Pé-
ter miniszter úr válaszol. Parancsoljon, miniszter úr, 
öné a szó.  

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő 
Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! A gazdasági szempont-
ból komoly kihívásokat tartogató időszakokban min-
dig felerősödik az a gazdaságfilozófiai vita, amelyet 
néha még békeidőben is meg-megszoktunk vívni itt az 

Országgyűlésben, és amely vitát még békeidőben is 
előszeretettel vívja a hazai közgazdász-társadalom, 
amelynek egy jelentős része az ön által idézett idősza-
kokban is folyamatosan azt szorgalmazta, hogy Ma-
gyarország vegyen fel minél több hitelt, a lehető leg-
jobban adósodjon el, aztán a végén álljunk ott olcsó 
prédaként rosszindulatú emberek előtt, akiket a köz-
nyelv spekulánsoknak nevez.  

Ez a gazdaságfilozófiai vita két álláspont között 
zajlik. Az egyik álláspont azt mondja, hogy ilyen hely-
zetekben minél több hitelt kell felvenni, minél jobban 
el kell adósítani az országot, növelni kell az újraelosz-
tás mértékét, és segélyeket kell adni az embereknek. 
A másik álláspont meg úgy szól, hogy ezekben az idő-
szakokban adót kell csökkenteni, meg kell könnyíteni 
az emberek alkalmazását a vállalatok számára, meg 
kell könnyíteni a működési körülményeket a vállala-
tok számára, meg kell védeni a munkahelyeket, és 
olyan körülményeket kell teremteni, hogy folyamato-
san lehessen új munkahelyeket létrehozni. Tehát az 
egyik gazdaságfilozófiai megközelítés az embereknek 
segélyt adna, a másik pedig munkát. 

2010-ben, amikor a gazdasági világválság idején 
vehettük át az ország kormányzását, akkor úgy döntöt-
tünk, hogy egy munkaalapú társadalmat hozunk létre, 
ahol folyamatosan csökkentjük a munkára rakódó adó-
terheket, és folyamatosan támogatást biztosítunk azon 
vállalatok számára, amelyek hajlandók nemcsak meg-
védeni az általuk korábban létrehozott munkahelyeket, 
hanem új munkahelyeket is hoznak létre. Így döntöt-
tünk most is, amikor a gazdaságvédelmi akciótervet 
összeállítottuk, és aztán nyilvánosságra hoztuk, úgy 
döntöttünk, hogy ezúttal is a munkán keresztül jutta-
tunk segítséget a magyar embereknek.  

Azt halljuk, hogy az ön által idézett ellenzék fo-
lyamatosan segélyt követel tőlünk. Azt nem pontosan 
értjük, hogy miért nem követelnek újabb munkahe-
lyeket, miért nem követelnek újabb beruházásokat. 
Ha ezt tennék, akkor a követeléseik azonnal célt is ér-
nének. Ugyanis a gazdaságvédelmi akcióterv ponto-
san ezt foglalja magában: megvédeni a veszélybe sod-
ródott munkahelyeket, és legalább annyi új munkahe-
lyet létrehozni, mint amennyi munkahely ebben a vál-
ságban elveszik.  

Azt látni kell, tisztelt képviselőtársaim, hogy a vi-
lággazdaság átalakulásának nyomán mára senki nem 
vonhatja ki magát a nemzetközi gazdasági folyamatok 
alól. A kérdés csak az, hogy ki az, aki a saját előnyére 
tudja fordítani az adott esetben még nehéz időszako-
kat is. Emlékezzünk rá, 2010-ben 85 százalék fölött 
volt az államadósság, 12 százalék fölött volt a munka-
nélküliség, 1,8 millió adófizetőre próbálták alapozni a 
10 milliós nemzet gazdaságának fenntartását és így 
tovább, és így tovább. Ezen nehéz körülményeket is 
sikerült a magunk javára fordítani, és elértünk oda, 
hogy a korábban a már idézett és most is rendkívül 
magabiztos közgazdászok hiába mosolyogták meg azt 
a célkitűzésünket, hogy tíz esztendő alatt egymillió új 
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munkahelyet hozzunk létre, ez sikerült, és hazánk 
mutatta fel a leggyorsabb gazdasági növekedési üte-
met tavaly az Európai Unióban.  

Tehát a nehéz helyzetet sikerült a magunk javára 
fordítani. És így kell tennünk most is! Látnunk kell, a 
magyar gazdaság a tizedik legnyitottabb gazdaság a 
világon, az export és a GDP aránya 86,5 százalékos, a 
magyar emberek versenyképes termékeket és szolgál-
tatásokat állítanak elő. Ezt tudnunk kell akkor, ami-
kor a gazdaságvédelmi akciótervet rakjuk össze. És 
továbbra is adót csökkentünk. A szociális adót 15,5 
százalékra csökkentjük. Ez azt jelenti, hogy négy esz-
tendő alatt majdnem a felére tudtuk lehozni az adó-
mértéket. És továbbra is hazánkban kell fizetni a leg-
alacsonyabb személyi jövedelemadót és társasági 
adót az egykulcsos adónak köszönhetően egész Euró-
pában.  

Így tehát a mi célkitűzésünk nem az, hogy a ma-
gyar gazdaság csak egyszerűen túlélje a mostani hely-
zetet, a mi célkitűzésünk az, hogy a magyar gazdaság 
erősebb legyen a válság utáni időszakban, mint most. 
Ez volt a célkitűzésünk 2010-ben is, sokan megmoso-
lyogták, de sikerrel jártunk. És sikerrel fogunk járni 
most is. (Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! „Aktuális ügyek” címmel a Fidesz 
képviselőcsoportjából Böröcz László képviselő úr je-
lentkezett napirend előtti felszólalásra. Parancsoljon, 
képviselő úr, öné a szó.  

 
BÖRÖCZ LÁSZLÓ (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! A 
koronavírus-járvány a fejlett nyugati civilizációt is fel-
készületlenül érte, és annak ellenére is még csak ke-
ressük a megoldást, hogy az elmúlt száz évben az or-
vostudomány fejlődése minden képzeletet felülmúlt. 
De a járvány hatására gazdasági válság is kialakult, 
mely nem hasonlít egyetlen korábbi válsághoz sem, 
így az országok többségének nagyon komoly nehézsé-
gekkel kell szembenézni.  

A válság összetett, hiszen egyszerre kell laposí-
tani az úgynevezett járványgörbét, hogy az egészség-
ügyi ellátórendszer kibírja a terhelést, és egyszerre 
kell fenntartani a gazdaság működését, hiszen annak 
leállása is beláthatatlan következményeket rejthet.  

 
(12.30) 

 
A jelenlegi helyzetben a gazdaságunk legtöbb ága-

zata komoly problémákkal néz szembe, és szinte min-
den szektor károkat fog szenvedni. Nehéz a vállalko-
zóknak, nehéz a befektetőknek, nehéz a pénzintézetek-
nek, de a legnehezebb helyzetbe leginkább a munka-
vállalók kerülnek. Vannak olyan cégek, vállalatok, ahol 
valószínűleg a válság után sem tér vissza hosszú ideig a 
kereslet a termékeik és a szolgáltatásaik iránt, vagy a 
verseny erősödése miatt kevesebben maradnak talpon. 

Ez elkerülhetetlen, így az a célunk, hogy ahány munka-
hely megszűnik, annyit hozzunk létre. 

A kormány elmúlt tízéves tevékenységének kö-
szönhetően olyan vállalkozási, gazdasági környezetet 
sikerült létrehozni Magyarországon, ahova a jelenlegi 
helyzetben is szívesen hoznak akár egyre magasabb 
hozzáadott értékű beruházásokat. Például említhet-
jük a Jysk új magyarországi központját, mely 300 új 
álláshelyet teremt, vagy a Samsung új beruházását, 
mellyel újabb 2700 munkahely jöhet létre, és ahogy 
hallhattuk a miniszter urat, 40 vállalat jelentkezett 
be, hogy tárgyaljon magyarországi beruházásokról. 

Természetesen lesznek olyanok is, akik remélhe-
tőleg csak rövidebb ideig, de munka nélkül maradnak. 
Nekik átmeneti megoldást jelent a világ számos orszá-
gában használt munkanélkülisegély-rendszer, amely 
Magyarországon három hónapig biztosít támogatást 
az érintetteknek. De a munkahelyek megtartása, meg-
védése a legfontosabb, aminek érdekében munka-
helymegtartó támogatásokkal, hitellel, garanciaesz-
közzel, tőkepótlással, valamint adóintézkedésekkel 
segítjük a vállalkozásokat. 

Az adócsökkentésekkel és kedvezményekkel több 
mint 300 milliárd forint marad a vállalkozásoknál. 
220 ezer munkavállaló érintett az adókönnyítésben, 
akik bére után csak személyi jövedelemadót és egy 
7710 forintos maximális összegű egészségügyi járulé-
kot kell levonni. A nehéz helyzetbe került vállalkozá-
soknak elég a járvány alatt a nettó bért kigazdálkod-
niuk, hiszen még a munkavállalótól levont járulékra 
és szja-ra is járhat kedvezmény. A cégeknek kérelmük 
pozitív elbírálása esetén akár 5 millió forinttal keve-
sebb adót kell megfizetniük. 

De nemcsak a pénzügyi, hanem az adminisztratív 
terheken is könnyített a kormány, az adóhivatal pedig 
azzal segíti a cégeket, hogy a visszajáró áfát akár 30 nap 
alatt is elutalja. Egyszerűsödik a munkahelyvédelmi 
bértámogatások igénylése, és bővül a kedvezményezet-
tek köre, a bértámogatás napi kétórás foglalkoztatás 
után is kérhető. A vállalkozások ezen felül mindössze 
0,1 százalékos kamattal, kilenchavi bérre két év futam-
idejű munkahelymegtartó hitelt is kérhetnek.  

A kamarák és az érdekvédelmi képviseletek is 
egyetértenek abban, hogy a munkahelyvédelmi bértá-
mogatás kiterjesztése alkalmas a munkahelyek meg-
őrzésére. A bértámogatási intézkedéseknek köszön-
hetően pedig több százezer dolgozó munkahelyét véd-
hetjük meg. Ez azt jelenti, hogy a kormány a bérkölt-
ségből több mint 100 ezer forintot vállalt át munka-
vállalónként, ez pedig fontos lépés ahhoz, hogy ne 
szociális segélyből, hanem munkából élhessenek meg 
az emberek.  

Fontos megjegyezni, hogy a polgári kormányzat 
azt teszi, amit ígért, még ebben a nehéz helyzetben is. 
A korábbi megállapodásoknak megfelelően 17,5 szá-
zalékról 15,5 százalékra csökken a szociális hozzájáru-
lási adó, és ezzel fél év alatt mintegy 160 milliárd fo-
rintot hagy a vállalkozások zsebében.  
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És csak emlékeztetőül mondom, hogy nem min-
dig volt ez így, hiszen volt olyan kormányzat, amely 
törvénybe iktatta az adócsökkentést, és a választások 
után adót emelt. És most egy rövid idézetet hadd 
mondjak el önöknek! Nem az őszödi beszédből fogok 
idézni, de a volt kormányfő mondta: aki járulékcsök-
kentést akar adni, aki járulékcsökkentésben látja Ma-
gyarországon a gazdaság lendítésének forrását, az 
csak azért mondhat ilyet, mert életében nem dolgo-
zott - ezt mondta Gyurcsány Ferenc. Bár Gyurcsány 
Ferenc dolgozott, de ezt egy egész ország megszívta 
(Derültség. - Az elnök csenget.), így lehet, hogy job-
ban jártunk volna, ha ez nem így lett volna.  

Tehát a mi politikánk középpontjában a munka-
helyek megvédése áll, és annyi munkahelyet fogunk 
létrehozni, amennyit a vírus tönkretesz. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypárti padsorokban. - Köz-
beszólások az ellenzéki padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! A képviselő úr elhangzott napirend 
előtti felszólalására a kormány nevében Szijjártó Pé-
ter külgazdasági és külügyminiszter úr válaszol. Pa-
rancsoljon, miniszter úr, öné a szó.  

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Nem is lehet 
kérdés, hogy most az egyik legfontosabb feladata a kor-
mánynak az egészségügyi védekezésen túl a gazdaság-
védelmi akcióterv végrehajtása pontról pontra, annak 
biztosítása, hogy a veszélybe került munkahelyeket 
megvédjük, és legalább annyi új munkahelyet hozzunk 
létre, mint amennyit a válság veszélybe sodort. 

Ön beszélt az adókönnyítésekről, beszélt a hitel-
fizetési moratóriumról, illetve halasztásokról is. A 
legfontosabb feladat az, tisztelt képviselő úr, tisztelt 
képviselőtársaim, hogy a magyar vállalkozások likvi-
ditását fenn tudjuk tartani, ugyanis ez elengedhetet-
lenül fontos ahhoz, hogy ezek a vállalatok meg tudják 
tartani a munkahelyeket, illetőleg újakat tudjanak lét-
rehozni. 

Bevezettük a kieső munkaidő után a speciálisan 
magyar bértámogatás rendszerét, amit igényelhetnek 
a munkaadók, illetve a munkavállalók számára a já-
rási munkaügyi központokban. Ennek nyomán aztán 
azok a munkavállalók, akiknek a hét folyamán mun-
kával eltöltött idejét csökkenteni kénytelenek a mun-
kaadóik, két forrásból fogják megkapni a fizetésüket. 
Egyrészt a munkaadójuktól arra az időszakra, amit to-
vábbra is munkában töltenek, egy részét pedig az ál-
lamtól, ezt pedig a kieső munkaidőre vonatkozólag. 
Ezt a szabályozást a gazdasági szférával, a vállalatok-
kal, a magyar kis- és közepes vállalkozásokkal történt 
konzultációt követően véglegesítettük.  

Tisztelettel tájékoztatom önt arról is, hogy meg-
indítottuk a magyar kis- és közepes vállalkozások szá-

mára az alacsony kamatozású, hosszú távú futam-
idejű forgóeszközhitelek igénylésének lehetőségét, 
ami a legfontosabb lépés a likviditás fenntartásához, 
ennek nyomán magyar kis- és középvállalkozások az 
Eximbanktól éven belüli forgóeszközhitelt 0,1 száza-
lékos kamattal vehetnek fel. Így fenn tudják tartani 
működési képességüket, fenn tudják tartani a munka-
helyeiket, és annak érdekében, hogy ne veszítsenek 
piacot, külföldre, külpiacra történő értékesítés eseté-
ben az Eximbank akár egy évig húzódó fizetési halasz-
tás esetén is biztosítással odaáll ezen vállalatok mögé. 

Mint ahogyan biztosítjuk azt is, tisztelt képviselő 
úr, hogy az egyre nehezebb körülmények közepette a 
vállalatok fenn tudják tartani a kereskedelmi bankok-
tól korábban felvett vagy most felvenni szándékozott 
hiteleiket, ezért szintén az Eximbank egy olyan garan-
ciaprogramot dolgozott ki, amelynek keretében az 
Eximbank maga áll a kis- és közepes vállalkozások 
mögé, és segít be a kereskedelmi bankok által támasz-
tott biztosítéki követelményeknek való megfelelésben.  

És arról is tájékoztatom önöket, tisztelt képvise-
lőtársaim, hogy elindítottuk azt a beruházásösztön-
zési programot, amelynek keretében a Magyarorszá-
gon beruházást végrehajtó vállalatok a beruházásuk 
értékének akár 50 százalékát is készpénzben megkap-
hatják a magyar költségvetésből. Felhívom ellenzéki 
képviselőtársaim figyelmét, hogy nem európai uniós 
forrásról beszélek, hanem a magyar nemzeti költség-
vetés által biztosított forrásokról: maximum 800 ezer 
eurós értékig a magyar állam ezt a beruházásösztön-
zési támogatást már adni tudja. Az Európai Bizottság-
nál kezdeményezett notifikációs, vagyis jóváhagyási 
eljárás lezárult, így a magyar vállalatok számára en-
nek a támogatási formának az igénybevétele immár 
lehetséges.  

És még egyszer szeretném felhívni az ön figyel-
mét arra, tisztelt képviselő úr, hogy mi továbbra is ab-
ban hiszünk, hogy az embereknek nem segélyt, ha-
nem munkát kell adnunk, ezért a munkára rakódó 
adóterheket kell folyamatosan csökkenteni, és ennek 
megfelelőan a szociális hozzájárulási adó mértékét az 
idei esztendőben újabb 2 százalékponttal, 17,5-ről 
15,5 százalékra fogjuk csökkenteni annak érdekében, 
hogy a magyar vállalatok számára, a magyar kis- és 
közepes vagy nagyobb vállalatok számára is lehetővé 
tegyük a veszélybe került munkahelyek megvédését és 
új munkahelyek létrehozását. Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
 (12.40) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Tisztelt 

Képviselőtársaim! Ezzel a napirend előtti felszólalá-
sok végére értünk. 

Tájékoztatom önöket, hogy a mai napon napi-
rend utáni felszólalásra jelentkezett: Z. Kárpát Dá-
niel, a Jobbik-képviselőcsoportból; Ander Balázs kép-
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viselő úr, a Jobbik-képviselőcsoportból; Simicskó Ist-
ván, az Országgyűlés jegyzője, a KDNP képviselőcso-
portjából; Nyitrai Zsolt képviselő úr, a Fidesz képvi-
selőcsoportjából; Hoppál Péter képviselő úr, a Fidesz 
képviselőcsoportjából; Keresztes László Lóránt frak-
cióvezető úr, az LMP-ből; Bangóné Borbély Ildikó 
képviselő asszony, az MSZP-ből; Hajdu László képvi-
selő úr, a DK-ból; Varju László képviselő úr, a DK-ból; 
Varga Zoltán képviselő úr, a DK-ból és Varga-Damm 
Andrea képviselő asszony, a Jobbikból. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Most 12 óra 41 perc 
van, elkezdjük az azonnali kérdések tárgyalását.  

Tisztelt Országgyűlés! Jakab Péter képviselő úr, a 
Jobbik frakcióvezetője, azonnali kérdést kíván fel-
tenni a miniszterelnök úrnak: „Mit gondol erről 
Miniszterelnök Úr!” címmel. Jakab Péter frakció-
vezető úré a szó. Parancsoljon! 

 
JAKAB PÉTER (Jobbik): Köszönöm a szót. Tisz-

telt Ház! Tisztelt Miniszterelnök Úr! Ön néhány héttel 
ezelőtt itt a parlamentben azt mondta, hogy ön ezt a 
válságot az ellenzék nélkül is meg fogja oldani. Higgye 
el, a legkevésbé sem érdekel, hogy velünk oldja meg, 
vagy nélkülünk, csak oldaná meg. De láthatóan nem 
tudja; nem tudja, és ez már akkor kiderült, amikor a 
válság kezdetén olyan marhaságot mondott, hogy a 
dolgozók meg a munkaadók üljenek le egymással, az-
tán egyezzenek meg a hogyan továbbról. Miniszterel-
nök úr, ilyet csak olyasvalaki mond, aki soha az életé-
ben még egy percet nem dolgozott a Parlament falain 
kívül. Jól gondolom, ugye, hogy ön még nem dolgo-
zott máshol? (Közbeszólások a kormánypártok sora-
iban.) Jól gondolom, látszik.  

Miniszterelnök úr, a való életben ez nem így mű-
ködik; ez nem úgy működik, hogy a gyári melós oda-
megy a német multi vezéréhez, hogy Günther, egyez-
zünk már meg abban, hogy nem fog kirúgni. Hát, 
Günthert nem a magyar melós érdekli, hanem a profit 
meg az a kétéves munkaidőkeret, amit megkapott 
önöktől ajándékba ahhoz, hogy majd a válság után 
orrvérzésig dolgoztathassa a magyar melóst rabszol-
gaként.  

A magyar kis- és középvállalkozót, na, őt már ér-
dekli a dolgozójának a sorsa. Na de mit tud tenni, ha 
nincs se megtakarítása, se megrendelése, se bevétele? 
Ezek a vállalkozások arra vártak, hogy majd mentő-
övet fognak kapni a kormánytól, hogy menthessék a 
munkahelyeket és a munkavállalókat, de ez a men-
tőöv nem érkezett meg. Miniszterelnök úr, itt töme-
gével mennek tönkre a vállalkozások, és tömegével 
kerülnek az utcára azok a melósok, akik aztán majd 
három hónap álláskeresési járadék után ott lesznek az 
út szélén pénz meg jövedelem nélkül, számlákkal a 
nyakukon.  

Ön azt mondta, hogy egyedül is megoldja a válsá-
got, eközben meg az ön gazdasági tanácsadója maga 
ismerte el, hogy ebben az országban annyian mennek 
tönkre, hogy nem tudnak már velük mit kezdeni.  

Miniszterelnök úr, ha ez így van, ha önök tényleg 
nem tudnak mit kezdeni a bajba jutott magyarok tö-
megeivel, akkor egyetlenegy kérdésem marad: mihez 
kellett önnek valójában a felhatalmazási törvény, a 
rendkívüli hatalom, a korona? Mihez, miniszterelnök 
úr?! Várom a válaszát. (Taps a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. 

Frakcióvezető úr kérdésére a válaszra Orbán Viktor 
miniszterelnök úrnak adok szót. Parancsoljon, mi-
niszterelnök úr!  

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Köszönöm szé-

pen, elnök úr. Ha megengedik, akkor most nem soro-
lom hosszan azokat a tényeket, amelyek arról szólnak, 
hogy Magyarországon egy olyan gazdasági rendszer 
működik, ahol a munkaadók meg a munkavállalók 
meg szoktak egymással állapodni. Ha önök erről nem 
tudnak, akkor javaslom, hogy ennek nézzenek utána. 
Minden év elején megállapodnak a nagy gyárak, a 
nagy munkaadók, a nagy munkavállalók, sőt mit több, 
meg szoktak állapodni például a minimálbér kérdés-
ében is.  

Azt az osztályharcos fölfogást, amely egymásnak 
akarja fordítani a munkaadókat meg a munkavállaló-
kat, mi nem osztjuk. Azt értem, hogy önök most, hogy 
egy baloldali egységbe tömörültek a baloldali pártok-
kal, most értem, hogy önök miről beszélnek, de a mi 
fölfogásunk szerint nem osztályharcra, hanem meg-
egyezésekre van szükség a gazdaságban.  

Ami pedig a válságot illeti, ott inkább a tényekre 
hívnám fel az ön figyelmét. Először is fölhívnám a fi-
gyelmét arra, hogy válság idején vádaskodás helyett a 
legfontosabb mégiscsak az ország érdeke volna. Önök 
nézhették volna a válság kezdetén azt is, hogy mi Ma-
gyarország érdeke, de meg kell állapítsam, hogy ezt 
egyetlen percig sem tették, sőt fittyet hánytak arra a 
közvélekedésre is, amely egyértelműen kirajzolódik 
Magyarországon, és azt mondja, hogy válság idején 
összefogásra és nem pártpolitikára van szükség.  

Meggyőződésem, hogy önök az elmúlt hónapok-
ban, másfél hónapban csak egyetlen dolgot bizonyí-
tottak be: ha az ország bajban van, akkor önökre nem 
lehet számítani. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterelnök úr. 

Egyperces viszonválaszra Jakab Péter frakcióvezető 
úré a szó. Parancsoljon! 

 
JAKAB PÉTER (Jobbik): Miniszterelnök úr, egy-

valamit ne felejtsen azért el: a korlátlan hatalomhoz 
korlátlan felelősség is társul. Az ön eddigi felelőssége 
másfél hónap alatt 51 ezer munkanélküli. Ez egy bru-
tális szám.  

Miniszterelnök úr, ön ahhoz kért rendkívüli ha-
talmat, hogy hatékonyan tudja kezelni a válságot. Eh-
hez képest mi egyelőre annyit látunk, hogy miközben 
magyarok tömegei mennek tönkre, az ön veje, Tiborcz 
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István még most is kétmilliárdból építhet jachtkikö-
tőt, az ön haverja, Mészáros Lőrinc húszmilliárdból 
építhet élményparkot. Miniszterelnök úr, rossz az 
irány. Most nem a családdal kell szolidárisnak lenni, 
meg a haverokkal, hanem a nemzettel kell szolidáris-
nak lenni.  

Úgyhogy, igenis elvárjuk, hogy fizessenek rend-
kívüli adót, ha úgy tetszik, fizessenek Mészáros-adót 
mindazok, akik az elmúlt években kormányzati hát-
széllel lettek piszok gazdagok. Miniszterelnök úr, ha 
ezt most bevezetjük, akkor holnaptól Mészáros Lő-
rinc, Tiborcz István meg a többiek vagyonából mun-
kahelyek tömegeit fogjuk tudni megmenteni. Minisz-
terelnök úr, támogatja? Egy ország várja a válaszát. 
(Taps a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Egyperces viszonválaszra miniszterelnök 

úrnak adok szót. Parancsoljon, miniszterelnök úr! 
 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Köszönöm szé-

pen, elnök úr. Szeretném emlékeztetni a képviselőtár-
samat arra, hogy a Jobbik az egyetlen olyan párt Ma-
gyarországon, amelyet kilóra megvettek (Balczó Zol-
tán: De kicsoda? - Közbeszólások a Jobbik sorai-
ban.), és erről mindenki tud és nyíltan beszél. Tehát 
ha mégis úgy gondolják, hogy szeretnének közada-
kozni, akkor beszéljék meg a gazdáikkal, hogy mégis 
hogyan és miképpen. (Taps a kormánypártok sorai-
ban. - Közbeszólás a Jobbik soraiban: Egyre emelke-
dettebb a miniszterelnök elvtárs.) Ha azonban ezt 
nem találnák elégségesnek, akkor az újdonsült szövet-
ségeseik vörös báróival is válthatnának néhány szót.  

Mindenesetre én csak annyit tudok leszűrni az ön 
szavaiból, hogy egyértelmű a válasz arra a kérdésre, 
hogy a Jobbik, amely korábban egy jobboldali párt 
volt, most miért viselkedik úgy, ahogyan viselkedik. A 
válasz egyszerű: önök régóta a baloldal szekerét tol-
ják, valójában a Jobbik már nem is jobbik, hanem 
„ballik” (Derültség a kormánypártok soraiban.), és 
ön meg azzal dicsekedhet, hogy az ön vezetése alatt 
vált a Jobbik véglegesen baloldali párttá. Ehhez gra-
tulálok. (Taps a kormánypártok soraiban. - Közbe-
szólások a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterelnök úr. 

Tisztelt Országgyűlés! Mesterházy Attila képviselő úr, 
az MSZP képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni 
a miniszterelnök úrnak: „A gazdaság újraépítésé-
ről” címmel. Mesterházy Attila képviselő úré a szó. 
Parancsoljon! 

 
MESTERHÁZY ATTILA (MSZP): Köszönöm szé-

pen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Miniszterelnök 
Úr! Én azok közé tartozom, akik szurkolnak azért, 
hogy a magyar kormány intézkedései és lépései sike-
resek legyenek, hiszen ha nem sikeresek ezek a lépé-
sek, akkor egyre több ember hal meg, és egyre több 
magyar család megy tönkre. Ezért mindenkinek azért 

kell szurkolnia Magyarországon - bármennyire is 
mást gondolunk különböző kérdésekről a politiká-
ban -, hogy önök sikeresen kezeljék ezt a válságot.  

Sokat beszélünk ebben a Házban a veszélyeiről en-
nek a válságnak, de a kínai nyelv nagyon szépen kifejezi 
azt, hogy egy válság sok esetben veszélyt és lehetőséget 
is jelent, és én most a lehetőségről szeretnék beszélni 
egypár szót, miniszterelnök úr. Én azt látom, hogy na-
gyon nem mindegy az ország szuverenitása vagy éppen 
nemzetbiztonsági kérdések szempontjából sem, hogy 
kitől mennyire függünk. Látjuk, hogy az egész világ Kí-
nánál áll sorban, és ez bizony nagyon sok helyütt okoz 
komoly gyengeségeket és veszélyeket is egy ilyen vál-
ságkezelés során. De mondhatom a másik oldalát is en-
nek, hogy a kilábalás is egy verseny, egy nemzetközi 
verseny, hogy melyik ország hogyan és milyen erősen 
tud kilábalni ebből a válságból. 

Éppen ezért itt van az ország előtt és előttünk egy 
lehetőség, hogy újratervezzük a magyar gazdaságot, 
újratervezzük Magyarországot is, hiszen fontos az, 
hogy Magyarország versenyképesebben - és ez a má-
sodik szempontom - kerüljön ki ebből a válságból. Te-
hát magyarul, az önellátás és egy új gazdasági szerke-
zet lehet az, ami ezt a helyzetet segíti Magyarországon 
is kezelni, hiszen azt tudnunk kell, hogy a világ nem 
lesz ugyanolyan, mint amilyen volt eddig. Ez a vírus 
vagy egy másik vírus itt fog maradni velünk.  

 
 (12.50) 

 
Tehát bármikor előfordulhat hasonló helyzet, 

mint ami most előfordult. Reméljük, hogy nem így 
történik, de ennek az esélyét nem lehet kizárni. Azt 
szokták mondani, hogy biztos, hogy lesz ilyen, csak 
még nem tudjuk, hogy mikor. Ez ügyben érdeklődnék 
a miniszterelnöknél, hogy mi a véleménye erről. Kö-
szönöm szépen, elnök úr. (Szórványos taps az ellen-
zéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra Orbán Viktor miniszterelnök úrnak adok szót. 
Parancsoljon, miniszterelnök úr! 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Kétségkívül 

zavarba hozott, hiszen azt mondta, hogy szurkol a vál-
ságkezelés sikere érdekében. Sajnálom, hogy az ellen-
zéken belül ön a szűk kisebbséghez tartozik, de azt be-
ismerem, hogy az előbb, amikor önt egy kalap alá vet-
tem a Jobbikkal, akkor túllőttem a célon, ezért elné-
zést kérek. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

Viszont örülök annak, amit hallhattam öntől, 
mert egyetértek a mondandójával a tekintetben, 
hogy számos, korábban lezártnak tűnt kérdés nyílt ki 
újra. Van lehetőség, van szükség, sőt van kényszer, 
hogy újragondoljunk néhány, korábban evidensnek 
vett gazdasági összefüggést. Ahelyett, hogy itt most 
geostratégiai és geogazdasági ámokfutásba kezde-
nék a rendelkezésemre álló kevesebb, mint egy perc 
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alatt, szeretném jelezni, hogy a kormányzó párt és a 
kormány készen áll arra, hogy bármely ellenzéki 
párttal ezekről a kérdésekről, a magyar gazdaság-
stratégia jövőjéről egyeztessen és érdemi megbeszé-
léseket folytasson. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterelnök úr. 

Egyperces viszonválaszra Mesterházy Attila képviselő 
úré a szó. Parancsoljon! 

 
MESTERHÁZY ATTILA (MSZP): Köszönöm szé-

pen, elnök úr. Miniszterelnök Úr! Én arra szeretnék 
egy javaslatot megfogalmazni, azáltal is, amit ön el-
mondott, hogy ezekben a kérdésekben valóban na-
gyon komplex megközelítést kell alkalmazni. Itt nem-
csak a gazdaságról van szó, szó van az oktatásról, az 
egészségügyi rendszerről, a szociális szféra újragon-
dolásáról, hiszen olyan problémákat hozott ez a jár-
vány, amiről hirtelen azt gondoltuk, hogy ilyen prob-
léma nem is létezhet, és most mégis naponta dolgoz-
nak sokan ezrek, tízezrek azon, hogy megoldjuk ezt a 
helyzetet, és köszönet nekik ezért a munkáért. Éppen 
ezért érdemes lenne előre gondolkodni, ahogy a mi-
niszterelnök is jelezte, és ahogy én is gondolom.  

Nem tudom, gondolkodott-e a miniszterelnök úr 
azon, hogy esetleg Magyarországon létrehozzunk egy 
„jövő bizottságát” vagy bármi hasonlót, ami valami-
lyen keretet adna annak a gondolkodásnak, amiről 
miniszterelnök úr is beszélt, nevezetesen a tudomá-
nyos élet, a politikai élet, az érdekképviseletek bevo-
násával egy 20-30 éves távlatban, a kockázatokat is 
elemezve esetleg egy ilyen bizottság keretein belül le-
hetne talán konszenzusra is jutni. (Az elnök a csengő 
megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) Köszö-
nöm szépen a türelmet, elnök úr. (Szórványos taps az 
ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg a miniszterelnök urat is. 
Parancsoljon, miniszterelnök úr! 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Ha a képviselő 

úr úgy érti, hogy ezt vegyük egy javaslatnak, akkor szí-
vesen elfogadom, és ha van erre vonatkozó három 
gondolata, amit hajlandó papírra vetni, azt is szívesen 
elfogadom, és szívesen adok rá választ is, és akkor lét-
rehozhatjuk ezt a valamit, amiről még nem tudjuk 
pontosan, hogy micsoda, de valószínűleg ártani nem 
fog, sőt az is lehet, hogy még segítséget is jelent a jövőt 
illetően. Az én kedvenc sportágamban az a szabály, 
hogy sohasem oda kell futni, ahol a labda van, hanem 
oda kell menni, ahol majd lesz, és egy ilyen bizottság-
nak éppen ez volna a feladata. (Taps a kormánypár-
tok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterelnök úr. 

Tisztelt Országgyűlés! Arató Gergely képviselő úr, a 

DK képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a mi-
niszterelnök úrnak: „Hogyan gondolja Miniszter-
elnök úr?” címmel. Arató Gergely képviselő úré a 
szó. Parancsoljon! 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Tisztelt Ház! Miniszter-

elnök Úr! Hadd kezdjem azzal, hogy a leghatározottab-
ban visszautasítom azt a sugalmazását, hogy lenne 
bárki itt ebben a Házban, akármelyik oldalon, aki ne a 
sikeres válságkezelésnek (Moraj és derültség a kor-
mánypártok soraiban. - Az elnök csenget. - Közbeszó-
lás a kormánypártok soraiból: Csillár!), ne a gazda-
sági károk enyhítésének vagy ne a járvány által okozott 
károk enyhítésének drukkolna. Ez a legaljasabb és leg-
ócskább politikai trükk, ha ön erre utal.  

Ugyanakkor azért vagyunk kénytelenek szólni, 
mert azt látjuk, hogy az önök válságkezelő intézkedé-
sei gyakran nem hatásosak, gyakran sok millió ma-
gyar állampolgárt hagynak az út szélén, hogy az ön ál-
tal használt képet használjam én is. Hadd mondjak 
egy példát! A történelminek mondott munkahely-
mentő és gazdasági csomag - mondhatnám, inkább 
csomagocska - épphogy nem menti a munkahelyeket, 
hanem az történt az elmúlt időszakban, hogy amióta 
bejelentették a csomagot, azóta újabb ágazatokra és 
újabb vállalatokra terjedt át az elbocsátási hullám. A 
Bosch 800 dolgozót küldött el, a Wizz Air ezret, a 
Continental és a Hankook is több száz munkavállalót. 
Azt kell mondanom, hogy ezek egyébként a kormány 
stratégiai partnerei, akiknek önök számos kedvez-
ményt adtak a magyar kisvállalkozások rovására, de 
úgy látszik, ez a fajta stratégiai együttműködés egyirá-
nyú utca, mert ők nem szolidárisak azzal, hogy mi tör-
ténik a munkavállalóikkal.  

Ezek után az történik, hogy még azt sem tudják 
megmondani, hogy hány munkanélküli van. A kiszi-
várgott minisztériumi anyag szerint 330 ezer munka-
nélküli van - ez 100 ezer fős növekedést jelent a dec-
emberi adathoz képest -, Gulyás miniszter úr 50 ezer-
ről beszélt, volt olyan KSH-jelentés, ami 10 ezret 
mondott. Innentől kezdve azt kell mondanom, hogy 
persze értem, hogy önök ezt nem akarják nyilvános-
ságra hozni, mert ha bevallanák a munkanélküliség 
valódi mértékét, akkor számot kellene adniuk arról, 
hogy miért nem adnak érdemi támogatást a munka 
nélkül maradt magyar embereknek. De hogy akarnak 
önök hatékony gazdasági csomagot csinálni, ha be 
sem vallják az igazságot? (Szórványos taps az ellen-
zéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Orbán Viktor miniszterelnök 
úrnak. Parancsoljon, miniszterelnök úr! 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Csábító, hogy 

egy erőteljes vitába bocsátkozzam önnel a munka-
helyteremtést célzó politikák mibenlétéről, de ez 
olyan sportszerűtlenül jelentős körelőnyt jelentene a 
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számomra, hogy inkább nem teszem (Derültség a 
kormánypártok soraiban.), hanem inkább csak arra 
az egyetlen tényre szeretném felhívni az ön figyelmét, 
hogy abban a kormányban is, ahol ön is szolgált, fog-
lalkoztak gazdaságpolitikával, és 2010-ben Magyar-
országon 3 millió 600 ezer ember dolgozott az önök 
gazdaságpolitikájának eredményeként is, a mostani 
válság kitörése előtt pedig, tíz évvel a mi kormányzá-
sunk kezdete után 4,5 millió ember. Na, ezért nem ér-
demes részletekbe menő munkahelyteremtési vitát 
folytatnunk egymással.  

Ellenben az ön kérdésének van egy fontos pontja, 
amely talán érdeklődésre tart igényt mindenki részé-
ről, ez pedig az, hogy milyen adatokból dolgozik a kor-
mány. Ugyanazokból az adatokból dolgozunk, mint 
önök. Ennek az az oka, hogy az adatoknak európai 
összevetésben is meg kell állniuk a helyüket. Ez azt je-
lenti, hogy az Európai Unió által megadott módszer-
tan, amely a KSH működésének alapját szolgálja, az a 
módszertan, amit mi elfogadunk, és mi a KSH tájé-
koztatása alapján hozzuk meg a döntéseinket. (Taps 
a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterelnök úr. 

Egyperces viszonválaszra a képviselő úré a szó. Pa-
rancsoljon! 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Miniszterelnök Úr! 

Nincs szánalmasabb, mint amikor valaki tíz év kor-
mányzás után is még az előző kormányra mutogat visz-
sza. (Felzúdulás a kormánypártok soraiban.) Öntől 
nem ezt várják el a választók, hanem azt, hogy a mai 
problémáikat oldja meg. (Zaj. - Az elnök csenget.)  

Azt persze értem, hogy van különbség az önök 
neokonzervatív, mondhatnám úgy is, hogy neoliberá-
lis gazdaságpolitikája és egy baloldali vagy balközép 
gazdaságpolitika között (Közbeszólások a kormány-
pártok soraiból. - Az elnök csenget.), de azokat az 
embereket, akik elvesztették a munkahelyüket, akik el 
fogják veszíteni az albérletüket, mert nem tudják fi-
zetni, akik nem tudják azt, hogy miből adnak enni a 
gyereküknek, és akik ezek után nem számíthatnak 
önöktől csak Európa legszűkmarkúbb és legrövidebb 
ideig járó munkanélküli-ellátására, ez a vita nem ér-
dekli. Őket az érdekli, hogy ők miért nem kaphatnak 
direkt, közvetlen támogatást, miért nem kaphatnak 
magasabb összegű munkanélküli-segélyt úgy, mint 
ahogy ez egyébként az önök által lesajnált Nyugat-Eu-
rópában vagy akár a V4-ekhez tartozó Csehországban 
történik.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg Orbán Viktor minisz-
terelnök urat is. Parancsoljon, miniszterelnök úr! 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Köszönöm szé-

pen, elnök úr. Tisztelt Képviselőtársam! Szeretném 
megismételni a kormánynak azt a vállalását, hogy 

amennyi munkahelyet a vírus tönkretesz, mi annyi 
munkahelyet fogunk létrehozni.  

Hogy szánalmas dolog-e a múlt felidézése egy 
most zajló vitában, arra csak azt tudom mondani, 
hogy itt kétségkívül mi vagyunk körhátrányban önök-
höz képest, mert mi nem tudjuk a múltat végképp el-
törölni. (Derültség a kormánypártok soraiban.) S 
miután eltörölni nem tudjuk, viszont szívesen felidéz-
zük, személyesen is azt tudom mondani, hogy ön itt 
ült a parlamentben, amikor elvették a 13. havi bért, és 
igennel szavazott; itt ült, amikor elvették a 13. havi 
nyugdíjat, és igennel szavazott; három évről két évre 
csökkentették a gyest, ön itt ült, és igennel szavazott; 
a fizetős egészségügy bevezetésekor itt ült, igennel 
szavazott; az ingatlanadó bevezetésekor itt ült, és 
igennel szavazott; a tandíjnál itt ült, és igennel szava-
zott; és az áfaemelés 5 százalékos mértékénél is itt ült, 
és igennel szavazott. Köszönöm szépen a figyelmét. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
 (13.00) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterelnök úr. 

Tisztelt Országgyűlés! Képviselőtársaim! Keresztes 
László képviselő úr, az LMP frakcióvezetője, azonnali 
kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „Ki 
vállalja a felelősséget Miniszterelnök úr?” cím-
mel. Keresztes László Lóránt frakcióvezető úré a szó. 
Parancsoljon!  

 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-

szönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Miniszterelnök Úr! Szeretnék 
visszautalni az iménti kérdésre, ugyanis arra érdemi 
válasz nem érkezett. Egy politikai csatározásnak le-
hettünk tanúi, de én azt gondolom, a helyzet sokkal 
súlyosabb annál, mint hogy erre fecséreljük az Or-
szággyűlés idejét.  

Miniszterelnök úr említette, hogy a kormány eg-
zakt adatokból dolgozik, KSH-adatokból dolgozik. Az 
ön minisztere, pénzügyminisztere a napokban elis-
merte, hogy sokkal rosszabb lesz, sokkal rosszabbak a 
gazdasági kilátások, és a kormánynak is gyakorlatilag 
újra kell tervezni. Pontosan tudjuk, hogy példátlan 
lesz, példátlanul mély lesz az a gazdasági válság, ami-
vel szembesülünk, és azt is látjuk, hogy már kibonta-
kozóban van egy társadalmi tragédia. Elhangzottak 
már ezek a számok, hogy a hivatalos statisztikák sze-
rint is már 50-60 ezer ember lett egy-másfél hónap 
alatt munkanélküli, és sajnos arról is szólnak ezek az 
előrejelzések, hogy újabb 100 ezer ember kerülhet 
ilyen helyzetbe. Tudjuk azt különböző felmérésekből, 
hogy a magyar cégvezetők jelentős többsége úgy nyi-
latkozott, hogy körülbelül kettő hónapra tudja tartani 
a jelenlegi foglalkoztatási helyzetet, ugyanakkor olyan 
kilátásokkal szembesülnek, hogy minimum hat hóna-
pot kell ahhoz várni, hogy visszatérjenek majdan a be-
vételei, tehát hogy érdemben egyáltalán, arra utalva, 
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amit ön is mondott, le tudjanak ülni tárgyalni. Most 
jelen helyzetben a munkáltatók sincsenek olyan hely-
zetben, hogy tárgyaljanak a munkavállalókkal, ezért 
alakul ki ez a társadalmi tragédia. Azt már egyébként 
a kormányhoz közeli szakemberek is elismerik, hogy 
gyenge ez a történelminek nevezett gazdasági cso-
mag, és ezért is alakulhatott ki ez a döbbenetes mér-
tékű munkanélküliség.  

Az a kérdésem, miniszterelnök úr, az elmúlt he-
tekben ön nem volt jelen ezeken a vitákon, itt próbál-
tuk az ön beosztott minisztereitől kérdezni, hogy a 
kormány miért nem foglalkozik ezzel a legsúlyosabb 
problémával, tehát azokkal, akik már nehéz helyzetbe 
kerültek, azokkal, akik már elveszítették a megélheté-
süket. Miniszterelnök úr, az ön személyes politikai 
utasítása-e, hogy ezt a jelenlegi problémát nem kíván-
ják érdemben kezelni, és hogy számíthatunk-e arra, 
számíthatnak-e a magyar emberek arra, hogy átgon-
dolják ezt a politikát, és meghosszabbítsák az önhibá-
jukon kívül a munkájukat elvesztett emberek álláske-
resési járadékát, és megnöveljék azt az összeget, ami 
ebben az átmeneti időszakban szükséges ahhoz, hogy 
a családok túl tudjanak élni? (Az elnök a csengő meg-
kocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) És higgye el, 
miniszterelnök úr, ezek az emberek dolgozni szeret-
nének, de most egy rendkívül mély gazdasági válság-
gal szembesül mindenki. Köszönöm szépen. (Taps az 
ellenzéki padsorokban.)  

 
(Az elnöki széket Jakab István,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Köszöntöm 

képviselőtársaimat. Megadom a szót Orbán Viktor 
miniszterelnök úrnak. 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Több kérdést 

érintett. Ha megengedi, most akkor nem bocsátkoz-
nék bele abba az egyébként izgalmas kérdésbe, hogy 
ennek a válságnak, ennek a járványnak a gazdasági 
következményeit ki hogyan látja orvosolhatónak, és 
hogy mit mond erről a Magyar Nemzeti Bank, mit 
mond a pénzügyminiszter és mit mond a miniszterel-
nök. Ha megengedi, csak egyetlen elemére összpon-
tosítanék annak, amit ön mondott, ez pedig a munka-
nélküli-segély és a munka problémája. Szeretnék na-
gyon világosan fogalmazni. Aki elveszti az állását, az 
Magyarországon három hónapon keresztül munka-
nélküli-segélyt kap, amit álláskeresési támogatásnak 
neveznek. Mire az lejár, mindenkinek lesz munkája, 
nem lesz olyan ember Magyarországon, aki alól miu-
tán kifutott a háromhavi munkanélküli-segély, ne 
kapna munkaajánlatot a gazdaságból vagy a magyar 
államtól. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterelnök úr vála-

szát. Képviselő úr, viszonválaszra öné a szó. 

DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-
szönöm szépen a válaszát. Tisztelt Miniszterelnök Úr! 
Én nagyon bízom benne, hogy így lesz. Ugyanakkor, 
ha mégsem, és ha negatív forgatókönyvek válnak va-
lóra, mint amire egyébként sok jel alapján számítha-
tunk, akkor számíthatunk-e egy olyan kormányzati 
lépésre, hogy ha mégsem tudják ezt a vállalást teljesí-
teni, akkor a három hónap lejárta után meghosszab-
bítják az álláskeresési járadékot. Tudjuk azt, hogy 
vannak, akik már amúgy is elveszítették a munkahe-
lyüket, és azt gondolom, ön sem gondolja komolyan, 
hogy a következő időszakban, amikor most kezd csak 
kibontakozni a mély gazdasági válság, lesz lehetőség 
ilyen rövid idő alatt ennyi munkahelyet teremteni. 

S még egy utalást szeretnék tenni, egy kicsit visz-
szautalva vagy emlékezve Mesterházy Attila képviselő 
úr gondolataira, hogy már a jövőt is tervezni kell. Mi-
niszterelnök úr, önök a munkahelyek védelmére, a 
bérkiegészítésre 200-300 milliárd forintot szánnak, 
ugyanakkor a költségvetésben is benne van, és előt-
tünk is van, az Országgyűlés előtt egy olyan döntés, 
amiben hosszabb távon ezermilliárd forintot kíván-
nak egy vasútfejlesztésre, a Budapest-Belgrád vasút-
fejlesztési projektre fordítani. Meggyőződésem sze-
rint, bár most nyilván nem lesz időm kifejteni, ez nem 
szolgálja hosszú távon a nemzet érdekeit. (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) 
Én azt kérem, miniszterelnök úr, hogy a szigorítások 
feloldása helyett (Az elnök ismét csenget.) ezeket a 
beruházásokat hagyják el, s ezeket a hatalmas, költ-
ségvetésben meglévő pénzeket a nehéz helyzetben 
lévő magyar családok támogatására fordítsák. Köszö-
nöm szépen. (Taps az ellenzéki pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Képviselő úr, az időkerete erősen lejárt. 

Tisztelt Országgyűlés! Viszonválasz illeti meg minisz-
terelnök urat. Miniszterelnök úr, öné a szó. 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Ez is egy olyan 

fölvetés és vitapont, amely több figyelmet érdemelne, 
mint egy egyperces viszonválasz, vagyis hogyan kell 
gondolkodnunk a nagyberuházásokról gazdasági vál-
ság, illetve egészségügyi járványhelyzet idején. Látha-
tóan különböző módon gondolkodunk. Visszautalnék 
egy korábbi kérdésre: meggyőződésem, hogy ha vala-
mikor, akkor most kell megvalósítani azokat a nagy 
stratégiai beruházásokat, amelyek megalapozzák a 
magyar gazdaság sikerét és versenyelőnyét a követ-
kező évekre, és ezeket a beruházásokat nem lemon-
dani kell, hanem föl kell gyorsítani, és a számukat pe-
dig inkább növelni kellene. 

Viszont szeretném - visszatérve az ön kezdeti kér-
désére - megerősíteni, nincsen B-forgatókönyvünk 
munkahelyteremtés-ügyben; A-forgatókönyvünk van, 
azt fogjuk megvalósítani. Akinek nincs munkája, és ki-
ment alóla a munkanélküli-segély, annak munkalehe-
tőséget fogunk teremteni vagy a piacon, vagy pedig az 
állami szférában. (Taps a kormánypártok soraiban.) 
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ELNÖK: Köszönöm miniszterelnök úr válaszát. 
Tisztelt Országgyűlés! Kocsis-Cake Olivio, a Párbe-
széd képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a mi-
niszterelnök úrnak: „Mi folyik itt?” címmel. Képvi-
selő úr, öné a szó. 

 
KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Köszönöm 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisz-
telt Miniszterelnök Úr! Ön nemrég bemutatta gazda-
ságélénkítő programját, de úgy tűnik, hogy nagyon 
sok olyan magyar ember van, akit ez a program nem 
segít érdemben. Több tucat, több száz magyar dol-
gozó keresett meg minket az elmúlt hetekben, mert 
nem értik, hogy a kormány miért nem segít nekik. 
(Közbeszólások a kormánypártok soraiból. - Zaj.) 
Kérték, hogy kérdezzük meg, ezért engedje meg, hogy 
ezzel kapcsolatban konkrét kérdéseim legyenek.  

Hogyan segíti az ön programja Dórit, aki a film-
iparban dolgozott világosítóként, katás vállalkozó-
ként március eleje óta nincs bevétele, nincs megren-
delése, nem tudott számlázni? Egyébként nyugdíjas 
szüleivel lakik, tehát hosszú távon sem tudják őt segí-
teni. Hogyan segíti az ön programja Attilát, aki a ven-
déglátásban dolgozik pincérként, illetve dolgozott, 
mert áprilisban már fizetés nélküli szabadságon van? 
Egyébként párjával laknak együtt, és gyerekvállalás 
előtt állnak. Hogyan segíti az ön programja Zsuzsát, 
aki a turizmusban dolgozott, idegenvezető volt, két 
nyelven beszél nagyon jól, felső szinten, katásként 
márciusban számlázott utoljára? Egyébként elvált, 
egy gyerekkel lakik otthon. 

Tisztelt Miniszterelnök Úr! Milyen segítséget 
ajánl az ön gazdasági terve ezeknek az embereknek, 
akik a tartalékaik végén járnak? Ráadásul a két vállal-
kozót a katás kedvezmény sem érinti, pont kimarad-
tak ebből a kedvezményből.  

Tisztelettel arra kérem miniszterelnök urat, hogy 
ne gyurcsányozzon, ne sorosozzon, ne brüsszelezzen, 
és még csak ne is migránsozzon! Arra válaszoljon, 
hogy a több ezer, több tízezer Dóri, Attila és Zsuzsa 
milyen segítséget kap az ön programjától! Köszönöm 
válaszát. (Taps a Párbeszéd és az LMP soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Orbán Viktor miniszterelnök úrnak. Pa-
rancsoljon, miniszterelnök úr! 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: A monotónia-

tűrő képesség fontos előföltétele az én munkámnak, 
és jól láthatóan ön az előbb valószínűleg nem volt itt, 
hiszen ezt a kérdést kaptam, és a választ megadtam. 
Ezt a választ az ön kedvéért megismétlem.  

Tehát, aki elveszti a munkáját, annak Magyaror-
szágon három hónapon keresztül álláskeresési támo-
gatásra van jogosultsága, hiszen korábban ennek 
megfizette a díját. Amikor ez kiszalad alóla, ez elfogy, 
és még mindig nincsen munkája, akkor álláslehetősé-
get és munkalehetőséget fog kapni, vagy a piacról, 

vagy pedig a magyar kormánytól. Lesz mindenkinek 
munkája, higgye el nekem! (Taps a kormánypártok 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterelnök úr vála-

szát. Viszonválaszra megadom a szót képviselő úrnak.  
 
KOCSIS-CAKE OLIVIO (Párbeszéd): Felhívom 

miniszterelnök úr figyelmét, hogy egy katás vállalkozó-
nak nem minden esetben jár munkanélküli-segély, ha 
egy új vállalkozó volt, akkor például erre nem jogosult. 
Sok tízezer Dóra, Attila és Zsuzsa várja, hogy segítse-
nek nekik. Ha nincs bevételük, akkor ezek az adóked-
vezmények, amiket önök adnak, nem sokat érnek.  

Ön azt mondta a legújabb kampányfilmjében, 
hogy egyetlen magyar sincs egyedül. Miniszterelnök 
úr, ön a válaszában éppen hogy ezeket a Dórához, At-
tilához, Zsuzsához hasonló cipőben járó magyarokat 
hagyja egyedül! 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Vi-

szonválasz illeti meg miniszterelnök urat. Parancsol-
jon, miniszterelnök úr! 

 
 (13.10) 

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Amit megértet-

tem az ön viszonválaszából, az az, hogy vannak olya-
nok, akik nemcsak munkavállalók, hanem munkaadók 
is, mondjuk, vállalkozók, és ők is kerülhettek nehéz 
helyzetbe a mostani járvány miatt, ha jól értettem. 

Szerintem ebben a Házban legalább egy tucatszor 
mondta el a gazdaságért felelős minisztereink valame-
lyike, legutóbb éppen Szijjártó Péter, hogy azon vállal-
kozók számára, akik a mostani járványhelyzet miatt 
nehéz helyzetbe kerültek, most egy 50 milliárdos ala-
pot nyitottunk meg, ami ha kifogy, egyébként képesek 
és hajlandóak vagyunk emelni. Ha odafordulnak, ezek 
a vállalkozások onnan támogatást kaphatnak, különös-
képpen azután, hogy az Unió, ha pénzt nem is adott, 
azt megengedte, hogy az ilyen vállalkozókat magyar 
költségvetési pénzből támogassuk. Ezt fogjuk tenni. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterelnök úr vála-

szát. Tisztelt Országgyűlés! Dunai Mónika, a Fidesz 
képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni az emberi 
erőforrások miniszterének: „Milyen felelősség ter-
heli az intézményfenntartó önkormányzato-
kat a koronavírus elleni védekezésben?” cím-
mel. A miniszter úr távolléte miatt válaszadásra Rét-
vári Bence államtitkár urat jogosította fel. Kérdezem, 
elfogadja-e a válaszadó személyét. (Dunai Mónika: 
Igen.) Igen. Öné a szó, képviselő asszony. 

 
DUNAI MÓNIKA (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Tisz-
telt Országgyűlés! Vészterhes időket él a világ, s benne 
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hazánk is ebben az emberpróbáló időszakban, mely 
nemcsak a döntéshozók, hanem az állampolgárok vál-
lára is hatalmas terheket ró. Egy olyan láthatatlan el-
lenséggel állunk szemben, melyet óriási erőfeszítések 
árán, de le tudunk győzni, ha vigyázunk egymásra. 
Éppen ezért fontos, hogy kellő időben kellő intézke-
déseket hozzanak meg döntéshozóink. 

Lesújtó hírként értek mindenkit a Pesti úti idős-
otthonban történt események. Sajnálatos módon az 
idősotthon járványügyi gócponttá vált. A járvány ki-
törése óta legalább 287 lakó és 22 dolgozó fertőződött 
meg. Eddig 29 idős honfitársunk vesztette életét. Ez a 
szívszomorító helyzet elkerülhető lett volna, ha a Ka-
rácsony Gergely vezette Fővárosi Önkormányzat mint 
intézményfenntartó betartja a hatóságok által előírt 
járványügyi intézkedéseket, és még idejében bizto-
sítja az otthon számára a védőfelszereléseket és fer-
tőtlenítőszereket. Ezt a hiányosságot, tisztelt képvise-
lőtársaim, a kormányhivatal volt kénytelen pótolni. A 
helyzet súlyosságát jelzi az is, hogy az országos tiszti 
főorvosnak személyesen a helyszínen kellett kézbe 
vennie a szakmai irányítást. Köszönet a gyors intézke-
désért. A Magyar Honvédség tagjainak is köszönettel 
tartozunk a szükséges vegyvédelmi fertőtlenítés el-
végzéséért. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Amíg Karácsonyék arról 
beszélnek, hogy folyamatos volt az orvosi ellátás az 
otthonban, azóta kiderült, hogy nem igaz. A szúrópró-
baszerű vizsgálatok is ezt támasztják alá. Tisztelt Ál-
lamtitkár Úr! Kérdezem az elhangzottakra való tekin-
tettel, hogy milyen felelősség terheli az intézmény-
fenntartó önkormányzatokat a koronavírus elleni vé-
dekezésben. Várom megtisztelő válaszát. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót Rétvári Bence 
államtitkár úrnak. Parancsoljon, államtitkár úr! 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Asszony! Tisztelt 
Ház! Minden fenntartó felelőssége, hogy az intézmé-
nyeiben megóvja az ott élőket, gondoskodjon a meg-
felelő szintű ellátásukról, és egy járványhelyzet idején 
is beszerezze a védőfelszereléseket, megvédje az ott 
lakókat a fertőzéstől. Magyarország Kormánya 6 mil-
liárd forintot ad a fővárosnak arra, hogy az idősottho-
nokban megfelelő ellátást biztosítson; 6 milliárd fo-
rintot ebben az esztendőben is. Mindemellett pedig, 
amikor már látható volt, hogy a Fővárosi Önkormány-
zat nem alkalmas a saját intézményeinek megvédé-
sére, akkor további védőfelszereléseket is biztosítot-
tunk, hiszen ha megnézi ön az országos adatokat, ak-
kor azt láthatja, hogy minden hetedik-nyolcadik ma-
gyarországi beteg ebből az egy intézményből került ki.  

Éppen ezért volt fontos számunkra, hogy ha már 
az önkormányzat nem tette meg, mi 5700 maszkot és 

4500 pár gumikesztyűt biztosítottunk az ott levő ellá-
tottak, gondozottak és dolgozók számára. Tettük ezt 
azért is, mert jól láthatóan nem a jó gazda gondossá-
gával, hanem teljesen gondatlanul járt el a Fővárosi 
Önkormányzat. Bár a honvédség is ott volt és segített, 
bár ott volt a tiszti főorvos asszony is, Karácsony Ger-
gely legfeljebb Facebook-posztokban említette meg 
ezt az intézményt, de személyesen nem próbált a hely-
színen tenni a helyzet javításáért. Öt szúrópróbaszerű 
vizsgálatból négyszer nem találtak ott orvost.  

Csak papíron volt orvos az intézményben abban az 
időszakban, amikor a koronavírus bejutott az intéz-
ménybe és terjedt ellátottról ellátottra. Nem volt ott or-
vos, aki észre tudta volna venni különböző jelekből, 
hogy kik mutatják a koronavírus-betegség külső jeleit, 
őket izolálni tudta volna, pedig erre van már jó pár hete 
egy országos protokoll, amelyet a tiszti főorvos adott ki, 
hogy ilyenkor mit kell tenni, hogyan kell eljárni. De 
nem volt ott egyetlenegy orvos sem a szúrópróbaszerű 
ellenőrzések alkalmával sem, aki ezeket a külső jeleket 
észlelni tudta volna, el tudta volna különíteni a betege-
ket, és meg tudta volna előzni azt a tömeges megbete-
gedést, amely gócponttá tette ezt az intézményt. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm államtitkár úr válaszát. 

Viszonválaszra megadom a szót képviselő asszony-
nak. Parancsoljon! 

 
DUNAI MÓNIKA (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Államtitkár Úr! Az ön válaszát elfoga-
dom, de nem fogadom el azt a magatartást, amelyet a 
Karácsony Gergely által vezetett Fővárosi Önkor-
mányzat ebben az ügyben tesz. (Dr. Varga-Damm 
Andrea közbeszól.)  

Az, hogy a magyarországi összes fertőzött 13 szá-
zaléka ebből az egy otthonból kerül ki és az a tény, 
hogy sajnálatos módon az elhunytak számának is a 10 
százaléka ebből az egy otthonból kerül ki, elfogadha-
tatlan. (Közbekiáltások a kormánypárti padsorok-
ból: Így van!) Most persze az összefogáson van a 
hangsúly (Kunhalmi Ágnes közbeszól.), ezt várjuk fő-
polgármester úrtól is, hogy végre cselekedjen, és ne 
üzengessen a sajtón (Kunhalmi Ágnes közbeszól.) és 
a Facebookon keresztül. Azt várja el minden buda-
pesti, az egész ország is, de különösen a budapestiek, 
hogy végre nyújtson jobb kezet vagy bal kezet - amije 
van, főleg valószínűleg bal keze - a bajbajutottaknak.  

Mi ezt nyújtjuk, mi jobb kezet nyújtunk, békejob-
bot mindenkinek. Elvárjuk, hogy mindenki tegye a 
kötelességét és feladatát. A felelősségre vonás meg 
természetesen nem maradhat el. (Dr. Brenner Ko-
loman: Szégyelld magad!) Köszönöm szépen a figyel-
met. (Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

Tisztelt Országgyűlés! Viszonválasz illeti meg állam-
titkár urat. Parancsoljon, államtitkár úr! 
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DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 
Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Asszony! Tisztelt 
Ház! Valóban, amit láttunk Karácsony Gergely részé-
ről, az a felelőtlenség és a vergődés között van valahol 
félúton (Dr. Varga-Damm Andrea: A kormányhiva-
tal mit csinált?), egyáltalán nem vállalja a felelőssé-
get, mindenki másra mutogat. Ebben az ügyben már 
mindenkiről kiírta a Facebookon, hogy felelős; felelős 
a tisztiorvos, a kormány, a kormányhivatal, mindenki 
más felelős ebben az ügyben, csak ő nem azért, hogy 
gócponttá alakult ez az idősotthon nagyon sajnálatos 
módon. Nem a felelősség hárításával kellene foglal-
kozni, hanem az itt levő emberek gondozásával, vagy 
esetleg egy orvosi állandó felügyelet biztosításával.  

Kiderült már, hogy különböző meghamisított vagy 
legalábbis olyan levelek kerülnek fel az internetre, 
amelyeken néha a főjegyző fejléce van és Karácsony 
Gergely aláírása, az adatlapon kiderül, hogy Gál Zoltán 
egykori vitéz baloldali tollnok közbeavatkozásával, az ő 
módosításaival került fel a honlapra és ő is társszerzője 
ennek, amit elvileg egy szociális intézmény vezetője írt. 
Kiderült, hogy van, akit doktornak írnak, de nem dok-
tor az ilyen fővárosi operatív törzsi levelezésben, tisz-
telt képviselő hölgyek és urak, minden már megtörtént, 
ami a felelősséget hárítani próbálja.  

Végre a felelősséget vállalni kellene, és utána cse-
lekedni kellene Karácsony Gergelynek, de ez látha-
tóan nem megy. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm államtitkár úr válaszát. Tisz-

telt Országgyűlés! Steinmetz Ádám, a Jobbik képvise-
lője, azonnali kérdést kíván feltenni a miniszterelnök 
úrnak: „Igen vagy nem?” címmel. Képviselő úr, öné 
a szó. 

 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Miniszter-
elnök Úr! Azt gondolom, sok közös van bennünk. Ön is 
szereti a sportot, ön is sportolt versenyszerűen (Orbán 
Viktor: Szerettem volna.), ön is járt olimpián, és míg ön 
jobb lábbal rúgja a labdát, én jobb kézzel dobom azt. Te-
hát mindketten jobbosok vagyunk. (Derültség.) Koráb-
ban én is gondoltam, hogy miként lehetne a szabályokat 
átírni; igaz, a vízilabdával kapcsolatban és azzal a céllal, 
hogy hogyan lehetne még szerethetőbbé tenni azt a 
sportágat, amelynek oly sokat köszönhetek. Nekem 
azonban az nem jutott eszembe, hogy a mérkőzés addig 
tartson, ameddig csak én akarom. 

De a miniszterelnök úr korlátlan felhatalmazást 
kapott, többek között saját magának köszönhetően, és 
ezért most ön határozhatja meg a játékszabályokat.  

 
 (13.20) 

 
Például azt, hogy ezreket küld haza a kórházaink-

ból, olyan beteg embereket, akiknek az ellátása otthon 

nem megfelelően megoldott. De hagyjuk is most a kri-
tikát, kap ön abból eleget!  

Mivel ön is szeret nyerni és én is, ezért javaslom, 
induljunk el egy közös győzelem irányába. Egyetér-
tünk abban, hogy a sportot kiemelten kell támogatni, 
de szeretett sportágainknál fontosabb a magyar em-
berek egészsége. Meg kell óvnunk az egészségüket, 
mert egészség nélkül nincs sport, nincs gazdaság és 
nincs jövő. Ugye, egyetért velem, miniszterelnök úr?  

Tisztelettel kérdezem ezért, támogatja-e azt a ja-
vaslatot, hogy a társasági adót a látványsportágak 
mellett az állami egészségügyi intézményeknek is fel 
lehessen ajánlani. Igen vagy nem? Várjuk válaszát. 
(Taps a Jobbik soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! A kérdésre Orbán Viktor miniszterelnök 
úr válaszol. Megadom a szót a miniszterelnök úrnak. 
Parancsoljon, miniszterelnök úr!  

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Először is, tisz-

telt képviselőtársam, a korlátlan felhatalmazás ügyé-
ben úgy állunk, hogy arról nem én fogok dönteni, ha-
nem ön, vagy ha én is döntök róla, nekem is csak egy 
szavazatom lesz majd, mert ebben a kérdésben a par-
lamentet illeti meg a döntés joga, ahol önnek is van 
egy szavazata. (Dr. Varga-Damm Andrea: Csak nem 
mindegy, hogy milyenek az arányok!) Értem én, 
hogy az arányok nem kedvezőek az önök számára, de 
a magyar választópolgárok elmentek, szavaztak és 
ezeket az arányokat állapították meg. Legyenek ked-
vesek ezzel a ténnyel együtt élni a következő választá-
sokig. (Zaj az ellenzéki oldalon.) Nem akarok vicce-
lődni, de a mostani szám tűnik majd még nagynak az 
önök számára. (Derültség a kormánypárti oldalon.)  

De ami a konkrét kérdést illeti: gondolja át még 
egyszer, hogy valóban szeretné-e azt, amit itt kért. 
Mert mi a tao? Az a társasági nyereségadó. A társasági 
nyereségadót a kormány begyűjti, majd utána közcé-
lokra, például az egészségügynek odaadja. Most pél-
dául több mint 2 milliárd euró értékben hoztunk létre 
járványügyi alapot. Ha nem szedjük be, akkor az más-
hova fog menni. A sportnál és korábban a kultúránál, 
de most már csak a sportnál erről az állam lemond 
azért, hogy ne a költségvetésbe jöjjön pénz, hanem a 
sportegyesületekhez menjen. Ha ön azt akarja, hogy a 
taopénzt ne a kormány ossza szét az egészségügyi in-
tézmények, például a kórházak között, hanem azt a 
vállalkozók tehessék meg, abból létre fog jönni egy 
olyan kaotikus helyzet, hogy az egyik kórháznak több 
pénze lesz, a másiknak meg kevesebb. (Zaj az ellen-
zéki oldalon. - Dr. Varga-Damm Andrea: Most is így 
van.) De ha önök azt akarják és komolyan gondolják, 
hogy a cégek adóit ne a kormány ossza szét a kórházak 
között, hanem a vállalkozók maguk tegyék ezt meg, 
akkor nyújtsák be az erre vonatkozó javaslatukat, és 
beszéljük meg komolyan. (Taps a kormánypártok so-
raiban.)  
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ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterelnök úr vá-
laszát. Tisztelt Országgyűlés! Viszonválaszra meg-
adom a szót a képviselő úrnak. Parancsoljon!  

 
DR. STEINMETZ ÁDÁM (Jobbik): Miniszterel-

nök úr, mint azt ön is tudja, a magyar egészségügy for-
ráshiánnyal küzd. Ön ezt pontosan jól tudja, mert ha 
nem így lenne, akkor nem kellene Marcaliban 15 hó-
napot várni egy szemvizsgálatra, nem kellene a kór-
házaink adósságait minden évben törleszteni, lenne a 
falon csempe, és működne a lift. Tehát a taopénzek-
nek igenis lenne helyük az egészségügyben.  

S mivel ön nem válaszolt egészen pontosan az én 
kérdésemre, ezért engedje meg, hogy újra feltegyem. 
Támogatja-e azt a javaslatot, hogy a társasági adót a 
látványsportágak mellett az állami egészségügyi in-
tézményeknek is fel lehessen ajánlani? Mi már három 
héttel ezelőtt benyújtottuk ezt a javaslatot, amit az 
összes ellenzéki párt jó szívvel tud támogatni. Úgy-
hogy kérem, miniszterelnök úr, tegye világossá: igen 
vagy nem? A magyar emberek várják megtisztelő vá-
laszát. (Taps a Jobbik soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Vi-

szonválasz illeti meg a miniszterelnök urat. Öné a szó, 
miniszterelnök úr.  

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Érdeklődéssel 

várom a javaslatról szóló parlamenti bizottsági vitát, 
ahol e tekintetben az összes érvet meghallgathatjuk, 
és készen állunk arra, hogy megfontoljuk. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterelnök úr vá-

laszát. Tisztelt Országgyűlés! Simicskó István, a 
KDNP képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a 
külgazdasági és külügyminiszter úrnak: „A jelenlegi 
európai tendenciákra való tekintettel vár-
ható-e, hogy magyar állampolgárok korláto-
zások nélkül utazhatnak külföldre munkavál-
lalási célból, továbbá a magyarországi cégek 
szállíthatnak-e árut megszorításoktól mente-
sen?” címmel. Képviselő úr, öné a szó.  

 
DR. SIMICSKÓ ISTVÁN (KDNP): Köszönöm 

szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszter Úr! 
Tisztelt Miniszterelnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
Képviselőtársaim! 2020 valószínűleg örökre emléke-
zetes év marad mindannyiunk számára, hiszen száz 
éve ilyen mértékű világjárvánnyal nem találkozhat-
tunk. A XXI. századi globalizáció, a technikai, techno-
lógiai változás, a fokozódó gazdasági verseny, az em-
berek életmódváltozása, a világ globális faluvá válása 
megmutatta, hogy egy vírus a távoli Vuhanból néhány 
hét, néhány hónap leforgása alatt világjárványt tud 
okozni.  

Tisztelt Országgyűlés! Úgy látom, hogy a magyar 
kormány időben hozta meg a járvány megfékezésére 

vonatkozó szigorú intézkedéseit, fontos és helyes 
döntéseket hozott. A 2001. évi CXXVIII. katasztrófa-
védelmi törvény 49. §-a alapján megtehető intézkedé-
seket, amelyeket veszélyhelyzetben megtehet a kor-
mány, a végrehajtó hatalom, megtette a szükséges és 
kellő mértékben. Ezek az intézkedések szerintem fon-
tosak voltak mindannyiunk számára. Kijárási korlá-
tozások, rendezvények betiltása, az oktatás átalakí-
tása, a közúti, a légi úti, a vasúti és vízi forgalom kor-
látozása, illetve megtiltása mind-mind fontos döntés 
volt, hogy a járványt megfékezze a magyar kormány.  

Engedjék meg, tisztelt képviselőtársaim, tisztelt 
miniszter úr, hogy megköszönjem a Külügyminiszté-
rium erőfeszítéseit, és elismeréssel adózzam mind a 
magyar állampolgárok hazahozatala, mind a védőfel-
szerelések beszerzése vonatkozásában. Még nincs 
vége ennek a járványnak, de nagyon sokan kérdeznek 
meg engem is a választókerületemből, mégpedig, tisz-
telt miniszter úr, hogy a jelenlegi európai tendenci-
ákra való tekintettel mi várható a magyar állampolgá-
rok munkavállalási céllal történő külföldi utazásaival 
kapcsolatosan, valamint hogy a magyarországi cégek 
áruszállítása külföldre milyen korlátozásokkal történ-
het majd a következő hetekben, hónapokban. A vála-
szát előre is köszönöm. (Taps a kormánypártok so-
raiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Szijjártó Péter minisz-
ter úrnak. Parancsoljon, miniszter úr!  

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Először is 
szögezzük le, hogy mindazok a korlátozó intézkedé-
sek, amelyeket az európai országok hoztak a saját szá-
razföldi határaikon a személyforgalom tekintetében, 
azok mind-mind legitimek, hiszen az első számú fel-
adatunk és kötelességünk az emberi élet és egészség 
megvédése. Márpedig pontosan tudjuk, hogy a kon-
taktszámok csökkentésével a vírus terjedésének a se-
bességét is csökkenteni lehet, ehhez a célkitűzéshez 
pedig hozzájárult az, hogy Magyarországra a személy-
forgalomban kizárólag magyar állampolgárok léphet-
nek be, kivéve a tranzitforgalmat.  

Ugyanakkor azt is világossá kell tennünk, hogy a 
nemzetközi áruforgalom folyamatos, lassítás és korlá-
tozás nélküli biztosítása alapvető gazdasági érdekünk, 
hiszen a magyar gazdaság működőképességének 
fenntartásához és a magyar emberek ellátásához erre 
alapvető szükség van. Magyarország a tavalyi eszten-
dőben 43 milliárd eurónyi kereskedelmi forgalmat 
bonyolított le a szomszédos országokkal, így nyilván-
valóan érdekünk a nemzetközi áruforgalom folyama-
tossága.  

Ugyanakkor érdekünk az is, hogy a határ menti 
közösségek között kialakított rendkívül sűrű szövetű 
kapcsolati háló fennmaradjon, hiszen ezért dolgoztunk 
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hosszú éveken keresztül. Ezért a hét szomszédos or-
szágból hattal, tisztelt képviselő úr, sikerült megálla-
podnunk abban, hogy az ingázás lehetőségét a magyar 
állampolgárok és a szomszédos országok polgárai szá-
mára megnyitjuk. Így Ukrajna kivételével ez hat szom-
szédos országgal már működik, Horvátország esetében 
mind a hét határátkelőhelyünkön, Szlovákia, Ausztria 
és Románia vonatkozásában tíz-tíz határátkelőhelyen.  

Jó hír, hogy az elmúlt héten Szerbiával is sikerült 
megállapodnunk, így a három, nemzetközi teherfor-
galomra nyitott határátkelőhelyen, Hercegszántónál, 
Tompánál és Röszkénél lehetővé vált az ingázó szerb 
és magyar állampolgárok határátlépése. A helyi kö-
zösségek kérésére pedig az elmúlt héten Ausztria felé 
is kettővel növeltük azon átkelőhelyek számát, ame-
lyek igénybe vehetők az ingázók számára (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.), 
így a páneurópai pikniknél lévő határátkelőhelyen és 
a régi hegyeshalmi határátkelőhelyen is most már 
mind magyar, mind osztrák állampolgárok munka-
vállalási és földművelési céllal átléphetnek a határát-
kelőhelyen. Köszönöm a türelmét, elnök úr. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszter úr válaszát. 

Viszonválaszra megadom a szót a képviselő úrnak. 
Parancsoljon!  

 
DR. SIMICSKÓ ISTVÁN (KDNP): Tisztelt mi-

niszter úr, köszönöm szépen a válaszát. Valóban na-
gyon sok, a határ környékén élő embert érint az ingá-
zás elősegítése, a kishatármenti forgalom újraélesz-
tése. Ez is az élet továbbvitelét jelenti. Nagyon fonto-
sak ezek a döntések, és örülök annak, hogy ilyen kö-
rültekintően jár el a külügyminiszter úr is ebben a 
kérdésben.  

Ugyanakkor szeretném felhívni a figyelmet arra, 
hogy a járvány természetesen még nem múlt el. Látha-
tunk különböző enyhítő intézkedéseket különböző or-
szágokban. Szeretnék rámutatni Szingapúr példájára, 
ahol talán egy kicsit korábban léptek, és a vendégmun-
kások ismét visszahozták a vírust a városállamba.  

 
(13.30) 

 
Mindenképpen a körültekintő óvatosság és a fo-

kozatosság elvét javaslom. Mindazonáltal még egy 
gondolatot hadd tegyek hozzá, a kungfuból jól ismert 
elvet, amelyet én 26 éve gyakorolok: ez nem más, 
mint az egyidejű védekezés és támadás elve. Örülök 
annak, hogy a kormány ezt is alkalmazza, hiszen nem-
csak hogy beszerezte a védőfelszereléseket, hanem 
egyben támadást indított a járvánnyal szemben, hi-
szen vakcina előállítására is komoly kísérleteket tesz. 
Bízom benne, hogy ezek is sikeresek lesznek.  

További erőt, egészséget kívánok önnek a küzdel-
mes munkájához. Köszönöm szépen, hogy meghall-
gattak. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Viszon-
válasz illeti meg miniszter urat. Öné a szó, miniszter úr.  

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Tisztelt Képviselő Úr! Korábban számtalan-
szor elhangzott, hogy micsoda versenyhátrányt je-
lent az Közép-Európa számára, hogy míg a konti-
nens nyugati felében 2,5-3 kilométerenként lehet le-
gálisan átlépni a határt, addig ebben a térségben a 
határátkelőhelyek átlagos távolsága 40 kilométer fe-
lett van.  

Most viszont valóban óvatosnak kell lennünk, hi-
szen a vírus terjedési sebességét csökkenteni kell, 
ugyanakkor lehetővé kell tenni a magyar és a szom-
szédos államok polgárai számára a munkavégzés, il-
letve földművelés célú ingázást.  

Ezért tisztelettel tájékoztatom önt arról, hogy je-
lenleg is folytatunk tárgyalásokat újabb átkelőhelyek 
megnyitásáról erre a célra. Kifejezetten a helyi közös-
ségek kérése alapján a letkési határátkelőhelyet, vala-
mint a tornanádaskai határátkelőhelyet kérjük a szlo-
vák kollégáktól megnyitni ingázás tekintetében, és 
nem adtuk fel a harcot, amit ön is említett, arra vo-
natkozólag, hogy az ukrán kollégákkal is meg tudjunk 
állapodni abban, hogy legalább egy átkelőhelyen Ma-
gyarország és Ukrajna, Magyarország és Kárpátalja 
között biztosítsuk a magyar, illetve ukrán állampol-
gársággal rendelkező személyek számára a határ átlé-
pésének lehetőségét. (Taps a kormánypártok padso-
raiból.)  

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszter úr válaszát. 

Tisztelt Országgyűlés! Székely Sándor független kép-
viselő azonnali kérdést kíván feltenni miniszterelnök 
úrnak: „Mikor adnak pénzt az embereknek?” 
címmel. Képviselő úr, öné a szó. 

 
SZÉKELY SÁNDOR (független): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Miniszterelnök Úr! Magyaror-
szágon már a járvány kitörése előtt is szociális válság 
volt, de ez most egyre súlyosabb. Áprilisra már egyes 
számok szerint 320 ezerre nőtt az álláskeresők száma 
Magyarországon, ami az aktív munkaképes népesség 
7-8 százalékát jelenti. A leépítések tehát megkezdőd-
tek a vészhelyzet kihirdetése és a korlátozó intézkedé-
sek után.  

Valószínűleg el fogjuk érni, és talán meg is halad-
juk majd a 10 százalékos munkanélküliséget is. Ha 
igaz lenne, amit önök az elmúlt tíz évben mondtak, 
hogy itt van a gazdasági Kánaán, és Magyarországon 
még sose volt jobb a munkavállalóknak, akkor most a 
magyar lakosság szépen átvészelné a tartalékai-
ból - amire önök olyan sokszor hivatkoznak - a válsá-
got, és a vész elmúltával minden mehetne tovább. 
Csakhogy erről szó sincsen. Pártállástól függetlenül 
sok százezer, akár millió magyar ember nem tudja, 
hogy mit fognak hozni számára a következő hónapok, 
akár évek.  
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A szociális összeomlás láncreakciójának megállí-
tása érdekében pénzt kell adni az embereknek. A fe-
nyegető egészségügyi, munkaügyi, oktatási, lakhatási 
és más katasztrófák enyhítése kizárólag jövedelmi in-
tézkedésekkel lehetséges, ez a napnál is világosabb.  

Kérdezem a miniszterelnök urat, hogy az Igen 
Szolidaritás javaslatát megfontolva mikor adnak 
azoknak a rászoruló embereknek, akik erre rászorul-
nak, megfelelő minimumjövedelmet, azaz havi nettó 
100 ezer forintot, ezenfelül mikor lesz a családi pótlék 
végre 37 500 forint, és mikor érjük el, hogy a mini-
málbér 200 ezer forint legyen. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Orbán Viktor miniszter-
elnök úrnak. Parancsoljon, miniszterelnök úr!   

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Azon gondol-

kodom, hogy én nem voltam itt a megelőző percek-
ben, vagy ön nem volt itt. Ezt a kérdést most negyed-
szer fogjuk megbeszélni, amely arról szól, hogy mi a 
kormány gazdasági válságkezelési stratégiája. Önök 
folyamatosan arról beszélnek, hogy pénzt kellene 
osztani munkafedezet nélkül, mi pedig folyamatosan 
arról beszélünk, hogy munkahelyeket fogunk terem-
teni, ahol az emberek megkereshetik azt a jövedel-
met, amire a megélhetésükhöz nekik és a családjuk-
nak szükségük van; az egyik arra visz, a másik erre 
visz.  

Hiába kérdezik meg tőlem tízszer, hogy miért 
nem arra megyünk, ha mi nem segélyalapú gazdasá-
got akarunk, hanem munkaalapú gazdaságot. Mi 
ebbe az irányba fogunk menni, és lehet, hogy talán 
túlzásnak tűnik a részemről, de mégis arra kérem önt, 
hogy habár nem értünk egyet, és ön láthatóan inkább 
segélyeket akar osztogatni, mi pedig munkahelyeket 
akarunk létrehozni, mégis, ha teheti, támogassa a mi 
gazdaságpolitikánkat és válságkezelő megoldásain-
kat. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterelnök úr vála-

szát. Viszonválaszra megadom a szót képviselő úrnak. 
Parancsoljon!  

 
SZÉKELY SÁNDOR (független): Miniszterelnök 

úr, sajnos azt kell hogy mondjam, hogy ezt nagyon ne-
hezen tudnám megtenni, hiszen ön egy olyan kor-
mánynak a miniszterelnöke, aki az elmúlt tíz évben itt 
dolgozott, és azt érte el, hogy a tűzoltóknak hétvégen-
ként villanyt kell szerelni, az ápolónőknek három mű-
szakban kell dolgozni, a tanárnőknek pedig takarítani 
kell menni hétvégén, hogy el tudják látni a családtag-
jaikat, tudják fizetni a költségeiket.  

Én ezért kérdeztem, nem a járványhoz kapcsoló-
dóan, hanem hogy egyáltalán mikor lesz ebben az or-
szágban - ön mit gondol arról, hogy mikor érjük el 
azt -, hogy az emberek normális munkáért normális 
béreket tudnak kapni. Köszönöm szépen.  

ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Vi-
szonválasz illeti meg miniszterelnök urat. Miniszter-
elnök úr, öné a szó.  

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Tisztelt Képvi-

selőtársam! Ön nem ma kezdte a szakmát. Egy impo-
záns listát tudnék ismertetni, hogy mikor, melyik párt-
ban fordult meg. De ezt most nem gúnyolódásból mon-
dom, hanem azért mondom, mert ez egy tényszerű kér-
dés, hogy ön végig tudta követni az elmúlt 15-20 év gaz-
daságpolitikai vitáit, kétségkívül a baloldali kormányo-
kat támogató emberként. De talán a pártszimpátiát az 
az egyszerű tény mégiscsak felülírhatná, hogy 2010-
ben, amikor az ön által is támogatott kormányok átad-
ták a kormányzati hatalmat, akkor Magyarországon a 
munkanélküliség 12 százalék volt. A mostani koronaví-
rus-járványt megelőzően pedig Magyarországon a 
munkanélküliség 3,3 százalék volt.  

Ez elég evidens különbség, és legalább azt az ala-
pot megteremti a számunkra, hogy hadd hihessük és 
hadd próbáljuk azzal a módszerrel orvosolni a gazda-
sági válságot, amit az elmúlt tíz évben tettünk, és a 
munkanélküliségi adatokból kitűnően sikeresen tet-
tük. Nincs okunk, hogy változtassunk a munkaalapú 
gazdaság felépítését célul kitűző politikánkon. (Taps 
a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterelnök úr vála-

szát. Tisztelt Országgyűlés! Harangozó Tamás, az 
MSZP képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a 
miniszterelnök úrnak: „Aktuális kérdésekről” 
címmel. Képviselő úr, öné a szó. 

  
DR. HARANGOZÓ TAMÁS (MSZP): Miniszter-

elnök úr, valóban jó lenne együttműködni válság ide-
jén, de azért ennek vannak alapvető feltételei. Például 
az, hogy a kormány nem él vissza a hatalmával, hogy 
tisztességesen politizál, és hogy igazat mond. Úgy-
hogy kérem, egy-két kérdésben segítsen a dolgokat 
tisztába tenni.  

Mindjárt itt van az első kérdés, a Pesti úti tragé-
dia, amit önök szemlátomást politikai eszközt hasz-
nálnak politikai ellenfelük lejáratására. Ha nem így 
lenne, miniszterelnök úr, akkor például a tatabányai 
állami kórházban történt tragédia miatt vagy éppen a 
mezőszilasi állami fenntartású intézményben most 
éppen zajló tragédia miatt ön vállalná személyesen a 
felelősséget, és biztos nyomozás lenne éppen a kor-
mány és tagjai ellen. Egyiket sem gondolom, hogy 
normális lenne; miközben az önt és önöket támogató 
média effektíve ma már gyilkosozzák, kimondottan, 
szó szerint gyilkosozzák a főpolgármestert.  

Miniszterelnök úr, arról volt szó, hogy magán-
raktárakban nincs semmi. Mi elmentünk megnézni, 
azért van magánraktárakban egy csomó minden, rá-
adásul hetek óta. Ön szkafanderben meg a lehető leg-
nagyobb védettséget adó maszkban járja a kórháza-
kat, mintegy PR-videókat készítve, bizonyára ezeket 
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is otthon varrta, mint azt a múltkor elmondta, de köz-
ben ma akadt ki éppen egy nyugat-magyarországi or-
vos, aki elmondta, hogy három darab maszkot kaptak, 
miniszterelnök úr, a többit az AliExpressen vették 
meg, meg saját költségen vásárolták be. Ez nincsen 
rendben, miniszterelnök úr.  

Ön azt mondja, hogy nem adósítják el az orszá-
got, de mégis azt látjuk, hogy 750 milliárd forintnyi 
kínai hitelt vesz föl. Azt látjuk, hogy a múlt héten 700 
milliárd forintnyi kötvényt bocsátottak ki, ebben sem 
látom, hogy igazat mondana.  

Végezetül ön azt mondja, hogy egyedül nem 
megy, az önkormányzatokkal közösen lehet csak ezt 
megoldani. Akkor miért vesz el tőlük pénzt, minisz-
terelnök úr, amikor ők pont ugyanolyan frontvonal-
ban vannak, mint ahogy a kórházak és a szociális ott-
honok? Tehát pénzre lenne szükségük, nem elvételre. 
Várom válaszát. (Taps az ellenzék soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Orbán Viktor miniszter-
elnök úrnak. Parancsoljon, miniszterelnök úr!  

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Pedig már 

olyan békésen csordogált… Tisztelt Képviselő Úr! Én 
mindent megteszek annak érdekében, hogy a Pesti úti 
szabálytalanságok ne uralják el a belpolitikát egész 
addig, amíg a járványon nem vagyunk túl. Ezért azt 
javaslom, hogy minden esetben, ahogyan eddig is tör-
tént, a hatóságok végezzék a dolgukat, tárják fel az 
eseményeket, az ország bármely pontjáról is legyen 
szó, politikai vitát pedig majd akkor folytassunk a fe-
lelősség kérdéséről, ha túl vagyunk a járványon.  

De talán érthetővé teszi ezt a helyzetet az a tény, 
hogy mégiscsak egyetlen intézményből, a Pesti úti intéz-
ményből került ki az elhalálozott betegek 10 százaléka.  

 
 (13.40) 

 
Ezért azt gondolom, hogy írjuk fel magunknak, 

hogy lesz itt erről majd mit beszélni a válság végén. A 
hatóságok tegyék a dolgukat, a politikusok pedig pró-
bálják megtalálni az együttműködésnek a lehetőségét.  

Ami a kórházakban lévő felszereléseket illeti, azt 
tudom mondani önnek teljes felelősséggel, hogy min-
den egyes kórházban a védekezéshez szükséges összes 
eszköz egyheti mennyisége a raktárban rendelkezésre 
áll. Ezt mindennap ellenőrzöm, mindennap meghall-
gatom a kórházparancsnokok összesített jelentését, 
amiből világos, hogy minden egyes kórházban a véde-
kezéshez szükséges egyheti készlet - most már nem is 
egyheti, hanem tíznapi készlet - rendelkezésre áll. 
Minden ezzel ellentétes állítás tényszerűen hamis. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszterelnök úr. Viszon-

válaszra megadom a szót a képviselő úrnak. Paran-
csoljon! 

DR. HARANGOZÓ TAMÁS (MSZP): Köszönöm 
szépen a szót. Azért egy kicsit erős, amikor egy mi-
niszterelnök lehazugozza az orvosokat, lehazugozza 
(Közbeszólások a kormánypártok soraiból.) a szoci-
ális munkásokat, lehazugozza a háziorvosokat. Ezeket 
ők mondták, nem mi. (Közbeszólások a kormánypár-
tok soraiból.) 

Miniszterelnök Úr! Többet hallottuk a Pesti úti 
eseményt és annak az utólagos politikai boszorkány-
üldözését, mint a vízállásjelentést. Ha ön szerint ez 
nem politikai cirkusz, akkor vajon mi lehet az?  

Ön elmondta-e Dunai Mónika képviselőtársá-
nak - ön a Fidesz elnöke is -, hogy ma talán nem kéne 
azonnali kérdéssel ezt a témát itt boncolgatni, politi-
kai felelősségre vonást meg, gondolom, egyéb mást 
hozni (Közbeszólások a kormánypártok soraiból.), 
ha ön ezt őszintén gondolná? 

Végezetül, miniszterelnök úr: tudja, az a legna-
gyobb baj, ami nagyon sokunkban a kérdőjelet felteszi 
az őszinte együttműködésre, hogy még mindig azok a 
hírek jönnek, hogy éppen a Balatont kezdik el szét-
hordani; hogy továbbra is a parlamentben Budapest-
Belgrád vasútvonalról hoznak törvényeket; hogy 
egyébként mindenkiben (Az elnök a csengő megko-
cogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) felmerül a kér-
dés, hogy a 80-90 millió, meg nem tudom, mennyi vé-
dőeszközzel (Az elnök ismét csenget.) történik-e biz-
niszelés ebben az országban vagy nem, és ha nem, ak-
kor valójában mikor kerül az emberekhez. Ez a baj, 
miniszterelnök úr. Köszönöm, hogy meghallgattak. 
(Taps az MSZP soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Viszonválasz illeti meg a miniszterelnök 
urat. Miniszterelnök úr, öné a szó.  

 
ORBÁN VIKTOR miniszterelnök: Nem az első al-

kalom, hogy szót váltunk itt a képviselő úrral, és meg-
figyeltem, hogy szinte minden alkalommal a hiteles-
ség-hiteltelenség kérdése körül forognak a gondola-
tai. Ez nem lep meg; most idézem szó szerint önt egy 
napilapnak adott interjújából:  

„Ez a párt 2002 és 2010 között kormányon csi-
nált mindent, meg annak az ellenkezőjét is, és ezt a 
választók nem felejtették el. Ráadásul kormányzá-
sunk utolsó harmadában a legnagyobb hibát elkövet-
tük, amit politikai párt elkövethet: saját szavazóinkat 
árultuk el.” - mondja ön. „Amíg kifelé nem tudunk el-
számolni, senki sem hallgat ránk.” Ne csodálkozzon, 
ha én sem! (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Köszönöm a mi-

niszterelnök úr válaszát. Varga Zoltán, a DK képvise-
lője, azonnali kérdést kíván feltenni az emberi erőfor-
rások miniszterének: „Hány magyar élete, nyo-
morúsága szárad az Orbán-kormány lelkén?” 
címmel. A miniszter úr távolléte miatt válaszadásra 
Rétvári Bence államtitkár urat jogosította fel.  
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Kérdezem, elfogadja-e a válaszadó személyét… 
(Jelzésre:) Öné a szó, képviselő úr. (Több képviselő 
elhagyja az üléstermet.) Egyben kérem a képviselő-
társaimat, amennyiben el akarják hagyni az üléster-
met, szíveskedjenek csendben tenni azt. Köszönöm a 
megértésüket. Öné a szó, képviselő úr.  

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Azt hiszem, abban egyet-
érthetünk, hogy az elmúlt napokban mélységes felhá-
borodást és hatalmas riadalmat keltett a kormány 
döntése, miszerint magyar betegek ezreit küldik haza 
a kórházakból. Hivatalosan persze tudjuk erre a vá-
laszt a koronavírus kapcsán, azonban mindenki tudja, 
hogy ez a válasz talmi, nem igaz.  

Tudjuk, hogy daganatos, lebénult, amputált vagy 
frissen operált betegek kerültek az utcára, olyanok, 
akiket a legnagyobb akarat ellenére is képtelenség ott-
hon szakszerűen ellátni. És számtalan más esetet is 
ismerünk, amikor különösebb mérlegelés nélkül 
küldtek haza súlyos betegeket, lehetetlen, kétségbe-
ejtő, sokszor életveszélyes és tragikus helyzetet te-
remtve ezzel.  

Ez egyértelműen az önök bűne, az önök felelős-
sége. És látjuk, hogy ahogy érzékelték azt, hogy a tár-
sadalom mekkora jogos felháborodással fogadja 
mindezt, jött a többször újratervezett pártpropa-
ganda, jöttek a setesuta magyarázkodások. Előbb az, 
hogy majd az orvosok döntik el, kiket küldenek haza, 
ami, valljuk be, azért magyarázatnak elég halvány. 
Aztán számmisztikával kezdtek foglalkozni, és azt 
mondták, hogy alapvetően csak 1300 beteget kellett 
kidobni a kórházból. Csak 1300-at.  

Államtitkár úr, ez 1300 életet jelent, vagy egy 
adott pillanatban ugyanennyi halált, és mindenkép-
pen 1300 cserben hagyott, kétségbeesett magyar csa-
ládot. 1300: ez az új topic önöknek. Csak ott a gond, 
hogy ezt már senki nem hiszi el. Azt sem hiszik el, 
amit kérdeznek. Az önök lelkét, kérem, emberi életek 
terhelik. Az önök lelkén magyar emberek nyomorú-
sága szárad.  

Államtitkár úr, ezért kérdezem én öntől: hány 
magyar embert tettek ki valójában a kórházakból, té-
telesen melyik kórházból, milyen településeken? Ha-
zaküldés előtt végeztek-e a betegeken bármilyen ví-
rustesztet? Tájékoztatták-e a betegek lakóhelye sze-
rinti önkormányzatot (Az elnök a csengő megkocog-
tatásával jelzi az időkeret leteltét.) vagy háziorvoso-
kat, hogy ezeket a betegeket hazaküldik? Hány em-
berről tudnak, hogy meghalt az ellátás hiányában, há-
nyan kerültek már vissza a kórházakba, mert súlyo-
sabb lett az állapotuk? (Az elnök ismét csenget.) Tisz-
tában vannak-e azzal, hogy arra kényszerítenek orvo-
sokat, hogy a hippokratészi esküjüket megtagadják, 
és döntsenek arról, hogy vagy a betegeket rakják ki, 
vagy pedig a munkahelyüket veszítik el? Várom 
őszinte, beismerő válaszát. Köszönöm. (Szórványos 
taps az ellenzék soraiban.) 

ELNÖK: Képviselő úr, tájékoztatom önt, hogy 
kettő perc áll rendelkezésre az azonnali kérdés elmon-
dására. Megadom a szót Rétvári Bence államtitkár úr-
nak. Parancsoljon, államtitkár úr! 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szépen a 
szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Ez 
a számonkérés bátor felszólalás egy olyan párt képvi-
selőjétől, amelynek a vezetője kórházakat zárt be 
(Közbeszólások az ellenzék soraiból.), 16 ezer kórházi 
ágyat épített le, és mindemellett elvett egyhavi fizetést 
az összes egészségügyi dolgozótól Magyarországon. 
Amikor a Schöpf-Merei Kórházat vagy a Budai Gyer-
mekkórházat bezárták, akkor ugyanezeket a kérdése-
ket feltette, képviselő úr? Amikor az OPNI-t bezárták, 
elgondolkodott ön vagy bármelyik párttársa ezeken a 
kérdéseken, amiket most nekünk föltett? 

Azt, hogy Magyarországon a kórházakban a ko-
ronavírus-járvány alatt milyen szakmai döntést, or-
vosi döntést hoznak, minden esetben a kezelőorvos 
dönti el. Azért, hogy ők segítséget kapjanak, ön is az 
ÁEEK honlapján, mint mindenki más is, teljesen nyil-
vánosan olvashatja azt a 62 szakmai kollégiumi állás-
foglalást, amely az Egészségügyi Tudományos Tanács 
iránymutatásai nyomán elmondja minden kezelőor-
vosnak, leírja minden kezelőorvosnak, hogy pontosan 
milyen kezelést kell alkalmazni, ki az elbocsátható, és 
ki az, aki további kezelésre szorul. Nem a kormány, 
nem bárki más mondja ezt el, hanem 62 szakmai kol-
légium részletesen az orvosok számára írja le a koro-
navírus-járvány alatti teendőket. Ez teljesen nyilvá-
nos, mindenki elolvashatja, hetek óta elolvashatja, 
fenn vannak az ÁEEK honlapján.  

Abban az esetben, ha valaki mégsem ezek szerint 
a szakmai elvárások szerint járt volna el, és olyan be-
teget bocsátott el a kórházból, akit nem lett volna sza-
bad elbocsátani, hanem a kórházban tovább kellett 
volna kezelni, akkor fordulhat a kórház főigazgatójá-
hoz - kérjük is tőle, forduljon a kórház igazgatójá-
hoz -, forduljon a betegjogi képviselőhöz. Én a beteg-
jogi képviselőknek a vezetőjével a múlt héten egyez-
tettem; nemcsak arra törekednek, hogy kivizsgálják 
az eseteket, hanem akár már időközben is intézkedést 
fognak kérni, ha olyan esetet tapasztalnak, amikor va-
lakit nem megfelelő orvosi indoklás alapján bocsátot-
tak el a kórházból; és fordulhat a tisztiorvosi szolgála-
tokhoz, pontosan azért, hogy ha valahol hiba történt, 
az korrigálható legyen. De mindenki számára bizto-
sítjuk a kórházi ellátást, aki számára ez szükséges, 
ezért is hoztuk nyilvánosságra ezt a 62 szakmai kollé-
giumi állásfoglalást.  

Tisztelt Képviselő Úr! Azért is nőtt a szabad és ép-
pen ezért (Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi 
az időkeret leteltét.) a koronavírusos betegek számára 
használható kórházi ágyak száma, mert a tervezett mű-
téteket elhalasztottuk, illetve nagyon sok mindenki 
maga is kérte, hogy a későbbiekben végezzék el rajta a 
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beavatkozást. Innen folytatom. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen az államtitkár úr vá-

laszát. Viszonválasz illeti meg a képviselő urat egy 
percben. Parancsoljon! 

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Tisztelt Államtitkár Úr! A miniszterelnök úr több-
ször rácsodálkozott arra, hogy az éppen kérdező kol-
légám itt volt-e vagy nem. Most én is rácsodálkozom 
önre: itt volt egyáltalán, amikor kérdeztem? Több 
kérdést tettem fel, egyetlenegy kérdésre nem adott vá-
laszt. Ön megint elővette ezt a régi, ócska, recsegő cé-
dét, a tíz éve elmúlt nyolc évet. Az a helyzet, hogy ezzel 
már nagyon nehéz védekezni. 

 
 (13.50) 

 
Nagyon nehéz megmagyarázni azoknak a kór-

házigazgatóknak, akiket különben önök rúgtak ki, 
pontosan amiatt, mert nem voltak hajlandóak végre-
hajtani azokat a katonai terveket, amelyeket önök 
oktrojáltak rájuk. Azt hiszem, hogy előbb-utóbb 
önöknek nem velem, nem a kórházigazgatókkal, ha-
nem a magyar társadalommal kell elszámolniuk. 
Azokkal az emberekkel, akik most kétségbeesetten 
azon gondolkoznak, hogy a kirakott beteg szüleiket, 
nagyszüleiket hogy fogják tudni kezelni, amikor nin-
csen meg hozzá a kellő képesítésük. Államtitkár úr, 
erre készüljön, ne pedig arra, hogy a parlamentben 
„elmúltnyolcévezzen”! Köszönöm szépen. (Taps a 
függetlenek és a Párbeszéd padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Viszonválasz illeti meg államtitkár urat. 
Öné a szó, államtitkár úr. 

 
DR. RÉTVÁRI BENCE, az Emberi Erőforrások 

Minisztériumának államtitkára: Akár harmincne-
gyedjére is szívesen elmondom, tisztelt képviselő úr: 
akinek kórházi ellátásra van szüksége, azok számára 
továbbra is biztosítani kell ezt a kórházi ellátást, és ez 
teljes mértékben természetes.  

És azt is kérem önöktől, hogy azokat az álhíreket, 
mint Orosháza esetében, amikor öles betűkkel írták ki 
és felháborodtak, hogy valaki elhunyt azért, mert a 
kórházból elbocsátották, már hogy mint beteget nem 
látták el, kérem, hogy ezeket az álhíreket ne terjessze, 
hiszen kiderült, hogy az illetőnek felajánlották, hogy 
az ápolási osztályon tovább folytatják az ő kórházi ke-
zelését, de ezt ő maga utasította vissza. És ezek után 
önök öles betűkkel kiáltották, hogy itt van egy halálos 
áldozat, pontosan azért, mert a koronavírusos bete-
gek számára a kórházakban az állam kórházi ágyakat 
kíván biztosítani.  

De azért, mivel úgy látom, a felszólalásomból önt 
leginkább a saját kormányzásukra vonatkozó időszak 

érdekelte, ezért hadd mondjam el önnek, hogy az ön 
frakciójából csökkentette az orvosok és az ápolók fi-
zetését itt a saját szavazatával: Arató Gergely, Gyur-
csány Ferenc, Oláh Lajos és Vadai Ágnes, valamint az 
ön mellett ülő padsorokból Hiller István, Korózs La-
jos, Mesterházy Attila, Molnár Gyula, Molnár Zsolt és 
Burány Sándor. Ők elvettek minden Magyarországon 
dolgozó orvostól és ápolótól (Az elnök a csengő meg-
kocogtatásával jelzi az időkeret lejártát.) egy-egy 
havi bért. Köszönöm szépen. (Taps a kormányzó 
pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-

szát. Tisztelt Országgyűlés! Csárdi Antal, az LMP kép-
viselője, azonnali kérdést kíván feltenni a Miniszter-
elnökséget vezető miniszternek: „Ne az emberek 
legyenek a kormány rossz döntéseinek kárval-
lottjai” címmel. Képviselő úr, öné a szó. 

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Miniszter Úr! Az elmúlt tíz 
évben megszoktuk, hogy mindig van a Fidesznek egy 
ellenségképe, és sajnos azt tapasztaljuk, hogy az aktu-
ális ellenség az önkormányzatokban öltött testet az el-
múlt időszakban. Ugyanis az elmúlt időszakban dön-
tések sora sújtotta az önkormányzatokat. Ennek 
pénzügyi eredménye csak a 23 budapesti kerület ese-
tében meghaladja a 21 milliárd forintos bevételki-
esést. És azt gondolom, hogy itt nem álltak meg, mert 
ahol fűrészelnek, ott hullik a forgács, tartja a mondás. 
Gyakorlatilag Budapest XII. kerületében, a Pokorni 
Zoltán által vezetett kerület által megrendelt védőfel-
szereléseket foglalták le állami célra, pedig pontosan 
tudjuk, hogy az ellátórendszer után a védekezés leg-
erősebb lába az önkormányzat. Az önkormányzat, 
amelyik a köztéri fertőtlenítést, a karanténban lévő 
betegek ellátását, az idősellátást biztosítja.  

És azt gondolom, hogy ha az önkormányzatokat 
partnerként kezelnék, mert egy sikeres önkormányza-
tot partnerként kell kezelni, akkor meg kellene hogy 
dicsérjék a ferencvárosi rendkívüli járadékot, a józsef-
városi szociális alapot; megdicsérhetnék akár a buda-
vári vállalkozási támogatásokat, és igen, megdicsér-
hetnék a fideszes vezetésű belvárosi önkormányzat 
tartósélelmiszer-beszerzési programját is.  

Ezzel szemben önök bevételeket vesznek el az ön-
kormányzatoktól, és joggal merül fel a kérdés, hogy 
számíthatnak-e az önkormányzatok bármilyen segít-
ségre az állam részéről. Bármilyen segítségre, hiszen 
pontosan tudjuk, hogy a védekezésből, ahogy el-
mondtam már, az idősellátásból, a betegellátásból, a 
valószínűleg beteg, karanténba helyezettek ellátásá-
ból és jól láthatóan a szociális rendszer működtetésé-
ből az önkormányzatok vastagon kiveszik a részüket. 
(Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az időke-
ret lejártát.) Várom tiszteletteljes válaszát, illetve 
tiszteletteljesen várom válaszát. (Taps az LMP pad-
soraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-
adom a szót Gulyás Gergely miniszter úrnak. Paran-
csoljon, miniszter úr! 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Igyek-
szem a válasz kapcsán az igényének megfelelni, de 
szeretném már az elején jelezni, az, hogy az elmúlt tíz 
évben meg kellett tapasztalnunk, hogy sokan ellen-
ségként tekintenek ránk, az nem jelenti azt, hogy mi 
is bárki másra ellenségként tekintenénk. Vannak po-
litikai ellenfeleink, és úgy gondoljuk, hogy az ország 
érdeke, hogy lehetőleg ne egy olyan rendkívül sok-
színű kormánykoalíció jöjjön létre az országban, ami 
sok mindenre lehet alkalmas, de az országot kormá-
nyozni biztosan nem, de sosem tévesztettük össze az 
ellenfeleket az ellenségekkel. 

Ami a védekezést és ebben az önkormányzatok 
szerepvállalását illeti, szeretném tájékoztatni képvi-
selő urat, hogy több alkalommal is a XII. kerületi ön-
kormányzatnak juttattunk maszkokat, én pedig Po-
korni polgármester úrral és Simicskó miniszter úrral 
közösen osztottam is maszkot a XII. kerületben. Te-
hát ha jó példáját szeretné látni az együttműködés-
nek, akkor javaslom, hogy a XII. kerületi gyakorlatra 
pillantson. 

Ami az önkormányzati feladatellátást illeti, nem-
csak én mondtam el több alkalommal, de miniszterel-
nök úr is világosan elmondta, hogy szövetségesként 
számítunk a járvány elleni védekezésben az önkor-
mányzatokra, és ez nyilván azt jelenti, hogy terheket 
is közösen vállalunk.  

Akkor, amikor a kereskedelmi szektor leállása 
hetente 200 milliárd forint GDP-kiesést jelent, akkor 
olyan túlzottnak az talán nem tekinthető, hogy eddig 
mintegy 34 milliárd forinttal az önkormányzatok is 
hozzájárultak a védekezéshez, ez a gépjárműadó, il-
letve a parkolás. De azért legyünk őszinték, az pedig 
része a védekezésnek - és szerintem egy bevált, helyes 
intézkedésnek nevezhetjük most már két hét tapasz-
talataival -, hogy kevesebben ülnek buszokon és olyan 
közösségi közlekedési eszközökön, ahol a fertőzés ve-
szélye sokkal nagyobb.  

Úgy gondolom, hogy a kormány egyáltalán nem 
helyezett olyan aránytalan terhet az önkormányza-
tokra, amelyet azok ne tudnának elviselni, és különös-
képpen nem helyezett olyan terhet, amelynél jóval na-
gyobb teher ne hárulna a kormányra a gazdasági vál-
ság kezelése kapcsán. Köszönöm a figyelmet. (Taps a 
kormányzó pártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszter úr válaszát. Vi-

szonválaszra megadom a szót képviselő úrnak, paran-
csoljon! 

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Miniszter Úr! Nagyon szépen hangzanak 

a mondatai, de ugye, megtanultuk miniszterelnök úr-
tól, hogy ne azt nézzük, amit mondanak, hanem azt 
nézzük, amit csinálnak, és amit csinálnak, az egyértel-
műen az önkormányzatok ellehetetlenítése pénzügyi 
szempontból. Mert a gépjárműadón túl a parkolás le-
állítása szerintem szakmailag egy hibás döntés volt, 
túl azon, hogy egyébként a helyben élőknek okoz ne-
hézséget.  

Ami helyes döntés volt, az a Fővárosi Önkor-
mányzat által elrendelt kötelező maszkhasználat a 
BKV járatain, és azt gondolom, hogy ez egy helyes 
döntés. Ugyanakkor szeretném nagy tisztelettel meg-
kérdezni, hogy ha a fideszes vezetésű XII. kerületben 
önök osztottak maszkokat - állami forrásból, mert ha 
jól értettem, erről tájékoztatott engem -, mikor szá-
míthat a maradék 22 kerület arra, hogy önök segítik 
majd a szociális és védekezési munkában a kerülete-
ket. Köszönöm szépen. (Taps az LMP padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Viszonválasz illeti meg miniszter urat. 
Miniszter úr, öné a szó. 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Igen tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Országgyűlés! Képviselő úr, azt tudom 
mondani, hogy az önkormányzati hozzájárulás mér-
téke 34 milliárd forint úgy, hogy egyébként az önkor-
mányzatok költségvetése az elmúlt években több száz 
milliárd forinttal nőtt meg, és most mintegy 1800 mil-
liárd forint az, amiből az önkormányzatok évente gaz-
dálkodnak. Ez tehát túlzottnak nem tekinthető. 

A parkolási ügyben: én is kocsival járok Budapes-
ten, ilyen könnyen parkolni nagyon rég lehetett, mint 
mostanság, tehát olyan nagyon nagy nehézséget nem 
okoz. Sokkal nehezebb parkolni egyébként bármikor, 
amikor nincs ilyen válsághelyzet, és amikor az autó-
jukat is sokkal többen használják.  

Az pedig szerintem közös érdek, és ebben jó, 
hogyha egyetértünk - úgy vettem ki a szavaiból, hogy 
ez talán fennáll -, hogy ha a BKV-n minél kevesebben 
vannak, annál kisebb a fertőzés veszélye. Főpolgár-
mester úr felhívott, és tájékoztatott az ő terveiről, ami 
a maszkviselés szabályozására vonatkozik a boltok-
ban és a Budapesti Közlekedési Vállalat esetében. Én 
jeleztem, hogy ezekkel mi egyetértünk, és ezt tudjuk 
támogatni.  

Ennek a döntésnek a jogi alapjait sem tartom 
vizsgálandónak, hiszen van egy összefogás és egy kö-
zös védekezés, ezért a legfontosabb az, hogy most az 
állam, a kormány, és ahol ez indokolt és a jogi kerete-
ken belül marad, ott (Az elnök a csengő megkocogta-
tásával jelzi az időkeret lejártát.) a helyhatóságok 
döntéseit is a polgárok a legnagyobb fegyelemmel 
hajtsák végre. Köszönetet szeretnék mondani azért, 
hogy az elmúlt másfél hónapban ez többnyire így tör-
tént. Köszönöm szépen. (Taps a kormányzó pártok 
padsoraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm miniszter úr válaszát. Tisz-
telt Országgyűlés! Mellár Tamás, a Párbeszéd képvi-
selője, azonnali kérdést kíván feltenni a pénzügymi-
niszter úrnak: „Mi folyik itt?” címmel. Miniszter úr 
a távolléte miatt válaszadásra Tállai András minisz-
terhelyettes urat jogosította fel. Kérdezem képviselő 
urat, elfogadja-e a válaszadó személyét. 

 
DR. MELLÁR TAMÁS (Párbeszéd): Elfogadom. 
 
ELNÖK: Igen. Öné a szó, képviselő úr. 
 
DR. MELLÁR TAMÁS (Párbeszéd): Köszönöm 

szépen, elnök úr. Tisztelt Ház! Kedves Képviselőtár-
saim! Tisztelt Államtitkár Úr! Azt kérdezem öntől, 
hogy miért volt szükség a devizakötvény-kibocsátás 
keretének duplájára emelésére, ezt 2 milliárd euróról 
4 milliárd euróra emelni.  

 
 (14.00) 

 
Miért bocsátott ki az Államadósság Kezelő április 

23-án 2 milliárd euró értékben államkötvényt? Ezt 
azért kérdezem, mert az elmúlt időszakban nagyon 
sokszor lehetett hallani azt, hogy a magyar gazdaság 
erős, sőt a legerősebb Európában, hiszen képes 5 szá-
zalékos gazdasági növekedés elérésére, a magyar gaz-
daság versenyképes, a magas növekedési ütem nem fe-
nyegeti a külső egyensúly megbomlását, a külkereske-
delmi mérleg és a fizetési mérleg abszolút rendben van. 
Azt is sokszor hallottuk - a miniszterelnök úr is több-
ször mondta -, hogy nemkívánatos, hogy a költségvetés 
devizában adósodjon el, mert akkor ki vagyunk téve a 
külpiaci körülményeknek, sőt a spekulációnak.  

Na most, hogyha így áll a dolog, akkor a válság 
miatti költségvetési többletkiadásokat egyértelműen 
forintkötvények kibocsátásával lenne kívánatos fi-
nanszírozni - nemde? Ez következik a kormányzati 
logikából. Azonban mégsem ez látszik. Tehát miért 
van szükség akkor mégis devizakötvények kibocsátá-
sára? Vagy talán időközben kiderült, hogy mégsem 
olyan erős és olyan versenyképes a magyar gazdaság, 
és netán romlik a külkereskedelmi mérleg és a folyó 
fizetési mérleg? Azért, mert az export túlnyomó több-
ségét adó külföldi tulajdonú többségi vállalkozások, 
az autógyárak most nem nagyon termelnek, mert a 
külföldön dolgozók nem nagyon tudnak pénzeket ha-
zautalni, mert az EU-s források is vékonyabban csör-
gedeznek. Tehát mégsem olyan erős a magyar gazda-
ság? Köszönöm szépen. (Taps a Párbeszéd soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Tállai András miniszterhelyettes úrnak. 
Parancsoljon! 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Egy mondattal el 

tudnám intézni a dolgot. Nem lett volna szükség de-
viza-államkötvény kibocsátására, ha nem jön a világ-
járvány. Akkor most megindokolom önnek részlete-
sebben, hogy miért van erre szükség. A világjárvány 
Európára, Magyarországra is hat. Hat nem csak 
egészségügyileg - első a védekezés természetesen, az 
emberek egészsége és élete -, gazdaságilag is hat.  

A kormány meghozta első körben a szükséges lé-
péseket. Ennek az eredménye a következő. Létreho-
zott két alapot, egy gazdaságvédelmi alapot és egy 
egészségvédelmi alapot, amely több mint 2000 milli-
árd forintot mozgatott meg a költségvetésben. Ennek 
a következménye az, hogy a tervezett 1 százalékos 
költségvetési hiány mértékét 2,7 százalékra kellett 
emelni. Nyilvánvalóan itt finanszírozási igény is fel-
lép. Figyelembe kellett venni azt is, hogy a piacon mi-
lyen helyzet alakult ki. 

A kormánynak az a célja - és a mai napig nem 
mondott le róla -, hogy a devizakitettséget csökkenteni 
szükséges. Ennek eredménye a következő eddig: 2011-
ben 53 százalék volt, most pedig 20 százalék alatt, 17,7 
százalék. Egyébként ezzel a kibocsátással jelentősen 
nem növekszik a kitettség, nem növekszik a százalékos 
arány. Tehát amikor finanszírozási igény lép fel, figye-
lembe kell venni azt, hogy a magánszemélyek az állam-
kötvényt nem vásárolják, vagy csökkentett értékben. 
Ezért volt szükség végiggondolni azt, hogy kilépünk a 
nemzetközi piacra mindenféle európai uniós banki tá-
mogatás nélkül, és egyszerűen megnézzük azt, hogy a 
magyar gazdaság elfogadottsága milyen, a magyar ál-
lam hitelessége milyen, a magyar költségvetésben bíz-
nak-e a nemzetközi befektetők, és mi lesz az eredmény. 
Az eredmény az lesz, hogy 2 milliárd kötvényt jegyez-
tek le. A válasz az, hogy igen, bíznak.  

És folytatom azzal, hogy miért volt ez még ráadá-
sul pénzügyileg is kedvező az állam számára. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterhelyettes úr 

válaszát. Viszonválaszra megadom a szót képviselő 
úrnak. Parancsoljon! 

 
DR. MELLÁR TAMÁS (Párbeszéd): Köszönöm 

szépen, elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Én nem azt 
kérdőjeleztem meg, hogy ez a 2 milliárd euró értékű 
államkötvény-kibocsátás sikeres volt-e vagy nem, 
vagy szükséges volt-e vagy nem. Én azt gondolom, 
hogy igen, szükséges volt, és azt is gondolom, hogy si-
keres volt. A kérdésem nem erre vonatkozott, hanem 
arra vonatkozott, hogy ha annyira erős a magyar gaz-
daság, és annyira nincs külpiaci egyensúlyi probléma, 
akkor miért kellett ezt devizában kibocsátani, és miért 
nem forintban lett kibocsátva.  

Nyilvánvalóan itt arról van szó, hogy nincs elég 
magyar megtakarítás, tehát a megtakarítások jelentős 
mértékben csökkentek. Ha ugyanakkor 3 százalékos 
államháztartási hiány lesz, az azt jelenti, hogy mivel 
nincsen a háztartásoknak megtakarítása, a vállalati 
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szférától pedig nem lenne kívánatos várni azt, hogy 
legyen megtakarítása, így az egész államháztartási hi-
ány a külkereskedelmi mérleg egyensúlyhiányát fogja 
előidézni.  

Ebben a szituációban, amikor ráadásul a forint 
gyengül, akkor igenis szükség van arra, hogy devizá-
ban bocsássák ki az állampapírokat, az államkötvé-
nyeket, vagyis ez egy beismerése annak, hogy sajnos 
még mindig igen gyenge lábakon áll a magyar gazda-
ság. Köszönöm szépen. (Taps a Párbeszéd soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Vi-

szonválasz illeti meg miniszterhelyettes urat. Paran-
csoljon!  

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Képviselő 
Úr! Gyenge lábakon akkor állna a magyar gazdaság, 
ha nem jegyezték volna le a kötvényt. Pontosan az el-
lenkezője történt, pontosan a piacon lévő nemzetközi 
befektetők ebben a helyzetben is, egy világjárvány 
idején, gazdasági válság idején is bíznak a magyar ál-
lamban, és ezért jegyezték le a 2 milliárd euró értékű 
kötvényt. Egyébként pedig a magyar államnak, a költ-
ségvetésnek igenis euróban is vannak kiadásai. Tehát 
nyilvánvalóan ez egy biztonsági tartalék, a finanszíro-
zás több lábon állását bizonyítja és biztosítja.  

Ön akkor állhatott volna itt fel jogosan, ha a ma-
gyar állam megjelenik a piacon az eurókötvény-kibo-
csátási lehetőséggel, és azt egyébként nem jegyzik le. 
Akkor felállhatott volna, és mondhatta volna, hogy 
gondolkodjunk el, hogy mi is történik. Most egyéb-
ként, ha végiggondolja, a kötvénykibocsátás, a finan-
szírozási több lábon állás szükséges volt, és ez nem 
jelenti azt, hogy a magyar állam lemond a deviza-
kitettség csökkentéséről és az államadósság csök-
kentéséről is.  

Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti pad-
sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Csenger-Zalán Zsolt, a Fi-
desz képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a 
külgazdasági és külügyminiszter úrnak: „Tervezi-e a 
Kormány a jelenlegi beruházásösztönzési 
rendszert bővíteni?” címmel. Képviselő úr, öné a 
szó. 

 
CSENGER-ZALÁN ZSOLT (Fidesz): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Miniszter Úr! Az elmúlt héten 
örömmel értesültünk a hírről, miszerint az egyik ve-
zető amerikai szolgáltató cég, a Support Services 
Group regionális ügyfélszolgálati irodát fog létesíteni 
Magyarországon, az S2G Kft. így az idei év végére több 
mint 300 munkavállalót fog tudni foglalkoztatni. Ez a 
beruházás különösen pozitív fejlemény annak tekin-
tetében, hogy egy olyan cégről beszélünk, amely eddig 
csak az amerikai kontinensen létesített központokat.  

Az a tény, hogy egy vezető amerikai cég éppen 
Budapestet választotta első európai egysége helyszí-
néül, jelentős eredmény a magyar gazdaság számára. 
Ez ugyanis egy objektív visszajelzés arról, hogy Ma-
gyarország vonzó célpont a külföldi befektetők szá-
mára. Megerősítése annak, hogy a kormány egy évti-
zednyi fegyelmezett, kompetens gazdaságpolitikájá-
nak hála, a mélyrepülésből visszahozott magyar gaz-
daság ma már egy válság idején is képes kellő stabili-
tást mutatni.  

Emiatt is tartom ironikusnak, hogy ma pont azok 
bírálják a leghangosabban a kormány gazdaságpoliti-
káját, akiknek a kormányzása egyszer már az állam-
csőd szélére sodorta az országot, akik segélyek osztá-
sát követelik a kormánytól, miközben ők maguk 
2008-ban csak durva megszorításokkal, 300 milliár-
dos költségcsökkentéssel, bérbefagyasztással tudták 
elkerülni a legrosszabbat. A jelenlegi kormánynak in-
nen kellett felemelnie az országot. 

Szerencsére a fiskális fegyelem és a munkaalapú 
társadalomra való átállás meghozta a gyümölcsét. A 
kormány ma már megteheti, hogy olyan akciótervet 
készítsen, melynek köszönhetően a következő évek-
ben 9200 milliárd forint kerül a gazdaságba.  

Minderre való tekintettel, szeretném kérdezni, 
tervezi-e a kormány a jelenleg fennálló beruházásösz-
tönzési rendszert kibővíteni, számíthatunk-e továbbá 
arra, hogy további külföldi nagyvállalatok döntenek 
magyarországi befektetésről. Köszönöm. (Taps a kor-
mánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Or-

szággyűlés! Megadom a szót Szijjártó Péter külgazda-
sági és külügyminiszter úrnak. Parancsoljon, minisz-
ter úr! 

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselőtársam! Szeretném önt tájékoztatni arról, 
hogy a világjárvány ellenére az idei esztendő első ne-
gyedévében 17 olyan beruházói döntést regisztrálhat-
tunk, amelyek a beruházásösztönzéssel foglalkozó 
ügynökségen keresztül jöttek létre és magyarországi 
beruházásokról, Magyarországon létrehozandó új 
gyárakról, új központokról, új munkahelyekről szól-
nak. 

 
 (14.10) 

 
Az első negyedév adatai alapján ez a 17 új beru-

házás összesen 112 milliárd forintos értékben valósult 
meg Magyarországon, és ezek eredményeként 1434 új 
munkahely jön létre. Ezen beruházási döntések jelen-
tős része már akkor született, amikor a világjárvány 
sajnos velünk volt. 

Szeretném önöket tájékoztatni arról, hogy bár a 
legtöbb beruházási volument az idei esztendő első ne-
gyedévében német vállalatok hozták Magyarországra, 
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de a létrehozott munkahelyek több mint fele keleti, 
dél-koreai, illetőleg indiai beruházókhoz kötődik. A 
járműipari szektort, az autóipart sokan szokták lesaj-
nálni, ehhez képest az első negyedévben beérkezett 
beruházások kétharmada az autóiparhoz kötődik, a 
maradék része, nagy többsége pedig a kifejezetten 
magas hozzáadott értéket képviselő, több nyelven be-
szélő diplomás fiatalokat alkalmazó üzleti szolgáltató 
szektorban érkezett Magyarországra. 

Szeretném önt tájékoztatni arról is, tisztelt kép-
viselő úr, hogy igen, egy új beruházásösztönzési rend-
szert is szolgálatba állítottunk a már működő mellett, 
egy újat, amelynek keretében 800 ezer euróig adha-
tunk támogatást európai uniós vizsgálat nélkül a be-
ruházni szándékozó vállalatoknak úgy, hogy a beru-
házott összeg felét is elérheti a támogatás intenzitása. 
Ennek az új pályázati lehetőségnek az európai uniós 
notifikációja lezárult. Tisztelettel tájékoztatom önt, 
hogy már eddig is negyven vállalat pályázott erre a tel-
jesen új beruházástámogatási lehetőségre, ami vilá-
gosan mutatja, hogy működik az a fajta gazdaságfilo-
zófia, amely a munkahelyteremtésen keresztül kí-
vánja kezelni a gazdasági kihívásokat ebben a nehéz 
helyzetben. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszter úr válaszát. 

Viszonválasz illeti meg a képviselő urat. Parancsol-
jon! 

 
CSENGER-ZALÁN ZSOLT (Fidesz): Köszönöm 

szépen. Köszönöm szépen, miniszter úr, a válaszát, és 
köszönöm azt, hogy hétről hétre beszámol az eredmé-
nyekről. Itt az ellenzéktől, azt hiszem, többször is hal-
lottuk ma is, hogy ezt egyfajta termelési értekezletnek 
tekintik. Azt gondolom, hogy termelési értekezletről 
akkor lehet beszélni, amikor eredmények vannak, és 
igenis, eredmények vannak. Úgyhogy akkor, amikor 
az ellenzék ezt mondja, azt én egyfajta dicséretnek fo-
gom fel. Az ő idejükben eredményekről nem nagyon 
lehetett beszélni, megszorításokról, kudarcokról. 

Külön szeretném megköszönni a kormánynak és 
a külügyi tárcának, hogy mind a védőeszközök beszer-
zésében, mind a gazdaság újraindításában ilyen sike-
resen tudnak részt venni. További jó termelési érte-
kezleteket kívánok! Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Viszonválasz illeti meg miniszter urat, 
öné a szó, miniszter úr. 

 
SZIJJÁRTÓ PÉTER külgazdasági és külügymi-

niszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselő Úr! Ön azt is kérdezte tőlem, hogy vár-
hatók-e újabb nagyberuházások. Erre a válasz az, 
hogy igen. Tisztelt Képviselő Úr! Több olyan nagy 
nemzetközi vállalattal tárgyalunk újabb magyar-
országi tömeges munkahelyteremtő beruházásról, 

akik már részben itt vannak Magyarországon, részben 
pedig új szereplőként tűnhetnének fel. Egyáltalán 
nem adjuk fel azt a célunkat, hogy a jelenlegi körül-
mények közepette is Közép-Európa legvonzóbb be-
fektetési körülményeit kínáljuk a nemzetközi és ma-
gyar vállalatok számára. 

Annak érdekében, hogy ehhez a megfelelő pénz-
ügyi ösztönzők is rendelkezésre álljanak, elindítot-
tunk egy újabb notifikációt az Európai Bizottságnál, 
amelynek keretében azt kérjük, hogy 800 ezer euró 
fölött is adhassunk európai uniós vizsgálat nélkül 
beruházásösztönzési támogatásokat a koronavírus 
tombolásának ideje alatt.  

Azt gondolom, itt van az ideje annak, hogy az 
Európai Bizottság végre megadja a lehetőséget a 
tagállamoknak arra, hogy államilag támogassanak 
beruházásokat most, amikor arra van szükség, hogy 
veszélyben lévő munkahelyeket megmentsünk, illetve 
újakat hozzunk létre az elveszettek helyett. Reméljük, 
hogy az Európai Bizottság osztani fogja ezt az 
álláspontunkat. Köszönöm. (Taps a kormánypártok 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszter úr válaszát. 

Tisztelt Országgyűlés! Csányi Tamás és Lukács László 
György, a Jobbik képviselői, azonnali kérdést kíván-
nak feltenni az emberi erőforrások miniszterének: „Ez 
lenne a megoldás?” címmel. Miniszter úr távolléte 
miatt válaszadásra Rétvári Bence államtitkár urat 
jogosította fel. Kérdezem, elfogadja-e a válaszadó 
személyét, vagy személyesen miniszter úrtól… 

 
CSÁNYI TAMÁS (Jobbik): Köszönjük szépen, de 

megvárnánk miniszter urat, amennyiben még marad 
miniszter. (Derültség és taps a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Tájékoztatom önt, képviselő úr, hogy 

miniszter úrnak a második soron következő 
azonnali kérdések órájában kell válaszolnia. 

Tisztelt Országgyűlés! Egy másodperc türel-
müket kérem. (Az iratai között lapoz.) Potocskáné 
Kőrösi Anita, a Jobbik képviselője, azonnali kérdést 
kíván feltenni a nemzeti vagyonkezelésért felelős 
tárca nélküli miniszternek: „Mit gondol erről Mi-
niszter Asszony?” címmel. Miniszter asszony 
távolléte miatt válaszadásra Fónagy János államtitkár 
urat jogosította fel. Kérdezem képviselő asszonyt, 
elfogadja-e a válaszadó személyét. (Jelzésre:) Igen. 
Öné a szó, képviselő asszony. 

 
POTOCSKÁNÉ KŐRÖSI ANITA (Jobbik): Köszö-

nöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő-
társaim! Akkor nézzük is, hogy kik és mire használják 
fű alatt a veszélyhelyzetet! A kormányközeli oligarchák 
a kempingek és a szállodák felvásárlásával már nem 
elégszenek meg, most a balatoni vitorláskikötőkön van 
a szemük. Látható, az elmúlt hetekben kettőmilliárd 
forintot kaptak Mészáros Lőrinc és Tiborcz István 
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cégei balatoni vitorláskikötők fejlesztésére, közben 
pedig a magyar embereknek nem jut védőfelszerelés. 

Önök hangoztatják, hogy a Balaton mindenkié, 
és közben a Balatoni Hajózási Zrt. szétdarabolásával 
egy újabb mérföldkőhöz érkeztek. Lassan-lassan el-
jutunk odáig, hogy a Balatoni Hajózási Zrt. esetében, 
amely egy 170 éves múltra visszatekintő vállalat, egy 
teljes lenyúlás következik be. Láthatjuk, hogy az 
önkormányzatoknál, amikor még nem telt el két év, és 
kizárólagosan az önkormányzatok tulajdonában volt 
ez a társaság, addig az egyben tartás volt a cél, az 
önkormányzatok erre tették le a voksukat. Most pedig 
még két év sem telt el, hogy önök 75 százalékos tulaj-
doni hányadot szereztek ebben a társaságban, és már-
is azt gondolják, hogy bármit megtehetnek. Bármit 
megtehetnek, és ne jöjjenek azzal, hogy az önkor-
mányzatok miért nem teljesítették a tőkeemelési 
kötelezettségüket! Mindannyian nagyon jól tudjuk, 
nem vagyunk vakok, látjuk a forgatókönyvet, akkor is 
ez lett volna a cél. Ez a reorganizációs terv, amely 
most a Balatoni Hajózási Zrt. közgyűlése előtt fekszik, 
nem szól másról, csak a balatoni vitorláskikötők le-
nyúlásáról. 

Beszélhetünk arról, hogy majd észszerűsítenek, 
meg hogy így majd jobb lesz a balatoni hajózásnak. 
Higgyék el, nem! Itt semmi másról nincsen szó, ez a 
reorganizációs terv a balatoni hajózás halálos ítélete. 
Ehhez asszisztálnak önök, államtitkár úr? Várom 
érdemi válaszát. (Taps a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az 

azonnali kérdésre Fónagy János államtitkár úr vála-
szol. Öné a szó, államtitkár úr. 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS, a Miniszterelnöki Kor-

mányiroda államtitkára: (Hangosítás nélkül kezdi 
meg válaszát.) Köszönöm, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Köszönöm a kérdést, mint 
a kormány egyetlen hajóépítő asztalos tagja... (Köz-
beszólások: Nem működik a mikrofon. - Nem lehet 
hallani.)  

 
ELNÖK: Elnézést kérek, államtitkár úr, nincs 

hang.  
 
DR. FÓNAGY JÁNOS, a Miniszterelnöki Kor-

mányiroda államtitkára: Jelentem, működöm. 
 
ELNÖK: Működik, igen, rendben. Kérem az órát 

visszaállítani. Öné a szó, parancsoljon, államtitkár úr! 
 
DR. FÓNAGY JÁNOS, a Miniszterelnöki Kor-

mányiroda államtitkára: Köszönöm szépen. Köszö-
nöm a kérdést úgy is, mint a kormány egyetlen csó-
naképítő asztalos tagja, szívemhez közel áll a hajózás. 
Köszönöm úgy is a kérdést, mert ha körülnézek itt a 
patkóban, akkor úgy látom, hogy ketten vagyunk itt, 

akik ’98-ban ott voltunk azon a kihelyezett kormány-
ülésen, amikor a kormány Balatonfüreden alapvető 
kérdésekben döntött, így a balatoni hajózás kérdésé-
ben, a balatoni halászat tekintetében és a balatoni 
idegenforgalom távlatos dolgaiban. 

Akkor a kormány, éppen meghallgatva az önkor-
mányzatokat, úgy döntött, hogy a balatoni hajózási 
társaságot az önkormányzatok kezébe adja. Az önkor-
mányzatok ezért - és kérem, ne mondja, hogy erről ne 
beszéljünk, beszéljünk róla! - cserébe vállalták, hogy 
a hajózási társaságot fenntartják, működtetik és 
fejlesztik. Erre nem került sor. Nem került sor, és ké-
rem, ne mondja azt, hogy azért, mert az önkor-
mányzatok eladósodtak! Igen, eladósodtak anno az 
önök mostani barátai ideje alatt; a jelenlegi kormány 
az önkormányzatokat szanálta, és gyakorlatilag 1300-
1350 milliárd forinttal működőképessé tette. Tehát az 
önkormányzatoknak volt választási szabadsága, és 
volt lehetősége arra, hogy eldöntsék, hogy mire fordít-
ják a pénzüket. Nem költötték a balatoni hajózási tár-
saságra. 

 
(14.20) 

 
Utána többéves tárgyalás következett az önkor-

mányzatokkal. Mindezek után, látva a helyzetét a ha-
józási társaságnak, a kormány felhatalmazta az állami 
vagyonért felelős minisztert, a miniszter pedig a Ma-
gyar Nemzeti Vagyonkezelőt, hogy állapodjon meg az 
önkormányzatokkal, hogy az 1 milliárd 424 millió fo-
rint elmaradt tőkejuttatás fejében visszaadják a rész-
vényeket.  

Így került vissza a hajózási társaság az állam ren-
delkezése alá, amelynek kezelésére a Magyar Turisz-
tikai Ügynökséget jelölte ki. Én ebben semmilyen ki-
vetnivalót nem látok. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-

szát. Viszonválaszra megadom a szót képviselő asz-
szonynak. Parancsoljon! 

 
POTOCSKÁNÉ KŐRÖSI ANITA (Jobbik): Kö-

szönöm. Államtitkár úr, ezek hangzatos szavak, de 
mindenki tudja, hogy mi van emögött: semmi más, 
csak az, hogy a balatoni vitorláskikötőket önök át-
játsszák a kormányközeli oligarchákhoz. Lehet itt il-
lúziókról beszélni, de látjuk, hogy mi történik.  

Közben pedig polgármesterek emelik fel a hang-
jukat, mint például Lengyel Róbert, Siófok - amely a 
Mahart székhelyét adja - polgármestere. Ő is el-
mondta, nem lehet ezt hagyni, hogy a Mahart Zrt.-t 
szétdarabolják, mert ez a legnyereségesebb, a legjöve-
delmezőbb üzletága ennek a társaságnak. Ha ezt kive-
szik, akkor a Balatoni Hajózási Zrt.-nek vége van; 
mert nem ez a cél. És lehet azt mondani, hogy miért 
nem teljesítették a tőkeemelést. Azért, mert nem volt 
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rá forrásuk. De a cél mindenképpen az volt, hogy egy-
ben maradjon ez a társaság.  

Lengyel Róbert polgármester úrral kértük a Ba-
latoni Szövetséget, hogy álljanak ki, és mondják azt, 
hogy ennek a reorganizációs tervnek legalább egyes 
intézkedései felülvizsgálatra szorulnak. És most ké-
rem Rig Lajos és Steinmetz Ádám képviselőtársaim-
mal együtt a balatoni kormánypárti országgyűlési 
képviselőket, Witzmann Mihályt, Kontrát Károlyt, 
Móring József Attilát, Fenyvesi Zoltánt és Manninger 
Jenőt, hogy ők is álljanak ki a balatoni hajósok mel-
lett, és ne asszisztáljanak a szétdaraboláshoz, ne asz-
szisztáljanak a balatoni vitorláskikötő kormányközeli 
oligarchákhoz való átvándorlásához.  

Köszönöm szépen. (Taps a Jobbik soraiból.) 
 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő asszony. Viszon-

válasz illeti meg államtitkár urat. Parancsoljon, ál-
lamtitkár úr! 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS, a Miniszterelnöki Kor-

mányiroda államtitkára: Köszönöm, elnök úr. A ke-
zemben lévő lista 30 balatoni kikötőt sorol fel, mind a 
30 kikötő állami tulajdonban van. Minden más, kép-
viselő asszony, egy feltételezés és egy olyan hipotézis, 
amelynek jelenleg nincs alapja.  

Az egy másik kérdés, hogy a Mahart ezzel 
együtt - függetlenül az elmúlt két évtized történése-
itől -, hasonlóan máshoz, természetesen küzd azzal, 
hogy például az idei szezont meg sem tudta az is-
mert körülmények miatt kezdeni; ismert, hogy 
ezekkel a gazdasági nehézségekkel meg kell küzde-
nie; ismert, hogy ehhez fejlesztési elképzelésekkel 
rendelkezik. 

Pontosan az a siófoki kikötő, amelyet ön emleget, 
az egy évszázados Csipkerózsika-álom után fejlesztés 
alatt áll, beleértve a Sió-csatornát, amely a Balaton 
mindennapi léte és működése, vízminősége és hasz-
nálata miatt létfontosságú.  

Úgyhogy, kérem, ne jósoljon katasztrófát a Bala-
tonnak és az ott működő cégeknek. Jövője van mind 
a kettőnek.  

Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-

szát. Tisztelt Országgyűlés! Aradszki András, a KDNP 
képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a pénz-
ügyminiszter úrnak: „Mekkora a koronavírus el-
leni védekezés pénzügyi alapja?” címmel. Mi-
niszter úr távolléte miatt válaszadásra Tállai András 
miniszterhelyettes urat jogosította fel. Kérdezem, el-
fogadja-e a válaszadó személyét.  

 
DR. ARADSZKI ANDRÁS (KDNP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Elfogadom természetesen.  
 
ELNÖK: Öné a szó, képviselő úr.  

DR. ARADSZKI ANDRÁS (KDNP): Köszönöm a 
szót, elnök úr. Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Az el-
múlt időszak mindannyiunk életét megkeseríti abból 
a szempontból, hogy egy koronavírus elleni küzde-
lemben vagyunk benne. Ez egy sorsfordító időszak, 
hazánk a rendszerváltoztatás óta talán az egyik legna-
gyobb kihívásával néz szembe.  

A Fidesz-KDNP-kormánynak elsősorban a világ-
járvány közvetlen életveszélyt okozó hatásait kell el-
hárítania, mert a legfontosabb az emberélet. Másrészt 
fontos feladat a gazdaság újraindítása, a munkahe-
lyek lehetőség szerinti megtartása és újak teremtése, 
meg kell erősítenünk a családok, a vállalkozások és a 
munkavállalók helyzetét. Ezzel kapcsolatban szület-
tek gazdaságvédelmi intézkedések. Emellett azonnali 
pénzügyi döntéseket is meg kellett hozni. Ilyenek vol-
tak a hiteltörlesztési moratórium, a végrehajtások, ár-
verések felfüggesztése és azoknak az ágazatoknak a 
megsegítése, amelyek a járvány következtében rögtön 
bajba kerültek.  

A kormány eddigi járványügyi és gazdaságvé-
delmi intézkedései a költségvetésre komoly hatást 
gyakoroltak. Kiemelkedő összeget tett ki az egészség-
ügyi eszközök beszerzése, így a védőmaszkok, védő-
eszközök, lélegeztetőgépek vásárlása és az egészség-
ügyi ellátórendszerünk megerősítése. Tisztelt Állam-
titkár Úr! A magyar kormány munkájához a magunk 
részéről, a Kereszténydemokrata Néppárt nevében 
mondhatom, megadjuk a támogatást, és a jövőben is 
meg fogjuk adni.  

Az elmúlt hetekben sok információ jelent meg a 
sajtóban a járvánnyal kapcsolatos költségekről, ezek 
forrásairól és arról, hogy ez hogyan érinti a magyar 
költségvetést. A feladat óriási, ahogy az elvárás is az, 
így úrrá kell lennünk mindezen a vírusjárványon, 
hogy az eddig elért közös eredményeink ne vesszenek 
el. Ezért kérdezem tisztelettel, mekkora a koronavírus 
elleni védekezés pénzügyi alapja. Ehhez biztosítot-
tak-e a bevételek? Hogy áll most a költségvetés hely-
zete? Várom megtisztelő válaszát. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Tállai András minisz-
terhelyettes úrnak. Parancsoljon! 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Ország-
gyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Azt gondolom, a kor-
mány időben hozott hathatós döntéseket azzal kap-
csolatosan, hogy mit lehet tenni a járvány elleni véde-
kezés kapcsán. Egyrészt egészségügyi szempontból a 
kormány létrehozta a járvány elleni védekezési ala-
pot, másrészt pedig a gazdasági kihatásait is vizsgálta, 
és első körben létrehozta a gazdaságvédelmi alapot. 
Itt szeretnék megnevezni még egy, nevében létező ala-
pot, ez az Európai Uniótól érkező, járvány elleni tá-
mogatás alapja, amelyre szívszakadva várjuk a pénzt 
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az Európai Uniótól. És ha megengedi, mondanék egy 
negyedik alapot is, ez pedig az adócsökkentés által a 
vállalkozásoknál maradt pénzforrás összege.  

Tisztelt Képviselő Úr! A költségvetés hiányát a 
kormány 1 százalékról 2,7 százalékra emelte fel. Fon-
tos, hogy jelenleg is 3 százalék alatt maradt a kor-
mány, így megfelelünk az Európai Unió elvárásainak, 
és remélhetőleg a nemzetközi befektetők is tolerálják 
ezt az erőfeszítését a kormánynak.  

A kormány 630 milliárd forint összeggel hozta 
létre a járvány elleni védekezési alapot, amelynek je-
lentős részét védőeszközök beszerzésére már elköl-
tötte. Mindemellett az Országvédelmi Alapot, amely a 
költségvetés jelentős része, egy úgynevezett járvány 
elleni védekezési központi tartalékká alakította át.  

Végveszély esetén, amennyiben a meghozott 
döntések nem elégségesek, akkor a járvány elleni vé-
dekezés központi tartaléka az, amely további finanszí-
rozást biztosít a védekezés ellen. Mert ne feledjük el: 
még mindig a járvány elleni védekezés szakaszában 
vagyunk. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterhelyettes úr 

válaszát. Viszonválaszra megadom a szót képviselő 
úrnak. Parancsoljon! 

 
DR. ARADSZKI ANDRÁS (KDNP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Örömmel hal-
lom, hogy a kormány tovább folytatja azt a fegyelme-
zett költségvetési politikát, amely az elmúlt évtized-
ben a sajátunk volt; amely biztosítékát adta annak a 
gazdaságpolitikának, amely munkahelyet teremtett, 
amely a gazdasági növekedés bázisául is szolgált.  

Úgy gondolom, hogy ez a fegyelmezett költségve-
tési politika nem akadályoz meg minket abban, 
hogy - munkahelyvédelmi akciótervünket továbbra is 
fenntartva - a munkahelyek védelmét szolgáló intéz-
kedéseket tegyünk. Ennek fontos része az az adócsök-
kentési politika, amely párhuzamosan az előbb emlí-
tett költségvetési politikával, együtt mutatja azt, hogy 
a magyar gazdaság ereje megvan ahhoz, hogy a mun-
kahelyeket megvédje, és emellett biztosítsa a fedeze-
tet a felülről nyitott védelmi alap finanszírozásához. 
(Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Viszonválasz illeti meg miniszterhe-
lyettes urat. Parancsoljon! 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Folytatnám a 
gazdaságvédelmi alappal, amelyet szintén létreho-
zott a kormány; 1345 milliárd forint van benne jelen-
leg. A Nemzeti Foglalkoztatási Alap bevételei egy az 
egyben átkerültek, és más költségvetési átcsoporto-
sítások is növelik 1345 milliárdra a gazdaságvédelmi 
alapot.  

(14.30) 
 
A költségvetés által - mert van más gazdaságvé-

delmi lehetőség is - öt programot finanszíroz. Ezek kö-
zül kiemelkedik a munkahelymegőrző program, amely 
azt jelenti, hogy a rövidített munkavégzés bevezetése 
esetén, amely 15 százaléktól 75 százalékig terjedő mun-
kaidő-csökkentés esetén kerül támogatásra a kormány 
által, mégpedig a kieső bérnek a 70 százalékát finanszí-
rozza közvetlen módon a kormányzat.  

Itt szeretném elmondani, hogy július 1-jétől to-
vább csökken a szociális hozzájárulási adó további 2 
százalékponttal, és tudnám folytatni, de mivel az egy 
perc letelt, így most ezt a felsorolást be kell hogy fe-
jezzem. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti 
padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Bangóné Borbély Ildikó és 
Korózs Lajos, az MSZP képviselői, azonnali kérdést 
kívánnak feltenni az emberi erőforrások miniszteré-
nek: „Mikor nyújtja be a lemondását?” címmel. A mi-
niszter úr távolléte miatt válaszadásra Rétvári Bence 
államtitkár urat jogosította fel. Kérdezem, elfogadja-e 
a válaszadó személyét, vagy személyesen a miniszter 
úrtól kéri a választ. 

 
BANGÓNÉ BORBÉLY ILDIKÓ (MSZP): Köszö-

nöm, elnök úr, de semmi pénzért nem hagynám ki, 
hogy miniszter urat meghallgathassam. Köszönöm 
szépen. (Taps az MSZP padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Képviselő asszony, tájékoztatom önt, 

hogy miniszter úrnak a második soron következő 
azonnali kérdések órájában kell válaszolnia. (Balczó 
Zoltán közbeszól.) 

Tisztelt Országgyűlés! Bangóné Borbély Ildikó és 
Korózs Lajos, az MSZP képviselői, azonnali kérdést 
kívánnak feltenni az emberi erőforrások miniszteré-
nek: „Hány embernek kell meghalnia?” címmel. A mi-
niszter úr távolléte miatt válaszadásra Rétvári Bence 
államtitkár urat jogosította fel. Kérdezem, elfogadja-e 
a válaszadó személyét. 

 
KORÓZS LAJOS (MSZP): Nem fogadom el. 

(Taps és közbeszólások az MSZP padsoraiban.) 
 
ELNÖK: Tájékoztatom a képviselő urat, hogy mi-

niszter úrnak a harmadik soron következő azon-
nali kérdések órájában kell válaszolnia.  

Tisztelt Országgyűlés! Gurmai Zita, az MSZP 
képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a pénz-
ügyminiszter úrnak: „Ki segít az elszegényedő 
nyugdíjasokon?” címmel. A miniszter úr távolléte 
miatt válaszadásra Tállai András miniszterhelyettes 
urat jogosította fel. Kérdezem a képviselő asszonyt, 
elfogadja-e a válaszadó személyét. (Dr. Gurmai Zita 
jelzésére:) Igen. Öné a szó, képviselő asszony. 
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DR. GURMAI ZITA (MSZP): Köszönöm szépen. 
Tisztelt Államtitkár Úr! Az idősek jelentős része nem-
csak egészségügyi szempontból veszélyeztetett, ha-
nem anyagilag is rendkívül kiszolgáltatott. Különösen 
nehéz helyzetben van az a körülbelül másfél millió 
idős, akinek a havi nyugdíja a 150 ezer forintot sem 
éri el, és még nehezebb azoknak az élete, akik 100 ezer 
forintot kapnak. Számuk mintegy 600 ezer, jelentős 
részük nő.  

A koronavírus-járvány idején fokozott figyelmet 
kell fordítani az idősekre, ezért számukra nagyobb 
biztonságot, védelmet kell biztosítani. Látom, hogy a 
kormány ezért eltökélte a 13. havi nyugdíj visszaveze-
tését. Ennek az első részlete azonban csak jövőre ér-
kezik, a járvánnyal kapcsolatos extrakiadások pedig 
most jelentkeznek. Ráadásul a nyugdíjat nem az inf-
láció mértékével emelték, miközben ezt ígérték. 

Különösen nehéz azoknak a nőknek a helyzete, 
akiknek az alacsony bérük után járó nyugdíjuk is ala-
csony. Önök jövőre 70 milliárddal, 2024-ben pedig 
280 milliárd forinttal többet fognak fordítani nyug-
díjkiadásokra. Most, a járvány idején a legveszélyez-
tetettebb korosztály elszegényedő tagjaira mennyit 
kívánnak költeni? Remélem, nem semmit. 

A 300 ezer tagot tömörítő Nyugdíjas Szervezetek 
Egyeztető Tanácsa már március elején figyelmeztetett 
a küszöbönálló veszélyekre, és kidolgozta legfontosabb 
javaslatait. Önök válaszra sem méltatták a nyugdíjaso-
kat. Tisztában vagyunk azzal, hogy most a gazdaságnak 
is szüksége van támogatásra, hogy termelési képessége 
a járvány után helyreálljon. Mégis azt gondoljuk, a kor-
mányzat számára is fontos megoldást találni a legne-
hezebb helyzetben levő idősek érdekében, amivel egy 
esetleges jövőbeni katasztrófa kerülhető el. 

A fentiekre tekintettel kérdezem: van-e lehetőség 
egyszeri, 50 ezer forintos juttatás kifizetésére a 150 
ezer forint alatti ellátásban részesülők számára? Vár-
ható-e az alultervezett infláció miatti januári 2,8 szá-
zalékos éves nyugdíjemelés korrekciója november he-
lyett azonnal és a különbözet visszamenőleges kifize-
tésével? Indokoltnak látja-e a minisztérium a Nyug-
díjbiztosítási Alap költségvetésében a segélyezésre 
fordítható méltányossági keret érzékelhető emelését? 
(Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az időke-
ret leteltét.) Köszönöm szépen a türelmet, elnök úr. 
(Taps az MSZP padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő asszony. Tisztelt 

Országgyűlés! Megadom a szót Tállai András minisz-
terhelyettes úrnak. Parancsoljon! 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen. Elnök Úr! Tisztelt Képviselő 
Asszony! Engedje meg, hogy összehasonlítsam két kor-
mány nyugdíjpolitikáját. Az egyik az önöké volt, akik 
nyolcéves kormányzásuk ideje alatt több évben nem 
tudták biztosítani a nyugdíjak reálértékét, és a nyugdí-
jasok - bár többen nem úgy érezték, mégis - lényegesen 

rosszabbul jártak, hiszen a nyugdíjuk nem tudta kö-
vetni az infláció, az áremelkedés mértékét. 

Ugyanakkor a polgári kormány 2010-től azt 
ígérte, hogy meg fogja óvni a nyugdíjak vásárlóérté-
két, legyen bármilyen nehéz gazdasági helyzet. És ezt 
a kormány teljesítette. Teljesítette, hiszen 2011 és 
2019 között a nyugdíjak 34,2 százalékkal nőttek, és a 
tartósan alacsony inflációnak köszönhetően pedig a 
vásárlóerejük közel 10 százalékkal javult, tehát nem-
hogy megőrizte, hanem 10 százalékkal javította a kor-
mány. Ha az általános fogyasztói árindex alapján néz-
zük, 10,3; ha a nyugdíjasinflációt vesszük figyelembe, 
9,8 százalék ez a szám. 

Azért az összehasonlítás része az is, hogy a Gyur-
csány- és Bajnai-kormányok alatt 2005 és 2010 kö-
zött 10 százalékkal csökkent a nyugdíjak vásárlóér-
téke. Azt gondolom, hogy ez a gondolkodás kifejezi a 
jelenlegi nyugdíjpolitika lényegét is. A jelenlegi kor-
mány nem ígérget ötvenezreket, százezreket; azt ígéri, 
hogy bármilyen helyzet lesz - tehát ebben a gazdasági 
helyzetben is, ami még nem tudjuk, mit hoz -, meg 
fogja óvni a nyugdíjak vásárlóértékét. És nemhogy 
meg fogja óvni, hanem ahogy bejelentésre került, 
2021 februárjától folyamatosan, négy év alatt vissza 
fogják kapni azt az egyhavi plusznyugdíjat, amit ép-
pen az önök kormánya vett el. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Viszonválaszra megadom a szót a képviselő asz-
szonynak. Parancsoljon! 

 
DR. GURMAI ZITA (MSZP): Köszönöm szépen. 

Államtitkár úr, ha valakinek feltesznek egy konkrét 
kérdést, akkor konkrétan kérem válaszolni arra, amit 
föltettem! 

Egészen egyértelmű és pontos javaslatokat tet-
tem a most nélkülöző nyugdíjasok érdekében. Kérem, 
ne vessék el ezeket a javaslatokat! Fontosnak tartom, 
hogy legyen egyeztetés a legszélesebb körben az érin-
tettekkel, az idősügyi szervezetekkel. Az infláció már 
tavaly is elszállt, és az idei 2,8 százalék - pontosan 
tudjuk - nem felel meg a valóságnak, elsősorban az 
élelmiszer tekintetében ma már jóval magasabb. Amit 
válaszolt, egyáltalán nem segít a nyugdíjasokon.  

Mi lenne, ha egyszer átérezné annak a felelőssé-
gét, hogy önök kormányoznak? Mert ez azt jelenti, 
hogy önök vannak abban a helyzetben, hogy tegyenek 
valamit a nyugdíjasokért. Ha nem képesek segíteni a 
nyugdíjasokon, akkor tegyék le a kormányzás terhét! 
Ha viszont csak arról van szó, hogy nem akarnak se-
gíteni a nyugdíjasokon, akkor mondják meg nekik 
egyenesen! Egyébként csöndben jelzem: egy hónapja 
elment a levél, amiben a Pénzügyminisztériumból úgy 
válaszolt valaki, hogy nincs aláírva! (Az elnök a 
csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) 
Kérem szépen, vállalkozásfejlesztésnek válaszolt, 
nem a nyugdíjasoknak! Úgyhogy némi kupleráj van! 
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ELNÖK: Képviselő asszony, egy perc ideje van. 
Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Viszonválasz illeti 
meg a miniszterhelyettes urat, parancsoljon! 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Képviselő 
Asszony! Azért az ellenzéki képviselőt semmi nem gá-
tolja abban, hogy meghallgassa azt, amit a kormány-
párti képviselő mond. Meg kellene hallgatni, és utána 
kellene indulatosan vagy esetleg indulat nélkül vála-
szolni, hiszen ön azt gondolja, hogy a kormánynak 
most át kellene állni az ön által elmondott nyugdíjpo-
litikára. Amíg önök kormányoztak, 8 év alatt 10 szá-
zalékkal csökkent a nyugdíjak vásárlóértéke, most pe-
dig javaslatokat tesz, hogy emeljük 50 ezerrel meg 150 
ezer forinttal a nyugdíjakat egyszeri módon. 

Szeretném elmondani, hogy az egyszeri juttatá-
sok sem ismeretlenek a jelenlegi kormány számára, 
hiszen nyugdíjprémiummal, az Erzsébet-utalvánnyal 
vagy a rezsiutalvánnyal ugyanezt a módszert követte 
azzal, hogy az alapelv az, hogy a nyugdíjak vásárlóér-
téke nem szabad, hogy csökkenjen. És ugyanez igaz az 
alultervezett inflációra. Higgye el, hogy a jelenlegi 
nyugdíjemelés-számítási módszer biztosítani fogja a 
nyugdíjasok számára azt, hogy ne csökkenjen a nyug-
díjak vásárlóértéke.  

Kérem, ezt jegyezze meg, hogy ez a kormány meg 
fogja őrizni a nyugdíjak vásárlóértékét, bármilyen 
ilyen népszerű javaslatot tud ön tenni. Köszönöm szé-
pen. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen miniszterhelyettes úr 

válaszát. Tisztelt Országgyűlés! Bősz Anett, a DK kép-
viselője, azonnali kérdést kíván feltenni a belügymi-
niszter úrnak: „Mire mennek ketten együtt?” 
címmel. miniszter úr távolléte miatt válaszadásra 
Kontrát Károly államtitkár urat jogosította fel. Kérde-
zem, elfogadja-e a válaszadó személyét, vagy szemé-
lyesen a miniszter úrtól kéri a választ.  

 
BŐSZ ANETT (DK): Elfogadom, elnök úr.  
 
ELNÖK: Öné a szó, képviselő asszony.  
 

 (14.40) 
 
BŐSZ ANETT (DK): Köszönöm a szót, elnök úr. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! A 
járvány megpróbáltatás az egész országnak, ebben bi-
zonyára nincs köztünk vita. Azonban ahogyan az or-
szág küzd a vírussal, azt látjuk, hogy a kormány a 
munka oroszlánrészét átterheli az önkormányza-
tokra, így a járvány megfékezése gyakorlatilag a helyi 
vezetéseken múlik. 

Önök szerint például a tesztelés nem fontos, holott 
látjuk, hogy azok a társadalmak járnak élen a járvány 
megfékezésében, amelyek sokat teszteltek. A budapesti 
önkormányzat például saját szakállára vásárolt emiatt 

most húszezer tesztet, nem kapott érdemi segítséget a 
kormánytól. A karanténban rekedt idős honfitársaink-
ról, valamint a rászorulókról szintén az önkormányza-
tok kötelesek gondoskodni. 

A kormány a kezelésre szoruló, magatehetetlen 
ápoltakat olyan családokra bízza, akik sok esetben 
nem készültek fel az otthoni ápolásra, és segítség nél-
kül hagyja őket. Emiatt például DK-s polgármesterek 
a városaik pénzéből nyújtanak ezeknek a családoknak 
ötvenezer forintos támogatást havonta, hogy legalább 
részben enyhítsék a terheiket.  

Vállalkozások tízezrei mennek tönkre, munka-
vállalók százezrei veszítik el a munkáikat, de legin-
kább az önkormányzatokra támaszkodhatnak, és 
ilyen feltételrendszer mellett a kormány tovább sú-
lyosbította ezeknek a helyi vezetéseknek a költségve-
tését a gépjárműadó elvételével, azzal, hogy nem se-
gít; például, amit a Liberálisok és a Demokratikus Ko-
alíció közösen javasolt, a kieső helyiiparűzésiadó-be-
vételek pótlására nem hajlandó a kormány.  

Arany János énekli meg az egyszeri szőlősgazdát, 
aki, amikor a jég elveri a szőlőt, egy doronggal neki-
esik, és azt mondja: „én uram isten! / Csak rajta! hadd 
lám: mire megyünk ketten!” Hát, én azt mondom, 
hogy önök most nem Istennel, hanem a koronavírus-
sal fogtak össze, és a helyi önkormányzatok tönkreté-
telére szövetkeztek. Nem ezt kellene tenniük a jár-
ványügyi helyzetben. Államtitkár úr, kérdezem önt: 
mire mennek a koronavírussal ketten? 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Kontrát Károly államtitkár úrnak. Paran-
csoljon, államtitkár úr! 

 
KONTRÁT KÁROLY belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Asszony! Az 
európai országok közül Magyarország az elsők között 
lépett a koronavírus-fertőzés megelőzése érdekében. 
Már januárban felállítottuk az operatív törzset, akkor, 
amikor még csak szórványos esetek voltak Európá-
ban. Az operatív törzs létrehozásáról szóló kormány-
határozat értelmében a testületet a belügyminiszter 
az emberi erőforrások miniszterének bevonásával ve-
zeti. A koronavírus elleni védekezés keretében mi-
niszterelnök úr tíz akciócsoportot állított fel, a kollek-
tív védekezést megszerveztük, a betegszámhoz képest 
korábban hoztuk meg a szigorító intézkedéseket, mint 
más országok, ennek köszönhetően sikerült lassítani 
a járvány terjedését Magyarországon.  

Ezeket az eredményeket közösen értük el. Azt 
mondjuk, hogy az összefogás segíthet ebben a helyzet-
ben, és mi ezt komolyan gondoljuk, és ezt a gyakorla-
tot követjük. 663 milliárd forintos járványügyi alapot 
hoztunk létre, a védekezés központi tartaléka azon-
ban felülről nyitott.  

Az egészségügyi beszerzések folyamatosak, erről 
külgazdasági és külügyminiszter úr minden héten 
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hétfőn beszámol az Országgyűlésnek, ez ma is meg-
történt, köszönjük. Március 16-án megkezdődött egy 
járványkórház felépítése Kiskunhalason, amely két és 
fél hét alatt megépült. Március 16-án éjféltől lezártuk 
Magyarország határait a személyforgalom elől, csak 
magyar állampolgárok léphetnek be az ország terüle-
tére. A kormány kijárási korlátozást rendelt el Ma-
gyarország egész területére, majd meghosszabbította 
azt. Az esetleges további hosszabbításokról hetente 
mérlegel és dönt a kormány.  

A jelenlegi korlátozó szabályok május 3-áig ma-
radnak hatályban. A korlátozó intézkedések betartá-
sát a rendőrség ellenőrzi. Számos intézkedés született 
az idősek védelmében.  

A hiteles tájékoztatás érdekében az operatív törzs 
mindennap sajtótájékoztatót tart, a parlamenti frak-
ciók pedig a Belügyminisztériumtól mindennap napi 
jelentést kapnak. A lakosság felé tízpontos felhívást 
tettünk közzé, és széles körű kampányt indítottunk a 
vírus megelőzésével kapcsolatban.  

Tisztelt Képviselő Asszony! Az eredmények is-
mertek. Folytatjuk a küzdelmet Magyarország, a ma-
gyar emberek egészségének és életének megvédése 
érdekében. Számítunk az önök támogatására is. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Viszonválaszra megadom a szót 
képviselő asszonynak.  

 
BŐSZ ANETT (DK): Köszönöm a szót, elnök úr. 

Államtitkár úr, nem az volt az állításom, hogy a kor-
mány semmit sem tett, hanem az, hogy azok az intéz-
kedések, amelyeket tettek, túlzottan is egy irányba 
mutatnak, és rendkívül rossz következményekkel jár-
nak a helyi önkormányzatok finanszírozását tekintve. 
Túlterhelték őket abban a tekintetben, hogy megnö-
velték a hatáskörüket; ezzel nincs is semmi baj, csak 
ha nem áll rendelkezésre elegendő forrásbiztosítás, 
akkor az fog történni, hogy egyszerűen nem fogják 
tudni tartani a lépést.  

Mondok egy példát: Érden az elmúlt hat hétben 
több mint 50 millió forintos többletköltség jelentke-
zett az idősek, illetve a karanténban rekedt rászorulók 
ellátásával kapcsolatosan. A gépjárműadó elvonása 
azonban közel 250 millió forintos mínuszt eredmé-
nyezett a városnak.  

De mondhatnám például Budaörsöt, amelytől 
ugyanúgy vonják le a szolidaritási hozzájárulást, 
mintha mi sem történt volna, holott a helyiiparűzési-
adóbevétel-kiesés őket is sújtja.  

Tehát ezért mondom, hogy a helyi közösségeket 
súlyosan érinti a válság, és számítanának önökre, 
ugyanis önök számíthatnak rájuk, változatlanul. Kö-
szönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Viszonválasz illeti 

meg államtitkár urat. Öné a szó, államtitkár úr.  

KONTRÁT KÁROLY belügyminisztériumi állam-
titkár: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselő Asszony! Valóban, az intézkedések egy 
irányba mutatnak, az az irány, hogy megvédjük a ma-
gyar emberek életét, egészségét, ezért dolgozunk, 
ezért dolgoznak az egészségügyben szolgálatot telje-
sítő orvosok, ápolók, a rendőrök, a katonák a maguk 
területén, mindenki, aki ebben feladatot lát el. Köszö-
netet mondunk ezért a munkáért, és ezt a munkát 
folytatjuk is.  

A védekezés során mindenkivel, a szomszédos 
országokkal konzultálunk. Csak együtt lehet sikeres a 
járvány elleni küzdelem. Egyetlen magyar ember 
sincs egyedül, nem mondunk le egyetlen beteg em-
berről sem, mindenkiért harcolni fogunk. Én azt gon-
dolom, hogy az elmúlt hónapok védekezése így hoz-
hatott eredményt, hogy ezt a gyakorlatot követjük.  

Mi az önkormányzatokat sem hagytuk egyedül. 
2012-13-14-ben 1300 milliárd adósságot engedett el a 
kormány, vagy vállalt át az önkormányzatoktól. S 
tudja, képviselő asszony, addig, amíg a Czeglédy Ügy-
védi Irodának, Czeglédy Csabának jut pénz, forrás, 
addig az önök kérdései nem megalapozottak. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-

szát. Tisztelt Országgyűlés! Az azonnali kérdések tár-
gyalásának végére értünk. 14 óra 46 perc van. 

Tisztelt Országgyűlés! Tekintettel arra, hogy 
egyetlen frakció sem kért elhangzásra kérdést, ezen 
napirendi pont tárgyalására nem kerül sor. 

Tisztelt Országgyűlés! Soron következik a „Ma-
gyarország népképviseleti rendszerének har-
minc évvel ezelőtti visszaállításáról” című politi-
kai nyilatkozat összevont vitája. Az Orbán Viktor, Fi-
desz; Kövér László, Fidesz; Harrach Péter, KDNP; Ko-
csis Máté, Fidesz; Kósa Lajos, Fidesz; Varga Mihály, Fi-
desz; Németh Zsolt, Fidesz; Hörcsik Richárd, Fidesz, 
képviselők által előterjesztett javaslat P/10189. szá-
mon a parlamenti informatikai hálózaton elérhető.  

Tisztelt Országgyűlés! A politikai nyilatkozatra 
vonatkozó javaslat vitájában az előterjesztők nevében 
az expozét megosztva, először Kocsis Máté frakcióve-
zető úr, Fidesz, majd Harrach Péter frakcióvezető úr, 
KDNP (Jelzésre:), bocsánat, az én forgatókönyvem 
szerint így volt; tehát először Harrach Péter frakció-
vezető úr, KDNP, azt követően Kocsis Máté frakcióve-
zető úr, Fidesz, ismerteti. Felhívom az előterjesztők fi-
gyelmét, hogy a nyitóbeszédre, a vita közbeni felszó-
lalásra és a viszonválasz elmondására összesen 20 
perces időkeret áll rendelkezésre. Megadom a szót 
Harrach Péter frakcióvezető úrnak. 

 
HARRACH PÉTER (KDNP), a napirendi pont 

előadója: Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtár-
saim! Az előttünk levő, ünnepélyes hangú nyilatko-
zat egy korszakváltásról szól. Nemzetünk történeté-
ben sok korszak volt; volt jelentős, kevésbé jelentős, 
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pozitív, negatív, és talán a legnagyszerűbb az a kor-
szak és korszakváltás volt, ami államalapító kirá-
lyunk nevéhez fűződik, Szent Istvánhoz; erre utal 
egyébként a szöveg is. Viszont a leggyalázatosabb 
ilyen korszakváltás a Rákosi-féle hatalomátvétel 
volt, ami azt jelentette, hogy egy idegen hatalom se-
gítségével és a népakarat ellenében jutottak hata-
lomhoz. S hogy mi következett azután? Meghurcolá-
sok, kitelepítések, koncepciós perek.  

 
(14.50) 

 
Itt talán érdemes megemlíteni azt, ami minden 

korszakváltással együtt jár, hogy vannak értékek, és 
vannak személyek, akik ebben részt vesznek. Talán 
nem veszik rossz néven, ha a Kereszténydemokrata 
Néppárt elődpártjára utalok, a Demokrata Néppártra, 
amely pártnak 62 fős frakciójából egyetlen ember sem 
volt hajlandó Rákosi csábításának engedni, vállalták 
a börtönt vagy az emigrációt.  

A ’89-90-es rendszerváltás hozta meg a fordula-
tot, ahhoz a rendszerhez viszonyítva, ami ’56 után a 
nyomásban engedett, de a rendszer maga nem válto-
zott meg, és ennek a rendszernek a lényege az volt, 
hogy egy szűk hatalmi csoport uralkodott. Ha a rend-
szerről magáról beszélünk, mit hozott ez a változás? 
Demokratikus és jogállami berendezkedést. Itt meg-
int csak egy pillanatra meg kell állnom, amikor a de-
mokráciadeficitről beszélnek külső erők. Azt kell 
mondanunk, hogy a népakarat dönti el, hogy egy 
rendszer demokratikusan működik vagy nem, és a vá-
lasztások eredménye ma meghatározza, hogy ki vezeti 
az országot.  

Három értéket említ ez az anyag, a szabadságot, 
az alkotmányosságot és a nemzeti önrendelkezést. Ha 
megengednek a szabadságról néhány mondatot. A 
diktatúra idején sérült a személyes szabadság, most 
viszont azt látjuk, hogy sok esetben tévútra mennek 
azok, akik a szabadságban gondolkodnak. Úgy gondo-
lom, hogy csak az érti meg, és csak az értékeli magát 
a szabadságot, az emberi személy legnagyobb ajándé-
kát, aki úgy tudja felfogni a szabadságot, hogy a fele-
lősséggel párban említi, ezzel együtt értelmezi, és ha 
valakinek jobban tetszik, hát mondjon jogokat és kö-
telességeket, de ez ugyanaz. És van még egy szem-
pont, amit fontosnak tartok a szabadsággal kapcsolat-
ban kiemelni, ez pedig a normák kereteiben megvaló-
suló szabadság. Akkor teljesedik ki a mi szabadsá-
gunk, ha képesek vagyunk a jót és rosszat megkülön-
böztetni, és a jót választani.  

Nemzeti önrendelkezésről is kell néhány szót 
szólnunk, hiszen az értékek között említi ez az anyag 
ennek a korszakváltásnak az értékeit. A létező szocia-
lizmus idején, tudjuk, hogy nemzeti önrendelkezésről 
nem volt szó, hiszen kívülről döntötték el a lépésein-
ket. Ma pedig azt tudjuk, hogy szuverenitásunk egy 
részét közösen gyakoroljuk, és a maradékra féltéke-
nyen vigyázunk, érthető módon ragaszkodunk hozzá. 

Azt is látjuk, hogy ebben a témában is nagy külső nyo-
másnak vagyunk kitéve, a birodalompártiak nyomá-
sának, és sajnos néha belső támogatóik is akadnak. 
Hadd említsem meg aktualitásként, hogy olyan veszé-
lyek ellen is, mint a járványveszély, a legjobb megol-
dás a nemzetállami megoldás, és nem a birodalmi. És 
természetesen a helyi közösségek ereje. Ezt hívjuk mi 
szubszidiaritásnak.  

Ha megengedik, még egy tiszteletteljes kérés az 
ellenzékhez, hogy most kivételesen ne fanyalogjanak, 
hanem örüljenek és ünnepeljenek. (Moraj az ellen-
zéki pártok soraiban.) Köszönöm a figyelmüket. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. 

Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót Kocsis Máté 
frakcióvezető úrnak, Fidesz-képviselőcsoport. Paran-
csoljon, frakcióvezető úr! 

 
KOCSIS MÁTÉ (Fidesz), a napirendi pont elő-

adója: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselőtársak! Harminc évvel ezelőtt a ma-
gyarok a saját kezükbe vették a sorsukat, immáron so-
kadjára hazánk történetében, és ez a politikai nyilat-
kozat, amely önök előtt hever, illetve amely reménye-
ink szerint még a héten minél nagyobb összhangban 
elfogadásra kerül a magyar Országgyűlésben, mégis-
csak egy ünnepre hív mindannyiunkat; ha nem is fel-
tétlenül az újonnan, 40 év elnyomó kommunista dik-
tatúra után megalakult, szabadon választott parla-
ment alakuló ülésének ünnepére, hanem a szabadság, 
a szuverenitás, illetve az alkotmányosság és a demok-
rácia ünnepére hív bennünket.  

Fontos ez azért is, mert egyidejűleg emlékezünk 
meg azokról, akik megalapozták ezt az eredményt, 
megalapozták hazánk történetében azt az újabb for-
dulópontot, amely bevezette Magyarországot az új-
korba, bevezette úgy a modern korba, hogy az európai 
kontinens szívében megtaláljuk újra a jogállami kere-
tek között is a helyünket. Felhívja a figyelmet azokra 
is, akiknek a helytállása, hűsége és bátorsága elenged-
hetetlen volt ehhez, és felhívja a figyelmet azokra is, 
akik még a vértanúságot is vállalták a nemzetiszocia-
lista vagy a kommunista időkben azért, hogy a meg-
szálló hatalmak ellen fellépjenek.  

Arra is felhívja a figyelmünket, hogy a magyarok 
mindig hittek abban, még a legnehezebb időkben is, 
még a legnehezebb idők végén is, hogy részt kell ven-
niük az ország megújításában, és ez a hit volt nélkü-
lözhetetlen ahhoz, hogy ezt a demokratikus forradal-
mat végigvigyék. Éppen ezért köszönet és tisztelet jár 
a felsoroltakon túl, a vértanúságot, az áldozatot, a sze-
mélyes felelősséget vállalókon túl azoknak is, akik ha-
zánk sorsát a kezükbe vették, így köszönet és tisztelet 
jár sok más mellett a lakitelkieknek, az Ellenzéki Ke-
rekasztal résztvevőinek és a szabadon választott Or-
szággyűlés 1990. május 2-án megalakuló ülése tagjai-
nak is.  
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Fontos kiemelnünk, hogy hosszú évtizedek után 
az első demokratikusan kinyilvánított szabad akarat-
ból jött létre ismét ez a testület, és fontos ezt kiemelni 
azért is, mert 1949 környékén, amikor Magyarország 
kiiratkozott Európából, és a szovjet érdekszférába 
való évtizedes betagozódása által elvesztette a függet-
lenségét, 1989-90-ben szakítottunk ezzel, és mielőtt a 
feledés homályába vész, egyáltalán nem természetes, 
ami történt. Hiszen a kommunisták több mint négy 
évtizednyi uralma során lepusztított és elszegényített, 
súlyos adóssággal terhelt és szellemileg, lelkileg is 
megnyomorított ország helyreállítása történelmi sú-
lyú kihívást jelentett, és történelmi léptékű döntést je-
lentett az ezzel való leszámolás is.  

Ugyanakkor arra is szeretném a vitában felhívni 
a figyelmet, hogy bár a rendszerváltozás ténye olyan 
eredmény, amire minden, hazánk szuverenitását, sza-
badságát, demokráciáját, alkotmányosságát komo-
lyan vevő ember büszke lehet, a rendszerváltozás 
utáni eredménytelenséget az élet néhány területén 
sok ideig még viták övezték, sőt talán még övezik ma 
is. Ennek egyik fontos fordulópontja volt, hogy az 
1989-ben átmeneti alkotmányként elfogadott szabá-
lyozás, amely mögött választott népakarat nem lehe-
tett, még nem tudott leszámolni az 1949. évi XX. tör-
vénnyel, a sokáig még hatályban lévő alkotmánnyal, 
éppen ezért fordulópontnak tekinthetjük a rendszer-
változás óta eltelt időszakban az új magyar Alaptör-
vény megalkotását is, ami teljesen világossá tette, 
hogy milyen magyarországi értékek, hazánk története 
iránti milyen tisztelet és milyen egymás iránti hűség 
mellett akarjuk élni az életünket a XXI. században.  

Arra is szeretném felhívni a figyelmüket, hogy az 
új Alaptörvényünk immár méltóképpen fogalmazza 
meg a Nemzeti hitvallásunkat, és méltóképpen fejezi 
ki minden magyar ember összetartozását és Magyar-
ország felelősségét a nemzet valamennyi tagja iránt. 
Ideértve természetesen azt is, hogy az új alkotmány 
kifejezi, hogy a határon kívül élő magyarság nemze-
tünk teljes értékű része, és kifejezi azt is, hogy mind-
annyian felelősek vagyunk a jövőnkért, éppen ezért 
bátran mondhatjuk, hogy az 1990-es eredmény és az 
annak az évfordulójára való emlékezés nem egy ön-
magában megálló ünnep, hanem felhívás arra is, hogy 
mindazok a vívmányok, amelyeket az 1990 előtti rö-
vid időszakban és azóta a magyar demokrácia, a ma-
gyar parlamentarizmus elért, azok megóvandó érté-
kek is.  

 
 (15.00) 

 
Tehát mindannyiunk, akik ma tagjai vagyunk a 

magyar Országgyűlésnek, közös felelősséggel kell 
hogy tekintsünk a szabadság, szuverenitás, alkotmá-
nyosság és demokrácia értékeire.  

Ugyanakkor arra is szeretnénk felhívni a figyel-
met, és bízom benne, hogy túl nagy politikai vitákat 
nem vált ki ez a javaslat, hogy a rendszerváltozás 

utáni időszak politikai megosztottságából követke-
zően, illetve a kommunista és az egykori szocialista 
diktatúra fenntartóinak munkásságából következően 
azért az eredmények jelentős részben elmaradtak. Te-
hát amikor egy pillanatra belekényelmesednénk 
abba, hogy nem kell a rendszerváltozás értékeinek 
megóvásáért újra és újra megküzdenünk, akkor azért 
jó arra emlékeznünk, hogy nemcsak a rendszerválto-
zás utáni egy évtizedben, hanem jóformán azóta is 
köztünk élnek azok, akik micisapkának titulálták a 
Szent Koronát, és köztünk éltek azok, akik a privati-
záció trükkjein keresztül olyan pártállami vagyonokat 
mentettek át, amelyek a demokratikus, az európai ha-
gyományokat figyelembe vevő demokratikus átalaku-
lást nehezítették.  

Éppen ezért a mi számunkra, és engedjék meg, 
hogy most, a legvégén talán személyes oldalról is be-
széljek, az én korosztályom számára az 1990-es érté-
kek kivívása vagy az arra való emlékezés nemcsak egy 
ünnep, hanem az arra való helytállásra is felhívás, 
hogy mindezekért meg kell küzdenünk. Nem vagyunk 
nyugodtak afelől, hogy mindenki, aki ma a magyar 
Országgyűlésbe vagy a politikai elitbe tartozik - és 
nem szeretnék messzire visszamutogatni az utódpár-
tokra -, meg van arról győződve, hogy ez a demokra-
tikus átalakulási folyamat számukra is megfelelő. Mi 
viszont arról vagyunk meggyőződve, hogy Magyaror-
szág jövője, Magyarország hagyományainak tiszte-
lete, Magyarország tradícióinak erősítése, Magyaror-
szág nemzeti hitvallása, a határon túl élő magyarokkal 
való teljes nemzetközösség vállalása jövőnk egyetlen 
záloga, és mindannyian mindent meg fogunk tenni a 
mai kormányoldalon azért, hogy ez a következő évszá-
zadokban is így maradjon.  

Személyesen is büszke vagyok arra, hogy az 1990. 
május 2-án megalakuló Országgyűlés két frakciót ala-
kítani tudó pártja ma adja a magyar kormányzó szö-
vetséget, arra is személyesen büszke vagyok, hogy 
tagja lehetek a nagyobbik kormánypártnak. Én akko-
riban, 1990. május 2-án szinte napra pontosan 9 éves 
voltam, éppen ezért legfőképpen a történelmi ismere-
teimből vagy olvasmányélményeimből tájékozódhat-
tam, de büszke vagyok arra is, és erre hívom minden 
korosztályombeli vagy nálam fiatalabb magyar pol-
gártársamat, hogy legyen büszke arra, hogy ma még 
köztünk élnek azok az emberek, akikre nemcsak pél-
daképként tekinthetünk, hanem akik azért is rengete-
get tettek személyes munkájukkal, áldozatvállalásuk-
kal, hogy mi már egy szabad, alkotmányos, szuverén 
országban élhessünk.  

Éppen ezért én azt szeretném kérni a magyar 
Országgyűlés valamennyi tagjától, hogy ezt a politi-
kai nyilatkozatot ne csak ünnepnek tekintse, hanem 
a jövő évekre, évtizedekre való felhívásnak is, annak 
megerősítéseként álljunk hozzá, fogjuk fel, hogy ez 
az a küzdelem, a hazánkért folytatott küzdelem, a 
hazánk értékeiért folytatott küzdelem, amely egy po-
litikust elsősorban mindig, mindenkoron kell hogy 
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motiváljon, és bizony, minekutána még köztünk él-
nek az előbb említettek nagy számban, akikre tá-
maszkodhatunk, akik példaképként járnak előttünk, 
éppen ezért fordulhatunk hozzájuk is bizalommal, 
ha hazánkról, ha a hazánk sorsáról való vitákban ta-
nácsokról van szó.  

 
(Az elnöki széket dr. Hiller István,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
Én kérek minden parlamenti frakciót, hogy elis-

merve hazánk közös értékeit, az 1990-es szabadon vá-
lasztott Országgyűlés megalakulásának évfordulójára 
való emlékezés jegyében fogadják el ezt a politikai 
nyilatkozatot, és legyünk mindannyian büszkék arra, 
hogy ma már egy olyan Magyarországon élhetünk, 
amelyről apáink, nagyapáink még talán nem is ál-
modhattak, csak reménykedhettek benne, és megte-
hettek érte mindent. Köszönöm szépen, elnök úr. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Jó napot kívánok! 

Folytatjuk munkánkat. Tisztelt Országgyűlés! Meg-
kérdezem, a kormány részéről kíván-e most valaki fel-
szólalni. (Jelzésre:) Orbán Balázs államtitkár úr, pa-
rancsoljon! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm a szót. Tisztelt levezető Elnök 
Úr! Tisztelt Házelnök Úr! Tisztelt Képviselő Hölgyek 
és Urak! 1990-ben, az első szabadon választott Or-
szággyűlés alakuló ülésén Varga Béla katolikus pap, 
későbbi emigráns, a Magyar Érdemrend nagykereszt-
jének tulajdonosa, aki 1946-ban a Nemzetgyűlés el-
nöki tisztségét töltötte be, így szólt a jelenlévőkhöz, 
idézet: „Gondoljunk arra, amire én sokszor gondolok, 
hogy ami e teremben történik, nemcsak egy negyven-
egynéhány esztendős fájdalmas fejezet vége, hanem a 
második magyar ezerév kezdete.” Eddig az idézet.  

Később a fenti szavak közvetett optimizmusát el-
fedték a rendszerváltoztatás nehézségei; az akkori el-
lenzéki oldal egymás ellen fordulása, a széles körű lét-
bizonytalanság, amit a gazdasági szerkezetváltás oko-
zott, illetve a hatalmukat átmenteni igyekvő régi elit 
mesterkedései, ami megkérdőjelezte mindazt, amiért 
a rendszer ellenzéke harcolt. A rendszerváltoztatást 
követő években, évtizedekben nehéz volt bizalommal 
tekinteni a jövő felé, s talán ezért történt, hogy Varga 
Béla gondolatai elvesztek a politikai viták zajában. Pe-
dig lett volna mire odafigyelni.  

Gondoljunk csak arra, hogy a honfoglalás is egy-
fajta nemzetgyűléssel zárult le Pusztaszeren. Majd az 
a gyakorlat, hogy a magyarok szervezett és rendezett 
formában vitatják meg a nemzet ügyeit, élő hagyo-
mányként maradt jelen a magyarság egész történel-
mében. Ezért is van az, hogy Magyarországon a ma-
gyarok beleegyezésével sosem, csak külső nyomásra 

tudott kialakulni abszolút hatalom. De még a legna-
gyobb, kívülről érkező elnyomás ideje alatt is volt a 
nemzetnek olyan fóruma vagy fórumai, amelyen a 
megmaradt és ellenálló magyarok végig tudták vi-
tatni, meg tudták beszélni közös ügyeinket. Ezen 
mechanizmuson keresztül vált a magyar Országgyű-
lés a magyar nemzet szuverenitásának legfőbb letéte-
ményesévé és egyben szimbólumává.  

Ha a nemzet gyűlést tart magának, akkor még 
van erő a magyarságban arra, hogy sorsát a saját ke-
zébe vegye, vagy éppen ott tartsa. Századok során pe-
dig egyre bővült azoknak a köre, akik tagjai lehettek e 
gyűlésnek, s egyre több magyar ember dönthetett ar-
ról, hogy kik képviseljék a nemzetet. Mindennek je-
lentőségét nem lehet túlbecsülni. Az Országgyűlés 
tagjai egyenként mindannyian a nemzet egészét kép-
viselik. A népképviseletben feloldódnak a partikuláris 
érdekek, és egyébként például a faj, szín, nem, nyelv, 
politikai vélemény, társadalmi származás, vagyoni 
helyzet, amivel összefüggésben a különbségtétel az 
Alaptörvény alapján tilos, s a nemzet valódi közössége 
jön létre egy szimbolikus térben. Ennek a térnek a le-
képeződése pedig ez az ülésterem s a benne helyet 
foglaló honatyák, illetőleg honanyák.  

Ezt a szimbolikát kell szem előtt tartanunk, ha 
meg akarjuk érteni, hogy mi is történt 30 éve az Or-
szággyűlés akkori alakuló ülésén. Abban a negyven-
egynéhány fájdalmas esztendőben, amelyről Varga 
Béla is megemlékezett, de facto nem létezett népkép-
viselet Magyarországon. Mindez nemcsak a kommu-
nista elnyomás sajátosságaiból következett, hanem a 
kommunista államjogi dogmatikában is kódolva volt. 
A kommunista parlament tagjai, akiknek egyébként 
valódi ráhatása nem is volt az ország ügyeire, még pa-
píron sem a nemzet egészét képviselték, hanem csak 
azt a szűk közösséget, amely az adott képviselőt dele-
gálta: választókerület, üzemi tanács, szakszervezet.  

A kommunista eszme és jogi gondolkodás egész 
egyszerűen képtelen volt nemzetben gondolkodni, el-
lenben nagyon is képes volt a partikuláris érdekek 
mentén felosztani és egymás ellen fordítani a magya-
rokat. Nem csoda tehát, hogy hazánk, ahogy az előt-
tünk fekvő javaslat is fogalmaz, nem a saját tengelye 
körül forgott, olyan hatalom uralkodott, olyan dönté-
sek születtek, amelyek nem erősítették, hanem gyen-
gítették a magyar nemzet pozícióit a világban és a 
Kárpát-medencében, s amelyek nem javították, ha-
nem rontották az emberek életlehetőségeit, aláásták a 
hosszú távú boldogulás esélyét.  

Harminc évvel ezelőtt a népképviselet megte-
remtésével a nemzet szimbolikusan egyesült, s ezáltal 
visszanyerte azon képességét, hogy sorsát ismét ön-
maga kezébe vegye, és ellenálljon a külső nyomásnak. 
Amíg ez az Országgyűlés ülésezik, amíg a Parlament 
falai között magyar emberek magyarul, szabad akara-
tukból, szabad belátásuk szerint tanácskoznak és 
döntenek a nemzet ügyeiről, jó okunk van bizalommal 
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tekinteni a jövőre. Jó lenne, ha ciklusoktól függetle-
nül ezt egyetlen képviselő sem felejtené el soha, sem 
kormánypárti, sem ellenzéki, s nem keverné össze a 
Bukarestből jövő dicséretet az itthonról jövővel.  

A második évezredben ránk váró kihívások 
ugyanis semmivel se mutatkoznak könnyebbnek, 
mint amivel eleinknek meg kellett küzdeni, de végre 
negyvenvalahány év elnyomását s az átmenet keser-
ves évtizedeit követően elmondhatjuk, hogy most már 
igazán oda tudunk figyelni arra, amit harminc évvel 
ezelőtt Varga Béla mondott, s most már csak rajtunk 
múlik, hogy a második magyar évezred milyen sikere-
ket tartogat számunkra. 

 
 

 (15.10) 
 

Erre garancia az Országgyűlés és a parlamenta-
rizmus eleven hagyománya Magyarországon, a Parla-
ment épületében elhelyezett Szent Korona, valamint 
a felelős magyar kormány, amelynek nevében ezúton 
szeretném a javaslatot támogatásról biztosítani. Kö-
szönöm megtisztelő figyelmüket. (Taps a kormány-
pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tájé-

koztatom, hogy vita közbeni további felszólalására, 
mint a kormány képviselőjének felszólalására 4 perc 
30 másodperc áll majd rendelkezésére. 

Tisztelt Országgyűlés! Folytatva a munkánkat, 
most a Törvényalkotási bizottság álláspontjának is-
mertetésére kerül sor. Fazekas Sándor képviselő urat, 
a Törvényalkotási bizottság előadóját illeti a szó. Pa-
rancsoljon! 

 
DR. FAZEKAS SÁNDOR, a Törvényalkotási bi-

zottság előadója: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tájékoztatom önöket, hogy a 
Törvényalkotási bizottság 2020. április 23-án tartott 
ülésén megtárgyalta a „Magyarország népképviseleti 
rendszerének harminc évvel ezelőtti visszaállításáról” 
című, P/10189. számú politikai nyilatkozatra vonat-
kozó javaslatot. Az összegző jelentést a bizottság a 
házszabály 82. §-a alapján 25 igen szavazattal, 9 nem 
és 1 tartózkodás mellett elfogadta. 

Tisztelt Országgyűlés! 1990. május 2-a jeles nap 
történelmünkben, melyet hazánk új demokráciájának 
és alkotmányos rendjének kezdeteként tartunk szá-
mon. Alaptörvényünk is kifejezi, hogy hazánk 1944. 
március 19-én elveszített állami önrendelkezésének 
visszaálltát 1990. május 2-ától, a szabad választás jo-
gától évtizedeken át megfosztott magyar állampolgá-
rok demokratikusan kinyilvánított akaratából az első 
alkalommal szabadon választott népképviselet meg-
alakulásától számítjuk.  

Tisztelt Ház! Antall József, Magyarország első 
demokratikusan megválasztott miniszterelnökének 
szavait idézném: „Azt hiszem, most olyan történelmi 

órához érkeztünk, amikor megkísérelhetjük sorsun-
kat saját kezünkbe venni.” A kommunista rezsim négy 
évtizednyi uralma egy súlyos morális és gazdasági vál-
sággal terhelt, megtört országot hagyott örökül. Az 
első szabadon választott Országgyűlés tagjai bátran 
vállalták a történelmi kihívást, hogy felépítsék a de-
mokratikus és jogállami berendezkedést, megalkos-
sák a piacgazdaság jogi kereteit, kialakítsák hazánk új 
nemzetközi kapcsolatait, valamint hogy a határon túli 
magyar közösségekért való felelősségvállalást a nem-
zetpolitika részévé tegyék. Főhajtással adózunk 
mindazoknak, akik az elnyomó rezsimtől meg nem 
rettenve, munkát és fáradságot nem sajnálva, erőfe-
szítéseikkel, tehetségükkel, valamint szorgalmukkal 
hozzájárultak Magyarország polgári életbe való visz-
szatéréséhez. A nemzetiszocialista, illetve kommu-
nista diktatúra és az idegen megszállás ellen küzdő, 
vértanúságot is vállaló honfitársaink hazaszeretete és 
az 1956-os hősök szabadságvágya emlékeztet ben-
nünket arra, hogy csakis egy önmagára értékként te-
kintő, hagyományait ápoló nemzet képes a szabad 
akaratnyilvánításra és szuverenitásának megőrzé-
sére. Ezt az örökséget pedig tovább kell adnunk a jö-
vendő idők generációinak is. 

Tisztelt Ház! Az előttünk fekvő javaslattal a meg-
bízatását töltő Országgyűlés tagjai méltó módon kí-
vánnak emléket állítani azoknak, akik harminc esz-
tendővel ezelőtt országépítő munkára vállalkoztak, 
egyúttal újólag is elkötelezik magukat a rendszervál-
toztatás célját és értelmét adó alkotmányos értékek 
mellett. Ilyen módon a benyújtott javaslat támoga-
tandó. Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Nagyon szépen köszönöm. Tisztelt Or-

szággyűlés! Most a képviselői felszólalások következ-
nek. Felhívom figyelmüket, hogy a frakcióknak 10-10 
perc, a független képviselőknek összesen 2 perc áll 
rendelkezésükre. Vita közben a kétperces hozzászólá-
sokat bele kell számítani az időtartamba. Elsőként 
Németh Zsolt képviselő úr, a Fidesz képviselője 
mondhatja el véleményét. Parancsoljon! 

 
NÉMETH ZSOLT (Fidesz): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Házelnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Har-
mincéves a magyar demokrácia. A magyar rendszer-
változásnak számos kitüntetett pillanata volt, de talán 
ma már némi távlatból bátran kijelenthetjük, hogy 
’90. május 2-a, az első szabadon választott magyar 
Országgyűlés megalakulásának időpontja kiemelke-
dik közülük. Ez a nap a magyar rendszerváltozás 
csúcspontja volt. Ez az időpont egyben az ország for-
mális, jogi értelemben vett szuverenitása helyreállítá-
sának is a pillanata, ahogy ezt a 2012-ben hatályba 
lépő Alaptörvényünk is tükrözi.  

Természetesen a szuverenitás nem pusztán jogi 
fogalom. ’90-ben kezdetét vette a szuverenitás megte-
remtése, és ezt a folyamatot a mi felfogásunk szerint 
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az Alaptörvény teljesítette be. Noha az Alaptörvény 
körüli belpolitikai egyetértés kialakulása még várat 
magára, abban talán konszenzus van a Ház falai kö-
zött, hogy szuverenitásunk szünetelése ’44. március 
19-e és ’90. május 2-a közé tehető, amit jogszabályi 
szinten az Alaptörvény rögzít. Nyilvánvalóan a szuve-
renitásunk megszerzése ezzel nem fejeződött be, hi-
szen az azóta eltelt időben is folyamatos és szerte-
ágazó erőfeszítést igényel annak védelme. Sőt, bátran 
állíthatjuk, hogy éppen ez a magyar Országgyűlés leg-
fontosabb és legáltalánosabb feladata és felelőssége. 
Fontosnak tartom hangsúlyozni, amint az előttünk 
levő politikai nyilatkozat is teszi, hogy a nácizmus és 
a kommunizmus számos közös jellemvonása sorában 
a legfontosabb, hogy mindkét diktatúra éppen a szu-
verenitást vette el tőlünk, magyaroktól, s minden sa-
játos vagy közös bűnük csak ennek a fő bűnnek a kö-
vetkezménye volt. 

A ’90-es szabad választás az első és legfontosabb 
lépést képezte a szuverenitás visszaszerzése és a múlt-
tal való őszinte szembenézés irányába. A nyilatkozat 
emelkedett hangnemben emlékezik és hajt fejet a dik-
tatúrák ismert és ismeretlen, kiemelkedő vagy hét-
köznapi áldozatai, mártírjai és hősei előtt. Országgyű-
lési képviselők lévén talán indokolt kiemelni egy né-
hai képviselőtársunk nevét, aki hidat képezett a há-
ború utáni, az ’56-os, majd a rendszerváltozást követő 
korszak, a nemzetiszocialista- és a kommunistaelle-
nes, illetve a hazai és az emigrációs ellenzéki tevé-
kenységek között. Igen, Horváth János, a 2010-es és 
’14-es parlament korelnöke, az Interparlamentáris 
Unió elnöke mondta - idézem -: „Ami van, az lehetsé-
ges.” És valóban, ami teljességgel lehetetlennek tűnt 
sokaknak sokáig, az bekövetkezett.  

A rendszerváltozás hosszú folyamatában a sok 
változó esemény és szereplő mellett fontosnak tartom 
kihangsúlyozni egy állandó tényező jelentőségét, a ke-
resztyénségét. A volt kommunista országok mind-
egyikében, noha eltérő mértékben, kitüntetett jelen-
tősége volt az egyházüldözésnek. Ennek talán legfőbb 
oka az volt, hogy a totális diktatúrákban az egyházak 
voltak az alternatív intézményes létezésnek, gondol-
kodásnak és életvitelnek, bár korlátok között, de az 
egyedüli letéteményesei. Különösen igaz volt ez a kül-
honi magyar közösségek életében, akik kettős elnyo-
másnak voltak kitérve országaikban. Mindkét dikta-
túra idején bőségesen megtapasztalhattuk a keresz-
tyénség nemzetmegtartó erejét, összhangban szintén 
az Alaptörvényünkkel.  

Nagyrabecsüléssel és hálával emlékezünk a ke-
resztyén mártírokra, hitüket vállaló egyháziakra és vi-
lágiakra, mert ahogy a Fidesz székháza, az egykori 
ÁEH falán írva van a boldog mondás: „Boldogok, akik 
háborúságot szenvednek az igazságért, mert övék a 
mennyek országa.”  

Hatalmas felelőssége volt az első kormánynak, 
amelynek újra kellett építenie a demokrácia alapjait, 
politikai előélet és tapasztalat nélkül. Antall József 

miniszterelnök - hangozzék el újra az ő neve is - szá-
mos tekintetben párját ritkító radikalizmussal szá-
molt le a diktatórikus kommunista örökséggel, le-
rakva ezzel az önálló magyar külpolitika és a szuverén 
magyar állam alapjait. A teljesség igénye nélkül: a 
Varsói Szerződés feloszlatásának kezdeményezése, az 
EU- és NATO-csatlakozás meghirdetése, a szovjet 
csapatkivonás vagy a Bős-Nagymaros vízlépcső építé-
sének a leállítása.  

Harminc éve a nemzeti kerekasztal körül közös 
volt az akarat a plurális demokrácia létrehozására. 
Akkor ott ezt közösen akartuk, ebben nem volt kü-
lönbség, és a siker, összehasonlítva a többi hasonló 
utat járó országgal, ennek is köszönhető. 

 
 (15.20) 

 
Az, hogy azután és azóta sokfélék a nézeteink ar-

ról, hogy a fennálló problémák orvoslása érdekében 
szocialista, liberális vagy kereszténydemokráciát 
kell-e építenünk, a demokrácia szépségének a velejá-
rója. De a mai nap és ez a nyilatkozat nem a harminc 
év értékelése, hanem az első szabad Országgyűlés je-
lentőségének az értékelése. Sajnálatos és lesújtó, hogy 
ennek a közös sikertörténetnek a közös megünneplé-
sére, egy közös nyilatkozat elfogadására minden jel 
szerint mi, magyar képviselők nem vagyunk képesek 
2020-ban.  

Befejezésül, a Horváth János-i nyomvonalon a 
„lehetséges, mert van” egyik legszebb eredménye ne 
maradjon említés nélkül, nevezetesen, hogy 2014-ben 
az Országgyűlés nemzetgyűléssé is vált a száz éve el-
csatolt Kárpát-medencei magyarok jogi egyesítésével, 
nemzetpolitikai szempontjaik hangsúlyos megjelené-
sével a Ház falai között. Lélekben jelen vannak ma is, 
és büszkén fővárosuknak tekintik Budapestet, első-
sorban e hely és intézmény miatt, amit magyar Or-
szággyűlésnek nevezünk. Immáron tehát nemcsak az 
ország, hanem az egész nemzet részese a harmincéves 
demokrácia építésének, amiből ki-ki a maga mértéké-
ben vette, veszi ki a részét. Tevékenységünk nyomán 
nemcsak Magyarország, hanem minden magyar szu-
verenitása, éljen bárhol, erősödik és gyarapodik.  

Az előterjesztés beterjesztői között hat olyan kép-
viselő neve szerepel, akik harminc éve folyamatosan 
látjuk el képviselői feladatainkat. Közös meggyőződé-
sünk, mint ahogy Alaptörvényünk is egyértelműnek 
tekinti, az Országgyűlés legfőbb célkitűzése - ismét 
Antall József legelső miniszterelnöki felszólalása nyo-
mán - az egységes magyar nemzet érdekeinek képvi-
selete. Kívánok ehhez bátorságot, hűséget, hitet, erőt 
és áldást minden képviselőtársamnak. Köszönöm szé-
pen a figyelmüket. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Brenner Koloman képviselő úr, a Job-
bik-frakció tagja következik. Parancsoljon!  
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DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszönöm 
a szót. Tisztelt Elnök Úr! Házelnök Úr! Tisztelt Ház! 
A Jobbik mint nemzeti néppárt természetesen tiszte-
lettel emlékezik meg a kommunista egypárti uralom 
utáni első szabadon választott magyar parlament 
1990. május 2-ai megalakulásáról, amely hazánknak 
egy új polgári és demokratikus berendezést ígért. 
Ugyanakkor a mi pártunk a megalakulása óta azért 
küzd, hogy ezek az akkori remények, amelyekre én 
nagyon jól emlékszem - frakcióvezető úrral ellentét-
ben -, végre valósággá válhassanak.  

Ezért is nyújtottunk be Jakab Péter elnök úrral 
közösen egy olyan határozati javaslatot - úgy is, mint 
az Országgyűlés legnagyobb ellenzéki ereje -, amely 
visszatükrözi a mi gondolatainkat ezzel a benyújtott 
határozati javaslattal szemben, amely - és ezt április 
26-án mondhatom, hiszen tíz éve élünk ebben a kor-
mányzati ciklusban - gyakorlatilag szimbolikus mó-
don ellene mond annak, ami harminc éve történik ha-
zánkban. Hiszen mi emlékszünk arra, hogy az első, 
Antall-kormány valóban egy olyan időszakban vette 
át hazánk kormányzását, amely időszakban már javá-
ban zajlott a korábbi kommunista egypárti rendszer 
hatalom- és vagyonátmentése. Jelenleg pedig tíz éve 
zajlik az egypárti fideszes túlhatalom vagyon- és hata-
lomkoncentrációja. Szimbolikus egy nap a mai.  

Annak idején az Antall-kormány teljesítette azt a 
történelmi küldetését, hogy megteremtette a demok-
ratikus és jogállami berendezkedés formális alapjait. 
Ugyanakkor a magyar polgárok számára az elmúlt 
harminc év nem hozta el azt, amire annak idején 
mindannyian vágytunk: az elvárt jólétet és biztonsá-
got. Elmaradt a mai napig hatóan az egypárti kommu-
nista rendszer működtetőinek felelősségre vonása, 
beleértve ide az ügynökakták teljes nyilvánosságát. 
Elmaradt a vagyonuktól és szabadságuktól megfosz-
tott rétegek megfelelő kártalanítása, pedig a magyar 
polgárok - és ezt mi a Jobbik részéről keresztényszo-
ciális alapon tudjuk - akkor is és most is egy olyan 
szociális piacgazdaságban hittek, és olyan európai ér-
tékekben, mint a jogállamiság és a keresztény értéke-
ken alapuló, az elesettekkel való szolidaritás.  

Mi a néppárti Jobbik nevében ezekben az értékek-
ben hiszünk, és felidézzük, hogy harminc évvel ezelőtt 
hazánk történelmi lehetőséget kapott a szabadság, az 
alkotmányosság és a nemzeti önrendelkezés megvaló-
sítására. Valljuk, hogy a demokrácia nem pusztán in-
tézményeket, nem választási rendszert, amelyben önök 
kétharmadot szereznek, hanem mindenekelőtt politi-
kai kultúrát jelent, amelyben a törvényes rend és a jog 
betartása fontos. Semmilyen politikai erő nem töre-
kedhet kizárólagos hatalomra, a magyar államiság in-
tézményeiben érvényesülnie kell a szakmaiságnak és 
az autonóm döntéseknek, igen, tisztelt házelnök úr, a 
fékek és ellensúlyok rendszerének.  

Mi a néppárti Jobbik nevében itt a XXI. század-
ban, harminc évvel az első kísérlet után, elérkezettnek 
látjuk az idejét egy modern és polgári Magyarország 

felépítésének. Ez a modern és polgári Magyarország 
fogja majd minden magyar polgár számára biztosítani 
azt a szabadságot, biztonságot és egyéni kiszámítható 
gyarapodást, amelyet elvárhatnak a magyarok a saját 
államuktól. Mi ebben hiszünk, és ezért május 2-án 
nem kívánunk részt venni a fideszes farizeusok ren-
dezvényén. (Taps a Jobbik soraiban.)  

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Most Hörcsik Ri-

chárd képviselő úr, a Fidesz képviselője kaphat szót, 
de előterjesztőként. Felhívom a figyelmét, hogy 4 perc 
50 másodperc áll maximálisan rendelkezésére. Pa-
rancsoljon!  

 
DR. HÖRCSIK RICHÁRD (Fidesz): Köszönöm a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Házelnök Úr! Tisztelt 
Képviselőtársaim! Rendkívüli körülmények között 
egy rendkívüli eseményre emlékezünk ma. Hazánk 
számára, ahogy hallottuk, harminc évvel ezelőtt egy új 
korszak indult, aminek kezdetét a szabadon választott 
Országgyűlés alakuló ülése jelentette 1990. május 2-
án. Hálás vagyok a Mindenhatónak, hogy ennek a tör-
ténelmi eseménynek részese lehettem. A rendszer-
váltó parlament egykori kormánypárti tagjait ma már 
egyedül képviselem a tisztelt Házban, köszönhetően a 
zempléni és 2014-től az abaúji választópolgároknak 
is. Ezért is fontos számomra, hogy megemlékezzünk 
Antall József miniszterelnök úrról és az elhunyt egy-
kori MDF-es frakciótársaimról. Fülembe csengenek 
Antall József beiktatásakor mondott szavai: „Én szol-
gálok, amíg tudok, és amíg a nemzetnek szüksége van 
rám. Szolgálatukat köszönöm, emléküket a nemzettel 
együtt megőrzöm.”  

Tisztelt Képviselőtársaim! A szabadon választott 
népképviselet visszaadta a szabadságjogokat, amelye-
ket a pártállam elvett, és a négy évtizedes kommu-
nista vagy szocialista hatalom által meggyötört ország 
talpra állítását tűztük ki célul. Mai fejjel visszagon-
dolva nem is lehetett pontosan felmérni, hogy milyen 
súlyos örökséget örököltünk. Úgy vélem, hogy har-
minc év távlatában látszik igazán, szinte a lehetet-
lenre vállalkoztunk. Három évtizede Antall József fel-
vállalta az ország határain kívül rekedt magyar közös-
ségek ügyét, és az ország külpolitikája is teljesen új 
irányt vett, az euroatlanti vagy eurointegráció irányát. 
Csak tisztelettel megjegyzem a történelmi hűség ked-
véért, hogy az európai integráció folyamatában éppen 
28 évvel ezelőtt Közép-Európában elsőként itt, a tisz-
telt Ház falai között alakult meg az Európai ügyek bi-
zottsága. A közös munka csak évtizedekkel később 
fordult termőre mindkét területen.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Ahogy a rendszervál-
toztatás ügye, úgy az európai integráció folyamata 
még ma sem befejezett ügyünk, úgy vélem, tudniillik 
uniós tagságunk 16 éve alatt még nem sikerült bizto-
sítani az egész térségünk számára a tagság előnyeit. 
Feladatunk tehát minden követ megmozgatni, hogy 
az Unió az alapító atyák szándékai szerint működjön. 
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Megtanulhattuk, hogy feltartott kézzel nem érdemes 
a tárgyalóasztalhoz ülni. Bebizonyosodott, hogy akkor 
tudunk hatékonyan fellépni, akkor érdemlünk ki tisz-
teletet, ha kiállunk az érdekeinkért, és nem mások 
pénzéből élünk, hanem erős gazdaságot építünk, 
amelyben a magyarok boldogulni tudnak.  

 
(15.30) 

 
Tisztelt Képviselőtársaim! Nagy utat tettünk meg 

1990 óta. Szolgáljon tanulságul ez a 30 év az utánunk 
jövő generációk számára! Köszönöm, hogy meghall-
gattak. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Felhí-

vom az előterjesztő képviselők figyelmét, hogy esetle-
ges zárszóra 1 perc 35 másodperces időkeret maradt. 
Most viszont az MSZP frakcióvezetője, Tóth Bertalan 
képviselő úr következik. Parancsoljon! 

 
DR. TÓTH BERTALAN (MSZP): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Van azért 
annak egy diszkrét bája, amikor azok akarnak meg-
emlékezni most a demokrácia, a jogállamiság, a sza-
badságjogok alapjainak lerakásáról, akik az elmúlt tíz 
évben aktívan dolgoztak és most is dolgoznak ezeknek 
az értékeknek a felszámolásán. 

Elsőre ez jutott eszembe arról a fideszes politikai 
nyilatkozatról, amit Orbán Viktor, Kövér László és 
még néhányan benyújtottak az 1990-es rendszervál-
tozás után létrejött Országgyűlés megalakulásának al-
kalmából. Azután még jobban megnéztem ezt a nyi-
latkozatot, és kiderült, hogy ez csak kisebb részben 
szól a 30 évvel ezelőtt megalakult első szabadon vá-
lasztott Országgyűlés előtti tiszteletadásról; sokkal in-
kább a Fidesz, az illiberális rendszerének ünneplésé-
ről, az állampárti Alaptörvény felmagasztalásáról. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Elöljáróban szeret-
ném egyértelművé tenni a Magyar Szocialista Párt 
mint rendszerváltó párt számára: a demokratikus 
rendszerváltás érték. Büszkék vagyunk arra, hogy a 
30 évvel ezelőtti rendszerváltás nyomán kialakulha-
tott Magyarországon a demokratikus intézményrend-
szer, a jogállamiság, létrejött a szabad köztársaság, a 
szociális piacgazdaság. Megindultunk a felzárkózás és 
a nyugat-európai integráció útján, és idővel hazánk 
tagja lett a NATO-nak és az Európai Uniónak. Szá-
munkra is fontos, hogy tisztelettel megemlékezzünk 
elődeinkről május 1-jén és május 2-án is. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Az ünnepről és az ün-
neplésről azt gondolom, hogy, hogy annak akkor van 
helye, ha a szándék őszinte, van kivel ünnepelni, meg-
van az ünnepléshez az alkalom, a hely és az idő. Jelen 
esetben mindegyikkel probléma van. A szándék nem 
őszinte. Ha a nevezett urak valóban az 1990-es rend-
szerváltás utáni parlamentnek akartak volna tisztele-
tet adni, akkor annak előkészítésébe bevonták volna a 
frakciókat is, és nem az utolsó pillanatban benyújtott 

fércművel csúfolják meg mindazt, amiért a rendszer-
váltók küzdöttek. Mert ezzel a nyilatkozattal éppen 
azok akarják kisajátítani az évfordulós megemléke-
zést, akik az elmúlt tíz évben két lábbal taposták a 
rendszerváltás értékeit, akik a nemzetet veszélyeztető 
válság kezelése helyett csak a hatalmuk megtartására 
koncentrálnak, akik a népképviseleti döntéshozatal 
valódi fórumából politikai színházat csináltak.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Nincs okunk az ün-
neplésre, mert a Fidesz 2010-ben letért a demokrácia 
és a szociális piacgazdaság addigi közmegegyezésen 
alapuló útjáról. Winston Churchill szerint a demokrá-
cia a legrosszabb kormányzási forma, nem számítva 
az összes többit, amellyel az emberiség időről időre 
megpróbálkozik. Nos, Magyarország 2010 óta tartó 
próbálkozását lehet hívni hibrid rezsimnek, illiberális 
demokráciának, de a legegyszerűbb, ha úgy hívjuk: 
önkényuralom. 

A miniszterelnök egy központosított, informáli-
san működő rendszert épített ki maga köré, az álla-
mot pedig belülről egy politikai klikk foglalta el, 
amelyben egyaránt helyet kapnak családtagok, stró-
manok, párttagok és lojális kliensek, akik az államtól 
a helyi szintig ténylegesen működtetik. Nincs elszá-
moltathatóság, az ellenőrzést gyakorló fékek és ellen-
súlyok már nem vagy csak alig érvényesülnek, hiszen 
az állampárt választmányának elnöke és Magyaror-
szág harmadik közjogi méltósága szerint a fékek és el-
lensúlyok rendszere csak egy hülyeség. 

Nincs okunk ünneplésre, mert 30 évvel a rend-
szerváltás után Magyarországon korlátozottan érvé-
nyesülnek a szabadságjogok, nem működik a hatalmi 
ágak elválasztása, nem tiszta és pártatlan a választási 
rendszer. Nincs okunk ünneplésre, mert romlott a 
sajtószabadság helyzete, a Riporterek Határok Nélkül 
nevű szervezet legutóbb 180 országból két hellyel hát-
rébb, a 89. helyre sorolta hazánkat. A Freedom House 
nevű szervezet 2019-ben Magyarországot szabad be-
sorolásúból részben szabad besorolásúvá változtatta, 
miután a Fidesz arra használta a hatalmát, hogy kor-
látozza vagy egyenesen ellehetetlenítse az ellenzéket, 
a médiát, a tudományos életet, a civil szervezeteket, a 
bíróságokat és a privát szektort. Nincs okunk az ün-
neplésre, hiszen a Transparency International 180 ál-
tala vizsgált állam közül Magyarországot egyre rosz-
szabb helyre, legutóbb a 70. helyre sorolta a korrup-
ciós rangsorban. 

Nincs okunk az ünneplésre, hiszen a World 
Justice Project a fékek és ellensúlyok rendszerén, a 
korrupciós helyzeten, a közérdekű adatok nyilvános-
ságán, az alapvető emberi jogok érvényesülésén és az 
igazságszolgáltatási rendszer minőségén alapuló, 
2019-ben közzétett vizsgálata Magyarországot 126 
vizsgált ország közül az 57. helyre sorolta, a régiós or-
szágok közül az utolsó helyre. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Nem lehet félvállról 
venni ezeket a jelzéseket, hiszen az életünk minden te-
rületét érinti az állam demokratikus berendezkedése 
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vagy éppen annak a hiánya. Amikor valamely jogvédő 
szervezet vagy éppen az Európai Unió szót emel a ma-
gyar jogállamiság sérülése, az önkormányzati jogok 
csorbítása vagy a demokratikus jogok érvényesülésé-
nek hiánya miatt, valójában a magyar embereket, a 
magyar emberek jogait próbálják védeni a hatalommal 
szemben.  

Amikor a munkavállalói jogokról beszélnek, ak-
kor megemlítik, hogy a magyar dolgozók a Fidesznek 
köszönhetően a legkiszolgáltatottabbak a munkálta-
tókkal szemben. Amikor a nők fokozott védelméről 
szólnak, akkor arra emlékeztetnek, hogy a Fidesz-re-
zsim évek óta szabotálja a családon belüli erőszak 
visszaszorítását megalapozó isztambuli egyezményt. 

Amikor az igazságszolgáltatás függetlenségének 
leépítéséről írnak, akkor azt teszik szóvá, hogy más el-
bírálás alá esnek a fideszes elit tagjai, mint az igazsá-
gukat kereső polgárok. Amikor a médiáról szólnak, 
azt bírálják, hogy a kormánypropagandával, hírhami-
sítással belehazudnak a képünkbe.  

Amikor a tudományos élet szabadságának cson-
kolását teszik szóvá, akkor azt kritizálják, hogy a ha-
talom nem akarja felkészíteni gyermekeinket a jövő 
kihívásaira, hanem elhazudja előlük a valóságot, hogy 
kritikus gondolkodók helyett hű alattvalók legyenek. 

Amikor a korrupciót kritizálják, akkor az annyit 
tesz, hogy a fideszes elit tagjai milliárdos vagyont 
szednek össze, fürdenek a luxusban, a magyar vállal-
kozók elől elszívják a forrásokat és a lehetőségeket, 
eközben milliók élnek a szegénységi küszöb alatt. 
Nem csoda, ha a fideszes elit úgy fél az Európai 
Ügyészségtől, mint ördög a tömjénfüsttől. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Képmutatásnak tar-
tom, hogy a Fidesz úgy akarja megünnepelni a de-
mokratikus és jogállami berendezkedés létrehozását 
az Országgyűlés díszülésén, hogy a miniszterelnök és 
133 bátor ember éppen most fokozta le az Országgyű-
lést, most kettőzte meg a valódi jogalkotási rendszert 
a járványügyi veszélyhelyzetre való hivatkozással. A 
kormány időbeli korlát nélkül adtak felhatalmazást 
lényegében bármely intézkedés meghozatalára, alá-
ásva ezzel a jogbiztonságot és újabb szöget verve a de-
mokrácia koporsójába. 

A büntető törvénykönyv szándékosan pontatlan 
módosításával állandó fenyegetés alatt tartják a kor-
mánytól független újságírókat. A járvány elleni véde-
kezéssel össze nem függő ügyekben ugyanakkor mű-
ködtetik az Országgyűlést, de ez csak a lopakodó dik-
tatúra kiépítésének takargatását szolgálja.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az idő sem alkalmas 
az ünneplésre, hiszen most mindenkinek, a Fidesznek 
különösen az emberek, az emberéletek megvédésén, a 
védőeszközök kiosztásán, a munkájukat veszítő töme-
gek megélhetésének biztosításán kellene dolgoznia. 
Szomorú, hogy 30 évvel a rendszerváltás után újra a 
szabadságjogokért, a jogállamiságért és a demokráci-
áért kell küzdenünk, hiszen az a köztársaság, ami 
most van, az csak formálisan köztársaság, egy alaki 

köztársaság, ami valójában egy önkényuralmi rend-
szer, amit fel kell számolnunk.  

Természetesen bízom abban, hogy ebben a küz-
delemben nem leszünk egyedül, számítok a többi de-
mokratikus pártra is; az 1990-ben megválasztott Or-
szággyűlés megalakulásának 32. évfordulóján való-
ban legyen okunk ünnepelni, és arról beszélgessünk, 
hogy sikerült véget vetni az önkényuralom 12 éves sö-
tét korszakának, és hogyan kezdünk neki a demokrá-
cia és a jogállam helyreállításának.  

Összegezve: tisztelettel emlékezünk a rendszer-
váltó Országgyűlésre, és küzdünk azokért a demokra-
tikus értékekért, amelyek a rendszerváltás után létre-
jöttek. A Fidesz képmutató színjátékában azonban 
május 2-án nem veszünk részt. Köszönöm a figyel-
met. (Dr. Hoppál Péter: Ó, de szép volt! - Taps az el-
lenzék soraiból.)  

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Sebián-Pet-

rovszki László képviselő úr, a DK képviselője szólhat 
most. Parancsoljon!  

 
 

 (15.40) 
 

SEBIÁN-PETROVSZKI LÁSZLÓ (DK): Köszö-
nöm szépen, elnök úr. Tisztelt Ház! Ez a vita formáli-
san egy olyan politikai nyilatkozatról szól, amely a 
rendszerváltást követő első szabad Országgyűlés első 
ülésének 30. évfordulójára emlékezik, valójában 
azonban a közelmúltunkhoz, az elmúlt 75, de mini-
mum 30 évünkhöz való viszonyról beszélünk most.  

Először azt szeretném leszögezni, hogy jó dolog-
nak tartom azt, hogy ilyen témákról beszélünk, hogy 
ilyen ügyeket idehozunk a Ház elé. Szerintem fontos 
az, hogy újra és újra ezeket a vitákat lefolytassuk, 
megvitassuk, feltéve, ha az túl tud lépni az aktuális 
nyers pártpolitikai célokon. Most is ez a javaslat leg-
főbb hibája: a nyilatkozat az elején még visszafogot-
tabban, a vége felé már nyíltan a Fidesz és az Orbán-
kormány emlékezetpolitikai harcának legújabb ter-
méke.  

Dehogyis akarnak önök, kedves kormánypárti 
előterjesztők, bármiféle értelmes vitát, netán a törté-
nelmi múltból levonni bármiféle tanulságot! Önök új-
raírni szeretnék a közelmúlt történelmét, hogy az is 
alátámassza az önök kormányzását. Nézzük meg, 
hogy a javaslat egyes pontjai hogyan igyekeznek Fi-
desz-szerűvé gyúrni a magyar történelem egyes fon-
tos történéseit!  

Rögtön az elején, mintegy mellékesen, a szöveg 
azt a látszatot kelti, hogy az 1944. március 19-én lezaj-
lott nyilas hatalomátvétel miatt az ország önrendelke-
zése teljesen elveszett, tudatosan negligálva azt a 
tényt, hogy azért a kétségtelenül csorbát szenvedett 
önrendelkezés bőven elegendő volt ahhoz, hogy ma-
gyar állampolgárok százezreit a magyar államigazga-
tás segítségével vigyenek koncentrációs táborokba. 
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Aztán következik az 1945 utáni néhány év, ennek a de-
mokratikus időszaknak a megítélése, amelyben a ja-
vaslat szerint egyes nemzetgyűlési képviselők emlí-
tésre méltóak, és ennyi, kimerül ennyiben ennek az 
időszaknak a summázata.  

Az azonban fájóan kimarad, hogy ez a néhány év 
egy valóban demokratikus próbálkozás volt, politikai 
és gazdasági konszolidációval, a polgári demokrati-
kus jogállam kereteinek megteremtésével, működő-
képes piacgazdaság létrehozásával, sőt demokratikus 
politikai berendezéssel és többpártrendszerrel. Ezek a 
kísérlet bukása ellenére is fontos pozitív, példaértékű 
lépések voltak, ez megint csak több szót érdemelt 
volna ebben a javaslatban.  

Ugorjunk egyet a Kádár-rendszer időszakára! 
Számomra az is kérdéses, hogy vajon lehet-e egyben 
tárgyalni és értékelni 33 évnyi történelmet, ezt lehet-e 
egységes időszaknak tekinteni, de ha így döntünk, ak-
kor is kénytelenek vagyunk sokkal árnyaltabban fo-
galmazni, mint az előterjesztés teszi. A javaslat 
ugyanis az egész időszakot egy - idézem - lepusztított, 
elszegényített, megnyomorított országnak mutatja. A 
valóság azonban árnyaltabb, kedves fideszes képvise-
lőtársaim. Félreértés ne essék, a Kádár-rendszer dik-
tatúra volt, még ha a 33 év eleje és vége nagyon más-
fajta színű elnyomást hozott is. A Kádár-rendszer dik-
tatúra volt, még ha sokak számára anyagi stabilitást 
és relatíve jólétet hozott is, különösen az 1960-as, ’70-
es években. Még egyszer mondom: a Kádár-rendszer 
diktatúra volt, akkor is, ha közben milliók számára je-
lentett lehetőséget a tanuláshoz, lakáshoz jutáshoz 
vagy egyszerűen a boldoguláshoz, amellyel tömegek 
éltek is ebben az időszakban. És a Kádár-rendszer ak-
kor is diktatúra volt, ha közben tudjuk, hogy ma is 
százezrek vannak, akik nosztalgiával gondolnak visz-
sza arra az időszakra, főképp azért, mert különösen 
ennek a korszaknak a vége felé az anyagi biztonságu-
kat veszítették el, és sosem találták meg a rendszer-
váltást követő 30 év során. Erről is beszélni kell a Ká-
dár-rendszer értékelésekor, és erről is beszélt egyéb-
ként a Fidesz azon a bizonyos első szabadon választott 
parlamenten és parlamenti üléseken, amiről egyéb-
ként most megemlékeznénk. Azóta persze már más 
szelek fújnak. 

Végül eljutunk az elmúlt 30 év, a rendszerváltást 
követő időszak értékeléséhez ebben a javaslatban, 
amely annyira egyoldalú, olyan szöveghasználattal, 
szóhasználattal dolgozik, hogy azt kell hogy mond-
jam, hogy még a Fidesz párttörténetébe sem illesz-
kedne be, nemhogy egy parlamenti nyilatkozatba. 
Mondom is, hogy mire gondolok. A javaslat világosan 
kijelöli a jókat és a rosszakat. A rosszakat most poszt-
kommunistának nevezi ez a javaslat, volt már olyan 
dokumentum, ami máshogy fogalmazott, Kocsis Máté 
most utódpártozott egyet az előbbi hozzászólásában, 
ezzel hazug módon megbélyegezve mindenkit, aki a 
Fidesz filozófiájával éppen nem kompatibilis. Rögzí-

teni szeretném, hogy a rendszerváltás, az első parla-
ment első ülése, amiről itt főleg szó van, a köztársaság 
létrehozása, a demokratikus politikai berendezkedés 
kiépülése, a magántulajdonra épülő piacgazdaság lét-
rehozása, tehát összegezve: a polgári demokrácia ki-
alakulása a Demokratikus Koalíciónak - ugye, a nevé-
ben is benne van - természetszerűleg fontos, pozitív 
lépés, üdvözlendő, megünnepelendő. Nem is mond-
hatnék mást. Azonban ez akkor is igaz, ha nem való-
sult meg minden rendszerváltáskori vágyunk, és ak-
kor is igaz, ha 30 évvel később a Fidesz politikai érde-
keinek az felel meg, hogy ezt a berendezkedést be-
szántsa. Mert igenis 2010 után ez történt, kedves 
uraim, hölgyeim, 2010 óta egy illiberális hibrid re-
zsim van, egy kvázi félautoriter rendszerben élünk; az 
előbb Tóth Bertalan is ezeket az intézkedéseket ecse-
telte. Hosszan lehetne sorolni, hogy a rendszerváltás-
kor egyébként közösen vallott értékekkel szembe-
menő kormányzati intézkedések során milyen lépé-
sek történtek, olyannyira, hogy még a köztársaság 
szót is törölték egyébként az államforma nevéből. 
Még ezt a javaslatot, amit önök benyújtottak, sem így 
tárgyalták volna 30 évvel ezelőtt abban a parlament-
ben, nem így, hogy például az Igazságügyi bizottság 
tagjai 9 perccel az ülés előtt kapnak tájékoztatást, 
hogy egyáltalán tárgyalni fogják. Na, például 30 évvel 
ezelőtt ez nem fordulhatott volna elő.  

Az a helyzet, kedves hölgyeim és uraim, tisztelt 
kormánypárti képviselők, hogy pont az történik, hogy 
a rendszerváltás elárulói és sírásói akarnak itt egy ne-
kik tetsző megemlékezést csinálni a rendszerváltás 
eseményeiből; hogy azok akarják ünnepelni a nép-
képviseleti rendszert, akik éppen mindent megtettek 
annak szétverése érdekében. Láthatóan lehet ezt csi-
nálni, fogják ezt csinálni, csak ehhez mi nem asszisz-
tálunk, ebben a DK nem vesz részt. Ezt a javaslatot 
úgy, ahogy van, kukába kellett volna dobni; természe-
tesen megszavazni sem fogjuk, és nem fogunk részt 
venni a Fidesz által tervezett színjátékban szombaton 
sem. Köszönöm szépen a figyelmüket.  

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Most a Jobbik-

frakció következik ismét, Balczó Zoltán képviselő úr. 
Felhívom a figyelmét arra, hogy a frakciójának 5 perc 
44 másodperc áll rendelkezésre. Parancsoljon! 

 
BALCZÓ ZOLTÁN (Jobbik): Elnök Úr! Köszö-

nöm a szót. Tisztelt Országgyűlés! A felszólalásomban 
azt szeretném indokolni, hogy miért nem veszek részt 
az Országgyűlés május 2-ai ünnepi ülésén. Ehhez vi-
lágossá kell tennem, hogy hogyan ítélem meg, hova 
jutottunk el 30 év alatt.  

1990. május 2-a a magyar politikatörténet fontos 
dátuma. Ezen a napon tartotta alakuló ülését a négy 
évtizedes kommunista diktatúra után szabadon meg-
választott Országgyűlés. Az eseményt az egész társa-
dalom figyelme és reménykedése kísérte. Bíztunk ab-
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ban, hogy ha nem is azonnal, nem is könnyen, áldo-
zatot vállalva, de megközelíthetjük a nyugati országok 
szintjét szabadságban, demokráciában és polgári jó-
létben. Reményeinkben csalatkoznunk kellett. Ki-
épültek ugyan a parlamenti demokrácia és piacgazda-
ság intézményei, azonban nem a megfelelő tartalom-
mal töltötték ki; szocialista piacgazdaság helyett rab-
lókapitalista jött létre, a haszonélvezők szűk körével. 
Ezek közé tartoztak az előző rendszer lovagjai, akik jó-
kor voltak jó helyen, másrészt a külföldi befektetők, 
akiknek elsődleges célja a piacszerzés volt saját ter-
mékeik számára. Az eredmény: teljes, egyébként mű-
kőképes iparágak szűntek meg, és sok százezren vesz-
tették el addigi munkájukat. Ez tehát ennek az idő-
szaknak a mérlege.  

2010-ben jött el az újabb lehetőség a dolgok 
jobbra fordítására. A kétharmados parlamenti több-
séggel rendelkező Orbán Viktor számára megnyílt a 
lehetőség, hogy az országot egy új, emelkedő pályára 
állítsa, és ezen államférfiként következetesen végig-
haladjon. Orbán Viktor nem ezt az utat választotta. 
Mindent egyetlen célnak, a politikai hatalom megtar-
tásának vetett alá, és ezt kiemelkedő képességű poli-
tikai zsonglőrként, a maga sajátos rendszerét kiépítve 
mindeddig sikerült is teljesítenie, csak éppen a ma-
gyar társadalomnak kell nagy árat fizetni ezért. Orbán 
Viktor a hatalom megtartása érdekében a jogállami 
működést fokozatosan visszaszorította, kiépítette a 
maga hűbéri láncolatát, amit egyrészt az uniós forrá-
sok büntetlenséget biztosító elcsalásával, másrészt 
egzisztenciális fenyegetettségben tartással tart fenn. 

 
 (15.50) 

 
Permanens harcban áll irreálisan nagyított ve-

szélyt jelentő és részben kreált ellenségekkel, és kisza-
badította a gyűlölet szellemét a palackból. Gazdaság-
politikáját a nagy, döntően multinacionális vállalatok 
olcsó és kiszolgáltatott munkaerővel való ellátására 
építi. A médiát extrém mértékű központosítással 
uralma alá hajtva manipulálja a társadalmat. A rend-
szer fojtogató légköre és a minőségi munkahelyek hi-
ánya százezreket késztetett hazájuk elhagyására, nem 
kalandvágytól. S még egy tény: az életszínvonalat jel-
lemző adatok tekintetében Magyarország még a vi-
segrádi országok sorrendjében is utolsó helyen áll.  

Nos, idejutottunk 30 év alatt, az Országgyűlés pe-
dig a május 2-ai évfordulón ünnepi ülést tart. Fel kel-
lett tenni magamnak a kérdést: helyem van-e nekem 
ezen az eseményen? A magyar társadalom többsége 
lát-e ünnepelnivalót ezen az évfordulón? Nos, oly sok-
szor kellett szembesülnöm személyesen is az elmúlt 
évtizedek értékelésével, a politikai osztályról alkotott 
lesújtó véleménnyel - mert ha tetszik, ha nem, tudo-
másul kell vennem, el kell fogadnom, hogy hosszú el-
lenzéki politikusi létem alapján én is idetartozom -, 
hogy a válasz nem kétséges: a döntő többség nem lát 
ünnepelnivalót.  

Ezért, összhangban a Jobbik-képviselőcsoport 
döntésével, nem veszek részt ezen az ünnepélyen. 
Nem vonulhatok be ünnepelni a parlamenti elefánt-
csonttoronyba, amikor kint, a való életben az egész-
ségügyi rendszerünk krónikus alkalmatlansága és a 
felelőtlen döntések következtében ápolásra szoruló 
betegeket tesznek utcára a kórházakból. 

Hozzá kell tennem: a Jobbiknak nincs helye az 
ellenzéki pártok megemlékezésén sem. A Fidesz által 
egyfordulóssá tett választási rendszer az ellenzéki 
pártokat arra kényszeríti, hogy az egyéni választóke-
rületekben - ideológiai különbségeik ellenére - meg-
állapodásokat kössenek. 2019. október 13-a azt bizo-
nyította, hogy a választók elfogadják az ilyen szintű 
együttműködést. Ez azonban nem jelenti azt, hogy kö-
zösséget vállalnánk olyan pártokkal és politikusokkal, 
akiket kormányzati szerepvállalásuk okán súlyos fele-
lősség terhel az elmúlt 30 év kudarcáért. Köszönöm 
szépen. (Taps a Jobbik soraiban. - Közbeszólások a 
kormányzó pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Bejelentem 

önöknek, hogy a Kereszténydemokrata Néppárt frak-
ciója saját időkeretéből 3 percet átadott a Fidesz-frak-
ciónak. Ennek megfelelően kérem szépen a táblán az 
időkereteket átjavítani. (Megtörténik.)  

Most pedig Vejkey Imre képviselő úr, a KDNP 
képviselője következik, értelemszerűen a megmaradt 
7 perces időkeretben. Parancsoljon! 

 
DR. VEJKEY IMRE (KDNP): Tisztelt Elnök Úr! 

Köszönöm a szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtár-
saim! A kommunista diktatúra bukása utáni első sza-
bad országgyűlési választás első fordulóját 1990. már-
cius 25-én tartották, 65,1 százalékos választópolgári 
részvétel mellett. A választás első fordulójában 176 
egyéni választókerületből 5 egyéni választókerületben 
volt érvényes a választás. Így az 1990. április 8-ai má-
sodik fordulót 171 egyéni választókerületben rendez-
ték meg, melynek végül is egyértelmű győztese az 
MDF lett, az első fordulóval együtt összesen 114 
egyéni választókerületben szerzett mandátummal. 

A kommunizmus bukása utáni első szabad vá-
lasztás végeredménye alapján az új Országgyűlés ép-
pen 30 éve, ’90. május 2-án alakult meg. Az Ország-
gyűlés 386 képviselői helyéből az MDF frakciója 165, 
az SZDSZ frakciója 94, a Független Kisgazdapárt frak-
ciója 44, a Fidesz frakciója 22, a KDNP frakciója 21, 
az MSZP frakciója 33, a függetlenek pedig 7 mandá-
tummal részesedtek.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! A fenti tényekből is 
láthatják, hogy a bukott kommunista diktatúrát fenn-
tartó MSZMP vezetőit és az annak leplezett jogutód-
jaként létrejött MSZP vezetőit nem zárták ki az első 
szabad választásokból. Álláspontom szerint ez több 
mint aggályos volt, de a választási kereteket és magát 
a választójogi törvényt még a régi kommunista parla-
ment hozta meg, szavazta meg 1989-ben.  
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Ne feledjék, még az első szabad választáskor is a 
kommunisták és régi klientúráik voltak hatalomban, 
az őket támogató szovjet hadsereg erőivel, akik évti-
zedek óta megszálltak bennünket. A szovjet hadsereg 
volt az, amelyik a magyar kommunisták hívására 
1956-ban véresen leverte a magyar szabadságharcot, 
és szuronyaival fenntartotta még 1990-ig a diktatúrát.  

A szovjet megszállók és a magyar kiszolgálóik a 
magyar népet az élethez tapadó legszentebb szabad-
ságjogaitól megfosztották. Ők tehát megfosztották a 
magyar népet a személyes szabadságtól, továbbá a 
szólás- és sajtószabadságtól, egészen az egyesülési és 
gyülekezési jogtól való megfosztásig. Megfosztottak 
bennünket ezektől a jogoktól, mert tudták, ha ezekkel 
a jogokkal élni fogunk, akkor elsöpörjük őket. A ma-
gyar nép a szuronyok árnyékában és az odavetett 
némi szabadságjoggal az 1990. évben újra bátor volt, 
és kiállt a szabadsága mellett, mert az országgyűlési 
választáskor megbuktatta azok politikai hatalmát, 
akik a terror által a magyar népet évtizedeken át elné-
mították.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Kérdezhetik, hogy az 
MSZP vonatkozásában miért leplezett jogutódlásról 
beszéltem. Azért, mert 1989-ben az MSZP egyszerre 
akart vagyonátmentő MSZMP-jogutód lenni, és egy-
idejűleg egy teljesen új párt is. Ezt mi sem mutatja 
jobban, mint lényegében a 20 évvel ezelőtti rendszer-
váltás után lefolytatott vita az Országos Választási Bi-
zottság előtt. A tényállás az volt, hogy az OVB 2010. 
január 25-én öt társadalmi szervezet, köztük az MSZP 
jelölőszervezeti kérelmével foglalkozott, tekintettel a 
tavaszi országgyűlési választásokra. Megállapítottam, 
hogy az MSZP által csatolt dokumentumok között a 
Fővárosi Bíróság kivonata hiányos volt, mert abból 
hiányzott az adott társadalmi szervezet célja szerinti 
besorolása. Márpedig álláspontom szerint az akkori 
eljárási törvények alapján ez elengedhetetlen kellett 
volna hogy legyen a jelölőszervezeti nyilvántartásba 
vételhez. Az akkori szocialista-liberális OVB-tagok 
heves ellenvéleménye azon érven alapult, hogy 20 éve 
már mégis minden választáson felvették az MSZP-t a 
jelölő szervek közé. Végül ezen szocialista-liberális ál-
láspont alapján az OVB döntése nem kívánta bevárni 
a bírósági hiánypótlást, és 7:2 arányban döntött az 
MSZP nyilvántartásba vételéről. 

Természetesen ezt a döntést megtámadtuk, így a 
Legfelsőbb Bíróság is foglalkozott a kérdéssel, majd 
2010. január 28-án meghozta a jogilag is több mint 
aggályos helybenhagyó döntését, azzal a formailag is 
gyenge indoklással, hogy az MSZP vonatkozásában 
nincs jelentősége annak, hogy kitöltetlen maradt a fő-
városi bírósági kivonat azon része, mely a cél szerinti 
besorolásra vonatkozik.  

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! A rendszerváltozta-
tásnak tehát voltak negatív trükkjei. És mi történik 
ma? Az MSZP és legújabb kori szellemi jogutódjai 
nem fogadják el a Magyarország népképviseleti rend-

szerének 30 évvel ezelőtti visszaállításáról szóló poli-
tikai nyilatkozatot. Nem fogadják el, pedig a reform-
kommunisták elfogadták, tehát még ahhoz képest is 
visszalépnek 30 év után.  

Hogy mit nem fogadnak el? Nem fogadják el azt 
a történelmi tényt, hogy milyen súlyos, nehéz helyzet-
ben hagyták ránk ezt az országot. De nem tetszik ne-
kik a politikai nyilatkozatból a húsvéti Alaptörvé-
nyünk sem, mely a posztkommunista korszakot zárta 
le. Ezt is törölnék. Mindez azt jelenti, uraim, hogy 
nem tetszik önöknek a keresztény nemzeti ihletett-
ségű Alaptörvényünk. Ne feledjék: a kommunizmus 
hazugsága 70 év alatt százmilliónyi áldozatot követelt 
a világban, százmilliónyi áldozatot, miközben vélt 
magasztos célokkal leplezte valódi természetét. A 
sztálini terrorihletettségben, a szovjet szuronyok ár-
nyékában született meg a ’49. évi XX. törvény, mely 
több módosítással is, de végül is 2011-ig hatályban 
maradt hatályos alkotmány volt. 

 
 (16.00) 

 
Ezért a 2010. évi választások után elemi erővel 

tört fel az igény, hogy Magyarországnak új Alaptörvé-
nye legyen; új Alaptörvénye, hogy a kommunista dik-
tatúrai romjait húsz év után végképp eltakarítsuk, és 
ezzel lezárjuk hazánk posztkommunista időszakát. 
Ezt az új Alaptörvényt ’11. április 18-án fogadta el a 
magyar Országgyűlés. Schmitt Pál köztársasági elnök 
úr április 21-én, húsvéthétfőn hirdette ki. Ez az új 
Alaptörvény nemzeti keresztény és hagyományos eu-
rópai értékeket képvisel, megerősítve elkötelezettsé-
günket a jogállam és a demokrácia iránt.  

Ha még egy mondatot szabadna mondanom: mi 
egy szabad világot építünk, mely tiszteli a szabadságot 
és az emberi méltóságot, de egyben elutasítja a gyűlö-
letet és a kirekesztést. Köszönöm megtisztelő figyel-
müket. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Most egymás után az LMP két képvise-

lője szólhat, először a frakcióvezető úr, Keresztes 
László Lóránt. Parancsoljon! 

 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-

szönöm szépen a lehetőséget. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Házelnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Az előttem 
szólók közül tartalmában talán Balczó képviselő úr 
hozzászólásával értettem egyet leginkább, mégis vi-
tába kell szállnom vele. Azt mondta képviselőtársam, 
hogy nincs mit ünnepelni. Azt gondolom, azt gondol-
juk, hogy a szabadság, a szuverenitás, a demokrácia 
olyan értékek, amelyeknek a kivívását igenis van 
okunk ünnepelni, és meg is kell ünnepelni. De nagyon 
fontos, hogy nem egy politikai nyilatkozatot, nem egy 
aktuális kormányt kell ünnepelni. Ezekről az esemé-
nyekről, ezeknek az értékeknek a kivívásáról, megva-
lósulásáról meg kell emlékezni. Még ennél is sokkal 
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fontosabb, hogy fejet kell hajtanunk ezen fontos év-
forduló kapcsán mindazok előtt, akik megküzdöttek a 
nemzeti önrendelkezés megvalósításáért. Ezt rendkí-
vül fontosnak tartom.  

Ugyanakkor abban egyet kell hogy értsek az előt-
tem szóló néhány képviselőtársammal, hogy ezt akkor 
lehetett volna méltóképpen megtenni, ha egy olyan, 
amúgy lehetséges konszenzussal kerül egy fontos do-
kumentum az Országgyűlés elé, amit valamennyi 
vagy legalábbis a legtöbb frakció szavazatával meg le-
hetett volna szavazni. Ezt a lehetőséget - és erről szó 
esett a Törvényalkotási bizottság ülésén - elmulasz-
totta a kormányoldal, illetve elmulasztották a képvi-
selők, akik ezt a javaslatot benyújtották. 

Én három vonatkozásról szeretnék röviden be-
szélni, amit érint ez a bizonyos politikai nyilatkozat; 
egyrészt a határon túl élő magyarok iránti felelősség-
vállalás mint egy nagyon fontos eredmény, a nemzet-
politika megvalósulása. Ezt valóban ki kell emelni, és 
nagyon fontos, hogy ez a dokumentum kiemeli ezt a 
vívmányt. Azt gondolom, ez nagyon fontos, és ez egy 
nemzeti alap kell hogy legyen. Nagyon szomorúnak 
tartom, hogy 30 évvel a rendszerváltás után ez még a 
mai napig is egyrészt vita tárgya, tehát ebben sajnos 
nincs teljes konszenzus. Másrészt azt is szomorúan 
látjuk, hogy akár kormányoldalról, akár bizonyos el-
lenzéki szereplők oldaláról vannak, akik a nemzetpo-
litika kérdését is aktuálpolitikai célra használják. Ez 
mindenképpen súlyos bűn. Ezen változtatni kell. Le-
gyen ez, maga a határon túl élő magyarok iránti fele-
lősségvállalás egy nemzeti minimum! Ha ezt el tudjuk 
érni, mondjuk, a következő néhány évben, az már egy 
óriási vívmány lenne. 

A következő pedig a posztkommunizmus lezárá-
sára való utalás a dokumentumban. Van egy rész, ezt 
szeretném idézni ebből a dokumentumból, hogy a 
kommunisták több mint négy évtizednyi uralma so-
rán lepusztított, elszegényített, súlyos adósságokkal 
terhelt, szellemileg, lelkileg megnyomorított ország 
helyreállítása történelmi súlyú kihívás elé állította az 
új törvényhozás tagjait. Ezzel a megfogalmazással tö-
kéletesen egyetértünk, és helye is van egy ilyen doku-
mentumban.  

Ugyanakkor engedjenek meg még egy idézetet! 
Húsz évvel ezelőtt az Országgyűlésben egy fontos vita 
zajlott, a kommunista diktatúrák áldozatainak az em-
léknapjával kapcsolatos indítványt terjesztett elő egy 
képviselő, Horváth Béla. Akkor a vita során többek 
között ezt mondta az előterjesztő képviselő: „Úgy gon-
dolom, hogy Magyarországon a civil szervezetek, a 
társadalom egy része vagy jelentős része igényli a 
múlt feltárását, nem szemlesütve, nem fal mellett 
sunnyogva kíván elmenni a XX. század bűntettei mel-
lett.” Ez húsz éve hangzott el. Akkor a kormánypárti 
képviselők, a Fidesz-KDNP soraiból erőteljes taps 
hallatszott az ülésen. 

Sajnos ki kell mondanunk, hogy a rendszerváltást 
nem tekinthetjük teljesnek, mert ez a szembenézés, az 

állambiztonsági múlt feltárása nem valósult meg. Ilyen 
módon nem adta meg az elmúlt harminc év egyetlen 
országgyűlési többsége sem azt a tiszteletet a kommu-
nista diktatúrák áldozatainak, hogy ez megtörténjen. 
Ez egy óriási mulasztás. Ha más nem, akkor a 30. év-
forduló alkalmat kéne hogy adjon arra, hogy ezt a mu-
lasztást, ezt a súlyos mulasztást pótolja az Országgyű-
lés. Ez is egy alkalom lett volna, egy méltó megemléke-
zés, egy méltó ünnep lett volna, ha ezt meglépi az Or-
szággyűlés. Ezzel szemben a Fidesz-KDNP eddig húsz 
alkalommal szavazta le az aktanyilvánosság megvaló-
sítására vonatkozó LMP-s javaslatot. 

Még egy dologról szeretnék beszélni, egy nagyon 
fontos dologról, talán a legfontosabb dologról: a nem-
zeti önrendelkezésről, a nemzeti szuverenitásról, a 
szabadságunkról, amelyet most is nagyon komoly ki-
hívások érnek. Kocsis Máté frakcióvezető úr megfo-
galmazásával is nyugodtan élhetnénk, hogy nagy 
külső nyomás ér minket, és arról is beszélhetnénk, 
hogy a birodalompártiak nyomása érvényesül. Ez tel-
jes mértékben így van. Ha megnézzük, hogy mi az 
eredménye akár az elmúlt tíz év politikájának, hogy 
hány százezren kényszerültek elmenni az országból, 
sajnos eljutottunk odáig, hogy mára minden hatodik 
anyaországi magyar gyermek kényszerűségből külföl-
dön születik. Egyre inkább érvényesül a kitettség, a 
gazdasági kitettség. Sajnos, nagyon sokszor tetten ér-
hetjük azt, hogy a pillanatnyi politikai vagy a gazda-
sági érdekek előnyt élveznek a nemzeti érdekek kép-
viselete kapcsán, képviseletével szemben, és bizony 
sokszor érvényesülnek a nagyhatalmi érdekek. Tehát 
ha most, a rendszerváltás 30. évfordulóján föl kell 
tennünk azt a kérdést, és feltesszük azt a kérdést, hogy 
van-e most olyan kormány, amely felelősen és megal-
kuvás nélkül képviselné a magyar nemzeti érdekeket, 
akkor azt kell mondanunk, hogy nincs. 

Zárásként annyit mondanék, képviselőtársaim, 
hogy van okunk ünnepelni ezt a jeles évfordulót, de 
akkor tudunk a legtöbbet tenni, és akkor tudunk mél-
tóképpen főt hajtani elődeink előtt, ha nemcsak a sza-
vainkban, hanem a tetteinkben is mindig a nemzeti 
érdekek képviselete vezérel minket.  

Köszönöm szépen. (Taps az LMP és a Jobbik so-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tájékoztatom önö-

ket, hogy a Párbeszéd frakciója saját időkeretéből 5 
percnyi időt átadott az MSZP-frakciónak, és ezt beje-
lentette. Az előbb azt mondtam, hogy az LMP másik 
képviselője, Ungár képviselő úr szólhat, csakhogy a 
kormány nevében Orbán Balázs államtitkár úr jelent-
kezett. Őt illeti a szó. Felhívom a figyelmét, hogy ösz-
szesen 4 perc 30 másodperce van a kormánynak. Pa-
rancsoljon! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Nem 
terveztem hozzászólni, de Keresztes frakcióvezető úr 
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felszólalása hozzászólásra sarkallt, és csak egyetlen-
egy témára szeretnék reagálni pontszerűen, ez az Ál-
lambiztonsági Szolgálatok Történeti Levéltárában 
rendelkezésre álló adatok kutathatósága. Azt szeret-
ném kérni, hogy egyszer és mindenkorra fejezzük be 
ezt. Ez egy hamis toposz, egy hamis ellenzéki lufi, 
amit önök időről időre fújnak, egészen egyszerűen 
nem igaz. Az Állambiztonsági Szolgálatok Történeti 
Levéltárában rendelkezésre álló adatok kutathatók.  

Csak hogy ezt megerősítsem, én magam is a saját 
családomra vonatkozó adatokat kikértem. Arról tu-
dom tájékoztatni, hogy a saját családom vonatkozásá-
ban, a felmenőim, a nagyszüleim vonatkozásában kü-
lönleges személyes adatok, például szexuális orientá-
cióra vonatkozó adatok állnak rendelkezésre. Én mint 
érintett, családilag érintett, nem szeretném, hogy 
ezek az adatok, pont az áldozatokra vonatkozó adatok 
nyilvánosságra kerüljenek, ezért van egy olyan rend-
szer, amit egyébként a Fidesz-KDNP-kormány alakí-
tott ki részben 2010-et megelőzően, részben 2010-et 
követően, amelyben egyensúly teremtődik az áldoza-
tok védelme és a bűnösök felelősségre vonása között.  

Tehát még egyszer szeretném hangsúlyozni, hogy 
ez egy hamis toposz, amit önök mondanak, hogy nem 
kutathatók ezek az adatok. Azt szeretném kérni, hogy 
a tényszerű vita iránti tisztelet kedvéért ezt a hamis 
toposzt többet ne ismételgessék itt, az Országgyűlés 
falai között, és különösen ne egy olyan nyilatkozat tár-
gyalásakor, aminek a történelmi jelentősége és a kon-
textusa ilyen. Köszönöm szépen a szót. (Taps a kor-
mánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Ungár Péter képviselő úr, az 

LMP képviselője következik. Parancsoljon! 
 
UNGÁR PÉTER (LMP): Köszönöm szépen a szót, 

és hogy most szólhatok hozzá. Államtitkár úr, azt sze-
retném először is reagálni, hogy nem egyetemleges ér-
telemszerűen azoknak a felelőssége, akiket beütöttek 
és utána ügynökök voltak, mint akik beszervezték eze-
ket az embereket. Ugyanakkor azoknak a személyek-
nek a mai napig nem tudjuk a nevét, hogy kik voltak, 
akik beszerveztek, nem tudunk tulajdonképpen sem-
mit arról, hogy a III/II-es ügyosztályon kik voltak, 
akik dolgoztak. Tehát hogy ma Magyarországon akta-
nyilvánosság lenne, az nem egy tény, tehát kérem, 
hogy ne állítsa azt. Maguk megalakították a NEB-et, a 
Nemzeti Emlékezet Bizottságot, amely nagyon sok ál-
lami pénzt kapott önöktől, de nem tudnám elmon-
dani, hogy pontosan mit csinál azon kívül, hogy keni 
el ezt az ügyet, amióta önök megalakították.  

Tehát az a helyzet, hogy nincs Magyarországon 
aktanyilvánosság. Amikor Magyarországon - és ez rá-
tér ennek a lényegi részére - azt mondják, hogy a 
posztkommunista korszakot az új Alaptörvény elfoga-
dása zárja le, az az Alaptörvény, amit - Vejkey képvi-
selő úrra utalnék - egy olyan köztársasági elnök hir-
detett ki, aki finoman szólva se volt a Kádár-rendszer 

ádáz ellensége, hogy egy eufemizmussal fogalmazzak, 
azért önmagában elmondja, hogy mit gondolnak a 
posztkommunista korszak lezárásáról. 

 
 (16.10) 

 
Én azt gondoltam - és ugye, mivel én vagyok a 

legfiatalabb képviselő, és remélem, hogy nekem is lesz 
még lehetőségem húsz-harminc év múlva elmonda-
nom, hogy sok mindenben nem mondtam helyes dol-
got, meg butaságot mondtam akkor -, ez egy lehető-
ség lett volna a fiatal demokraták képviselőcsoportjá-
nak, köztük házelnök úrnak elmondani, hogy az első 
ciklusban, aminek a megalakulásáról most, mondjuk, 
döntöttünk, mit mondott a Fidesz, a címervitában mit 
mondott a Fidesz, Trianonról mit mondott a Fidesz, a 
Zétényi-Takács-féle jóvátételi vitában, és hogy módo-
sult az ő álláspontjuk, mondjuk, a kereszténydemok-
ratákhoz hasonlóan, a mostani kisebbik kormánypár-
téhoz hasonlóan. Tehát azt feltétlenül el akartam 
mondani, hogy a Fidesztől egy ilyen önreflektív gya-
korlatot feltétlenül vártam volna a méltó megemléke-
zés végett. 

De azt gondolom alapvetően, hogy nem az a baj 
önmagában, hogy vitákat folytatunk arról, amit 
Balczó képviselő úr felvetett, hogy lehetett volna-e re-
privatizáció vagy nem, vagy hogy miért gondolják na-
gyon sokan azt, hogy a rendszerváltoztatás igénye 
nem teljesült. Természetes dolog, hogy történelmi 
eseményekről vitákat folytatunk; ezeket a vitákat egy 
ilyen szövegnek elegánsan nem kellene érintenie, hi-
szen ezekben a vitákban soha nem lehet nemzeti kon-
szenzus. 

De lennének dolgok, amelyekben lehetne nem-
zeti konszenzus. Én és az én politikai közösségem na-
gyon kritikus az Európai Unióval kapcsolatban, és 
mégiscsak az egyik sarokpont, amit a Fidesz is tulaj-
donképpen magáénak érez, az az, hogy Magyarország 
elindult az európai integráció irányába 1990 után, ezt 
Hörcsik képviselőtársam el is mondta. Ilyen és egyéb 
dolgokat lehetett volna megfogalmazni, amelyek va-
lamilyenfajta nemzeti konszenzus alapjait lerakják. 
Önök azzal, hogy az Alaptörvényüket - amelyről pon-
tosan tudják, hogy minden másik párt a kormány-
többségen kívül ellenzi és politikailag támadja - be-
rakták, ezt egy dolog miatt tették meg, hogy ne lehes-
sen ebben az ügyben konszenzus. Önöknek ebben ez 
volt a politikai céljuk, hogy el tudják mondani, hogy 
milyen szörnyű, hogy nem lehet nemzeti konszenzus 
egy ilyen ügyben, és direkt úgy fogalmaztak, hogy ne 
lehessen. 

Ha pedig Magyarországon van aktanyilvánosság, 
ahogy Orbán államtitkár úr elmondja, akkor befogad-
ták volna Keresztes László Lóránt és az én módosító-
mat, amely arról szól, hogy az Alaptörvényre való uta-
lást, amit amúgy a Kádár-rendszer miniszterhelyet-
tese hirdetett ki, kivesszük, és helyette pedig berakjuk 
azt, hogy Magyarországon aktanyilvánosság lesz. Ha 
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már van, akkor annak, hogy egy politikai nyilatko-
zatba beírjuk, nincs nagy jelentősége, és akkor mond-
juk, az LMP képviselőcsoportja meg tudta volna sza-
vazni ezt a nyilatkozatot. Így ezt nem tudjuk meg-
tenni, mert ennek annyi a lényege, hogy magukra re-
dukálják ezt az ünnepet, az önök értelmezését ismer-
jék el az egyedüli létező dolognak. 

Egy dolgot még hiányolok ebből a nyilatkozat-
ból - engedjék meg, ez egy szubjektív dolog, hogy én 
ezt ebből hiányolom - mint Magyarország zöldpártjá-
nak a képviselője, a bős-nagymarosi tüntetéseket, 
mint a rendszerváltoztatásnak az egyik előszele, ahol 
amúgy a jelenlegi kormánytöbbség oldalából is töb-
ben voltak. (Közbeszólásra:) Nem, tehát hogy benne 
lett volna, illetve részletesen kifejtik, hogy ez miért 
fontos, illetve, ha olyan dolgokról is szólna, amelyek 
túlmutatnak az önök személyes politikai véleményén. 

Végezetül azt szeretném elmondani, hogy mi 
nem fogunk tudni együtt ünnepelni az ellenzéki pár-
tokkal sem, nem fogunk tudni együtt ünnepelni a kor-
mánypártokkal sem, mi így ketten együtt fogunk ün-
nepelni, egyedül. (Jelzésre:) Tehát a párt egyedül fog 
ünnepelni, és azt kérjük, hogy a nemzeti konszen-
zusra való törekvést (Az elnök a csengő megkocog-
tatásával jelzi az idő leteltét.) valósítsák meg. Meg-
valósíthatták volna, ha elfogadják a mi módosítóin-
kat. Köszönöm szépen. (Taps az ellenzéki pártok 
padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Az ember egyik fontos gyengéje, ha 

elveszíti a humorérzékét, tehát mindenki őrizze meg 
a humorérzékét, és a Ház méltóságának megfelelően 
gyakorolja azt. (Derültség.)  

A kormány nevében Orbán államtitkár úr kért 
szót kétperces felszólalásra, tehát maximum kettő 
percben tud most beszélni. Parancsoljon! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség 

államtitkára: Köszönöm szépen a szót, elnök úr, nem 
fog kettő percig tartani. Csak Ungár képviselő úrnak 
szeretnék figyelmébe ajánlani valamit, mert tudom, 
hogy a történelem iránt különös érdeklődést mutat. 
Szeretném önnek figyelmébe ajánlani a Nemzeti 
Emlékezet Bizottságának honlapját, ahol az összes 
ezzel kapcsolatos dokumentumáció megtalálható és 
elérhető, legalábbis az, ami rendelkezésre áll, sőt 
egyéb tudományos munkák is segítik a kommunista 
rendszerben elkövetett bűnök felderítését. 

Egyébként pedig ezt a struktúrát az az Alap-
törvény hozta létre, amellyel összefüggésben a mos-
tani politikai nyilatkozat is megemlékezni kíván, és 
amelyik azt mondja, hogy a diktatúrával kapcsolatos 
állami emlékezetet meg kell őrizni, a kommunista 
diktatúra hatalmi működését fel kell tárni, és az el 
nem évülő bűncselekmények elkövetői körét fel kell 
deríteni. Ez a Nemzeti Emlékezet Bizottságának fela-
data, ezt teszik a szakértők, és ez az, amit számomra 
érthetetlen okokból önök és a teljes ellenzéki oldal 

opponál. Köszönöm szépen a szót. (Taps a kormány-
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Mesterházy Attila 

képviselő úr, az MSZP képviselője következik. Paran-
csoljon! 

 
MESTERHÁZY ATTILA (MSZP): Köszönöm szé-

pen. Tisztelt Elnök Úr! Mindjárt megtalálom a 
mikrofonomat. (Felteszi a mikrofonját.) Köszönöm 
szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt 
Képviselőtársaim! Nagyon sok minden elhangzott 
eddig itt ebben a vitában. Azt szeretném a legelején 
leszögezni, hogy az MSZP egy rendszerváltó párt, és 
ha az MSZP helyét, szerepét nem helyesen értékeljük, 
akkor tévedést követünk el. Ezt a tévedést önök ezzel 
a nyilatkozattal egyébként elkövették, hiszen az, hogy 
Magyarországon egy ilyen békés átmenet lehetett, 
hogy vértelen volt az átmenet, az igenis köszönhető az 
akkori vezetőknek is. 

Éppen ezért, ha önök sokszor hivatkoztak Antall 
Józsefre, amit helyesen tettek, ha a rendszerváltásról 
beszélünk, akkor érdemes hivatkozni Németh 
Miklósra, Pozsgay Imrére vagy éppen Horn Gyulára 
is, hiszen nekik is megvolt a szerepük ebben a rend-
szerváltásban. Megvolt a szerepük, hogy ez a rend-
szerváltás békés legyen, nyugodt legyen. Ez a rend-
szerváltás egyébként tárgyalásos úton ment végbe, 
egy Ellenzéki Kerekasztal-tárgyalás keretében. Igaz, 
hogy azt az akkori liberálisok, a Fidesz és az SZDSZ 
nem támogatta, nem írta alá, de ettől függetlenül egy 
nyilvános tárgyalásos úton született egy megállapo-
dás erről a rendszerváltásról. És hogy ez nem volt 
tökéletes? Egészen biztosan így van. Hogy sokan 
csalódtak a rendszerváltásban Magyarországon? 
Ebben is biztos sok igazság van. Hozzáteszem, mind-
két oldalról biztos sokan csalódtak, eltérő okokból 
természetesen ebben a rendszerváltásban. 

Ha most azt akarták volna, hogy egy valódi 
ünnepély vagy ünnepség lehessen ebből a harminc 
évből, akkor egészen biztosan ezt a nyilatkozatot is 
közösen kellett volna hogy beterjesszük, nem pedig 
csak fideszes képviselők által, és egészen biztosan a 
szövegnek is más szellemet kellett volna tükröznie, 
mert így nagyon nehéz másképpen értelmezni, mint 
ahogy több ellenzéki képviselőtársam tette már, hogy 
ez egy pártpolitikai célokat szolgáló nyilatkozat, nem 
pedig egy közös nemzeti ünnep előkészítése. 

Azt gondolom, hogy ez a szöveg kirekesztő is, és 
Vejkey képviselő úr mondatai, amikor posztkommu-
nistákról vagy éppen frakcióvezető úr utódpárti-
ságról beszélt, és ha jól értettem Vejkey képviselő úr 
szavait, akkor tulajdonképpen megkérdőjelezte az 
MSZP jogát, hogy itt, ebben a parlamentben létez-
hessen, szeretném önnek fölhívni a figyelmét arra, 
tisztelt képviselőtársam, hogy amikor a Jobbik még 
szélsőjobboldali nézeteket vallott és nyíltan rasszista 
vagy xenofób nézeteket vallott, akkor önök amellett 
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érveltek, hogy nekik helyük van a magyar parla-
mentben, mert megválasztotta őket a magyar nép. 

Ezért azt gondolom, hogy akkor mérjenek 
egyenlő mércével, ha a nép - és erre a szóra nagyon 
sokszor hivatkoznak, a miniszterelnök is sokszor 
hivatkozik, hogy a nép - legitimál, kérem, ezt a pártot 
is a nép legitimálta. Mégpedig úgy, hogy háromszor 
választást nyert. 1994-ben Horn Gyula 50 százalék 
fölötti abszolút többséget nyert az Antall-kormány 
után. Innentől kezdve azt gondolom, hogy vagy soha 
többet ne hivatkozzanak a népre, vagy pedig fogadják 
el más esetben is ezt a hivatkozást és ezt az érvelést. 

Az is furcsa, hogy ön arról beszél, hogy a poszt-
kommunisták így meg úgy. Fideszes frakcióvezető 
társam kilencéves volt?, amikor a rendszerváltás tör-
tént, én, azt hiszem, tizenhat, tehát mi ketten egészen 
biztosan ugyanolyan erősen kommunisták vagyunk, 
ez mondható. De az is mondható, hogy az önök kor-
mányában… (Kocsis Máté jelzésére:) Ha nem értené, 
képviselő úr, akkor ha én 16 éves voltam a rendszer-
váltáskor, akkor nagyon nehéz engem azzal vádolni, 
most 46 vagyok, hogy ki tudja számolni, hogy többet 
éltem a rendszerváltás utáni időszakban, mint előtte. 
Tehát magyarul, egymást kommunistázni ilyen for-
mában szerintem jogtalan és illegitim. Különösen 
akkor, ha az önök kormányában, tisztelt képviselő-
társam, több a volt MSZMP-tag, mint a mi MSZP-s 
frakciónkban. Tehát innentől kezdve én értem, 
amikor önök mindig kettős mércét kiáltanak, de aztán 
amikor ez önökre vonatkozik, akkor természetesen 
ezt elfelejtik és nem veszik figyelembe. Tehát azt 
gondolom, ha erről beszélnek, akkor figyeljenek oda 
arra, hogy mivel érvelnek és milyen eredményre 
jutnak. 

Azt mondják, hogy az MSZP utódpárt. Jogilag 
igen, de tartalmilag semmiféleképpen nem. Fontos, 
hogy egy figyelemre méltó fejlődési pályára azért 
fölhívjam az önök figyelmét. Az MSZMP-ből lett az 
MSZP, és egy diktatórikus párt meggyőződésből, 
reformisták szempontjából vagy reformisták segítsé-
gével egy európai demokratikus párttá vált. Ez a fejlő-
dés szerintem egy tiszteletreméltó fejlődés, és belső 
meggyőződésből fakadt, értékrendiségből, egy 
szociáldemokrata értékrendiségből fakadt. 

 
 

(16.20) 
 
Szerintem sokkal aggasztóbb, amikor egy másik 

demokratikus európai párt ezzel ellentétes pályát járt 
be a rendszerváltás elmúlt harminc évében. És ez a 
párt a Fidesz, amelyik egy európai, akkor még liberá-
lis demokratikus pártból egy sokkal inkább autokrati-
kus hatalomgyakorlásra hajlamos párttá vált az el-
múlt harminc évben. Ez az irányváltás sokkal veszé-
lyesebb, mint az MSZP-é.  

Köszönöm szépen a figyelmet. (Taps az MSZP és 
a DK soraiból.)  

ELNÖK: Nagyon szépen köszönöm. Tisztelt Or-
szággyűlés! A monitoron nem jelenik meg más neve, 
kötelességem megkérdezni, hogy a fennmaradt idő-
keretekben kíván-e még valaki felszólalni, élni a fel-
szólalás lehetőségével. (Jelzésre:) Kövér László házel-
nök úr, a Fidesz képviselője. Tisztelettel felhívom a fi-
gyelmét, hogy a Fidesz időkeretének terhére, 4 perc 5 
másodperc erejéig beszélhet. Parancsoljon! 

 
KÖVÉR LÁSZLÓ (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót, elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Eredetileg 
nem szándékoztam hozzászólni ehhez a vitához, azért 
jöttem be az ülésterembe egyáltalán, mert mint elő-
terjesztő, azt gondoltam, hogy itt a helyem, amikor 
egy olyan javaslat vitája zajlik, amelynek az aláírói kö-
zött én is szerepelek, de hallgatva az ellenzéki képvi-
selőtársaim hozzászólásait, nem állhatom meg, hogy 
egy-két megjegyzést ne fűzzek ehhez a vitához.  

Egyrészt, bár nem vettem részt az időkeret kiala-
kításában sem, de nagyon hálás vagyok azoknak a kép-
viselőtársaimnak, akik arra jutottak, hogy a lehető leg-
rövidebb időkeretben kell ezt a javaslatot tárgyalni, 
mert ebből ennyi is elég, azt hiszem. Tehát ha van a 
rendszerváltoztatásnak kudarca - én vagyok az utolsó, 
aki majd azt cáfolni fogja, hogy lenne ilyen -, akkor az 
egyik alapvető kudarca és pontosan a kiinduló ku-
darca, hogy már a kezdet kezdetén sem volt a legalap-
vetőbb értékekben sem konszenzus. Tehát hagyjuk a 
rendszerváltoztatás meséjét úgy előadva, mint ahol 
farkasok és bárányok egymás nyakába borultak - ezt 
Mesterházy Attilának mondom a legnagyobb tisztelet-
tel -, és akkor a farkasok megígérték, hogy áttérnek a 
vegetáriánus étrendre - szó sincs erről.  

Tehát mi már ’89. június 16-án tisztáztuk a Hő-
sök terén, hogy nem jár köszönet a kommunistáknak 
azért, mert bár megtehették volna, de nem lövettek 
közibünk. De ezt, mondjuk, csak 2006-ig tudták 
megállni, mert 2006-ban már nem tették ezt meg. 
Ezt meg csak azoknak emlegetem föl, akik itt vala-
miféle olyan értelmezést adnak az elmúlt harminc 
esztendőnek, mintha itt egy egyenes vonalú fejlődés 
lett volna, kart karba fűzve, persze jelentős véle-
ménykülönbségekkel. És persze az újonnan jövők-
nek könnyű a helyzetük, mert ők hivatkozhatnak 
arra, hogy ők nem voltak ott az első húsz évben. 
(Tordai Bence: Ja, ott voltak.)  

Nem, a fenét nem, de most az egy más kérdés, ott 
bizony, csak a felmenőiken keresztül, a haverjaikon 
keresztül, a későbbi patrónusaikon keresztül, vagy ép-
penséggel - személy szerint Balczó képviselőtársam 
még önmaga is megemlítette ezt - itt csak pártokként 
van új egy-kettő az ülésteremben, de azért nem biztos, 
hogy a politika maga is új.  

Szóval, ez az elmúlt harminc év, amely kétségkí-
vül nem egy sikertörténet - ezt egyébként a nyilatko-
zat nem állítja -, ez egy olyan küzdelem volt, amely va-
lójában a rendszerváltozás befejezéséért folyt. Tehát 
ha valaki azt képzelte, úgy gondolta, hogy lehetséges 
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egy pillanat alatt - az SZDSZ-esek így gondol-
ták - rendszert cserélni, és ezzel minden megoldódik, 
akkor nagyot tévedett, sajnos mind a mai napig még 
az előző rendszernek némely nyomait kell eltakaríta-
nunk. Csak egyet említek, ismét az utódpárt politiku-
sainak: tíz évet kellett várni ahhoz, hogy 2000-ben el 
tudjuk törölni az MSZP mint utódpárt azon előnyét, 
hogy olyan ingatlanokat használhatott ingyen, ame-
lyeket az MSZMP rablott vagyonából örökölt. Ennyit 
az esélyegyenlőségről meg a tisztességes választási 
feltételekről.  

És egy utolsó megjegyzést azoknak, akik diktatú-
ráznak, ne haragudjanak a személyes vonatkozáso-
kért: éppen ma van annak a napja, teljesen véletlenül, 
hogy én pontosan annyit éltem már demokráciában, 
mint amennyit a kommunisták diktatúrája alatt. Te-
hát engem azok, akik ennél egy nappal kevesebbet él-
tek a diktatúrában, ne oktassanak ki abból, hogy mi a 
demokrácia, mert én mind a kettőt láttam. (Dr. Hop-
pál Péter: Úgy van! - Taps a kormánypártok sorai-
ból.)  

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Tordai Bence 

képviselő úr, a Párbeszéd képviselője, időkerete 5 
perc. Parancsoljon! (Kövér László elhagyja az ülés-
termet.)  

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Nagyon sajnálom, hogy Kövér László házel-
nök úr nem tudja megvárni azt, hogy mi az ellenzék 
véleménye (Cseresnyés Péter: Rád nem kíváncsi!) a 
parlamentarizmusról és a Fidesz ehhez való viszonyá-
ról (Dr. Hoppál Péter: Ó, de gyenge!), de nyilvánvaló, 
hogy teljesen cinikus az, hogy a Fidesz-KDNP, amely 
a legtöbbet tette a parlamentáris demokrácia kiüresí-
téséért és szétveréséért, most valamiféle ünnepélyes-
nek szánt nyilatkozattal akar megemlékezni a rend-
szerváltás 30. évfordulójáról, illetve az új Országgyű-
lés felállásáról. 

Valóban nem diktatúrában élünk, és nem lövet 
senki senki közé, viszont egy olyan hibrid rezsimben 
élünk, egy olyan versengő autoriter rendszerben, 
amelyben mindent megtesznek - visszaélve a hatal-
mukkal - annak érdekében, hogy önök leválthatatla-
nok legyenek. Önök mindent megtesznek annak érde-
kében, hogy ennek a Háznak a méltóságát a nullára 
írják le. (Cseresnyés Péter közbeszól.) Hiába óbégat 
itt be a fideszes kolléga, önök azok, akik a Ház méltó-
ságát teljesen nullára írták akkor, amikor egy egypárti 
Alaptörvényt fogadtak el. (Dr. Hoppál Péter: Ó!) Per-
sze, bárki meg tudja írni a kis tabletjén a következő 
magyar Alaptörvényt vagy alkotmányt, csak mások 
nem veszik a bátorságot arra, hogy visszaélve a több-
ségükkel, ezt gyakorlatilag egypárti támogatással, 
mindenféle vita és érdemi társadalmi legitimáció nél-
kül elfogadják.  

A másik ősbűn talán az elmúlt tíz évben a válasz-
tási törvénynek a Fideszre való testreszabása, ami azt 

tette lehetővé, hogy a voksok 44 százalékával szerez-
zen kétharmadot az állampárt a 2014-es választáso-
kon. Tegyük hozzá, hogy mind ’14-ben, mint ’18-ban 
veszített volna a Fidesz-KDNP, ha a régi választási 
törvény lett volna hatályban. (Dr. Hoppál Péter: Vá-
lasztókerületek!) Ez is olyan szintű visszaélés a tör-
vényalkotási hatalommal, amely példátlan a Magyar 
Köztársaság elmúlt 30 éves történetében. (Dr. Hop-
pál Péter: 91 választókerületet nyert a Fidesz! - Az el-
nök csenget.)  

Térjünk vissza a felszólaláshoz, ha abbahagyják 
az óbégatást. (Közbeszólások a kormánypárti padso-
rokból.) Tudom, hogy zavarja önöket, ha valaki ki-
mondja az igazságot, de ettől még tényleg önök azok, 
aki a történelem könyvében kisbetűkkel lesznek, a fe-
kete lapra fekete betűkkel felvezetve. (Dr. Hoppál Pé-
ter: Ó, de gyenge! Szégyelld magad!) Önök azok, aki-
ket már gyakorlatilag az összes nemzetközi szervezet, 
az összes nemzetek feletti szervezet elítélt azért, mert 
lebontották a magyar parlamentáris demokráciát, 
mert lebontották a magyar jogállamot. (Dr. Hoppál 
Péter: Például? - Az elnök csenget.)  

És valóban, elkövettek a rendszerváltók hibákat, 
amelyek lehetővé tették, hogy önök így visszaéljenek 
ezzel a helyzettel. Hibát követtek el akkor a rendszer-
váltás folyamatában, amikor azt gondolták, hogy a fé-
kek és ellensúlyok rendszerének megteremtése elég 
garancia lesz. Hibát követtek el akkor, amikor nem 
fektettek kellő figyelmet a társadalom tagjainak a be-
vonására a demokráciába, és nem fektettek figyelmet 
arra, hogy a társadalom tagjainak a biztonságát, a lét-
biztonságot megteremtsék, amely utóbbi kettő együt-
tesen garantálta volna annak az erős társadalmi alap-
nak a kialakítását, amelyre egy demokrácia támasz-
kodhat, amelyre egy valóban működő, virágzó de-
mokrácia épülhet.  

A Párbeszéd látta ezeket a hibákat, láttuk már a 
kétezres évek végén is (Dr. Hoppál Péter: Ki az a Pár-
beszéd?), le is írtuk ezeket, de látjuk azt is, hogy ma-
guk egy önkényuralmi tendenciát valósítanak meg itt 
az elmúlt tíz évben, és innentől kezdve a demokratiz-
mus megcsúfolása az, hogy maguk ünnepeltetik ma-
gukat a parlamentarizmus fogalmait felhasználva, 
akik a most távozott házelnökkel az élükön korlátoz-
ták nem csak az Országgyűlés jogait, nem csak a par-
lamenti képviselők, az ellenzéki képviselők jogait, de 
ugyanígy a nyilvánosságát is az egész Országgyűlés 
működésének, a sajtószabadságot, és folytathatnám 
hosszasan, asszisztáltak mindahhoz a gyalázathoz, 
amit Orbán Viktor és kormánya elkövetett a fékek és 
ellensúlyok lebontása, a demokrácia felszámolása és 
az emberek kiszolgáltatottá tétele céljával.  

Úgyhogy én ezen az évfordulón csak azt szeret-
ném látni, hogy számot vetnek magukkal. Nyilván 
nem itt fogják ezt megtenni, de azt gyanítom, hogy 
lesznek álmatlan éjszakáik, hiszen biztos, ha maradt 
bármi lelkiismeretük, akkor nem tudnak a tükörbe 
nézni jó szívvel, nem tudnak büszkén kiállni és azt 



16917 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 17. ülésnapja, 2020. április 27-én, hétfőn 16918 

mondani, hogy igen, én sokat tettem a magyar parla-
mentáris demokráciáért.  

Úgyhogy ennek megfelelően szégyelljék magu-
kat, hogy idehozták ezt az egész bohózatot az Ország-
gyűlés elé. Köszönöm a türelmet. (Cseresnyés Péter: 
Felmondta a leckét!)  

 
 (16.30) 

 
ELNÖK: Tájékoztatom önöket a félreértések el-

kerülése végett, hogy a korábbiakban a kormány idő-
keretét a Fidesz időkeretéből vonták le, ezt javítottuk. 
Ezért van a Fidesznek még valamivel több mint egy 
perce a felszólalási időkeretéből. 

A kormány nevében Orbán Balázs államtitkár úr 
kért szót. Neki 1 perc 9 másodperc áll rendelkezésére. 
Parancsoljon! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a Miniszterelnökség ál-

lamtitkára: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Tordai 
Képviselő Úr! Ez az egész javaslat arról szólna, hogy a 
létezés magyar minőségét újra megtanuljuk. 30 évünk 
volt erre. Minden, amit elmondott, semmi más, egy 
konzerv, egy sablon duma. A hibrid rezsim is egy kül-
földről importált kifejezés. Legalább találjanak ki ma-
gyar kifejezést a saját toposzaikra! (Dr. Hoppál Péter: 
Úgy van! Úgy van!) 

A demokrácia sírásójaként beszélt a fideszes kép-
viselőkről, és azt mondta, hogy fekete könyvbe fekete 
betűkkel lesznek beírva. Az nem lesz egy népszerű 
meg hosszú könyv, azt kell önnek mondanom. A de-
mokrácia ugyanis nem azt jelenti, hogy az nyer, aki 
Tordai Bencének tetszik, hanem akit a nép választ 
(Dr. Hörcsik Richárd: Úgy van!), és pontosan azért 
tartom támogathatónak ezt a javaslatot, mert erre ta-
nít. Tessék tanulni a nyilatkozatból! Köszönöm szé-
pen a szót. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Mesterházy Attila 

képviselő úr következik, 35 másodpercben. Paran-
csoljon! 

 
MESTERHÁZY ATTILA (MSZP): Köszönöm szé-

pen. Államtitkár úr, magának meg azt ajánlom, hogy 
kevesebbet tanuljon, mert a rosszat megtanulni és 
használni nagyobb bűn, mint nem tudni valamit.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Csak azt szeretném 
mondani önöknek, hogy nem csak önök a rendszer-
váltók. Ezt értsék meg! Erről beszéltem. Ez az egyik. 

Kettő. Önök nem ünnepelni akarnak, ha tetszik 
magának, képviselő úr, ha nem, hanem kirekeszteni 
és kisajátítani akarnak megint egy történelmi, magyar 
nemzeti történelmi eseményt. 

Három. Ha már itt sokat kommunistáznak, ak-
kor azt tudnám önöknek mondani, hogy amit itt hal-
lottunk néhányuktól, illő tisztelettel: az meg egy erős 
bolsevik tempó. Köszönöm szépen a figyelmet. (Taps 

az ellenzéki pártok padsoraiban. - Balla György: Te 
már csak tudod!) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megkérdezem, 

hogy a fennmaradt időkeretben kíván-e még valaki 
felszólalni, aki még megteheti. (Jelzésre:) Németh 
Zsolt képviselő úr, Fidesz; 1 perc 2 másodperce van. 
Parancsoljon! 

 
NÉMETH ZSOLT (Fidesz): Tisztelt Képviselőtár-

saim! Én még az előtt neveztem ezt a képtelenségün-
ket egy közös nyilatkozat elfogadására lesújtónak, mi-
előtt ez nyilvánvaló lett volna, hogy képtelenek va-
gyunk közösen elfogadni egy nyilatkozatot. A Tör-
vényalkotási bizottságban szerzett tapasztalataim ve-
zettek erre a nem túl bonyolult következtetésre, de 
úgy vélem, hogy mindannyian, tisztelt képviselőtár-
saim, akik az ellenzékben mindenféle negatív szándé-
kot tulajdonítanak az aláíróknak, a kezdeményezők-
nek, nagyon tudják, hogy mi motivált bennünket ak-
kor, amikor ezt az előterjesztést letettük az asztalra, 
hogy ez a szöveg kifejezetten kirekesztő szándékkal 
született volna meg, mint ahogy ezt az előbbiekben 
hallottuk.  

Ezzel kapcsolatban azt szeretném önöknek állí-
tani, hogy ez a szöveg törekszik arra, hogy 1990-ről 
(Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az időke-
ret leteltét.) szóljon. És sajnálatosnak tartom, hogy 
önök nem érthető, vállalható módosító javaslatokkal 
álltak elő, hanem (Az elnök ismét csenget.) vádasko-
dásra használták föl ezt az alkalmat. Sajnálatosnak 
tartom. Köszönöm szépen a figyelmüket. (Taps a kor-
mánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Kíván-e még valaki szólni? (Senki sem 

jelentkezik.) Megállapítom, hogy nem. Minthogy más 
nem kíván szólni, tisztelt Országgyűlés, az összevont 
vitát lezárom. 

Megkérdezem az előterjesztőt, illetve előterjesz-
tőket, hogy kíván-e valaki előterjesztői zárszót mon-
dani. 1 perc 35 másodpercre van lehetőség. (Németh 
Zsolt: Elmondtam.) Úgy értékelem, hogy nem, illetve 
Németh képviselő úr előző megszólalását jogilag nem, 
de tartalmilag előterjesztői véleménynek fogom fel 
(Németh Zsolt, Balla György és Kocsis Máté bólint.), 
így aztán a vitát befejeztük. 

Tisztelt Országgyűlés! Tájékoztatom önöket, 
hogy a határozathozatalokra a május 2-ai ülésnapon 
kerül sor. Köszönöm szépen a vitában való részvéte-
lüket.  

Tisztelt Országgyűlés! Mai napirendi pontjaink 
tárgyalásának végére értünk. Kérem, hogy a termet a 
korábban kiadott főigazgatói tájékoztatónak megfe-
lelő rendben hagyják el, így biztosítva mindenki 
egészségének védelmét.  

Most a napirend utáni felszólalások követ-
keznek. Ezek sorában elsőként a Jobbik képviselője, 
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Z. Kárpát Dániel képviselő úr szólhat: „Meddig még?” 
címmel. Parancsoljon! 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök 

Úr! Tisztelt Ház! Meglehetősen kiábrándító élmény 
volt az utóbbi órákban követni a parlament munká-
ját, hiszen kormány- és ellenzéki oldal a saját izmu-
saiból kiindulva igyekezte magyarázni a sokszor ma-
gyarázhatatlant. Most pedig, amikor kormánypárti 
képviselőtársaim szedelődzködnek és elhagyják a 
termet, akkor valódi emberek valódi problémáiról 
lesz szó. Ezúton is kívánok nekik boldog, kellemes, 
hosszú hétvégét ezen a hétfői délutáni órán! (Dr. 
Hoppál Péter: Szégyelld magad! Miközben bizott-
sági ülések vannak!) 

El kell hogy mondjam, miközben gazdaságmentő 
csomagról papol a Fidesz-KDNP, és miközben gazda-
ságvédelmi csomagot vizionál, és nem figyel oda va-
lódi emberek valódi problémájára, addig a végrehaj-
tások, a végrehajtói tiltások - (Dr. Hoppál Péter felé 
fordulva:) képviselőtársam az egyetlen, aki itt ma-
radt - változatlanul zajlanak.  

Ha pedig itt van, magyarázatot is adhat rá: hogy 
fordulhat elő az, hogy miközben a tömegmédiában ar-
ról hazudoznak, hogy minden magyar ember létbiz-
tonsága szavatolt és biztosított, sőt a mai napon el-
hangzott az is, hogy aki elveszti a munkáját, az három 
hónappal később biztosított módon fog találni egy 
másikat - tehát egészen elképesztő kiszólásokra ra-
gadtatják magukat -, a helyzet az, hogy a végrehajtók 
által foganatosított letiltások, 33, illetve 50 százalékos 
letiltások a kisnyugdíjakat és a legalacsonyabb jöve-
delmeket is érintik most, a jelenkori, ebben a pillanat-
ban átélhető Magyarországon? 

És azt is látjuk, hogy ha megvizsgáljuk, kiket ter-
hel elképesztő módon ez a baj, amit önök nem hárí-
tanak el, sőt még tárgyalásba sem bocsátkoznak róla, 
hiszen nem küldtek ide egy embert, aki erre a felve-
tésre most válaszolni fog, pedig látják előre a napi-
rend utáni felszólalások listáját, mégsem tartották 
fontosnak azt, hogy ezt az elképesztően fontos kér-
dést kitárgyalják, legalább ezen minimális pár perces 
szinten. Ott vannak azok az autóhitelesek, akik töb-
ben megosztották a közösségi médián keresztül is 
azon adataikat, miszerint egy egy-két millió forintos 
autó megvásárlásához felvett hitelből a hosszú évek 
alatt visszafizették a gépjármű akkori bekerülési árá-
nak három-négyszeresét, még mindig fizetniük kell, 
és a végrehajtó most is sanyargatja az ő kis jövedel-
müket.  

Többen számoltak be arról, hogy családtagjaik 
most hazakerültek kórházból vagy krónikus ellátást 
biztosító intézményből. Olyan példa is volt közöttük, 
ahol az amputálás utáni plasztikai műtét helyett ke-
rült haza az illető a családjához, nyilván igen komoly 
kihívások elé állítva azokat a családtagokat, akik nem 
végzett ápolók, és nem biztos, hogy minden készség-
gel rendelkeznek, ami szükséges egy ilyen helyzetben. 

De ezen családok esetében sem kegyelmez a végre-
hajtó. A családtagok közül, aki megmaradt és munka-
képes és dolgozni tud, szintén 33, illetve 50 százalékos 
letiltásokkal találkozik.  

Olyanokkal is találkoztunk, többekkel, akiknél 
egyszerre jelentkezett autóhitel, ingatlanra felvett hitel. 
A végrehajtók már rég elvitték az autót és minden moz-
dítható eszközt, a lakást átmenetileg a Nemzeti Eszköz-
kezelőbe való becsoportosítás tudta megtartani, 
ugyanakkor a tavalyi évben, amikor lehetőség lett vol-
na az ingatlan visszavásárlására, pontosan azért nem 
tudták ezt megtenni, mert hiányos volt a jogszabályi 
háttér, és amennyiben ezzel a visszavásárlással élnek, a 
végrehajtóbandák túlfutásai az első pillanattól újrakez-
dődtek volna. Ily módon vitték volna az ingatlant is, így 
ameddig tudnak és maradni próbálnak benne, bérlik 
vissza a korábbi saját otthonukat; a fizetésük 50 száza-
lékát évtizedes távlatban tiltják le a végrehajtók. Jelen 
pillanatban ezen embertársaink közül nagyon sokan 
alkalmi munkákból élnek, és van, aki napszámból él, 
pontosan azért, hogy ezek a letiltások egy kisebb szele-
tét érjék a jövedelemnek, de talán ez nem nagy kilátá-
sokkal kecsegtető életpálya.  

És hát nagyon sokan panaszkodtak arra, hogy a 
hitelösszeg összességében már a tőketartozás mintegy 
háromszorosánál tart, és most csökkentett munka-
idővel kell hogy találkozzanak a kormány gazdaságvé-
delminek csúfolt intézkedéseiből kifolyólag. Csökken-
tett bért is kapnak a korábbinál kevesebb munkáju-
kért. Viszont ezt a csökkentett bért ugyanúgy sújtják 
a tiltások. Még egyszer mondom, 33, illetve 50 száza-
lékos letiltások a legkisebb nyugdíjakat, a legalacso-
nyabb béreket is. Ez valódi emberek tízezreinek va-
lódi problémáját jelenti. Egészen elképesztőnek tar-
tom, hogy másfél hónappal a válság kirobbanása után 
kormányzati szinten még utalás szintjén sem hang-
zott el egyetlen reakció, megnyilvánulás sem az ő 
problémájukra.  

 
 (16.40) 

 
Az iménti órákban sokat hallottunk arról, hogy 

hogyan dicséri a saját teljesítményét ez a kormányzat. 
Alappal, még ha igaza is lenne, ezt akkor tehetné meg, 
ha vegytiszta, neoliberális módon nem hagyná az árok 
szélén komplett társadalmi csoportjainkat Magyaror-
szágon, és egészen elképesztő módon nem vesz tudo-
mást azon emberek problémájáról (Dr. Hoppál Pé-
ter: Hazugság!), akikét mi idehozzuk.  

Reakció, válasz nincs (Dr. Hoppál Péter: Hazug-
ság!), bekiabálás, nagy mellény, flegmaság van. Ez az 
önök Magyarországa. Szégyelljék magukat! (Taps a 
Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Simicskó István 

képviselő úr, a KDNP képviselője, az Országgyűlés 
jegyzője a következő felszólaló: „A Vakvezető Kutyák 
Világnapja” címmel. Jegyző úr, parancsoljon! 
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DR. SIMICSKÓ ISTVÁN (KDNP): Köszönöm 
szépen, elnök úr, a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselőtársaim! 1994. április 27-én ünnepelték 
meg először a vakvezető kutyák világnapját. Kicsit 
visszamegyek a történelemben, hiszen már 1916-ban, 
az első világháború közepén - amikor a sok-sok sebe-
sült és sérült embert, akik megvakultak a fronton, a 
frontról hazavittek - létrehozták az első vakvezetőku-
tya-iskolát a németországi Oldenburgban. Nagyon-
nagyon fontos gesztus volt ez a sebesült emberek ré-
szére.  

Aztán volt persze nyilván egy kis szünet, és mind-
járt rátérek arra, hogy Magyarországon hogyan ala-
kult ki a vakvezető kutyák világa és ennek az iskolai 
oktatási szintű képzése. Engedjék meg, hogy előtte 
azonban a kutyákról néhány szót szóljak általános-
ságban, az ember leghűségesebb társáról. A tudo-
mány állása szerint körülbelül 25-30 ezer évvel ez-
előtt a szürke farkas egy, már kihalt alfaja az ember 
mellé szegődött. Nem véletlen talán az elmúlt évezre-
dek során, hogy az emberi tudomány a Canis lupus fa-
miliaris jelzőt adta a kutyának; ez az egyetlenegy élő-
lény az állatvilágban, amely megkapta a familiaris jel-
zőt, a családi, a családhoz tartozó jelzőt, ezzel is kife-
jezi az emberiség az elismerését a kutya hűsége és 
rendkívüli képessége iránt.  

Valóban, amikor rendkívüli képességekről beszé-
lünk, gondoljunk csak bele abba, hogy akár a szaglá-
suk, akár a hallásuk, akár a térlátásuk vagy a gyorsa-
ságuk messze meghaladja az ember képességeit, hoz-
záteszem, hogy talán néha még a hűség képességében 
is erősebbek, mint az embertársaink a más emberhez 
képest. Gondoljunk csak bele abba, hogy a kutya szag-
lóképessége mennyire rendkívüli, hiszen például öt-
ezer liter vízben egy kanálnyi feloldott sót megérez. A 
kénsavat tízmilliomod hígításban is megérzi. Nem vé-
letlen, hiszen 224 millió szaglósejtjének köszönhe-
tően teszi mindezt, míg az embernek mindössze jobb 
esetben 150 ezer szaglósejtje van.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A kutyák segítették és 
segítik az embert a vadászata során, az erdőben, a me-
zőn, a vízen, védelmezik az ember házát, háztájiját, 
családját, értékeit. Ott voltak a kutyák az emberek há-
borúiban harci kutyaként, jelzőőrként, teherszállító-
ként, szanitéc- és mentőkutyaként is. Sőt - bizonyára 
mindenki számára ismert - a világűr megismerésében 
is az első űrhajós Lajka kutya volt, aki életét adta 
azért, hogy az emberi tudomány ebben a dimenzióban 
is tovább tudjon lépni és fejlődni tudjon. Napjaink 
természeti katasztrófáinál sok-sok ember életét men-
tik meg, segítik látássérült és vak embertársaink éle-
tét, és sokszor jelentenek nemcsak nekik, hanem sok-
sok ember számára hűséges társat is, sok esetben 
egyetlen hűséges társat. 

Nézzük a magyarországi helyzetet! A Vakvezető-
kutya-kiképző Központot Magyarországon 1976-ban 
indították útjára Csepelen. Rithnovszky Jánosnak kö-
szönhetően az iskola első vezetője pedig Fehér Gyula 

volt, aki kiváló kutyakiképző hírében állt. Az elmúlt 
több mint 40 év alatt közel ezer kutya került ki ebből 
a kutyakiképző iskolából, évente mintegy 15-20 ku-
tyát tudnak kiképezni, hogy segítsék a vak és gyengén 
látó emberek életét. Jelenleg is 71-en várakoznak ku-
tyára. Egy kutya kiképzése nem olcsó, 3,2 millió fo-
rint, azonban egyéves kortól 6-7 hónapon át folyama-
tosan képzik a kutyákat, hogy megfeleljenek az elvá-
rásoknak. A vakvezető kutyák a hűségük mellett sze-
müket adják a gazdáiknak.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A látássérült embert 
úgy vezetni - gondoljanak bele -, hogy kikerülje az út-
jába kerülő akadályokat, jelezze a lépcsőt, az ajtót, a 
zebrán átkelés idejét, egyáltalán olyan közlekedésbiz-
tonsági szabályoknak megfelelni, szinte hihetetlen, 
hogy egy kutya képes erre, de meg tudják tanítani ki-
váló kiképzőink. Komoly türelem és tudás kell hozzá 
a kiképzők részéről, szeretet és hűség a kutyák részé-
ről. Hatalmas segítség ez a vak embertársaink és a 
gyengén látó embertársaink számára. 

Ezért szeretném elmondani ezen az ünnepnapon 
is, hogy tisztelettel tartozunk és tiszteletet szeretnék 
tolmácsolni ezúton is a kutyakiképző iskola munka-
társainak, akik nap mint nap dolgoznak azon, hogy a 
vak és gyengén látó embertársaink olyan kutyákban 
részesüljenek, akik segítik a hétköznapjaikat, az éle-
tüket. Sok esetben terápiás célokat is jelent. Hozzáte-
szem, ma, a mai modern ember számára, amikor a di-
gitális kompetenciák nagyon-nagyon fejlettek, meg az 
IQ nagyon-nagyon erős és magas színvonalú sok-sok 
embertársunknál, az érzelmi intelligenciát is fejleszti 
a kutya. 

Végezetül pedig azzal szeretném zárni, tisztelt 
képviselőtársaim, ne feledjük, a kutyával való törődés 
egy kicsit emberibbé teszi az embert is. Köszönöm 
szépen, hogy meghallgattak. (Taps.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Hoppál Péter képvi-

selő úr, a Fidesz képviselője következik: „Pécs ellen-
zéki városvezetésének veszélyhelyzeti ámokfutása” 
címmel. Parancsoljon! 

 
DR. HOPPÁL PÉTER (Fidesz): Köszönöm szépen 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Nem 
lehet más kifejezéssel illetni Pécs polgármesterének el-
múlt bő egy hétben tett kijelentéseit és cselekedeteit, 
mint hogy ámokfutást végez az a polgármester, aki 
2019. október 13-át, az őszi önkormányzati választáso-
kat megelőzően esküdözött és hitet tett amellett, hogy 
szakmai munkát szeretne majd folytatni polgármester-
ként, és semmiképpen nem kíván politizálni.  

Hat hónap alatt elpárolgott ez az ígéret és ez a 
fogadalomtétel, és mára az országos politizálás és a 
kormányellenes kirohanások egész sorozata követte 
egymást Péterffy Attila pécsi polgármester szájából. 
Ez egy nagyon szomorú tettenérés. Az országos és a 
helyi médiumok egész sora különböző szalagcímek-
kel illette ezt az ámokfutást: abba rúg bele Péterffy, 
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ahonnan a segítséget kapja; levélben szólították fel a 
Zsolnay Örökségkezelőt, hogy fizessen már mint a 
POSZT, Pécsi Országos Színházi Találkozó kft.-je; 
iszonyatos bénázás folyik a POSZT körül, de nem ki-
zárt, hogy szándékosan; nyílt levélben fordult Hop-
pál Péter Péterffy Attila polgármesterhez; páros láb-
bal szállt bele a kormányba a polgármester, pedig az 
állam állja a pécsiek szórakoztatását; ha elesnek Pécs 
kulturális zászlóshajói, oda a város hírneve és a szó-
rakozás is. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Egy olyan városról be-
szélünk, Pécs városáról, amelynek a történelmi előz-
mények miatt talán csak a fővároshoz mérhető kultu-
rális intézményrendszere alakult ki. Nem véletlen, 
hogy 2010-ben az ország történetében elsőként Pécs 
vállalhatta Magyarország egészének reprezentálását 
az „Európa kulturális fővárosa” program alkalmával. 
Az azt megelőző, gazdag intézményrendszer létre-
jötte, majd a 2010-es évad kapcsán felépült új intéz-
mények és kubatúrák eredményezték azt, hogy való-
ban a vidék Magyarországának legsúlyosabb, legna-
gyobb intézményhálózata és fenntartandó épületei, 
struktúrái állnak rendelkezésre Pécs városában. 

A rendszerváltás óta eltelt 30 esztendőben a 
2016-os év és a harmadik Orbán-kormány hozta el azt 
az ünnepi pillanatot, amikor végre, átlátva a kulturá-
lis decentralizáció fontosságát, a kormányzat döntést 
hozott, hogy nemcsak a budapesti kulturális intézmé-
nyek finanszírozásában vállal szerepet az állam, és 
fordul oda támogatóként, hanem a pécsi, nagymé-
retű, egy város kötelező feladatait messze meghaladó 
kulturális intézményrendszer finanszírozásában is je-
lentős szerepet vállal. Ebből a vállalásból éves szinten 
megújítandó finanszírozási megállapodás született.  

Az idei finanszírozási megállapodás azonban 
nem tudott még létrejönni. A kulturális kormányzat 
csomagban tárgyalt a pécsi városvezetéssel. A csomag 
egyik fontos része a Pécsi Nemzeti Színház, amely az 
idei esztendőben 125 éves, tehát egy és negyedszáza-
dos jubileumi évét ünnepli, ha tudja ünnepelni, mert-
hogy a krónikák szerint olyan még nem fordult elő, 
hogy például bérfizetés ne történt volna a Pécsi Nem-
zeti Színházban. Ma pedig az 50 millió forintos banki 
hitelkeretéből 48 millió forint ki van már aknázva a 
Pécsi Nemzeti Színházban, tehát előfordulhat, hogy 
akár bérfizetési problémák is keletkezhetnek a teát-
rumnál, amennyiben a kormány-város megállapodás 
a város hibájából a következő napokban nem jön 
létre. 

 
(16.50) 

 
Ugyanilyen mulasztásos hiba, hogy a város a ja-

nuári kormányzati ajánlatot a Zsolnay Örökségkezelő 
Nonprofit Kft. finanszírozására nem fogadta el mind-
eddig, amely intézmény vagy amely cég egy hatalmas 
portfóliót kezel, a világörökségi helyszínektől a Ko-
dály Központon és a Zsolnay Kulturális Negyeden át 

még számos kisebb intézményegységet, benne a Pan-
non Filharmonikusokat. 

Az összes portfólióelem működtetéséhez 1,9 mil-
liárd forint többlet-, a normatíván felüli állami külön-
támogatást ad évenként megújított szerződés kereté-
ben a kormányzat. Ebben azonban, azt mondta a kul-
turális tárca, hogy célszerű lenne, hasonlóan egyéb-
ként a 6-7 évvel ezelőtti döntéshez, amikor az állam 
tulajdonba vette a Filharmónia Magyarország Kft.-t, 
és pécsi székhelyű, de állami tulajdonú kft.-vé tette, 
ugyanígy kellene talán eljárni a Zsolnay Örökségkeze-
lővel. Ez a megállapodás is várat magára.  

Bízunk abban, hogy az ámokfutás véget ér, és a 
kompromisszumot végre a polgármester megtalálja a 
kulturális kormányzattal, és elmegy a fekete felhő a 
város fölül. Mindenkinek ez az érdeke. Köszönöm szé-
pen, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypártok so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Keresztes László Ló-

ránt képviselő úr, az LMP frakcióvezetője következik: 
„Még 10 napunk van a nemzeti régiók védelmére” 
címmel. Parancsoljon! 

 
DR. KERESZTES LÁSZLÓ LÓRÁNT (LMP): Kö-

szönöm a szót, tisztelt elnök úr. Mondhatni, hogy ez 
egy szerencsés együttállás, hogy Hoppál Péter után 
szólalhatok meg mint másik pécsi országgyűlési kép-
viselő. Azt szeretném előrebocsátani, képviselő úr, 
hogy én is büszke vagyok városunk kulturális öröksé-
gére, a kulturális intézményrendszert nagyszerűnek 
tartom, és azt hiszem, hogy soha nem érhetett az a 
vád, hogy én bármilyen módon is híve lettem volna a 
2009 előtti szocialista városvezetésnek, sőt mindig 
kritikusan viszonyultam hozzá.  

Ugyanakkor azt ne felejtsük el, tisztelt képviselő 
úr, hogy a Fidesz 2009-2019 között pontosan tíz évet 
kapott arra, hogy Pécsen bizonyítson, tíz évet kapott 
arra, hogy a rendkívül nehéz helyzetű, eladósodott vá-
rost rendbe tegye. Mi lett a szomorú mérlege az önök 
tízéves tevékenységének? Mára Pécs a nagy vidéki re-
gionális központok közül a leggyengébb gazdasággal 
rendelkező város lett. Az egy főre jutó ipari termelés 
tekintetében Baranya megye országosan az utolsó 
lett. (Dr. Hoppál Péter: Ez húszéves adat!) Pécs ipar-
űzésiadó-bevétele a feleakkora Szombathelyénél is 
kevesebb.  

Tisztelt Képviselő Úr! A 44 milliárdos állami 
adósságátvállalás nyomán önök mégis képesek voltak 
több mint 20 milliárd forintos adósságot újrater-
melni, és ezzel átadni múlt évben a várost. Óriási va-
gyonveszteség érte ezt a várost (Dr. Hoppál Péter: A 
szocialisták hagyták itt!), tisztelt képviselő úr, és hoz-
zájárul az önök helyi szintű rombolásához a kormány-
nak az a fajta politikája, amely nem támogatta a fel-
adatokhoz mérten, hanem folyamatosan elvonta a 
forrásokat a városoktól. És ezért alakulhatott ki az a 
helyzet, tisztelt képviselő úr - egyrészt a kormányzat, 
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másrészt az önök helyi tevékenysége révén, amiben 
önnek kiemelkedő szerepe volt -, hogy ez a város rá-
kényszerül, hogy a nagyszerű kulturális intézményei-
nek a fenntartásához állami segítséget kapjon.  

Tisztelt Hoppál Péter Képviselő Úr! Én arra sze-
retném önt figyelmeztetni, hogy ön nem Orbán Viktor 
miniszterelnöktől, nem a Fidesztől, nem a pártjától 
kapta a mandátumát, hanem mint egyéni kerületben 
megválasztott országgyűlési képviselő a pécsi embe-
rektől. Ezért önnek nem azért kellene lobbizni, hogy a 
pécsiek vagyonát államosítani lehessen, hanem azért 
kéne dolgoznia, hogy megvédje a pécsiek vagyonát, 
tisztelt képviselő úr. Önnek a pécsi emberek felé van 
elszámolási kötelezettsége, önnek a pécsi emberek ér-
tékeit kéne védeni, és a pécsi munkavállalók jogaiért 
kéne küzdeni, nem a kormány szolgálatába állni, még 
egy ilyen gyalázatos tízéves rombolás után is. És ezt 
mondom úgy, tisztelt képviselő úr, hogy az LMP hely-
ben nem volt része ennek a bizonyos kormánykoalíci-
ónak vagy helyi városvezető koalíciónak, most sem ré-
sze, mi függetlenek vagyunk tőlük, függetlenül nyer-
tünk helyben önkormányzati képviseletet, és személy 
szerint én sajnálatosnak tartom azt, hogy a 2009 
előtti gyalázatos szocialista városvezetésnek néhány 
emblematikus figurája ismét megmondóemberként 
tündökölhet a városházán. Ezt gyalázatosnak tartom, 
de én azt gondolom, tisztelt képviselő úr, hogy az el-
múlt tíz év rombolása után önöknek van a legkevésbé 
arra lehetősége, hogy a jelenlegi városvezetést kritiká-
val illessék. Ennyit mindenképpen szerettem volna 
reakcióként elmondani. 

És akkor egy nagyon-nagyon fontos ügy, a nem-
zeti régiók ügyének támogatása. Február hónapban 
az Országgyűlés az előterjesztésemre, de hat frakció 
támogatásával elfogadott egy országgyűlési határo-
zati javaslatot, amivel kimondta, hogy támogatja a 
Székely Nemzeti Tanács által elindított, a nemzeti 
régiók támogatásáról, fejlesztésének ezzel kapcsola-
tos támogatásáról szóló európai polgári kezdemé-
nyezést. Láthattuk azt, hogy hosszú hónapok után, 
februártól, miután a sajtóban is komolyabb figyel-
met kapott ez az előterjesztés, elindult nagyon látvá-
nyosan és nagyon pozitív módon az aláírások száma, 
így az online aláírásgyűjtés lehetőségével nagyon so-
kan éltek, szerte Európában, a Kárpát-medencében 
is. Azt is láthattuk, és az elmúlt napokban tapasztal-
hattuk, hogy szerencsére papíralapon is nagyon sok 
aláírás gyűlt össze.  

Ugyanakkor azzal tisztában kell lennünk, hogy 
ennek a fontos kezdeményezésnek az aláírásgyűjtési 
időszaka május 7-én lejár. Azt el tudjuk mondani, 
hogy most már bőven 300-320 ezer felett jár az online 
aláírások száma, de néhány napja megtudhattuk azt 
is - ez egy nagyon pozitív fejlemény -, hogy az RMDSZ 
150 ezer aláírást gyűjtött össze, és tudjuk azt, hogy 
más erdélyi magyar pártok is gyűjtöttek, tehát mond-
hatjuk, hogy már jóval a felén túl van a szükséges alá-
írások összegyűjtése.  

Én ezért szerettem volna a parlamentben erről a 
rendkívül fontos ügyről beszélni, és innét is arra kérni 
mindenkit, hogy annak ellenére, hogy most egyértel-
műen megnehezedett az aláírás gyűjtése, nemcsak 
Magyarországon, hanem Európa-szerte a járványügyi 
helyzetben a nagyon súlyos, de egyébként fontos kijá-
rási korlátozások miatt, használjuk ki azt a lehetősé-
get, hogy párhuzamosan, sokan otthon dolgoznak, il-
letve több időt töltenek a korábbiakhoz képest az in-
ternet előtt, ezért én arra biztatok mindenkit, szánjon 
rá néhány percet arra, hogy a nemzetiregiok.eu olda-
lon egy-két kattintással támogatja ezt a rendkívül fon-
tos európai polgári kezdeményezést.  

Erre még tíz napunk van, ezért nemcsak arra ké-
rek mindenkit, hogy aki még nem írta alá online ezt a 
kezdeményezést, az támogassa, illetve a lehetőség 
szerint a lehető legtöbb ismerősével ossza meg ezt a 
lehetőséget. Használjuk ki a fennmaradt tíz napot 
arra, hogy minél több aláírást tudjunk összegyűjteni e 
rendkívül fontos európai értékeket és a magyarság 
ügyét szolgáló európai polgári kezdeményezéshez! 
Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Hajdu László képvi-

selő úr, a DK képviselője a következő: „A XV. kerület 
a koronavírus ellen” címmel. Parancsoljon! 

 
HAJDU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Nemcsak a választókerületem, Rá-
kospalota, Pestújhely és Újpalota önkormányzata jár-
vány elleni küzdelméről szeretnék szólni, hanem arról 
is, hogy ez a küzdelem, amelyet folytatnak - talán a 
többi önkormányzat nevében is mondhatom, Buda-
pesten is és vidéken is -, egyedül teszik, ugyanis dél-
után az azonnali kérdések órájában elhangzott állam-
titkári válaszként, hogy nem jött egy fillér sem a koro-
navírus, illetve a járvány elleni küzdelemben az EU-
tól. Az önkormányzatok elmondhatják, hogy a kor-
mánytól egy fillér se jött ilyen célból. Tehát a járvány 
elleni küzdelmet a magyar önkormányzatok a saját 
költségvetésükből oldják meg, szervezik meg, és egy 
elfogadott költségvetés után jelentették be azt, hogy 
rendkívüli helyzetünk van vagy veszélyhelyzet van és 
rendeleti kormányzás lesz, ezt a rendeleti kormány-
zást aztán a polgármesterek is megkapták. Persze a 
XV. kerületben, amely az én választókerületem, a DK-
s polgármester asszony, annak ellenére, hogy nem 
ülésezik a testület, a polgármester dönt testületi kér-
désekben is, minden egyes esetben azokat a napiren-
deket, amelyekben döntést kíván hozni, a képviselők-
nek megküldi, véleményezteti, és így dönt, ellentét-
ben azzal, amit már tapasztaltunk korábban Komlón, 
Szekszárdon vagy Nagykanizsán, ahol a polgármester 
még alpolgármestert is kinevezett, és önmaga egy sze-
mélyben elfogadta a település költségvetését.  

Szeretném megemlíteni, hogy nemhogy magukra 
vannak hagyva, és egyedül kénytelenek a saját költ-
ségvetésükből forrásokat erre a nem várt eseményre 
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átcsoportosítani, hanem tulajdonképpen sarcot is 
kaptak a nyakukba. Korábban a személyi jövedelem-
adó száz százaléka elvonásra került, majd pedig az ál-
lamosított oktatás céljaira, annak üzemeltetésére szo-
lidaritási hozzájárulást kell fizetniük már negyedik 
éve, és ez a szolidaritási hozzájárulás ebben az eszten-
dőben, pont a vírus esztendejében, 18 százalékkal lett 
megemelve, és most már 600 millió forint az, amivel 
hozzájárulunk ahhoz, hogy az iskolákat, a tőlünk kár-
talanítás nélkül elvett építményeket üzemeltetni 
tudja a Klebelsberg Kunó Intézményfenntartó. Persze 
ilyen feltételekkel mi is tudtuk volna üzemeltetni, de 
ezt nem kaptuk meg.  

Azt gondolom, hogy nagyon fontos az, hogy ne-
gyedik éve fizetjük a minimálbért és a garantált mini-
málbért úgy, hogy csak egy sajtótájékoztatón halljuk, 
hogy 8 százalékkal fogják emelni. Ehhez - feladatfi-
nanszírozás működik állítólag az önkormányzatok-
nál - semmilyen feladatfinanszírozás nem érkezik, 
hanem ezt is gazdálkodja ki, és ez 200 milliós tétel. 

 
 (17.00) 

 
Hozzáteszem, hogy egy csapásra a gépjárműadó 

40 százalékát is elvették éppen ebben a terhes idő-
szakban, ami az ebben a választókerületben működő 
önkormányzatnak 260 millió forintos sarcot jelent, és 
még idegenforgalmi adóval is sújtották őket, sőt az 
iparűzési adót címkézték, hogy mire használhatják. 
Ilyen körülmények között kell ma egy önkormányzat-
nak, egy kerületi önkormányzatnak, egy települési ön-
kormányzatnak a vírus ellen küzdeni, miközben sze-
retne az ott lévő embereknek valami olyat nyújtani, 
hogy érezzék, hogy velük van.  

Ebben a kerületben azokat, akiket a kórházból 
most a kórházágyürítés címszó alatt kitettek, 50 ezer 
forint gyorssegélyben részesíti az önkormányzat, 
szintén költségvetésben nem tervezett módon, és egy 
sor gyors intézkedést vezettek be: a bérleti díjakra, 
amelyeket nem tudnak fizetni az emberek, merthogy 
elvesztették a munkájukat, három hónapos haladékot 
kapnak, vagy ha lejárt a szerződésük, és nem tudnak 
szerződést kötni, akkor három hónapra automatiku-
san hosszabbodik a szerződésük.  

Egy sor ilyen kisebb intézkedéssel próbálunk 
hozzájárulni ahhoz a nagy feladathoz, amit a kor-
mánynak kellene vagy kell csinálni, ugyanakkor soha 
még tájékoztatón nem hallottam, hogy 3186 önkor-
mányzat együtt küzd a kormánnyal a koronavírus el-
len; sajnálom, hogy a tiszti főorvos asszony ezt egyet-
lenegyszer még nem említette meg. Az önkormányza-
tok teszik a dolgukat, de magukra vannak hagyva. Kö-
szönöm szépen. (Taps az ellenzéki sorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Varju László képvi-

selő úr, a DK képviselője következik: „A koronavírus-
járvány kezelésének módja Újpesten II” címmel. Pa-
rancsoljon!  

VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen a szót, 
elnök úr. Tisztelt Ház! Szeretném ott folytatni, ahol a 
tisztelt képviselőtársam abbahagyta; nemcsak azért, 
mert kölcsönösen szomszédságban vagyunk, hanem 
képviselőtársam Újpest egy részében országgyűlési 
képviselő, egyénileg megválasztott képviselőként 
végzi a munkáját, és így a két kerület amúgy egyéb-
ként sokszor és sok tételben együttműködik, és együtt 
szenvedjük el azokat a károkat, amelyeket valóban a 
kormány képes még ebben az időszakban is, vissza-
élve a helyzetével, az önkormányzatok terhére okozni. 
Mondhatom azt nyugodtan, hogy az önkormányzato-
kon élősködő kormány ellenében kell az önkormány-
zatoknak megtenni mindent azért, hogy végül is vala-
milyen jobb helyzet legyen.  

Jelen esetben egy konkrét ügyről szeretnék 
szólni, hogy ebben a kerületben, Újpesten mit tesz az 
önkormányzat a járványveszély csökkentése és annak 
kárainak elhárítása vagy csökkentése érdekében. Azt 
gondolom, azért arról is kell néhány szót ejteni, hogy 
ez milyen kihívásokat jelent, egészen pontosan ez mit 
jelent egy ilyen kerületben. 

Újpesten azt látom, hogy az önkormányzat a le-
hetőségeinek megfelelően igyekszik eleget tenni, és én 
mondhatom azt nyugodtan, hogy nagyon büszke va-
gyok arra a tevékenységre, amit elvégeztek ebben az 
ügyben, hiszen sokkal többet vállalt fel az önkor-
mányzat, mint maga a Fidesz-kormány. Amikor Új-
pest önkormányzata azokat a károkat elszenvedte, 
amelyeket képviselőtársam itt említett, de most egyet 
hadd emeljek ki ebből, amikor még az adóbevételi le-
hetőségeiből, lásd a gépjárműadó vonatkozásában, is 
elvont a kormányzat, abban a helyzetben is arra tö-
rekszik, hogy az embereknek, az ott lakóknak, a száz-
ezer embernek tudjon segíteni oly módon, hogy látha-
tóan nem számíthat központi segítségre akkor, ami-
kor védőeszközökről beszélünk, amikor tesztelésről 
beszélünk. Itt százezer ember, Újpest kerülete, az itt 
lakók a kormány részéről nem számíthatnak segít-
ségre. 

Ellenben az önkormányzat, vállalva, saját keretet 
hozott létre, és 50 ezer darab orvosi maszkot vásárolt, 
5 ezer darab komolyabb védettséget adó eszközt, 
amely az orvosoknak különösen fontos, és a védeke-
zésben közvetlenül részt vevő emberek számára ezt a 
lehetőséget tudja biztosítani. Köszönet mindenkinek, 
aki ezt a munkát vállalja még ilyen körülmények kö-
zött is, amikor pontosan tudják, hogy ezek az eszkö-
zök csak korlátozottan adnak lehetőséget a véde-
lemre. 

És eközben halljuk Szijjártó miniszter úrnak ma 
reggel, illetve az ülés kezdetén a termelési jelentését, 
hogy mennyi maszk jött ebbe az országba. Hát, tisz-
telettel jelzem az újpesti kerületből, hogy ezek a 
maszkok nagyjából olyanok, mint Columbo felesége: 
azokat még senki nem látta. Tehát itt lenne az ideje, 
hogy ezen a helyzeten változtassanak, miközben ter-
mészetesen most azt szeretném hangsúlyozni, mert 
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ez ügyben ostoroztam ma már a kormányt, hogy na-
gyon büszke vagyok arra, hogy a különböző újpesti 
óvodák között kisebb verseny alakult ki, hogy ki mi-
lyen szép maszkot tud gyártani, mennyi legyártásá-
val, varrásával tudnak segíteni abban, hogy valóban 
a védekezésben részt vevők számára a védőfelszere-
lés rendelkezésre álljon. 

Ilyen értelemben mondhatom azt, hogy az önkor-
mányzat hatalmas akcióba kezdett, erre mind a pénz-
ügyi, mind a szervezői kapacitását, döntési lehetősé-
geit felhasználja, és lényegében azt, amit a kormány 
egyébként nem végez el, elvégzi helyette, még akár oly 
módon is, hogy amikor rendeletet alkot, akkor annak 
körét bővítve nemcsak a 70 év felettiekről, hanem a 
65 év felettiekről is gondoskodik akkor, amikor 
egyébként az egyéni ellátásban, az egyedül élők, az 
ilyen értelemben kiszolgáltatott helyzetben lévő em-
berek számára a bevásárlásban, a gyógyszervásárlás-
ban és akár a kutyasétáltatásban is segíteni tud.  

Végezetül még egyszer szeretném megköszönni 
mindazoknak, akik ebben a munkában részt vesznek 
(Az elnök csengetéssel jelzi az időkeret leteltét.), és 
szívesen számolok be mindig arról, hogy Újpesten ezt 
hogyan tették meg. Köszönöm szépen a türelmét, el-
nök úr. (Taps az ellenzéki sorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Varga Zoltán képvi-

selő úr, a DK képviselője, „A kormány az önkormány-
zatokkal szemben is kiásta a csatabárdot!” címmel 
mondhatja el felszólalását. Parancsoljon!  

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Nem akarok más tollával ékeskedni, de azt kell 
hogy mondjam Varju László után, hogy én is csatla-
koznék az előttem szólókhoz, bár egy picikét talán tá-
volabbi kitekintéssel kezdem. 

Miközben a világ minden részén pandémiás 
szakemberek, orvosok vezetésével küzdenek a koro-
navírus-járvánnyal, a közgazdászok és gazdasági 
szakemberek pedig a szociális és gazdasági válság kö-
vetkezményeivel veszik fel a harcot, addig Magyaror-
szágon a kormányfő az, aki botcsinálta showmanként 
parádézik a kamerák előtt, látható módon egyre na-
gyobb lelkesedéssel, ma már naponta akár tucatszor 
is: hol hajnalonta repülőt pakol ki felhős mélabúval az 
arcán, hol kórházakat látogat időnként talpig szkafan-
derben, időnként csak maszkban vagy akár anélkül, 
hol napra pontosan jósolja meg az amúgy előre legke-
vésbé sem látható járvány tetőzésének időpont-
ját - hozzá kell hogy tegyem, még szakemberek sem 
tudják, hogy mikor következik be ez itt Magyarorszá-
gon -, hol hangzatos, de semmitmondó gazdasági vé-
dőcsomagokat jelent be kétnaponta. Olyan gazdasági 
intézkedésekről beszél, amelyek szerinte a családok, a 
vállalkozások, a munkahelyek megmentését szolgál-
ják, azonban pontosan azokon nem segít, sőt azokat 
rúgja be páros lábbal az árokba, akik most az elmúlt 
napokban, hetekben, hónapokban bajba kerültek. 

Az kétségtelen ugyan, hogy a Mészáros família, 
a haveri strómanok, a kormányfő családja és azok 
vállalkozásai minden kormányzati segítséget meg-
kapnak, hogy százmilliárdos állami megrendelése-
ket naponta adnak át ezeknek a csoportoknak, de 
közben kis- és középvállalkozások mennek tönkre, 
dolgozók, magyar családok veszítik el egyik napról 
a másikra a munkájukat, és maradnak jövedelem 
nélkül. 

Ne legyen igazam különben, de a multikra és a 
bankokra kivetett különadót a végén azok az embe-
rek, magyar családok fogják megfizetni a szolgáltatá-
sok, a termékek és az infláció drasztikus emelkedése 
miatt, akiknek a lába alól éppen most tűnik el a talaj. 
A kormány azonban nem is tekinti a jelenlegi helyze-
tet megoldandó járványügyi gazdasági problémának, 
sokkal inkább rendészeti, katonai, sőt, és ez a legfélel-
metesebb, háborús feladatnak tekinti: katonai pa-
rancsnokokat állítanak a kórházak élére, egészség-
ügyhöz, különösen járványügyhöz talán keveset értő 
rendőrök azok, akiket az operatív törzsben láthatunk, 
ők azok, akik egészségügyi kérdésekben nyilatkoznak, 
ők azok, akik a kormányfővel rendre hajnalonta talán 
valamiféle haditervet szövögetnek állandóan. A jár-
vány okozta veszélyhelyzet leple alatt azt látjuk, hogy 
minden gátlást félretéve foglalnak most már el ma-
gánvállalkozásokat, és váltják le azok menedzsment-
jét különben különösebb indoklás nélkül, vagy raknak 
ki ápolásra szoruló, életveszélyes állapotban lévő be-
tegeket a kórházakból. 

 
 

 (17.10) 
 

Tudjuk nagyon jól, aki olvassa a híreket, na-
ponta szembesülhet vele: a kormány nemcsak a ma-
gyarok millióit hagyja most cserben az elmúlt hóna-
pokban, nemcsak a józan észnek, nemcsak az Euró-
pai Uniónak, de most már az Európai Néppártnak is 
hadat üzen, sőt a régi dakota mondás szerint most 
már kiásták a csatabárdot az önkormányzatokkal 
szemben is. Én debreceniként - Debrecenből jöt-
tem - azt látom, hogy milyen elkeseredett helyzetbe 
sodorta a kormány az önkormányzatokat. Azt is lá-
tom, hogy az egészségügyi veszélyhelyzet szinte min-
den terhe az önkormányzatok vállára rakódik, náluk 
csapódik le. 

Most engedjék meg, hogy egypár nagyon érde-
kes számot elmondjak. Ez csak Debrecenre vonatko-
zik, de természetesen ez érvényes szinte minden ön-
kormányzatra. Debrecenben az eddigi védekezési 
költségek megközelítik a százmillió forintot. A kor-
mány - tudjuk nagyon jól - elvonta a gépjárműadót, 
ami a városunkban önmagában 720 millió forint mí-
nuszt jelent, az iparűzési adót, pedig amennyiben ez 
így marad, majd amikor rovancsot számolunk év vé-
gén, ez megközelítőleg mínusz 2 milliárd forintot je-
lent.  
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A kieső parkolási szolgáltatás csak a városunk-
ban elérheti a 100 millió forintos veszteséget, az ide-
genforgalmi adó, hasonlóképpen a XV. kerülethez, 
ismét 100 millió forint, de a helyi tömegközlekedés 
eddigi évi 2 és félmilliárdos vesztesége exponenciá-
lisan emelkedhet az ismerten alacsony utaslétszám 
miatt, a zárva tartó önkormányzati fürdők, szállo-
dák, kulturális és sportintézmények vesztesége pe-
dig egyelőre beláthatatlan. Minden ostoba orbáni 
kormányzati propaganda ellenére…  

Hiszen naponta, ma is többször hallottuk azt, 
hogy minden megszűnő munkahely helyett újat hoz-
nak létre, csak azt nem tudja senki megmondani, 
hogy hogy. Ez nagyjából olyan, mint a nyuszi a fehér 
kalapból, csak az a baj, hogy a bűvésznek ez megje-
lenik. Attól tartok, hogy Orbán Viktornak ez nem fog 
sikerülni. Tehát a propaganda ellenére már az ön-
kormányzati cégek is dolgozókat bocsátanak el, rúg-
nak ki, ahelyett, hogy megtartanák ezeket a munka-
helyeket. 

Tisztelt Ház! Nemcsak Debrecen, de vélhetően 
több száz önkormányzat költségvetése, köszönhetően 
a kormány háborús retorikájának és önkormányzat-
ellenes intézkedéseinek, alig egy hónap alatt kataszt-
rofális helyzetbe került. Még néhány hónap, és szám-
talan önkormányzat működése lehetetlenül el. Azt hi-
szem, erre vigyáznunk kell. Köszönöm szépen. 
(Taps.) 

 
ELNÖK: Nagyon szépen köszönöm. Tisztelt 

Országgyűlés! Varga-Damm Andrea képviselő asz-
szony, a Jobbik képviselője következik: „Mikor 
mond le a tisztifőorvos asszony?” címmel. Paran-
csoljon! 

 
DR. VARGA-DAMM ANDREA (Jobbik): Köszö-

nöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő-
társaim! Már nem az első alkalom, hogy a Házban 
utolsóként szólalok fel, és ha megengedik, a mai nap 
rendkívüli érdekességeit a téma kapcsán vagy a téma 
előtt felvázolnám a lakosságnak. 

A Házban ma Orbán Viktor miniszterelnök úr a 
következőt mondta: háromhavi álláskeresési járadék 
után minden embernek, aki elvesztette a járvány mi-
att az állását, munkahelye lesz. Ezt ma két azonnali 
kérdésre is megerősítette. Így hát, tisztelt honfitár-
saim, ha valakinek mégsem lesz három hónap után ál-
lása, csak legyen szíves kopogtatni a miniszterelnök 
úr ajtaján, bizonyára lesz állása. 

A másik fontos kérdés pedig, amely ma a parla-
ment plenáris ülésén felmerült, hogy május 2-án lesz 
30 éve, hogy a magyar Országgyűlés a szocialista dik-
tatúra után mint szabadon választott Országgyűlés 
először összeült. Ennek politikai nyilatkozatát tár-
gyaltuk, mert a Fidesz-KDNP úgy gondolta közösen 
ünnepelni ezt a jeles napot, hogy egy diktátumszerű 
javaslatot a Ház elé tesz, és azt mondja az ellenzéki 
képviselőknek: ha ti ezt nem fogadjátok el, akkor ti 

nem akarjátok a 30 évvel ezelőtti ülés és demokrati-
kus átalakulás jelentőségét ünnepelni, ti már megint 
csak ellentmondtok, ti már megint csak kritizáltok.  

Jelzem, egy demokrata mindig olyan javaslatot 
tesz, hogy a mellé odateszi: mit akarsz másként. A 
magyar Országgyűlés elnöke megtehette volna, hogy 
egy hétpárti találkozót összehív, és azt mondja a par-
lament összes képviselőjének, hogy mi együtt szeret-
nénk veletek ünnepelni e jeles napot. Na, erre nem ke-
rült sor, a mai nap is azt kellett végighallgatnunk a 
Házban, hogy aki nem Fidesz, aki nem KDNP, az csak 
ellenség lehet. 

Most rátérnék a magyar tiszti főorvos sorsára. 
Április 6-án jött a hír, hogy a skót tiszti főorvos, 
Catherine Calderwood azért mondott le, mert a 
maga által előírt magatartási szabályokat, miszerint 
mindenki maradjon otthon, megszegte, kétszer el-
ment a második otthonába. Amikor ezt a hírt hallot-
tam, az jutott eszembe: ha Magyarországon a vezető 
politikusok morális zsinórmértéke hasonló lenne, 
akkor az Orbán-kormány tagjai már legalább kétszer 
cserélődtek volna ki. Na, de nem, Magyarországon 
kormányzó pártoknál soha nincs semminek követ-
kezménye. 

Megörököltünk egy tiszti főorvost, akit Müller 
Cecíliának hívnak, akinek valóban minden járvány-
ügyi végzettsége megvan, egyetlenegy dolog hiányzik: 
a járványügyi gyakorlata. Mert a háziorvosi praxisból 
hiába tesz le valaki 180 darab járványügyi vizsgát, ab-
ból még nem lesz járványügyes, mert a járványügy az 
a szakterület, ahol a legfontosabb a gyakorlat, még-
hozzá az éles gyakorlat. Magyarországon most éles 
gyakorlat van. Müller Cecília országos tiszti főorvos 
eddig nem tartotta be a 18/1998. június 3-ai népjóléti 
miniszteri rendeletet, amely pontról pontra előírja, 
hogy mit kell tenni járvány esetében az országos tiszti 
főorvosnak, valamint a kormányhivataloknak és a já-
rási hivataloknak, valamint a háziorvosoknak, üzem-
orvosoknak és mindenféle szervezetbe delegált orvo-
soknak, ezek közül az égadta világon semmit nem tar-
tott be. 

Hallhattuk heteken át: nem kötelező tesztelni 
gyanú esetén. Na, de a népjóléti miniszteri rendelet 
16/A. §-a és a 27. §-a mit ír elő? Abban az esetben, ha 
a betegséget jellemző tünetek tünetcsoportként meg-
jelennek, nincs mérlegelési lehetőség, tesztelni kell, el 
kell végezni azokat a laborvizsgálatokat, amelyek vagy 
megerősítik, vagy kizárják a fertőzöttség gyanúját. Az-
tán ott van a járványügyi ellenőrzés, a járványügyi el-
különítés, a járványügyi vizsgálatok kötelező volta, ott 
van a járványügyi elkülönítés és ellenőrzés rendje. 
Ezeket ez a jogszabály pontról pontra, tételesen leírja, 
hogy mit kell csinálni.  

Ehhez képest mit tapasztalunk? Hosszú hetek óta 
sem elkülönítés, sem ellenőrzés, sem vizsgálatok, sem 
semmiféle olyan szakszerűnek és szakmainak nevez-
hető feladatok és látható védekezés, amit egy tiszti fő-
orvostól várnánk, nincs. Úgyhogy ezúton is szeretném 
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felhívni a figyelmét: ideje lenne a skót tiszti főorvos-
hoz kapcsolódva neki is lemondani. Köszönöm szé-
pen. (Taps.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Országgyű-

lés! A napirend utáni felszólalások végére értünk. 
Megköszönöm a munkájukat. Tájékoztatom önöket, 

hogy az Országgyűlés szombaton, 11 órakor folytatja 
az ülését.  

Az ülésnapot bezárom. Köszönöm a munkáju-
kat. Mindenkinek jó estét kívánok! Viszontlátásra! 

 
 

(Az ülésnap 17 óra 18 perckor ért véget.) 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Dr. Lukács László György s. k. Dr. Simicskó István s. k. 
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